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محسن شمشيري |
دبير گروه بانك و بيمه|

خبر تحري��م 4 بانك و 16 گ��روه مالي، س��رمايه گذاري و 
توليدي، اگرچه مانند تحريم ه��اي دوره 93- 1390 قابل 
پيش بيني بود، اما تفاوت اين دوره از تحريم ها با دوره قبل 
از دو جهت قابل توجه است. اول عدم همراهي اروپا با امريكا 
كه ممكن است گشايش هايي در فضاي بانكي وارزي ايجاد 
كند و كمتر از دوره قبل سخت گيرانه باشد و دوم تجربه اي 
كه از دوره قبل تحريم ها براي بانك ها، مسوولان اقتصادي، 
و ش��ركت هاي س��رمايه گذاري باقي مانده تا ب��ا اقداماتي، 
ميزان فشارها، هزينه ها و خسارت هاي احتمالي را كاهش 
دهند.  در اين راس��تا، شبكه بانكي، مس��وولان اقتصادي، 
شركت هاي سرمايه گذاري و به خصوص نهادهايي كه هدف 
عمده تحريم ها هستند، بايد توجه داشته باشند كه علاوه 
بر حذف يا كاهش معاملات دلاري و اس��تفاده از معاملات 
غيردلاري، تلاش كنند تا امكان استفاده از معاملات بانكي 
و ارزي را فراهم كنند و امكان تامين كالاهاي اساسي، دارو 
و نيازهاي كشور فراهم باشد. همچنين لازم است كه منابع 
مالي و س��رمايه گذاري نهاده��اي نظامي، صناي��ع دفاع و 
موشكي و... كه بهانه اصلي تحريم ها قرار گرفته اند، در تعداد 
كمتري از بانك ها و شركت ها متمركز شوند تا بخش عمده 
بانك ها، ش��ركت هاي صنعتي و توليدي، س��رمايه گذاري 
و خدماتي تا جايي كه ممكن است از تحريم ها دور بمانند 
و بطور مش��خص نهادهاي نظامي و دفاعي كشور در چند 
بانك و شركت مشخص متمركز شوند و تعدادي از بانك ها و 

شركت ها مختص مسائل معيشتي كشور باقي بمانند. 
اتفاقا يكي از ويژگي هاي پدافند غيرعامل، توجه به همين 
موضوع اس��ت كه از قبل پيش بيني كند و بخش كمتري 
از س��رمايه گذاري هاي مالي، توليدي و صنعتي هدف قرار 
گيرد تا بخش هاي ديگري از اقتصاد، بانك ها، شركت هاي 
توليدي و س��رمايه گذاري ب��راي امور مهم��ي مانند تهيه 
كالاه��اي اساس��ي، واردات دارو، حفظ اش��تغال و درآمد 
نس��بي براي حفظ معيش��ت مردم و نيازهاي اساسي دور 
از دس��ترس تحريم ها باقي بماند.  اگر چه وضعيت كنوني 
محصول دوره طولاني 30 س��اله بعد از جنگ، بازس��ازي 
اقتصاد، ضرورت حضور نهادهاي نظامي در بازس��ازي بعد 

از جنگ، خصوصي سازي شركت ها و بانك ها براي كاهش 
بار مالي دولت و بهبود مديريت و البته چالش هاي متاثر از 
نوع خاص خصوصي س��ازي در ايران بوده اما لازم است كه 
در شرايط كنوني، تا جايي كه ممكن است با انضباط مالي 
و مديريتي همراه شود و ميزان سهام شركت ها، منابع مالي، 
رابطه بانك ها و شركت ها با نهادهاي هدف تحريم به گونه اي 
مديريت شود كه طرف مقابل، به هر بهانه اي به تحريم آنها 
اقدام نكند و تعداد كمتري از بانك ها و شركت ها هدف قرار 

گيرند. 
براين اساس، شايسته است كه س��تاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي، س��ران ق��وا و اركان تصميم گي��ري و نظارتي، 
تدابيري در نظ��ر بگيرند كه بانك ها و موسس��ات مالي و 
ش��ركت هاي توليدي و س��رمايه گذاري، به ه��ر بهانه اي 
هدف تحريم ها قرار نگيرند و انضباط مالي، س��هامداري، 
س��رمايه گذاري و مديريتي ب��ر آنها حاكم ش��ود.  اگر در 
30 س��ال گذش��ته، ب��ه دلايل مختل��ف از جمل��ه نبود 
سرمايه گذاري مستقل داخلي و خارجي، خصوصي سازي 
شركت ها به مس��يري رفته كه اكنون سازمان ها و نهادها، 
ش��ركت ها، بخش هاي دولتي، خصوصي، شبه دولتي و... 
در شركت هاي مختلف سهامدار هس��تند و طبق ضرب 
المثل مشهور ش��ركت ها و بانك ها خصولتي شده اند و در 
عين حال فرصت ايجاد انضباط مالي، سهامداري و بهبود 
مديريت ارتباط بين فعالان اقتصادي فراهم نش��ده و در 
نتيجه شركت هاي مختلف س��هامدار يكديگر هستند و 
بانك سهامدار صنعت است، صنعت، بانك ايجاد كرده، حق 
بيمه ها در سپرده هاي بانكي است و همه اينها در بازار ملك 
و مسكن و ساختمان فعاليت دارند، خودروساز معدن دار 
است و بانك ها بنگاه داري مي كنند. اما لازم است كه براي 
كاهش فشارها و خسارت ها و از همه مهم تر ايجاد انضباط 
در اقتصاد كشور، به اين مهم توجه شود و سرمايه گذاري ها 
و منابع مالي متمركز ش��ود ت��ا بانك نظام��ي، انتظامي، 
خودرويي، دولتي، عمومي، خصوصي و... قابل تفكيك باشد 
و هر يك به بخش خاص خود خدمات بدهد. اين موضوع نه 
تنها فشار تحريم ها بلكه مديريت اقتصاد ملي و شركت ها 
و بانك ها را نيز تقويت مي كند بلكه كاراي��ي، بهره وري و 

اثرپذيري سياست هاي اقتصادي را تقويت خواهد كرد. 

گروه ايران|
با توجه ب��ه گمانه زني ه��اي متف��اوت و در برخي موارد 
متضادي كه اين روزها به عنوان مهره هاي جديد كابينه 
از آنها نام برده مي شود بايد ديد چهره هايي كه اين هفته  
)و هفته هاي اخير( تنها به دست تكان دادن و لبخند زدن 
به خبرنگاران به جاي پاسخگويي به سوالات خبرنگاران 
بسنده مي كنند، در هفته هاي آينده هم جايي در ميان 
مستاجران پاس��تورخواهند داش��ت يا اينكه همانطور 
كه م��ردان نزديك به رييس جمهور در خفا و آش��كار به 
آن اذعان مي كنن��د دامنه تغيي��رات در كابينه حداقل 
يك س��وم اعضا را در بر مي گيرد. چهره هايي كه خود را 
در معرض كنار گذاش��تن يا جابه جايي در هيات وزيران 
مي بينند اين روزه��ا كمتر ميان خبرن��گاران حاضر در 
حياط پاستور آفتابي مي ش��وند درك اين مساله وقتي 
راحت تر مي ش��ود كه بدانيم رييس جمهور قرار است از 
مردان جديد دولت و احتمالا پس��ت هاي جديد مردان 
فعلي در هفته آينده رونمايي كند.نكته قابل توجه جلسه 
ديروز اما شايد حضور چهره هايي چون خسرو تاج معاون 
وزير صمت و طيب نيا وزير اقتص��اد موفق دولت يازدهم 
در نشس��ت هيات دولت دوازدهم و همكاران س��ابقش 
باش��د. اما مهم ترين چهره نشس��ت روز گذشته هيات 
وزيران نه يكي از اعضاي كابينه دوازدهم؛ بلكه ش��هردار 
تهران بود كه در پايان يك هفته حاشيه سازي و مشكل 
تراشي برخي رسانه هاي حاشيه ساز به حياط دولت آمد 
تا درباره مش��كلاتي كه اين روزها در خصوص »شنود« 
اعضاي شورا مطرح مي شود؛ پاسخ دهد؛ ماجرا هايي كه 

افش��اني اعلام مي كند كثيف ترين و ناجوانمردانه ترين 
اتهامي بوده كه در تمام طول سال هاي خدمتش با آن رو 
به رو بوده است. شهردار تهران با اشاره به اينكه مانند يك 
سرباز خدمت مي كند گفت: » هر زمان كه قانون ضرورت 
جابه جايي او از مسند ش��هرداري را مشخص كند آماده 
واگذاري مس��ووليت ها هس��تم اما تازماني كه در مسند 
شهردار تهران باشم با تمام توان از منافع عمومي شهر و 
كشور دفاع مي كنم.« شهردار تهران در حالي روبه روي 
خبرنگاران ايستاد كه رسانه هاي اصولگرا تلاش مي كردند 
با طرح پرسش هاي حاشيه اي سوژه اي تازه براي انتقاد از 
شهردار تهران دست و پا كنند. افشاني در پاسخ به پرسش 
تعادل در خصوص برگزاري جلس��ه  اصلاح طلبان براي 
بررسي موضوع ش��هرداران كلان شهرها و دستاوردهاي 
اين جلسه براي ورود مجلس به موضوع گفت: من اصلا 
در آن جلسه تعمدا ش��ركت نكردم. براي مسوول ماندن 
نه تلاش مي كنم و نه چنين چيزي در روحيه من است. 
تنها چيزي كه من را در اين س��مت نگه داشته احساس 
مس��ووليت اس��ت كه در قبال جامعه و مردم و در قبال 
ش��ورايي كه با راي قاطع من را انتخاب كرد، دارم. كلا در 
اين فضا وارد نمي شوم.  افش��اني در خصوص زمان پايان 
كار خود گفت: من احساس مسووليت اجتماعي دارم و 
گفتم هر زمان كه شما اعلام كنيد كه آسيب نمي بينيد، 
آماده ام بروم اما تا زماني كه لازم باشد و قانون اجازه دهد، 
هستم. در تمام دوران خدمت و مسووليتم همواره گفته ام 
كه مبناي عمل من قانون اس��ت و الان هم مبناي عمل 
من قانون است اگر قانون شامل حال بنده شود حتي يك 

ساعت بعد از موعد مقرر نخواهم ماند، اگر هم قانون اين 
باش��د كه بمانم مي مانم و به مردم خدمت مي كنم. او در 
خصوص ديدار خود با لاريجاني و اينكه بدون وقت قبلي 
به ديدار رييس مجلس رفته است، گفت: تماسي با آقاي 
لاريجاني برقرار كردم و در خصوص موضوعي كاري بحث 
ش��د و بعد من به ايش��ان گفتم مي خواهم شما را ببينم 
كه ايش��ان گفتند فردا بياييد. گفتم فردا جلس��ه دولت 
است پس فردا مي آيم و ايشان از 30: 11 تا 30: 12 وقت 
گذاشتند و هرچه غير از اين گفته شده كذب و بي اخلاقي 
محض است. آقاي لاريجاني و دفتر ايشان هم براي تاييد 
اين موضوع هستند. ايشان حتي به محض صحبت من 
گفتند فردا بيا كه من نتوانس��تم. در خصوص صحبت با 
لاريجاني گفت: با ايش��ان در مورد مسائل شهر صحبت 
كردم و در انتها هم در اي��ن مورد گفتند كه گفتم هرچه 
قانون تصميم بگيرد من تابع هستم. ش��هردار تهران در 
پاسخ به اين س��وال كه چرا در روزهايي كه ماندن وي در 
شهرداري چندان مشخص نيست، دس��ت به تغييرات 
مديريتي زده است؟ اظهار داش��ت: من از ابتدا تا به امروز 
به مرور و به تدريج تغييرات در شهرداري را آغاز كرده ام. 
به اعضاي شورا نيز اعلام كردم تا روز آخر عزل و نصب ها را 
خواهم داشت. دليل ماندگاري من هم اين است كه مردم 
به صورت ميليوني اعضاي شوراي شهر را انتخاب كردند. 
اعضاي شورا نيز بنده را انتخاب كرده اند. من در قبال مردم 
و شورايي كه يكدست اصلاح طلب اس��ت و با 19 راي از 
21 راي انتخاب كرده، احساس مسووليت اجتماعي دارم.
ادامه در صفحه 2  

شهردار تهران: تا زماني كه لازم باشد و قانون اجازه دهد، هستم تحريم هاي بانكي و ضرورت انضباط سهامداري

دولتسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

 تحريم هاي بانكي
و ضرورت انضباط سهامداري 
خب��ر تحري��م 4 بانك 
و 16 گ����روه مال���ي، 
س���رماي�ه گ���ذاري 
اگرچ��ه  تولي��دي،  و 
مانند تحريم هاي دوره 
93-1390 قابل پيش 
بيني بود، اما تفاوت اين 
دوره از تحريم ها با دوره 
قبل از دو جهت قابل توجه است. اول عدم همراهي 
اروپا با امريكا كه ممكن اس��ت گشايش هايي در 
فضاي بانك��ي و ارزي ايجاد كند و كمت��ر از دوره 
قبل سخت گيرانه باشد و دوم تجربه اي كه از دوره 
قبل تحريم ها براي بانك ها، مسوولان اقتصادي، و 
شركت هاي سرمايه گذاري باقي مانده تا با اقداماتي، 
ميزان فشارها، هزينه ها و خسارت هاي احتمالي را 
كاهش دهند.  در اين راستا، شبكه بانكي، مسوولان 
اقتصادي، شركت هاي سرمايه گذاري و به خصوص 

نهادهايي كه ...

محسن شمشيري

 همين صفحه  

يادداشت

 نفع و ضرر 
ثبات مديريت شهري 

مهران فرجي | اين روزها كش��ور تا بيس��ت 
و چه��ارم آبان ماه ك��ه قانون من��ع به كارگيري 
بازنشستگان اجرايي مي شود، شرايط حساسي 
را پش��ت س��ر مي گذارد. ب��ا اجراي اي��ن قانون 
170 مدير ارش��د دولتي، بي��ش از 1100 مدير 
مياني و چهل مدير مياني و ارش��د ش��هرداري 
تهران بازنشس��ته مي ش��وند و طبق قانون بايد 
صندلي هايشان را ترك كنند. مي توان تصويب و 
اجراي اين قانون را دستاورد بزرگ اصلاح طلبان 

همين صفحهو ليست اميد دانست. 

انرژي

پوست اندازي پيمانكاري 
نفت به سمت توسعه دهندگي 

 نادي صبوري|
نخس��تين بار 7 آذر س��ال 1394 و درست در تب 
و تاب روزه��اي پس از برجام بود ك��ه بيژن زنگنه 
وزير نفت از لزوم تاس��يس شركت هايي با فعاليت 
 E&P اكتشاف و توليد كه اصطلاحا از آنها با عنوان
ياد مي شود صحبت كرد. اما يكي از پايه هاي اساسي 
تشكيل چنين ش��ركت هايي همكاري آنها با يك 
شريك خارجي محسوب مي شد. با تحت تاثير قرار 
گرفتن سپهر بين الملل صنعت نفت از تحريم ها، 
موضوع ام��كان حضور خارجي ه��ا در اين صنعت 
زيرس��وال رفته اس��ت. به اين ترتيب اين پرسش 
مطرح شده است كه روند شكل گيري شركت هاي 
E&P كه طبق آخرين اخبار اعلام ش��ده 15 مورد 
هس��تند چطور پي��ش خواهد رف��ت؟ غلامرضا 
منوچهري معاون مهندسي شركت ملي نفت كه از 
ابتدا در مسير ريل گذاري اين شركت ها نقشي مهم 

ايفا كرده بود پيش تر به »تعادل« گفته بود كه...
15

مجمع جهاني اقتصاد اعلام كرد

رتبه رقابت پذيري ايران

ديپلماسي

عراقچي  سيدعباس 
سياس��ي  مع��اون 
خارج��ه  وزيرام��ور 
كش��ورمان و مدي��ر 
وزارت  سياس��ي 
خارجه آلمان با بحث 
و بررس��ي در م��ورد 
آخرين وضعي��ت اجراي برجام ب��ر ضرورت 
اجرايي ش��دن هرچه س��ريعتر راهكارها به 

ويژه كانال ويژه مالي اين سند تاكيد كردند.
ب��ه گ��زارش مرك��ز ديپلماس��ي عمومي و 
رس��انه اي وزارت امور خارج��ه، خانم آنتيه 
ليندرتس��ه مدي��ر سياس��ي وزارت خارجه 
آلمان در س��فر به تهران با حض��ور در محل 
وزارت امور خارجه كش��ورمان با سيد عباس 
عراقچي معاون سياس��ي وزير ام��ور خارجه 

ديدار و گفت وگو كرد.
در اين ديدار، علاوه بر گفت وگو و تبادل نظر 
در خصوص طيفي از موضوع��ات دو جانبه و 
بين المللي، دو طرف آخرين وضعيت اجراي 
برجام ب��ه وي��ژه تلاش هاي ص��ورت گرفته 
براي مقابله با آث��ار تحريم ه��اي غيرقانوني 
امريكا پس از خ��روج آن كش��ور از برجام را 
مورد بحث و بررس��ي قرار دادند و بر ضرورت 
اجرايي شدن هرچه سريع تر اين راهكارها به 

ويژه كانال ويژه مالي تاكيد كردند. 
ط��رف آلماني تصري��ح كرد كه كش��ورهاي 
اروپاي��ي به اهمي��ت و فوريت موض��وع آگاه 
ب��وده و در هفته هاي اخير به صورت بس��يار 
فشرده مش��غول كار روي جنبه هاي مختلف 
آن بوده ان��د و ت��لاش داريم ظ��رف روزهاي 
آينده در مش��ورت با ط��رف ايران��ي در اين 
خصوص ساز و كارها را نهايي كرده و با توجه 
به اولويت ه��ا، بخش هاي��ي از آن را وارد فاز 

عملياتي كنيم. 
در اين دي��دار همچني��ن عراقچ��ي مراتب 
اعتراض شديد ايران به بازداشت آقاي اسدي 
- ديپلمات س��فارت كش��ورمان در وين - از 
سوي پليس آلمان و اس��ترداد وي به بلژيك 
را به طرف مقابل ابلاغ و تاكيد كرد جمهوري 
اسلامي ايران اين موضوع را به طرق سياسي 
و حقوقي مورد پيگيري ق��رار داده و اقدامات 

مقتضي را به عمل خواهد آورد. 
همچني��ن دو طرف ب��ر ضرورت اس��تمرار 
رايزني ه��اي نزدي��ك ب��راي پرداخت��ن به 
و  منطق��ه اي  علاق��ه  م��ورد  موضوع��ات 
بين الملل��ي و ح��ل مش��كلات در روابط دو 
جانب��ه و ت��لاش در جه��ت توس��عه روابط 

اقتصادي، تجاري و بانكي تاكيد كردند.

 ايران و آلمان بر ضرورت
 اجرايي شدن برجام تاكيد كردند

جهان
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گزارش��گر ويژه حقوق بشر س��ازمان ملل متحد تنبيه 
دسته جمعي را در قوانين بين المللي غيرقانوني دانست 
و گفت: تحريم ها نمي توانند هوشمند يا محدود باشند 
زيرا روي همه تاثير مي گذارند. ب��ه گزارش ايرنا، ادريس 
جزايري در نشست كميته سوم مجمع عمومي سازمان 
ملل متحد با موضوع يكجانبه گراي��ي و تاثير تحريم ها 
گزارش داد و افزود: اين مشاهده شده كه برخي بيش از 
حد به تحريم ها توجه كرده اند زيرا نگران پيچيدگي ها و 
تبعات آن بوده اند.  گزارشگر ويژه حقوق بشر سازمان ملل 
متحد برطرف كردن تحريم هاي امريكا عليه سودان را گام 

مثبتي دانست كه »متاسفانه اقدامي در اين مورد ديده 
نشده اس��ت«. جزايري در مورد قطر هم گفت: من قبلا 
گفته ام كه نگران وضعيت انساني در اين موضوع هستم. 
اين تحريم هاي يك طرفه به ش��دت بزرگ ت��ر از حدي 
هستند كه گفته مي شود. من متاس��فم كه درخواست 
من براي اصلاح اين موضوع از طريق ديپلماسي خاموش 
به جايي نرسيده اس��ت.  وي درباره ايران هم با اشاره به 
گزارش پيش��ين خود اظهار كرد: امريكا گفته است كه 
س��خت ترين تحريم ها را عليه ايران اعم��ال مي كند و 

كساني كه با ايران كار كنند را نيز تحريم خواهد كرد. 

گزارشگر حقوق بشر سازمان ملل: تحريم ها هوشمند نيستند

خبر

مهران فرجي |
دبير گروه اقتصاد اجتماعي|

اين روزها كش��ور تا بيس��ت و چهارم آبان م��اه كه قانون 
منع به كارگيري بازنشس��تگان اجرايي مي شود، شرايط 
حساسي را پشت سر مي گذارد. با اجراي اين قانون 170 
مدير ارش��د دولتي، بيش از 1100 مدي��ر مياني و چهل 
مدير مياني و ارشد شهرداري تهران بازنشسته مي شوند 
و طبق قانون بايد صندلي هايشان را ترك كنند. مي توان 
تصويب و اجراي اين قانون را دستاورد بزرگ اصلاح طلبان 
و ليست اميد دانست. اما اشاره به ش��رايط حساس براي 
»كشور« تنها به دليل بازنشستگي اين تعداد مدير نيست. 
با وجود بازنشس��تگي اين تعداد مدير با اجراي قانون منع  
به كارگيري، همه توجه ها به س��وي شهردار تهران جلب 
شده است؛ موضوعي كه حتي مي تواند دستاوردهاي اين 
طرح عظيم را در فضاي عمومي و رس��انه اي تحت الشعاع 
قرار بدهد.  شرايط به چند دليل حساس است: در صورتي 
كه سرپرس��تان را محاس��به نكنيم، محمدعلي افشاني، 
دومين شهردار پايتخت ظرف يك س��ال گذشته است و 
درصورتي كه با طرح دوفوريتي يا استفساريه مجلس، از 
شموليت اين قانون خارج نشود، شهردار بعدي، سومين 

ش��هردار تهران در يك س��ال و چند ماه گذشته خواهد 
بود. اتفاقي كه از هم اكنون با بازخورد منفي ازسوي مردم 
به ويژه در ش��بكه هاي اجتماعي روبرو ش��ده است. مردم 
مجموع��ه اصلاح طلباني را مي بينند كه تصميماتش��ان 
باعث ش��ده طي يك سال، س��ه ش��هردار عوض شوند و 
بخش عمده اي از توان خود را ص��رف موضوعي كنند كه 
آورده اي جز نابساماني در امور ش��هري براي مردم ندارد. 
آنها به حق مي پرسند، “ ش��ما كه نمي توانيد يك شهردار 
انتخاب كنيد چطور از آن هش��ت سال انتقاد مي كنيد؟ “ 
اين سئوالي اس��ت كه نه فقط برخي نمايندگان مجلس 
و يكي دو عضو شوراي ش��هر، بلكه كل اصلاح طلبان بايد 
پاسخگوي آن باشند.  اگر پاسخ به اين سئوال قانع كننده 
نباش��د، بايد منتظر بود مردمي كه به كل ليست اميد در 
انتخابات مجلس و شوراي ش��هر راي دادند، در انتخابات 
اسفند 98 مجلس و شورا، پاسخي مش��ابه اتفاقي كه در 
شوراي ش��هر دوم در س��ال 1382 و نيز انتخابات 1384 
روي داد را بدهند. جداي از دامن زدن به نا اميدي مردم از 
اصلاح طلبان و تبعات آن، مجموعه مديريت شهري، چند 
ماه پس از شروع به كار افش��اني به عنوان شهردار تهران، 
تازه روي ريل افتاده است، بيشتر مديران در جايگاهشان 

تثبيت شده اند، برخي مديران غيرهمسو از اين مجموعه 
كنار گذاشته شده اند و تازه بايد از مجموعه شهري انتظار 
عملكردي قابل لمس داشت. قطعا تغيير مدير ارشد شهر، 
احتياج به چند ماه زمان دارد تا ش��هردار جديد مس��تقر 
شود، برنامه هايش را تدوين كند، با توجه به برنامه هايش 
تيم مديران خود را منصوب كند و بعد وارد مرحله اجرايي 
ش��ود.  همين دو دليلِ هدر رفت انرژي و زمان و ضربه به 
جريان اصلاحات و به تبع آن به كشور، باعث شده بيشتر 
اعضاي شوراي شهر و نمايندگان تهران در مجلس بر نفع 
ثبات مديريت شهري حداقل در تهران تاكيد كنند. تبعات 
منفي تزلزل مديريت شهري پايتخت به عنوان الگوي ساير 
شهرها، بر مديريت شهري كشور، موضوع ديگري است كه 
جاي پرداختن در مطلب مفصل ديگري دارد.  اينها منافع 
ثبات مديريت ش��هري در تهران بود كه به آنها اشاره شد. 
اما اين ثبات مديريتي ضررهايي ه��م دارد. مضرات ثبات 
يا به تعبيري منافع تزلزل مديريتي را بايد از افرادي كه به 
دنبال تغيير شهردار تهران هستند جويا شد. اين موضوع 
كه ضررهاي ثبات مديريت »شخصي« است و در صورت 
تغيير شهردار، تبديل به نفع شخصي مي شود، شايد قابل 

قضاوت نباشد، اما قابل تامل و تفكر است. 

نفع و ضرر ثبات مديريت شهري 
يادداشت

شهردارتهران: تا زماني كه قانون اجازه دهد، هستم



روي موج خبر

  موض�ع ايران درب�اره تحريم هاي جديد 
امريكا؛ سخنگو|

س��خنگوي وزارت امور خارجه كشورمان تاكيد 
كرد: تحريم هاي بي اعتبار جديد امريكا توهين 
آشكار ايالات متحده به ساز و كارهاي حقوقي و 
بين المللي و ناشي از كينه ورزي كور دولت امريكا با 
ملت ايران است. بهرام قاسمي در واكنش به اعلام 
ليست جديدي از شركت هاي ايراني تحريم شده 
از سوي وزارت خزانه داري امريكا آن را بخشي از 
جنگ و فشار رواني امريكا دانست و گفت: »اين 
اقدام را توهين آش��كار ايالات متحده امريكا به 
سازو كارهاي حقوقي و بين المللي مي دانيم كه 
برخاسته از خودخواهي و كينه ورزي كور دولت 
امريكا با ملت ايران است.« روز گذشته در ادامه 
سياست هاي خصمانه عليه ايران، دولت امريكا 
اعلام كرده كه حداقل ۲۰ بانك و شركت ايراني 
را تحري��م كرده اس��ت. بر اس��اس بيانيه وزارت 
خزانه داري امريكا، بانك ها و شركت هاي تحريم 

شده با بنياد تعاون بسيج ارتباط دارند.

   واكنش بعيدي نژاد به تحريف سخنانش 
از سوي بي بي سي فارسي؛ تعادل|

سفير ايران در لندن نوشت: هيچ چيز براي يك 
شبكه خبري فارسي زبان در انگليس كه ادعاي 
حرفه اي گري دارد از اين س��خيف تر نيست كه 
حرف سفير ايران در جمع دانشگاهي آكسفورد 
را هم تحريف كند و هم آن را آنگونه كه دوس��ت 
دارد به غلط نقل قول كند و از اين امر خوشحال 
هم باش��د. يا بايد در اعتبار ناقل خبر شك كنند 
ي��ا در مديريت خبر. س��فير اي��ران در لندن به 
دعوت »اتحاديه دانشگاهيان آكسفورد«، اهميت 
راهبردي اجراي برجام براي تقويت صلح و امنيت 
بين المللي را براي دانش��جويان و اس��اتيد اين 

دانشگاه تشريح كرد.

   پاسخ سخت و دندان شكني به ربايندگان 
مي دهيم؛ تسنيم|

فرمانده كل سپاه پاسداران در واكنش به ربوده شدن 
مرزبانان ايراني در مرز ميرجاوه گفت: ربايندگان 
مرزبانان ما ان شاءالله با پاسخ سخت و دندان شكن 
ما روبرو مي ش��وند.  س��ردار سرلشكر محمدعلي 
جعفري در تش��ريح ماجراي ربوده شدن سربازان 
در مرز ميرجاوه اظهار داشت: هر بار تلاش كردند با 
درگيري يك پايگاه و برجكي را بگيرند، نتوانستند 
و تنها راه��ي ديدند كه يك نفر را نفوذ داده و يكي 
از نيروهاي آنجا را عوامل خودشان كردند، سپس 
احتمالًا مجبور ش��دند نيروهاي رزمنده و مدافع 
پاسگاه و برجك ما را “بي هوش “ كنند و پس از آن، 
آنها را بربايند. فرمانده كل س��پاه پاسداران افزود: 
آنها كه مطمئن بودند تا زماني كه رزمندگان مان و 
مدافعان ما “هوشيار “ باشند، نمي توانند به هدف 
خود برسند، با اين ترفند اين كار را انجام دادند. در 
واقع اين عمل ، هنر نيست و ان شاءالله با پاسخ سخت 

و دندان شكن ما روبرو مي شوند.

  حضور زنان در ورزشگاه ها ادامه پيدا كند، 
برخورد مي كنيم؛ ميزان|

دادستان كل كشور با گلايه از حضور شب گذشته 
زنان در ورزشگاه آزادي گفت: من به اين مديران 
نصيحت مي كنم ما در نظام جمهوري اس��لامي 
اجازه ايجاد بس��تر گناه در جامع��ه را نخواهيم 
داد؛ آنها بايد حرمت جامع��ه را حفظ كنند، اگر 
با نصيحت و تذكر، اين حركت ها ادامه داش��ت 
برخ��ورد قضايي خواهيم داش��ت. منتظري در 
مراسم تكريم و معارفه دادستان عمومي و انقلاب 
اس��تان قزوين اظهار ك��رد: در اين نظام مديران 
نه تنها بايد از ارتكاب به گناه خودداري كنند بلكه 
بايس��تي در س��طح جامعه زمينه رشد اخلاق و 
صلاح را فراهم كنند نه اينكه خداي ناكرده زمينه 
گناه را ايجاد كنند. س��زاوار جمهوري اس��لامي 
نيست كه مسوولان ورزشي زمينه ايجاد گناه در 

جامعه را فراهم كنند.

  دستگيري يك كارمند گمرك در خصوص 
پرونده خودروهاي وارداتي؛ ايسنا|

دادس��تان تهران در مورد پرونده ه��اي وارداتي 
خودرو گفت: يك پرونده از بندرعباس به دادگاه 
ارجاع و تكميل تحقيقات آن به تهران اعلام شده 
است كه ظرف چند روز گذشته در اين زمينه مدير 
ش��ركت گروه اير تويا و يكي از كاركنان گمرك 
دستگير ش��ده و تحقيقات پرونده در حال انجام 
اس��ت. جعفري دولت آبادي همچنين از صدور 
كيفرخواس��ت براي مديران مسوول »شرق« و 
»ش��هروند« به اتهام انتشار اخبار اختلاف افكن 
ميان مردم ايران و عراق خبر داد. دادستان تهران 
در حاشيه نشست با معاونين دادسراي تهران و 
دادستان هاي شهرستان هاي تابعه در پاسخ به 
س��والي در رابطه با برخورد با اخلالگران ارزي و 
بازداش��تي هاي اخير در اين زمينه تصريح كرد: 
اين موضوع يكي از سياست هاي جدي است كه 
دستگاه قضايي با هماهنگي بانك مركزي و وزارت 
كشور و ساير دستگاه هاي مرتبط در پيش گرفته 
است. جعفري دولت آبادي با تاكيد بر اينكه خريد و 
فروش ارز در خارج از صرافي ها جرم تلقي مي شود، 
افزود: با هماهنگي هايي كه روز گذشته صورت 
گرفت ۴۰ نفر ديگر علاوه بر دس��تگيري ۱۳ نفر 
در چهارشنبه هفته گذشته، دستگير شدند كه از 
اين ۴۰ نفر، ۸ كيلو طلا، ۱ ميليون لير تركيه، ۱۷۰ 
هزا دلار و ۲۱ دستگاه كارتخوان )POS( كشف 
شد كه نشان مي دهد اين افراد خريد و فروش را 
به معابر انتق��ال داده اند. وي همچنين گفت كه 
سياست دادستاني در برخورد با اخلالگران ارزي 
در معابر از طري��ق فروش ارز بصورت غيرقانوني 
جدي است. دادستان تهران از پليس خواست كه 
با قاطعيت اين جمع آوري ها را ادامه دهد و توجه 
بانك مركزي و ساير دستگاه ها را نيز به كمك در 

اين زمينه معطوف كرد.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار نخبگان و استعدادهاي برتر علمي: 

برنامه دشمن، تصويرسازي غلط از ايران است
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صبح ديروز )چهارشنبه( در ديدار با بيش از دو هزار نفر 
از نخبگان جوان و اس��تعدادهاي برتر علمي، تلاش و 
فعاليت ده ها هزار نخبه در سراسر ايران را ترسيم كننده 
تصويري اميدبخش و واقعي از كشور خواندند و با اشاره 
به نقش و تأثيرگ��ذاري نخبگان جوان در برنامه ريزي 
صحيح براي آينده، پيشرفت علمي ايران و جلو بردن 
مرزهاي دانش بش��ري، »تعامل متقاب��ل، دو جانبه و 
جدي تر نخبگان و نظام، مراقبت هوشمندانه و استفاده 
صحيح از گنجينه نيروي انساني نخبه و تقويت هويت 
مل��ي و آرمانخواهي در مجموعه نخبگان كش��ور« را 
ضروري خواندند و تأكيد كردند: تصويرسازي غلط و 
منفي و نااميد كننده از اوضاع ايران مهم ترين دستور كار 
امروز دشمن است اما به فضل الهي تصوير واقعي كشور 
در مجموع، نقطه مقابل تصويرسازي نظام سلطه است.

به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري؛ 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي در ابتداي سخنان خود، 
دي��دار با نخبگان جوان را اميدبخش و ش��ادي آفرين 
خواندند و با اش��اره به سخنان تعدادي از جوانان نخبه 
گفتند: اين مطالب عمدتاً بسيار متين و متقن و كاملًا 
مورد تأييد بنده بود و مسوولان محترم بايد با جديت 

آنها را پيگيري كنند.
حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به تأثيرگذاري ملي 
و فراملي نخب��گان از زواياي مختل��ف افزودند: وجود 
ده ها هزار نخبه، از يك منظر، نشانگرِ »تصوير صحيح و 
واقعي از كشور« و مايه خرسندي و احساس اميد است، 
ضمن آنكه با بهره مندي از نخبگان قطعاً چارچوب هاي 
برنامه ريزي براي مس��ائل كش��ور بايد ارتقاء يابد و از 

ديدگاه هاي آنان استفاده شود.
ايشان خاطرنشان كردند: از نظرات نخبگان جوان، فعال، 
دلسوز و با نشاط و پاي كار در بخش هاي مختلف از جمله 
نفت، اس��تفاده و براي تبديل اقتصاد نفتي به اقتصاد 
مس��تقل و دانش پايه و اقتصاد مقاومتي، برنامه ريزي 
ش��ود.رهبر معظم انقلاب اسلامي با اش��اره به تأثير 
نخبگان در »پيشرفت علمي كشور« گفتند: بهره گيري 
صحي��ح و مناس��ب از دانش و توانايي ه��اي نخبگان 
موجب پيشرفت علم در كشور و در نتيجه رسيدن به 
موضع عزت و اقتدار و كاهش آسيب پذيري ها خواهد 
شد.حضرت آيت الله خامنه اي تأكيد كردند: اگر از لحاظ 
علمي پيشرفت كنيم، تهديد دشمنانِ تمدني و سياسي 
و اقتصادي ما دايمي نخواهد بود و كاهش خواهد يافت.

ايش��ان يكي ديگر ازعرصه هاي تأثيرگذاري نخبگان 
كش��ور را »ايفاي نقش در شكس��تن مرزهاي جهاني 
دانش« دانستند و افزودند: در قرون اخير، سهم ما در 
جلو بردن مرزهاي دانش بسيار كم بوده است و بايد با 
استفاده از ظرفيت بالاي نخبگان جوان كشور، مرزهاي 

اكتشاف و دانش جهاني را توسعه دهيم.
حضرت آيت الله خامنه اي گفتند: جوانان بايد با مطالعه 
تاريخ، از دوران تلخ ۲۰۰ س��اله قبل از پيروزي انقلاب 
اسلامي كه به دليل بي اعتنايي به استعدادها و نخبگان، 
كشور دچار عقب ماندگي شد، مطلع شوند و قدر دوران 
كنوني را بدانند.ايشان با تأكيد بر اينكه در دوران قاجار 
و پهلوي، ايران يكي از عقب مانده ترين كشورها از لحاظ 
دانش روز بود، افزودند: در حالي كه جمعيت ايران حدود 
يك درصد جمعيت جهان است، سهم ما در توليد علم در 
دوران پهلوي، يك دهم درصد بود اما اكنون سهم ايران 
در توليد علم در دنيا به حدود دو درصد رسيده است كه 

به اين حد نيز نبايد قانع بود.
رهب��ر معظم انقلاب اس��لامي به يك نمون��ه ديگر از 
بي اعتنايي به علم و دانش در دوران پهلوي اشاره كردند 
و گفتند: از زمان تأسيس دانشگاه تهران به عنوان اولين 
دانشگاه كشور در سال ۱۳۱۳ تا سال ۱۳۵۷ كه چهل و 
چهار سال مي شود، تعداد دانشجويان كل كشور، ۱۵۰ 
هزار نفر بود اما اكنون كه چهل سال از پيروزي انقلاب 

اسلامي مي گذرد، تعداد دانشجويان كشور بيش از چهار 
ميليون نفر است.

حضرت آي��ت الله خامنه اي با تأكيد ب��ر اينكه چنين 
مقايس��ه هايي، تف��اوت دو حكومت و دو نظ��ام را به 
 روشني نشان مي دهد، خاطرنشان كردند: علت عمده 
عقب ماندگ��ي علم��ي و اخلاقي و سياس��ي كش��ور 
در آن دوران تاري��ك، وج��ود حكمران��ان بي كفايت، 
دنياطلب، وابسته و بي عرضه بود كه در مقابل ملت تكبر 
مي فروختند و به فكر مصالح آنان نبودند اما در مقابل 
بيگانه تا كمر خم مي شدند.ايشان تأكيد كردند: همه 
ما بايد به دليل رهايي از آن دوران تلخ و پيشرفت هاي 
كنوني، سپاس��گزار نظ��ام جمهوري اس��لامي و امام 
بزرگوار باش��يم. رهبر معظم انقلاب اس��لامي سپس 
چند توصيه در خصوص نخب��گان بيان كردند.اولين 
توصيه ايش��ان »لزوم تعامل دو جانبه ميان نخبگان 
و نظام مديريت كش��ور« بود كه در اين زمينه گفتند: 
از يك طرف مس��وولان بايد جدي ت��ر به دنبال تعامل 
با نخبگان و ارايه خدمات و رفع موانع كار آنان باش��ند 
و از ط��رف ديگر نخبگان نيز باي��د همه ظرفيت هاي 
خود را در اختيار پيش��رفت كشور قرار دهند.حضرت 
آيت الله خامنه اي منابع انساني خوب و نخبه متحرك 
و پيش رونده را يك گنجينه و ثروت عظيم خواندند و 
تأكيد كردند: اين ثروت همانند هر گنجينه ديگري در 
معرض طمع و چپاول نظام سلطه است تا ضمن آنكه 
از اين ثروت براي خود بهره مي برد، درخصوص علم و 
فناوري يعني داشته هاي ثروت آفرين و قدرت آفرين 

نيز انحصار ايجاد كند.
ايشان »حذف فيزيكي نخبگان« را يكي از روش هاي 
نظام س��لطه براي خارج كردن اين گنجينه از چنگ 
ملت ها برشمردند و با اشاره به ترور دانشمندان هسته اي 
كشور گفتند: علاوه بر حذف فيزيكي، »امحاء فرهنگي 
يا مش��غول كردن نخبگان ب��ه امور ديگ��ر«، از ديگر 
روش هاي نظام س��لطه براي گرفتن اين ثروت عظيم 
كشور است، بنابراين مسوولان و نخبگان بايد هوشيار 
و مراقب باشند.حضرت آيت الله خامنه اي، راه مقابله با 
فريب هاي نظام سلطه براي مجموعه نخبگي كشور را 
»تقويت هويت ملي و آرمانخواهي در ميان نخبگان« 
دانستند و خاطرنش��ان كردند: جوان نخبه ما بايد به 
ايراني و مسلمان بودن، هويت ملي، آرمانها و تاريخ بسيار 

شرافتمندانه خود افتخار كند.
 ايش��ان تأكيد كردند: يك��ي از برنامه هاي دش��من،

 آرمان زدايي و هويت زدايي است كه همه بايد مراقب و 
متوجه اين نقطه تهاجم باشند.

يكي ديگر از توصيه هاي رهبر معظم انقلاب اسلامي به 
نخبگان، »مراقبت براي غافل نشدن از مسووليت هاي 

خود در قبال مردم و مسائل مهم كشور« بود.
حضرت آيت الله خامنه اي گفتند: نخبه نبايد در فضاي 
تخصصي خود غرق شود و به مسائل جامعه همچون 
»استقلال، عدالت، پيشرفت و آسيب هاي اجتماعي« 

اعتنايي نداشته باشد.
ايشان خطاب به نخبگان تأكيد كردند: اگر شما نخبگي 
را در زير پرچم »عدالتخواهي و استقلال و هويت ملي« 

انجام دهيد، قطعاً ارزش آن بيشتر خواهد بود.
حضرت آيت الله خامنه اي با اش��اره به جنگ تحميلي 
اقتصادي، سياسي و امنيتي عليه ايران عزيز افزودند: 

يك نخبه نمي تواند به اين جنگ بي تفاوت باشد.
رهبر معظم انقلاب اسلامي با تشبيه جنگ تبليغاتي و 
رسانه اي بسيار شديد دشمن به جنگ تحميلي افزودند: 
امكانات تبليغاتي ما مانن��د اوايل دفاع مقدس، اندك 
است اما همان گونه كه در آن نبرد پيروز شديم، به فضل 
الهي در اين جنگ هم بدون ترديد پيروز خواهيم شد.

ايش��ان »تصويرس��ازي غلط« را مهم ترين كار امروز 
دش��من براي اغ��واي اف��كار عمومي جه��ان و ايران 
برشمردند و خاطرنشان كردند: نخبه جوان ما بايد در 

اين رويارويي س��نگين، وظيفه خود را براي پيروزي و 
سرافرازي ايران انجام دهد.حضرت آيت الله خامنه اي 
در جمع بندي اين بخش از سخنانشان اين دستور كار 
را براي نخبگان جوان ترس��يم كردند: »تلاش علمي 
زير پرچم عدالتخواهي، انحصارشكني، ستم ستيزي 

و حساسيت و رسيدگي به مسائل و مشكلات مردم.«
رهبر معظم انقلاب اس��لامي همچنين در بيان چند 
نكته درباره بنياد نخبگان، ضمن تشكر از زحمات بنياد، 
كار و تلاش ش��بانه روزي را به مس��وولان آن توصيه 
موكد كردند و افزودند: در شناس��ايي، جذب، هدايت، 
ساماندهي، شنيدن س��خن نخبگان و درمان كردن 

دردهاي آنان شب و روز نشناسيد.
»پرهي��ز از روزمرگي همراه با ابتكار دايم و نوس��ازي 
روش ها در بخشي كه هدايت نخبگان را در بنياد برعهده 
دارد«، »برنامه ريزي دقيق و صحيح براي فعاليتهاي 
هويت بخش«، »اس��تفاده از دفتر نمايندگي رهبري 
در دانشگاه ها«، »اس��تفاده از شركتهاي دانش بنيان 
و مراقبت درباره تنزل نيافتن ضوابط اين ش��ركتها« 
از ديگر توصيه هاي رهبر معظم انقلاب به مس��وولان 
بنياد نخبگان بود. ايشان همچنين استفاده از نخبگان 
در چيدمان مديريتهاي مياني كشور را مهم خواندند 
و افزودند: ممكن اس��ت جوانان نخبه تجربه س��طوح 
اول مديريتي را نداش��ته باشند اما سطح مديريتهاي 
مياني حتماً به جوانان نخبه نياز دارد.حضرت آيت الله 
خامنه اي در بخش ديگري از سخنانشان با رد تصوري 
كه دانشگاه ها را در خدمت مس��ائل كشور نمي داند، 
خاطرنشان كردند: در چهار دهه اخير جوانان دانشگاهي 
در صنايع مهم كشور نقش اول داشته اند.ايشان »هوا 
فضا«، »علوم زيستي«، »سدسازي«، »صنعت دفاعي«، 
»صنعت هسته اي در ابعاد گوناگون آن«، »سلولهاي 
بنيادي«، »زيست فناوري« و »س��اخت داروهاي نو 
تركيب« را از جمله عرصه ها و صنايعي برشمردند كه 
دانشگاه ها در شكل گيري و پيشرفت آنها نقش ارزنده اي 
داش��ته اند. رهبر معظم انقلاب اسلامي در عين حال 
افزودند: البته در كار دانشگاه ها نقص هاي زيادي وجود 
دارد كه بايد رفع شود و نخبگان جوان نيز امروز برخي 

از آنها را بيان كردند.
حضرت آيت الله خامنه اي دانشگاه ها را به »اهتمام به 
پژوهش« در همه سطوح فراخواندند و افزودند: ارتباط 

متقابل و پر منفعت دانشگاه با صنعت جدي تر گرفته 
شود.رهبر معظم انقلاب در همين زمينه خاطرنشان 
كردند: با گسترش ارتباط با صنعت و شناسايي نيازها 
به گونه اي عمل كنيد كه همانند برخي از كشورها، هر 
پايان نامه دانشجويي يك حامي از بخش خصوصي يا 

دولتي داشته باشد.
»ضرورت به روزرساني نقشه جامع علمي« پس از ۹ سال 
از تدوين آن و لحاظ كردن مسائل جديد در اين نقشه، 

نكته ديگر ايشان خطاب به مسوولان بود.
حضرت آيت الله خامنه اي همچنين با تأكيد بر »ضرورت 
ارتباط علمي با كشورهايي كه در مسير رشد جهشي 
قرار دارند«، افزودند: اينگونه كش��ورها عمدتاً در آسيا 
هستند، بنابراين بايد نگاهمان به شرق باشد نه به غرب، 
ضمن اينكه نگاه به غرب و اروپا جز معطل ماندن، منت 

كشيدن و كوچك شدن فايده اي ندارد.
رهبر معظم انقلاب با تأكيد بر تعامل دانشگاه ها با دولت 
براي ش��ناخت نيازها و اولويت ه��ا، از اقدام گروه هاي 
مختلف اس��اتيد دانش��گاهي و صاحبنظران از جمله 
اساتيد بس��يجي در نوشتن نامه به مس��وولان و ارايه 
راه حل مشكلات اقتصادي ابراز مسرت كردند و افزودند: 
نمي دانيم دولت چقدر به اين راه حلها عمل مي كند اما 
احساس مسووليت اساتيد و همچنين نخبگان جوان و 
خوشفكر در قبال مشكلات كشور بسيار خرسند كننده 
است. حضرت آيت الله خامنه اي در پايان سخنانشان بار 
ديگر به تلاش پرحجم دشمن براي تصويرسازي منفي 
از اوضاع ايران اشاره كردند و افزودند: نوسانات ارزي و 
مشكلات معيش��تي وجود دارد اما در مجموع تصوير 
واقعي كشور، به كوري چشم دشمنان، عكس تصويري 
است كه بيگانگان س��لطه طلب از ايران عزيز ترسيم 
مي كنند. پيش از سخنان رهبر معظم انقلاب اسلامي، 
دكتر ستاري معاون علمي و فناوري رييس جمهور و 
دكتر غلامي وزير علوم، تحقيقات و فناوري گزارش هايي 

از شرايط علمي كشور و نخبگان بيان كردند.
همچنين ۱۱ تن از نخبگان و استعدادهاي برتر علمي 
كش��ور به بيان دغدغه و ديدگاه هاي خود در مسائل 
مختلف علمي، پژوهشي، مديريتي و فناوري پرداختند.

آقايان: 
- مصطفي زمانيان، موسس ش��ركت دانش بنيان در 

زمينه تدوين سندهاي راهبردي

- س��يد ابوالفضل ميررضي، دارنده مدال نقره المپياد 
ادبيات

- مصطفي اس��ماعيلي شايان، دانش��جوي دكتراي 
مهندسي انرژي هاي تجديد پذير

- احمد آبنيكي، دانشجوي مهندسي كامپيوتر دانشگاه 
صنعتي شريف

- امين جهان بخشي، دانشجوي پسادكترا و عضو  بنياد 
ملي نخبگان

- علي نظامي، دارنده مدال نقره المپياد فيزيك كشوري
و خانم ها: 

- الهام حيدري، برگزيده جايزه دكتر كاظمي آشتياني
- سارا محمدي، نفر برتر مس��ابقات جهاني رياضي و 

المپياد زيست شناسي
- منصوره نادري پور، برنده جايزه بنياد ملي نخبگان

- نكو پناهي، دارنده مدال طلايي المپياد شيمي
و زينب اكبري، دانشجوي نمونه كشوري و دارنده مدال 

نقره المپياد دانش آموزي
اين نكات و محورها را مورد تأكيد قرار دادند: 

- ل��زوم حضور جوانان نخبه در عرصه تصميم گيري و 
مديريت كشور

- لزوم تدوين برنامه راهب��ردي و نظام نامه عالمانه در 
حوزه تربيت غيررسمي

- انتقاد از تحول صوري و برخورد دس��توري با مقوله 
تحول در علوم انساني

- اهميت توجه مس��وولان به نخب��گان در آموزش و 
پرورش و هموار كردن مسير فعاليت آنان

- پژوهش ها و پايان نامه هاي دانشگاهي بايد در خدمت 
نيازهاي كشور و بهتر شدن زندگي مردم باشد

- توجه به اي��ن نكته كه ايجاد درآمد ملي و اش��تغال 
نيازمند رونق توليد و بهره وري است

- انتق��اد از كمبود بودج��ه براي اج��راي پروژه هاي 
تحقيقاتي و پژوهشي

- لزوم توسعه امكانات مراكز درماني در حاشيه شهرها
- انتقاد از استفاده نكردن از فناوري هاي مجازي براي 

حل مشكلات كشور
- لزوم مراقبت از زبان فارس��ي و پرهيز از كم توجهي 

رسانه اي در حوزه زبان فارسي.
در پاي��ان اين ديدار، نماز ظه��ر و عصر به امامت رهبر 

معظم انقلاب اسلامي اقامه شد.

شهردار تهران: تا زماني كه لازم باشد و قانون اجازه دهد، هستم 
افشاني درباره اتهام شنود معاونان شهرداري توسط  او گفت: 
شايد كثيف ترين اتهامي كه در طول دوران خدمتم شنيدم، 
اتهام شنود بود. كسي كه چنين مصاحبه اي را كرد، بلافاصله 
آن مصاحبه را تكذيب كرد. به دليل اينكه اين اتهام بسيار 
زشتي بود، بلافاصله پس از انتشار اين خبر، من براي اولين بار 
در طول دوران خدمتم، به روابط عمومي شهرداري دستور 
دادم هم از سايت هايي كه اين خبر را منتشر كردند و هم از 
كسي كه چنين ادعايي را مطرح كرده است، شكايت كند تا 

در مراجع حقوقي و قانوني پاسخگو باشند.
او ادامه داد: بلافاصله آنها اين خبر را تكذيب كردند ولي آن 
سايت بعدا نوار صوتي را منتشر كرد. اين پرونده به دستگاه 
قضايي رفته و در آينده مورد بررس��ي مي شود تا براساس 
قانون نسبت به كساني كه آن ادعاي زشت و پلشت را مطرح 

كردند، عمل شود.

  به دنبال افزايش يارانه مطبوعات هستيم
وزير فرهنگ و ارشاد دولت دوازدهم هم در پاسخ به 
اين پرس��ش »تعادل« كه با توجه به مشكلات مالي 
دامنه دار مطبوعات بعد از نوس��انات اخير دولت چه 
برنامه اي براي بهبود وضعيت مالي مطبوعات دارد از 
افزايش يارانه مطبوعات در نيمه دوم س��ال خبر داد 
و تاكيد كرد: وزارت اطلاع��ات و فرهنگ، اطلاعات 
مربوط به واردات كاغذ در ش��ش ماهه اول س��ال را 
تبادل مي كنند. ضمن اينكه با هماهنگي كه با  آقاي 
نوبخت داشتيم يارانه مطبوعات را تا حد توان افزايش 
مي دهيم. صالحي با تاسف از اين موضوع كه در نيمه 
اول سال كمتر از ۲۵درصد از يارانه وعده داده شده به 
مطبوعات پرداخت شده اعلام كرد كه در نيمه دوم 

سال اين عقب ماندگي را جبران مي كند. 
صالح��ي در جمع خبرنگاران درب��اره افزايش يارانه 

مطبوعات در نيمه دوم سال گفت: يارانه مطبوعات 
در شش ماه اول امسال خوب نبود. به دنبال افزايش 
يارانه مطبوعات هس��تيم و دستورات خوبي در اين 
زمينه توس��ط آقاي نوبخت داده ش��ده اس��ت.او در 
رابطه با كاغذ مطبوعات نيز اظهار داش��ت: جلس��ه 
كارگروه كاغذ برگزار ش��ده است. تصميمات خوبي 
در اين زمينه گرفته ش��ده و جزيي��ات آمار واردات 
كاغذ مورد بررس��ي قرار گرفته است تا بررسي شود 
چه ميزان كاغذ وارد ش��ده و در صورت عدم توزيع يا 
توزيع با قيمت گرانتر با اين تخلف برخورد و در ثبت 
سفارش بازنگري مي شود.اين عضو دولت تدبير و اميد 
با تاكيد بر اينكه در شش ماهه اول سال مشخص است 
كه چه افرادي، چه مقدار كاغذ وارد كشور كرده اند، 
تصريح ك��رد: اين اطلاعات مي��ان وزارت فرهنگ و 

وزارت اطلاعات تبادل مي شود تا ما براي تامين كاغذ 
اطمينان خاطر پيدا كنيم. اگر احيانا كاغذ درست يا 
به اندازه توزيع نشده يا قيمت آن مناسب نبوده است، 
ما نسبت به ثبت س��فارش كاغذ در آينده بازنگري 

خواهيم كرد.
صالحي ادامه داد: وزارت اطلاعات و فرهنگ، اطلاعات 
مربوط به واردات كاغذ در ش��ش ماهه اول س��ال را 
تبادل مي كنند.او در مورد اقدامات وزارت فرهنگ و 
ارشاد براي حل مشكلات مطبوعات خاطرنشان كرد: 
شرايط جديد اقتصادي در ماه هاي اخير موجب ايجاد 
مشكلاتي در رسانه ها مخصوصا رسانه هاي كاغذي 
شده اس��ت. ما در حوزه بيمه بيكاري، يارانه و بيمه 
خبرنگاران در حال تلاش هس��تيم. آيين نامه  بيمه 
بيكاري تهيه شده است و پس از تاييد سازمان برنامه 

و بودجه به دولت فرس��تاده مي شود.وزير فرهنگ و 
ارش��اد با اينكه يارانه مطبوعات راه حل نيست ولي 
مسكن است، ابراز داشت: براي تامين يارانه مطبوعات 
با س��ازمان برنامه و بودجه صحب��ت كرده ايم و اين 
بحث در دولت مطرح است. دوس��تان هم به ما اين 
قول را داده اند كه مبلغ خوبي براي يارانه مطبوعات 
اختصاص دهند چون در شش ماهه اول سال يارانه 
مطبوعات اصلا خوب نبود. اميدواريم كه تخصيص 
يارانه در ش��ش ماهه دوم س��ال جبران   كننده شش 

ماهه اول سال باشد.

 شكارچيان حادثه پارك گلستان شناسايي شدند
رييس سازمان محيط زيست نيز از شناسايي شكارچيان 
حادثه روز گذش��ته پارك گلستان كه منجر به كشته و 

زخمي شدن دو تن از محيط بانان شد، خبر داد.
كلانتري در جمع خبرنگاران اظهار كرد: شب گذشته 
حدود س��اعت يك بامداد، تعدادي ش��كارچي وارد 
پارك گلس��تان مي ش��وند و هنگامي كه با نورافكن 
دنبال شناسايي ش��كار خود بوده اند، دو محيط بان 
متوجه حضور آنان مي شوند و آنها را دنبال مي كنند، 
اما متاسفانه با شليك شكارچيان يكي از محيط بانان 
شهيد و ديگري زخمي مي شود و مشخص نيست كه 
زنده بماند يا خير.وي افزود: يكي از شكارچيان پيش 
از اين نيز به دليل شكار غيرمجاز بازداشت شده بود. 
در حال حاضر نيز براساس اطلاعات به دست آمده به 
خراسان شمالي فرار كرده است و ما دنبال او هستيم 
و اميدواريم كه تا پايان امروز بازداش��ت شود.رييس 
سازمان محيط زيس��ت در ادامه با اشاره به تصويب 
قانون حمايت از محيط بانان در كميس��يون قضايي 
مجلس شوراي اسلامي خاطرنشان كرد: خوشبختانه 

در كميسيون قضايي مجلس لايحه اي در حمايت از 
محيط بانان تصويب شده كه براساس آن قرار است 
مانند نيروه��اي انتظامي، محيط بان��ان نيز نظامي 

محسوب شوند.
كلانتري با بي��ان اينكه اين لايح��ه هنوز در صحن 
مجلس مطرح نش��ده اس��ت، اظهار كرد: متاسفانه 
براساس قانون موجود، اگر محيط بانان بطور مستقيم 
به ش��كارچيان تيراندازي كنن��د محكوم به قصاص 
مي ش��وند و اگر هم ك��ه اين اقدام را انج��ام ندهند، 
كشته مي ش��وند. به همين دليل شكارچيان خيلي 
جري ش��ده اند و در اولين فرصت به س��مت محيط 
بانان تيراندازي مي كنند و سپس به دنبال شكار خود 
مي روند. اين در حالي است كه محيط بان نمي تواند 
تيران��دازي كند.وي ادام��ه داد: محي��ط بانان تنها 
مي توانند به سمت پاي شكارچيان شليك كنند يا در 
صورت شليك به ساير اعضاي بدن شكارچيان بايد 
در دادگاه ثابت كنند كه براي حفظ جان شان از خطر 
اين كار را انجام داده اند كه اين اقدام نيز در بيابان ها 
و كوه ها خيلي سخت اس��ت و در نهايت محيط بان 

محكوم به قصاص مي شود.
كلانتري همچنين در پاس��خ به پرس��ش »تعادل« 
درباره راهكارهاي سازمان محيط زيست براي تجهيز 
س��خت افزاري اين سازمان جهت مقابله با اقداماتي 
مانند حادثه پارك گلس��تان در قان��ون بودجه ۹۸ 
خاطرنشان كرد: در سال جاري حدود ۱۰۰ ميليارد 
تومان تخصيص براي تجهيز سخت افزاري از منابع 
محيط زيست داشتيم تا از طريق وزارت دفاع امكانات 
مورد نياز خود را تامين كنيم، اما متاسفانه بخشي از 
اين امكانات واردات��ي بودند و الان نمي توانيم آنها را 

وارد كنيم.
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اخبار كلان 3 كلان

كارشناس اقتصادي روند رقابت پذيري اقتصادي ايران را بررسي كرد

»تعادل« طرح اقتصاددانان تربيت مدرس و پيشنهاد آنها را بررسي مي كند

ايران در جايگاه 89 اقتصادهاي رقابت پذير دنيا

تاكيد بر پرداخت يارانه به همه مردم

مجمع جهاني اقتصاد رده  بندي چهلمين دوره شاخص 
رقابت پذيري اقتصادي كشورهاي جهان را براي سال هاي 
2۰۱7 و 2۰۱8 منتشر كرد. در اين رده بندي ۱۴۰ كشور 
جهان بر حسب ۹8 شاخص رده بندي شده اند. در شاخص 
رقابت پذيري اقتصاد عدد مرب��وط به رتبه بندي اقتصاد 
بين ۰ تا ۱۰۰ تعريف مي شود كه صفر به معناي كمترين 
ميزان رقابت پذيري و ۱۰۰ به معناي بيش��ترين ميزان 

رقابت پذيري است. 
به گزارش تعادل، طبق آنچه مجمع جهاني اقتصاد گزارش 
داده، امتياز ايران در اين شاخص در مقايسه با دوره گذشته 
۰.۴ درصد بيشتر شده است و به ۵۴.۹ رسيده است، با اين 
حال ايران در مقايسه با رتبه سال گذشته خود يك پله افت 

كرده و از جايگاه 88 به 8۹ رسيده است.
برخي كش��ورهايي كه در رده پايين تر از ايران قرار دارند، 
 اعم هس��تند از مصر در جايگاه ۹۴ و پاكستان در جايگاه 
۱۰7 . همچنين برخي كشورهايي كه در جايگاه بالاتر از 
ايران قرار دارند عبارت اند از: امتياز جمهوري آذربايجان 
در جايگاه 6۹، تركيه در جايگاه 6۱ و كويت در جايگاه ۵۴.
دراين رده بندي امريكا با 8۵.6 امتي��از، به عنوان رقابت 
پذيرترين اقتصاد جهان لقب گرفت و جايگاه هاي بعدي نيز 
به سنگاپور با 8۳.۵ امتياز، آلمان با 82.8 امتياز، سوييس 
با 82.6 امتي��از، ژاپن با 82.۵ امتياز، هلند با 82.۴ امتياز، 
هنگ كنگ با 82.۳ امتياز، انگليس با 82 امتياز، سوئد با 
8۱.7 امتياز و دانمارك با 8۰.6 امتياز، رس��يد. هر يك به 
ترتيب در رده هاي دوم تا دهم ايس��تادند.قعر اين جدول 
متعلق به كش��ور چاد با ۳۵.۵ امتياز است. يمن با ۳6.۴ 
امتياز از آخر دوم ش��ده و هاييتي ب��ا ۳6.۵ امتياز، آنگولا 
با ۳7.۱ امتي��از، بروندي با ۳7.۵ امتي��از و كنگو با ۳8.2 
امتياز، جزو كش��ورهاي با كمترين ميزان رقابت پذيري 

اقتصادي هستند. 

 بهترين و بدترين عملكرد 
عمان نسبت به سال گذشته ۱۴ درصد صعود كرده و در رده 
چهل و هفتم ايستاد و در نتيجه موفق ترين كشور جهان از 
نظر بهبود شاخص رقابت پذيري اقتصادي است. پس از اين 
كشور، فيليپين با ۱2 رتبه صعود و سيشل با ۱۰ رتبه صعود، 
به ترتيب خود را به رده هاي پنجاه و ششم و هفتاد و چهارم 
رساندند. بيشترين سقوط در جدول رده بندي متعلق به 
ونزوئلا بود كه با ۱۰ رتبه كاهش نسبت به سال گذشته در 
رده صد و بيست و هفتم ايستاد و پاناما و موزامبيك نيز با 
۹ و 8 رده كاهش، به ترتيب در رده هاي شصت و چهارم و 

صد و سي و سوم قرار گرفتند. 

  شاخص رقابت پذيري اقتصادي جهان چيست؟
اين ش��اخص ۱2 ركن دارد كه بر مي��زان رقابت پذيري 

موثرند. اين ۱2 ركن عبات اند از: 
ابتدا نهادها: در توضيح��ات مجمع جهاني اقتصاد آمده، 
نهادهاي هر كشوري نقش محوري در چگونگي تقسيم 
منافع و تحمل هزينه هاي سياست ها دارند. صاحبان سهام ، 
مالكان زمين و مالكان حقوق معنوي و فكري، تا به بستر 
بازدهي مناسب سرمايه و امنيت محيط اعتماد نكنند، در 

توليد ثروت ملي مشاركت جدي نمي كنند. 
همچنين بروكراس��ي هاي زائد، مق��ررات پيچيده زائد، 
 فس��اد روابط مال��ي و قراردادها، عدم ش��فافيت و عدم 
پيش بيني پذيري اقتصاد، همگي از مواردي است كه هزينه 

اقتصاد را افزايش و تحقق توسعه را دشوار مي سازند.
مس��اله ديگر زير ساخت هاس��ت كه طب��ق آن ارتباط 
بازارهاي داخلي با س��اير كش��ورها ص��ورت مي گيرد. 
همچنين بهبود توزيع درآمد بين مناطق مختلف كشور و 

برخورداري از ثمرات رشد اقتصادي موثر وابسته به كيفيت 
زيرساخت هاي كشور است. زيرساخت هاي حمل و نقل، 
انرژي و شبكه هاي ارتباطات و اطلاعات از ابعاد مهم مرتبط 
با توان رقابت ملي اس��ت كه هزينه ها را كاهش و كارآيي 

بنگاه ها را افزايش مي دهد.
موضوع ديگر ثبات اقتصاد كلان اس��ت. وقتي بر اقتصاد 
يك كشور فضاي عدم قطعيت و عدم پيش بيني پذيري 
منجر به كاهش اعتماد و اطمينان فعالان اقتصادي براي 
سرمايه گذاري باشد رقابت پذيري اقتصاد كاهش مي يابد. 
اگرچه ثبات اقتصاد كلان به تنهاي��ي موجب بهره وري 
 نمي ش��ود، اما نبود آن ضرب��ه جدي به رش��د اقتصاد و 

بهره وري بنگاه ها وارد مي كند.
از ديگر موارد، سلامت و آموزش پايه است. سلامت نيروي 
كار از عوامل موثر بر توان، انگيزه و بهره وري كار به حساب 
مي آيد. همچنين نيروي كاري كه از سطح قابل قبولي از 
آموزش برخوردار نباشد، نمي تواند با پيشرفت هاي فني 

بنگاه، همگام شود و بر بهره وري و خلاقيت خود بيفزايد.
مورد ديگر نيز آموزش عالي و مهارت افزايي است. پيشرفت 
در هر كشوري نيازمند آموزش عالي و مهارت افزايي نيروي 
كار است. اين شاخص، كيفيت و نرخ پوشش آموزش عالي 

و دوره هاي مهارت افزايي را لحاظ مي كند.
دو مورد ديگر نيز مربوط ب��ه كارآيي بازار كالا و كارآيي 
بازار نيروي كار است. بازارهاي رقابتي سالم، عامل مهمي 
براي ميل به افزايش بهره وري بنگاه ها در رقابت داخلي 
و خارجي هس��تند. بهترين شرايط بازاري زماني فراهم 
مي ش��ود كه دولت در عين بستر س��ازي براي عملكرد 
رقابتي ب��ازار، مداخلات غي��ر ضرور و اخت��لال زا را به 
حداقل برس��اند. همچنين بازار كار بايد شرايط را براي 
انتقال كم هزينه نيروي كار به س��مت كسب و كار بهره 
ورتر و رقابتي تر فراهم سازد و تعديل مناسب دستمزد 
با كمترين فش��ار اجتماعي را تس��هيل كند.نكته ديگر 
توسعه بازار مالي است. بازار مالي كارا جزو بسيار مهمي 
براي بهترين استفاده از پس اندازهاي ملي و دارايي هاي 
وارداتي براي بهره ورترين فعاليت هاي اقتصادي است. 
كارايي ب��ازار مالي موجب مي ش��ود ف��راز و فرودهاي 
اقتصادي و ريس��ك اقتص��اد در آيينه ب��ازار مالي قابل 

پيگيري و مراقبت باشد.
مورد بعدي مربوط به آمادگي هاي تكنولوژيك است. اين 
خصوصيت ناظر به چابكي واكن��ش اقتصاد به تحولات 

فناوري و پيشرفت هاي صنايع است.
اندازه بازار از ديگر اركان مهم اين شاخص است. بازار بزرگ 
داخلي امكان استفاده از اقتصاد مقياس و بهره وري بالاتر 
را به بنگاه ها مي دهد و با استفاده از ظرفيت هايي كه در اثر 
اقتصاد مقياس به وجود مي آيد، مي توان امكانات بيشتري 
را جهت كاهش هزينه ها و افزايش سودآوري فراهم كرد.

انعطاف كسب و كار مورد ديگر مورد توجه است. منظور 
از انعطاف كس��ب و كار، ش��بكه هاي مل��ي و همچنين 
ويژگي هاي خرد بنگاه هاست. به بيان ديگر، محيط عمومي 
كس��ب و كار، صنايع پشتيبان و راهبردها و ساختارهاي 

بنگاه، در مركز توجه اين ركن قرار دارد.
آخرين مورد نيز نوآوري است. اس��تاندارد زندگي و رفاه 
جامعه در بلندمدت در گرو ركن نوآوري و فناوري است. 
سرمايه گذاري در R&D، حمايت از حقوق مالكيت فكري، 
ارتباط تنگاتنگ دانش��گاه و صنعت و موسس��ات علمي 

تحقيقي پيشرو از لوازم توان رقابت كشورهاست.

  تحليل جايگاه ايران
درب��اره وضعي��ت جاي��گاه اي��ران در ش��اخص جهاني 
رقابت پذيري اقتصاد، ق��درت الله امام وردي، عضو هيات 

علمي دانش��گاه آزاد واحد تهران مركز، در گفت وگويي 
كه با تعادل داشت، در رابطه با چگونگي آمارگيري براي 
شاخص هايي از اين دس��ت گفت: بانك جهاني هر ساله 
شاخص هايي را منتشر مي كند كه عمدتا با تنظيم يكسري 
پرسشنامه ها از شركت هاي خصوصي و اتاق هاي بازرگاني 
نظرخواهي مي كنند. شاخص هاي به دست آمده از روي 
اين پرسشنامه ها تبديل به داده هايي مي شوند كه نهايتا از 
طريق آنها نتايج شاخص هايي چون ميزان رقابت پذيري 

اقتصاد كشورهاي مختلف محاسبه مي شود. 
او اف��زود: درنتيج��ه نق��د چنداني ب��ه روش و الگوي 
اين محاس��بات ندارم. خ��ود من ني��ز يك بار چنين 
پرسش��نامه اي به دس��تم رس��يد و آن را پر كردم. با 
اين هم��ه نبايد فرام��وش كرد ش��اخص هايي چون 
رقابت پذيري اقتصاد يا آزادي اقتصادي تنها به بررسي 
چند معيار دس��ت مي زنند. مثلا در رابطه با شاخص 
رقابت پذيري، معيارهايي چون ش��دت رقابت، به كار 
گرفتن شركت هاي خصوصي در قياس با شركت هاي 
دولتي، توان رقابت شركت هاي داخلي با رقباي خارجي، 
كارايي بازار، روش تعيين قيمت، دسترسي به مواد اوليه 
و منابع متخصص انساني بخشي از اين معيارها هستند. 
اين مدرس دانشگاه آزاد، در رابطه با شاخص رقابت پذيري 
افزود: اين ش��اخص بيش��تر به يك بعد مس��اله اقتصاد 
مي پردازد و به همين دليل نبايد آن را شاخص معياري براي 
توسعه يافتگي كشورها در نظر گرفت چرا كه توسعه ابعاد 

متعدد و گوناگوني را در بر مي گيرد كه بخشي از آن حتي 
اقتصادي نيست و مس��ائل فرهنگي، اجتماعي و محيط 
زيست را هم در بر مي گيرد. شاخص رقابت پذيري نهايتا 
يكي از شاخص هايي است كه در ميزان توسعه كشورها 
خود را نش��ان مي دهد درنتيجه بالا بودن رتبه كشورها 
در اين آمار، نه نشان دهنده توسعه يافتگي آنها به كشور 
غير رقابت پذير تر اس��ت و نه مي توان آن را الگويي براي 

كشورهاي موفق دانست.
امام وردي در رابطه با جايگاه هشتاد و نهم ايران در آمار ارايه 
شده اخير گفت: در مورد ايران نكته اصلي اين است كه آمار 
فوق به نظر واقعي مي ايند. بطور مثال شركت هاي ايراني 
در رقابت با رقباي خارجي ت��وان رقابت چنداني ندارند، 
بيش��تر صادرات ايران مواد اوليه و نفت است و در توليد 
كالاهاي صنعتي نيز اصلا اوضاع خوبي وجود ندارد. توليد 
كالا در ايران گرانقيمت است و بطور كلي چندان اوضاع 
توليد در كشور خوب نيست. درنتيجه رتبه اعلام شده به 

نظرم منطقي است.
وي در رابطه با تاثير تحريم هاي امريكا عليه ايران گفت: 
طبعا هدف از هر تحريم اقتصادي غير رقابتي كردن اقتصاد 
يك كشور ديگر است. به همين دليل مسلما در سال جاري 
و آينده كشور در اين حوزه روندي نزولي خواهد شد چرا كه 
ديگر نمي توان از روش هايي كه در شرايط عادي و نرمال 
استفاده مي كرديم، استفاده كنيم. اين را هم بايد مد نظر 
داشت كه در شرايط تحريم شرايط براي شركت هاي ايراني 

نيز سخت تر مي شود و كاهش درآمدهاي نفتي مي تواند 
وضعيت بودجه دولت را هم نامطلوب تر كند.

مدرس دانشگاه تهران مركز افزود: با توجه به وضعيتي كه 
براي كشور ايجاد شده، ديگر حتي در سطح صادرات مواد 
اوليه و نفت هم دس��ت باز گذشته وجود ندارد و صادرات 
در اين بخش هم دچار مشكلات جديدتر مي شود. در اين 
شرايط نمي توان بر بهبود شاخص رقابت پذيري تمركز كرد 
اما مي توان يكي از مولفه هاي آن را كه مي تواند به توسعه و 
بهبود وضعيت اقتصادي كشور ياري رساند را تقويت كنيم. 
در اين رابطه مي توان با بالا بردن نرخ بهره وري كاري كنيم 
كه قيمت تمام شده كالا در ايران كاهش يابد كه طبعا به 

بهبود اقتصاد كشور هم منجر مي شود.
 او در پاس��خ به س��والي در مورد چرايي منفي بودن نرخ 
بهره وري سرمايه در س��ال هاي اخير گفت: بحثي كه بر 
بهره وري سرمايه در ايران وجود دارد، اين است كه مشكل 
ما عدم استفاده بهينه از سرمايه ها و تكنولوژي موجود در 
كشور است. ريخت و پاش و بالا بودن اصطحلاك سبب 
پايين آمدن نرخ بهره وري سرمايه شده است. به باور من 
در اي��ن بخش نيز بايد بي انگيزگي نيروي كار را به عنوان 
عاملي مهم در نظر گرفت. به بيان ديگر هنگامي كه نيروي 
كار تمركز كافي براي كار خود ندارد و دايم در ذهن خود 
مش��غله هاي متعدد دارد نمي توان توقع توليد اصولي را 
داشت. به بيان ديگر كشور نياز به كار فرهنگي و آموزش 

دارد تا نيروي كار متعهدتر تربيت كند.

گروه اقتصاد كلان|
ص��ادق خليليان، اقتص��اددان و عض��و هيات علمي 
دانشگاه تربيت مدرس و وزير جهاد كشاورزي در دوره 
محم��ود احمدي نژاد و ديگر همفك��ران وي طرحي 
براي س��اماندهي اقتصاد ملي تهيه كرده اند كه در آن 
دستورالعمل هايي براي رها سازي اقتصاد و قيمت ها 
)طرحي كه سال هاس��ت در ايران اجرا مي شود( ارايه 
ش��ده اس��ت. نكته قابل ملاحظه اين است كه در اين 
طرح فرمولي براي پرداخت ه��اي جبراني )يارانه( به 
مردم تدوين شده كه در آن قرار است همه جامعه يارانه 
بگيرند اما به اين شكل كه دهك هاي اول )فقيرترين ده 
درصد جامعه( ۱۴ درصد و دهك دهم )پردرآمدترين 
ده درصد جامعه( 6 درصد از كل منابع درنظر گرفته 
شده را اخذ كنند. اين در حالي است كه فاصله درآمدي 
اين دو دهك مخصوصا طي دو دهه گذش��ته بس��يار 

عميق شده است.
به گزارش »تعادل« چند تن از اقتصاددانان و اساتيد 
دانشگاه تربيت مدرس طرحي با عنوان »ساماندهي 
اقتصاد ملي« تهيه و از طريق نامه به رييس جمهوري 
ارسال كرده اند كه به گفته آنها براي راهبري بهتر امور 
اقتصاد كشور و مقابله با تحريم ها تهيه شده است. بخش 
اول اين طرح تحت عنوان »كاهش آثار تغيير نرخ ارز و 
تحريم ها بر اقتصاد ملي« حاوي راهكارهايي عملياتي 

در حوزه سياست گذاري اقتصاد است.

وزير جهاد كشاورزي دولت احمدي نژاد از برنامه ريزان 
اصلي اين بسته پيشنهادي است. در ابتداي اين نامه 
تاكيد شده كه اصول نظري اين سياست ها بر اساس 
ش��رايط بومي و اقتصاد مقاومتي تهيه ش��ده است. 
اين راهكارها ذيل ۹ بند ش��امل تك نرخي كردن ارز 
در چارچوب نظام ارزي ش��ناور، حذف يارانه كالاها، 
س��هميه بندي و اص��لاح قيمت حامل ه��اي انرژي، 
پرداخت جبراني به م��ردم و حمايت از توليد داخلي، 

ايجاد سامانه جامع اطلاعات خانوارها و توليد كنندگان، 
حذف يك صفر از پول ملي، گس��ترش پوشش بيمه 
تكميلي، گسترش پيمانهاي پولي دوجانبه و كاهش 
نقش دلار در اقتص��اد ايران و اص��لاح تعرفه واردات 

مي شود. 
نكته قابل تامل اين است كه در قسمت پرداخت هاي 
جبراني به مردم گفته شده است: با فرض فروش سالانه 
۴۰ ميليارد دلار ارز و فرض نرخ هر دلار معادل ۱۰ هزار 

تومان، درآمد حاصله ۴۰۰ هزار ميليارد تومان خواهد 
بود. از اين درآمد، ۴2 درصد س��هم بودجه اي دولت و 
۵8 درصد مابقي كه معادل 2۳2 هزار ميليارد تومان 
است، براي پرداخت به خانوارها و ساير موارد مندرج 
در اين طرح اختصاص خواهد يافت. بر اساس اين طرح 
نحوه تخصيص درآمد مازاد 2۳2 هزار ميليارد تومان 
اين گونه خواهد بود كه معادل ۵۰ درصد از اين درآمد 
به خانوارها، 2۰ درصد به توليدكنندگان و ۳۰ درصد 
به تكميل طرح هاي عمراني دولتي اختصاص مي يابد. 
گفتني اس��ت چني��ن برنام��ه اي جزو اص��ول اوليه 
هدفمندي يارانه ها بود اما هيچ زماني آنگونه كه در اصل 
طراحي شده بود به مرحله اجرا نرسيد. يكي از ايراداتي 
كه به آن طرح وارد شد اين بود كه در طرح هدفمندي 
يارانه ه��ا، پرداخت يارانه به ص��ورت همگاني صورت 
گرفت، يعني به جاي اينكه اين تنها به دهك هاي كم 
درآمد مبلغ افزون تري تعلق بگي��رد، به تمام آحاد و 
دهك ها يارانه پرداخت مي شد. يارانه اي كه دهك هاي 
پردرآمد از آن بي نياز بودند. ضمن اينكه بايد از طريق 
يك نظام مديريت مالياتي كارآمد و به منظور برقراري 
تعادل اقتصادي و اجتماعي بايستي روند انتقال سرمايه 

از بالا به پايين جريان دايمي داشت. 
با اين حال در طرح اس��تادان دانشگاه تربيت مدرس 
آمده اس��ت كه ميزان پرداخت جبراني به مردم بايد 
بر مبناي عكس دهك هاي درآم��دي صورت گيرد. 

»ترتيب پرداخت به اين صورت اس��ت كه دهك اول 
)فقيرترين افراد جامع��ه( ۱۴ درصد، دهك دوم ۱۳، 
دهك س��وم ۱2، دهك چهارم ۱۱، دهك هاي پنجم 
و شش��م هريك ۱۰، دهك هفتم ۹، دهك هشتم 8، 
دهك نهم 7 و دهك دهم )ثروتمندترين افراد جامعه( 
6 درصد از كل درآمد اختص��اص يافته به خانوارها را 

دريافت خواهند نمود.«
به اي��ن ترتيب هم��ه دهك ه��ا ياران��ه مي گيرند و 
ثروتمندترين دهك ه��اي جامعه نيز از يارانه بي بهره 
نخواهند بود. حالا بايد منتظ��ر ماند و ديد كه آيا اين 
اس��اتيد توضيح مي دهند كه اين نظام توزيعي و اين 
درآمدها بر اساس چه اصول و مبنايي تهيه شده است؟ 
كه در آن يارانه دهك اول تا دهم تنها 6 درصد اختلاف 
دارد يعني هر نفر در پايين ترين سطح و اوج فقر كه تنها 
منبع ارتزاق آنها همين يارانه ها است 2۱۵ هزار از دولت 
يارانه بگيرند و در طبقه بالاي جامعه كه مشخصا درآمد 
آنها هزاران برابر دهك اول است، ۹۵ هزار دريافت كنند 
و از اساس ۹۵ هزار تومان كدام نياز ثروثمندترين دهك  
جامعه را ارضا خواهد كرد. آيا چنين شيوه اي به معناي 
حيف و ميل منابع عمومي كش��ور نيست؟ به ويژه در 
شرايطي كه افق سرمايه گذاري چندان مناسب نيست 
و كش��ور براي رش��د اقتصادي بيش از ه��ر زماني به 
س��رمايه گذاري به منابع عمومي كشور نياز بيشتري 

پيدا كرده است.
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۹ ميليون تن كالاي  اساسي 
وارد كشور شد 

براساس تازه ترين آمار گمرك ايران از تجارت خارجي 
طي شش ماهه اول س��ال جاري بيش از ۹ميليون و 
۱۳۰هزار تن كالاي اساسي وارد كشور شده است كه 
از نظر وزني ۵6درصد از كل واردات را به خود اختصاص 
داده است.  كل واردات كشور در 6ماهه اول سال ۹7، 
22 ميلي��ارد و ۱82 ميليون دلار با وزن ۱6 ميليون و 
22۰ هزار تن بوده كه سهم كالاهاي اساسي ۹ ميليون 
و ۱۳۰ هزار تن با ارزش ۴ ميليارد و 676 ميليون دلار 
بوده است. بر همين اساس، طي شش ماهه اول سال 
۹6 سهم كالاهاي اساسي از نظر وزني ۵2 درصد از كل 
واردات بوده است. بنابراين گزارش اين حجم از كالاهاي 
اساسي به ارزش ۴ ميليارد و 676 ميليون دلار از طريق 
گمركات كشور وارد شده اس��ت كه از نظر ارزش 2۱ 
درصد از كل واردات كشور را دارد و اين در حالي است 
كه سهم كالاهاي اساس��ي وارداتي آن در شش ماهه 
سال گذشته 2۰ درصد بوده است. ذرت، برنج، دانه هاي 
روغني، دارو، روغنهاي خوراكي، گوشت قرمز، كنجاله 
س��ويا، جو، كود، قند و شكر و گندم از جمله كالاهاي 
اساسي است كه طي 6 ماه وارد شده است. در شش ماه 
سال ۹7، واردات ذرت، دانه هاي روغني، گوشت قرمز 
و جو افزايش داشته اس��ت. براساس اين گزارش، ۹۰ 
درصد كالاهايي كه وارد گمرك مي شوند در كمتر از سه 
روز ترخيص مي شوند و در اين بين ترخيص كالاهاي 
اساسي در اولويت قرار دارد. گمركات مهم كشور براي 
ترخيص كالاهاي اساسي بطور شبانه روزي فعاليت 
مي كنند تا وقفه اي در واردات اين كالاها ايجاد نشود، به 
همين ترتيب در شش ماه نخست امسال روند واردات 
به كشور تغييري نكرده است. گمرك در راستاي تأمين 
كالاهاي اساسي تسهيلاتي را براي ترخيص سريعتر اين 
كالاها ارايه و با اولويت قرار دادن اين كالاها در گمركات 
اج��ازه حمل يك س��ره در مب��ادي ورودي را جهت 
آسان سازي فرآيند ترخيص اين كالاها فراهم كرده 
است و در حال حاضر به كمك سامانه جامع گمركي 
كاميون هاي حامل كالاهاي اساسي بدون معطلي به 

درب خروج گمركات هدايت مي شوند.

مرز تجاري چذابه از امروز 
بسته مي شود

س��يد س��عيدفاضلي معاون گمرگ چذابه، اظهار 
كرد: عراقي ها به دليل تعداد زياد موكب ها در مسير 
ش��لمچه به س��مت عتبات عاليات مجبور شدند 
در روزهاي گذش��ته م��رز را براي ت��ردد كالاهاي 
تجاري و كاميون ها ببندند و صادركنندگان مجبور 
ش��دند كالاهاي خود را به مرز چذابه هدايت كنند 
 و هم��كاران گمرك در ح��ال حاضر ب��ه صورت 
شبانه روزي جهت تسهيل صادرات خدمت رساني 
مي كنند. وي افزود: با وج��ود تلاش ها تقاضا براي 
ص��ادرات كالا از اين مرز به ش��دت بالا رفته و بيش 
از 2۰۰۰ كاميون درصف ورودي به بارانداز هستند 
كه امكان ارسال اين محموله ها با توجه به ظرفيت 
روزانه ۴۰۰ دس��تگاه كامي��ون در بارانداز اين مرز 
خيلي سخت و غير ممكن است. فاضلي ادامه داد: با 
توجه به اينكه طرف عراقي اعلام كرده به دليل وجود 
موكب هاي متعدد در مسير چذابه به عراق، ارسال 
كاميون به مرز با مشكل مواجه شده و با وجود 2۰۰۰ 
دستگاه كاميون، تعطيلي مرز تجاري چذابه نيز از 
فردا بر اس��اس تصميم مسوولان مرزي كشورمان 
قطعي شده و از صادركنندگان و فعالان اقتصادي 
درخواست مي كنيم از ارسال محموله هاي صادراتي 
به اين مرز خودداري و از مسيرهاي جايگزين براي 

صادرات كالاهاي خود استفاده كند.

مشاهده حقوق و دستمزد 
مديران با تصويب هيات وزيران

معاون سرمايه انساني س��ازمان اداري و استخدامي 
كشور گفت: با تصويب هيات وزيران، مردم نيز مي توانند 
حقوق و دستمزد مديران را در سامانه ملاحظه كنند. 
ص��دري نوش آبادي گفت : مس��ووليت طراحي اين 
سامانه به عهده سازمان اداري و استخدامي كشور بوده 
كه در ارديبهشت ماه گذشته بخشنامه اي به انضمام 
دستورالعمل نحوه ورود و ثبت اطلاعات در اين سامانه 
به تمام دستگاه ها صادر و در آن از دستگاه ها خواسته 
ش��د تا نام كاربري و شماره شناس��ه دريافت كرده و 
اطلاعات خود را در اين سامانه بارگذاري كنند. تاكنون 
۹۴۹ دس��تگاه از ۱۵۱2 دستگاهي كه بايد اطلاعات 
خود را در اين سامانه ثبت مي كردند، قوانين و مقررات 
و ليست كاركنان خود را در اين سامانه درج كرده اند، 
ضمنا تعداد ۴۵۰ دستگاه از قوه مجريه ليست حقوق 
و مزاي��اي كارمندان خود را در س��امانه وارد كرده اند. 
وي  اظهار داشت: دستگاه هاي مذكور نيز جزو آنهايي 
هستند كه هنوز اطلاعات خود را وارد نكرده اند. صدري 
همچنين اعلام كرد: بسياري از دستگاه هاي خارج از قوه 
مجريه از جمله سازمان صدا و سيما و مجلس شوراي 
اسلامي نيز اطلاعات مربوط به خود را در سامانه مذكور 
بارگذاري نكرده اند. وي با اش��اره به اينكه مسووليت 
بارگذاري با خود دستگاه ها و امر نظارت بر آن به عهده 
دستگاه هاي نظارتي كشور است، خاطرنشان كرد: ما 
معتقديم همه دستگاه هاي اجرايي بايد در برابر اين 
قانون تمكين كنند و خود سازمان اداري و استخدامي 
كشور كه مسووليت طراحي اين سامانه عهده دار بوده 
است به تمام و كمال، اداي وظيفه كرده و نسبت به درج 
حقوق و دستمزد نيروهاي انساني و مديران مجموعه 
خود اقدام نموده است. وي در مورد اينكه اين سامانه 
چه زمان در دسترس عموم مردم خواهد بود؟، گفت: 
سازمان اداري و استخدامي كشور در ابتداي مهرماه 
بخشنامه اي به دستگاه ها ابلاغ نموده و خواسته است 
كه گزينه مشاهده پرداختي مديران در سطح مديركل 
و بالاتر را در سامانه خود تعبيه كنند تا در مهر ماه قابل 
فعال شدن باشد. صدري اضافه كرد: دسترسي عموم 
مردم به سامانه منوط به مصوبه هيات وزيران است كه 
پيش نويس آن تهيه شده و در كميسيون اجتماعي و 
دولت الكترونيك به تصويب رس��يده و اكنون نيز در 

دستور كار دولت قرار گرفته است.

مهر| مشاور رييس كل س��ازمان خصوصي سازي 
گفت: جلسه مزايده ۱۴ بنگاه و دارايي به قيمت پايه 
76۰ ميليارد تومان هفتم آبان ماه برگزار خواهد شد.

مش��اور رييس كل سازمان خصوصي س��ازي افزود: 
مزايده ۱۰ بنگاه در مجموع با قيمت پايه 22۰ ميليارد 

تومان برگزار خواهد شد. اين بنگاه ها شامل سردخانه 
يا انبار اداري شهيد حقاني با قيمت پايه ۱۳6 ميليارد 
تومان، سيلوي اروميه با قيمت پايه 2۴ ميليارد تومان، 
سيلوي مهاباد با قيمت پايه ۱7.۵ ميليارد تومان، انبار 
سلماس با قيمت پايه 7 ميليارد تومان، سيلوي قديم 

كرمانشاه با قيمت پايه حدود 2۰ ميليارد تومان، انبار 
بروجن با قيمت پايه حدود ۵ ميليارد تومان، انبار ابركوه 
با قيمت پايه ۵۰۰ ميليون تومان، انبار سراوان با قيمت 
پايه ۳ ميليارد و 7۰۰ ميليون تومان، جايگاه سوخت 
در قزوين با قيمت پايه 2.۵ ميليارد تومان، انبار خاش 

با قيمت پايه 2.۵ ميليارد تومان و دو قطعه زمين براي 
پشتيباني امور دام در ساري با قيمت پايه 2 ميليارد 

تومان است.
سبحاني با بيان اينكه ۳ شركت ديگر با قيمت پايه ۵۴۰ 
ميليارد تومان واگذار خواهد ش��د، گفت: همچنين 
فولاد اكسين خوزستان با قيمت پايه ۳۰۰ ميليارد 
تومان 2۰ درصد حصه نقدي و با اقس��اط ۴ ساله به 
مزايده گذاش��ته خواهد شد.2 بنگاه ديگر نيز شامل 

ش��ركت نود و لوله اهواز با قيمت پايه ۱۴2 ميليارد 
تومان و ۵ درصد از شركت حفاري شمال با قيمت پايه 
۱۰۰ ميليارد تومان از طريق بورس و فرابورس واگذار 
خواهد شد كه تاريخ اين واگذاري با اطلاع بورس بايد 
هماهنگ و اعلام شود. قبلا قرار بود 8 درصد از سهم 
ش��ركت حفاري ش��مال با قيمت پايه ۱۵8 ميليارد 
تومان واگذار شود اما در نهايت اين سهم به ۵ درصد و 

با قيمت پايه ۱۰۰ ميليارد تومان تنزيل يافت.

واگذاري ۷۶۰ ميليارد تومان از اموال دولت در آبان ماه

   قدرت الله امام وردي در رابطه با جايگاه هشتاد و نهم ايران در آمار ارايه شده اخير گفت: در مورد ايران نكته اصلي اين است كه آمار فوق به 
نظر واقعي مي آيند. بطور مثال شركت هاي ايراني در رقابت با رقباي خارجي توان رقابت چنداني ندارند، بيشتر صادرات ايران مواد اوليه و نفت 
اس�ت و در توليد كالاهاي صنعتي نيز اصلا اوضاع خوبي وجود ندارد. توليد كالا در ايران گرانقيمت اس�ت و به طور كلي چندان اوضاع توليد در 

كشور خوب نيست. درنتيجه رتبه اعلام شده به نظرم منطقي است.
وي در رابطه با تاثير تحريم هاي امريكا عليه ايران گفت: طبعا هدف از هر تحريم اقتصادي غير رقابتي كردن اقتصاد يك كش�ور ديگر است. به 
همين دليل مسلما در سال جاري و آينده كشور در اين حوزه روندي نزولي خواهد شد چرا كه ديگر نمي توان از روش هايي كه در شرايط عادي و 
نرمال استفاده مي كرديم، استفاده كنيم. اين را هم بايد مد نظر داشت كه در شرايط تحريم شرايط براي شركت هاي ايراني نيز سخت تر مي شود 

و كاهش درآمدهاي نفتي مي تواند وضعيت بودجه دولت را هم نامطلوب تر كند.

برش



بانك و بيمه4يادداشت

تحريم بانك هاي ملت، پارسيان، مهر اقتصاد و سينا توسط وزارت خزانه داري امريكا

»تعادل« از تازه ترين تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد

تحريم جديد تامين اعتبار واردات  دارو  را هدف گرفته است

كاهش تقاضا، سكه و طلا را ارزان كرد

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
وزارت خزانه داري امريكا در تازه ترين اقدام خود 4 بانك 
ملت، پارسيان، سينا، مهر اقتصاد، به همراه گروه مالي 
مهر اقتصاد و 15 شركت ديگر را كه در ارتباط با بسيج 
بوده اند يا بس��يج در آنها سهامدار بوده و تحت نظرات 

بسيج بوده اند را تحريم كرد. 
 به گزارش تعادل، همچنين شركت هاي مهمي چون 
فولاد مباركه اصفهان، تراكتورسازي ايران، گروه بهمن، 
بنياد تعاون بسيج، سرمايه گذاري انديشه مهرآوران، 
سرمايه گذاري نگين س��احل رويال، سرمايه گذاري 
تدبيرگران آتيه ايرانيان، سرمايه گذاري تكتار، توليد 
روي بندرعباس، كالسيمين، توسعه معادن روي ايران، 
شيميايي پارسيان كاتاليست، ذوب و احياي روي قشم، 
مهندسي تكنوتار، توليد اسيد زنجان نيز تحريم شده اند 

كه به شكل هاي مختلف مرتبط با بسيج بوده اند. 
 اين درحالي است كه برخي كارشناسان معتقدند كه 
برخي از اين بانك ها و ش��ركت ها به فعاليت خدماتي 
و توليدي مشغول هستند و به همه فعالان اقتصادي 
خدمات مي دهند و س��هام آنها نيز عمومي است يا در 
بورس عرضه مي ش��ود و هر كسي قادر به خريد سهام 

آنهاست. 
از سوي ديگر، موسساتي مانند بانك پارسيان، در رابطه 
با گش��ايش اعتبار جهت تامي��ن و واردات دارو فعال 
هستند، و با اين اقدام امريكا بيش از آنكه بسيج و منابع 
مالي آن هدف قرار گيرد، به منافع مردم ايران، بيماران 
و نيازمندان خسارت وارد مي كند و اينگونه تحريم ها نه 
تنها هدفمند و هوشمند نيست بلكه عملا بخش هاي 
ديگري از مردم و بيماران را ه��دف خواهد گرفت و با 
تحريم بانك پارسيان، بخش عمده اي از گشايش اعتبار 

براي دارو و واردات دارو با مشكل مواجه خواهد شد. 

   تحريم ها تاثيري برفعاليت بانك ها ندارد
در اين رابطه برخي مديران بانك ها معتقدند كه با توجه به 
حذف ارز دلار از مبادلات ارزي اين بانك ها، تحريم هاي 
دلاري امريكا تاثيري در مبادلات و فعاليت اين بانك ها 
ندارد زيرا مقصد عمده حواله هاي بانكي و گشايش اعتبار 

در اروپا و آسيا و با ارزهاي غيردلاري بوده است. 
از جمله روابط عمومي بانك پارسيان در اين زمينه اعلام 
كرد: پيرو اخبار منتشر شده مبني بر تحريم تعدادي از 
بانك هاي ايراني توس��ط وزارت خزانه داري امريكا، به 
آگاهي مي رساند، فعاليت هاي بانك پارسيان با توجه 

به تفاهمات دولت با كش��ورهاي اروپايي و آسيايي و 
پروتكل هاي تنظيمي در خص��وص مبادلات مالي با 
ارزهاي آن كش��ورها، تحت تاثي��ر تحريم هاي وزارت 
خزانه داري امريكا قرار نمي گيرد. بر اساس سياست هاي 
پيش نگرانه بانك پارس��يان همس��و با بانك مركزي، 
فعاليت هاي بين المللي اين بانك با ارز دلار وكش��ور 
امريكا، سال هاس��ت متوقف بوده و بر اساس بازارهاي 
هدفِ صادركنندگان و واردكنندگان كه عمدتاً در اروپا 
و آسيا متمركز است و با استفاده از ساير ارزها صورت 
مي پذيرد. بنابراين با توجه به تفاهم هاي دولت جمهوري 
اسلامي ايران با اين كشورها و پروتكل هاي تنظيمي 
در خصوص مبادلات مالي با اين ارزها، تحريم مذكور 

تاثيري در فعاليت هاي بانك پارسيان نخواهد داشت.

   مسدود شدن روابط بانكي 
در رابطه با اين تحريم ها، يك مقام دولت امريكا اعلام 
كرد كه انتظار ما اين است كه هرگونه روابط بانكي با آن 
بانك ها در هر جايي خ��ارج از ايران هدف قرار خواهد 
گرفت يا مسدود خواهد شد. وزارت خزانه داري امريكا 
مي گويد كه بر اساس اين تحريم ها، شهروندان امريكايي 
حق ندارند تا با اين شبكه تجارت كنند و اموال آنها نيز 
ضبط خواهد شد. اشخاص حقوقي در امريكا از انجام 
هر گونه كار و تجارت با افراد يا نهادهاي ذيل اين ليست 

سياه منع شده اند.
تحريم هاي مذكور به بهانه »مبارزه عليه تروريسم« و 
حمايت مالي اين ۲۰ نهاد از بس��يج انجام شده و دفتر 
نظارت بر دارايي هاي خارجي وزارت خزانه  داري امريكا 
)اوفك -OFAC( اعلام كرد ۲۰ نهاد و شركت مرتبط 
با بنياد تعاون بس��يج كه از فعاليتهاي بسيج حمايت 
مي كردند از سوي اين وزارتخانه مورد تحريم قرار گرفته 
است. در بيانيه صادره توسط دفتر نظارت بر دارايي هاي 
خارجي وزارت خزانه  داري امريكا آمده اس��ت: وزارت 
خزانه داري امريكا روز سه شنبه ۲4 مهر اعلام كرد اين 
تحريم ها در پي فرمان اجرايي 1۸ ارديبهشت دونالد 
ترام��پ براي خروج امريكا از توافق هس��ته اي ايران و 
كشورهاي پنج به علاوه يك موس��وم به برجام صادر 

شده است
 وزارت خزانه داري امريكا مدعي اس��ت شركت هاي 
وابسته به »بنياد تعاون بس��يج« را هدف تحريم هاي 
جديد خود قرار داده كه به گفته آن، منابع مالي نيروهاي 
شبه نظامي ايران را تأمين مي كنند.اين شبكه دستكم 

۲۰ شركت و موسسه مالي را در بر مي گيرد كه زيرنظر 
»بنياد تعاون بسيج« هستند.   استيون منوچين، وزير 
خزانه داري امريكا، در بياني��ه اي كه به همين منظور 
منتشر كرده، گفته است: تحريم اين موسسات مالي 
چند ميلي��ارد دلاري به اين خاطر اس��ت ك��ه آنها از 

نيروهاي شبه نظامي ايران حمايت مي كنند.
در بيانيه خزانه داري امريكا آمده بود: جمهوري اسلامي 
ايران ممكن اس��ت روش هايي را براي كاستن از فشار 
تحريم ها به كار گيرد.شركت سرمايه گذاري مهر اقتصاد 
ايرانيان وابسته به بنياد تعاون بسيج نيز بخشي از سهام 
فولاد مباركه را در اختيار دارد. اين شركت همچنين 
در س��ال ۸۷ سهام تراكتورس��ازي تبريز را خريداري 
كرده بود. شركت مهر اقتصاد ايرانيان، همچنين سهام 
برخي شركت ها از جمله ايرالكو، صدرا، تكنوتاز، شركت 
سرمايه گذاري توس��عه صنعتي و داروسازي جابربن 

حيان را خريداري كرده است.

   تحريم بانك ها در دوره قبل
تحريم هاي بانكي و نفتي ايران در سال هاي 93- 139۰ 
و دور اول تحريم ها در دولت احمدي نژاد، نيز توس��ط 
امريكا واروپا و برخي ديگر از متحدان آنها اجرا ش��د و 
اين تحريم ها در چارچوب تحريم هاي هسته اي علاوه 
بر تحريم سوييفت يا پيام هاي بانكي به كارگزاري هاي 
جهان، تحريم دلاري برخي بانك ه��ا، تحريم ارزي و 
مبادلات بانكي را به شكل هاي مختلف شامل مي شد. 

در آن سال ها، بانك هاي مختلف تجارت، ملت، سپه، 
صادرات، مهر اقتصاد، انصار، آرين، كارگشايي، ملي، 
صنعت و معدن، رفاه، تجارت، بانك مركزي، توسعه 
تعاون، توسعه صادرات، پس��ت بانك، سينا، ايران و 
آلمان، فيوچر مس��تقر در بحرين، ملي اينترنشنال 
لندن، پرش��يا اينترنش��نال ملت لندن، بطور كامل 
از ليس��ت تحريم ه��ا خارج ش��دند. حت��ي در دوره 
رياست جمهوري بوش در امريكا، بانك هاي سپه، ملي 

و ملت، صادرات و توسعه صادرات به اتهام ارايه خدمات 
مالي به صنايع دفاعي و هسته اي و موشكي و ... تحت 
تحري��م بودند. برخي از اين تحريم ه��ا در دوره اوباما 
نيز ادامه يافت و تعداد ديگري نيز به ليست تحريم ها 
اضافه ش��دند.  البته با ت��لاش وكلا و حقوق دانان، به 
تدريج قبل و بعد از برجام، بانك هاي ايراني از ليست 
تحريم ها خارج ش��دند. اما همچنان امكان مبادلات 
دلاري فراه��م نش��د و در عين حال برخ��ي بانك ها 
همچنان با تحريم هاي جزئي تر و از طريق كارگزاري ها 
يا بانك هاي ديگر به فعاليت خود ادامه دادند.  براين 
اساس، به نظر مي رسد كه بانك هاي كشور با استفاده 
از تجربه س��ال هاي قبل تحريم ها، بايد سازوكارها و 
اقداماتي را انجام دهند تا كمتر در معرض تحريم هاي 
مختلف قرار گيرند و حداقل چند بانك ايراني بتواند 
براي واردات ضروري و اساسي و امور زندگي مردم و 

كشور بدون تحريم فعاليت كند.

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري | 
بررسي تازه ترين تحولات بازار ارز و طلا نشانگر اين نكته 
است كه ثبات نس��بي در بازار ارز و سكه حاكم شده و از 
افزايش و ريزش هاي ناگهاني و هيجاني در بازار كاسته 
شده اس��ت . در بازار طلا نيز با وجود افزايش نرخ اونس 
ب��ه 1۲۲۷ دلار، به دليل ثبات نرخ دلار، و كاهش تقاضا 
در روز چهارشنبه قيمت طلا در بازار كاهش يافته است. 
وسكه تمام بهار آزادي طرح جديد 4 ميليون و 35۰ هزار 
تومان و سكه تمام بهار آزادي طرح قديم 4 ميليون و 15۰ 

هزار تومان معامله شد.
به گزارش »تعادل«، كارشناس��ان دليل عمده كاهش 
قيمت طلا و س��كه را نزديك ش��دن به اربعي��ن و قرار 
گرفتن در ماه صفر، و در نتيجه كاهش تقاضا براي خريد 
طلا ارزيابي كرده اند. هر قطعه نيم سكه بهار آزادي دو 
ميليون و 15۰ هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 1۸۰ 
هزار تومان و هر قطعه س��كه گرم��ي 6۷6 هزار تومان 
فروخته مي شود. هر گرم طلاي 1۸ عيار 416 هزار تومان 
ارزش گذاري شده اس��ت، ضمن آنكه هر اونس طلا در 
بازارهاي جهاني با قيمت 1۲۲۷ دلار معامله مي شد كه 

نسبت به روز سه شنبه كاهش يافته است .
در بازار ارز نيز، روز چهارشنبه ۲5 مهرماه قيمت دلار در 
بازار آزاد ته��ران به 14 هزار و 6۰۰ تومان، يورو 16هزار 
و 3۰۰ تومان و پوند 1۸ هزار و ۷۸۰ تومان رس��يد. نرخ 
ميانگين فروش در سامانه سنا براي روز سه شنبه نيز به 
ترتيب دلار 14144 تومان، يورو 163۸9 تومان، درهم 
3۷۷5، يوآن ۲۰۷۷، پون��د 1۸۲36 تومان، لير ۲5۸۲ 
تومان اعلام ش��ده است. محمد كش��تي آراي رييس 
كميسيون تخصصي طلا و جواهر در خصوص چرايي 
كاهش قيمت طلا و سكه در بازار روز چهارشنبه تهران 
گفت: تغييرات قيمت ارز باع��ث كاهش قيمت طلا و 
سكه شده است. خريد و فروش در بازار طلا و سكه كاملا 
عادي است و همان روال قبلي در اين بخش جاري است. 
رييس كميسيون تخصصي طلا و جواهر تأكيد كرد كه 
مدتي است بازار طلا و سكه به ثبات نسبي رسيده است. 

   ممنوعيت خريد و فروش ارز در خيابان
همچنين رييس پليس پايتخت اعلام كرد كه هرگونه 
خريد و فروش ارز در كوچه، خيابان، چهارراه و... ممنوع 

است.
سردار حس��ين رحيمي اظهار داش��ت: همكاران من 
بنا به درخواس��ت بانك مركزي و هماهنگي با دستگاه 
قضا از چهارش��نبه هفته گذش��ته تاكن��ون ۸5 نفر از 
دلالان و مخلان بازار ارز را ك��ه با وقاحت تمام اقدام به 
قيمت گذاري هاي كاذب و خريد و فروش غيرمجاز ارز 

كرده بودند دستگير كردند.
وي با بي��ان اينكه تمام��ي اين افراد س��ابقه دار بودند، 
خاطرنشان كرد: اين افراد در طرح هاي قبلي جمع آوري 
دلالان و مخلان بازار ارز نيز دس��تگير ش��ده بودند؛ اما 
متاسفانه آزاد شده و دوباره به اين كار روي آورده بودند.

رييس پليس پايتخت با اشاره به موارد كشف شده از اين 

افراد گفت: ۲4۰ هزار دلار، 1۷5 هزار دينار، 5۷۷5 لير 
و 45۲۰ يورو به همراه هشت كيلوگرم طلاي آب شده 
از جمله مواردي است كه از اين افراد كشف و ضبط شد.

رحيمي همچنين با تاكيد بر اينكه هرگونه خريد و فروش 
ارز در خيابان، چهارراه، معبر، ميدان و... ممنوع اس��ت، 
ادامه داد: تنها صرافي هاي مجاز و بانك ها اجازه خريد و 
فروش ارز را دارند و با افرادي كه اقدام به خريد و فروش 
غيرمجاز ارز كرده و در اين فضا اخلال ايجاد كنند پليس 
برخورد خواهد كرد. فرمان��ده انتظامي تهران بزرگ با 
تاكيد بر اينكه نظارت پليس بر بازار طلا و ارز همچنان 
ادامه خواهد داش��ت، گفت: در روزهاي آتي نيز نسبت 
به دستگيري دلالان و مخلان نظم و امنيت اقتصادي 
اقدام خواهيم كرد و كس��اني كه بخواهند با فضاسازي 
در اين فضا س��ودجويي كنند بايد بدانند كه پليس بر 

آنها نظارت دارد.
اين درحالي اس��ت كه عبدالناص��ر همتي رييس كل 
بانك مركزي در مرداد ماه اعلام كرده بود كه بازار آزاد و 
صرافي ها به فعاليت خود ادامه خواهد داد و معاملات ارز 
قاچاق نيست. براين اساس، بايد ديد كه چه ملاحظاتي 
باعث ش��ده كه خريد و ف��روش ارز در خيابان و كوچه 

ممنوع اعلام شود. 

   نرخ هاي حبابي دلار ماندگار نيست
همچنين عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه نرخ هاي حبابي دلار ماندگار نخواهد 
بود، گفت: سرمايه گذاري روي دلار ريسك زيادي دارد.

ش��هاب نادري در خصوص كاه��ش قيمت دلار گفت: 
امريكايي ها و دشمنان تحريم ها خود را از مدت ها قبل 
اعمال كرده اند بنابراين اينكه برخي رس��انه هاي معاند 
تبليغ مي كنن��د دور جديد تحريم ه��ا در آبان ماه آغاز 
مي شود به اين دليل است كه به لحاظ فضاسازي رسانه اي 

اقتصاد كشور را با التهاب بيشتر روبرو كنند.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: س��اماندهي بازار ارز مطالبه جدي مردم و مجلس 

شوراي اسلامي اس��ت و اين موضوع پيگيري مي شود 
تا قيمت هاي كاذب دلار واقعي شود چرا كه در صورت 
عدم توجه انجام اين مهم تلاطم ها در بازارها تداوم دارد.

نماينده مردم پاوه، جوانرود، ثلاث باباجاني، روانسر در 
مجلس افزود: مقاومت سوداگران در برابر كاهش دلار 
از طريق برخي از صرافي ها ادام��ه دارد اما مردم اطلاع 
داشته باشند كه در نهايت بازار ارز از مولفه هاي اقتصادي 
پيروي مي كند.نادري در ادامه تصريح كرد: كاهش هاي 
فعلي كه در نرخ دلار ايجاد كفايت نمي كند و بايد نرخ ارز 
واقعي شود و مرحله بعدي كه بايد تيم اقتصادي دولت 
بعد از كاهش قيم��ت دلار پيگيري كند ايجاد ثبات در 

بازار ارز است.
وي گفت: نوسان نرخ دلار اين موضوع را اثبات كرد كه 
سرمايه گذاري روي دلار ريسك زيادي دارد، بنابراين بايد 
توجه كرد كه صاحبان نقدينگي به دنبال محل مناسب 
و امني براي سرمايه گذاري هس��تند كه بايد دولت در 
اين راستا سياست گذاري انجام دهد.عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي يادآور شد: نرخ هاي 
حبابي دلار ماندگار نخواهد بود بنابراين دولت با حمايت 
از توليد و بازار س��رمايه تلاش كند به ج��اي رونق بازار 

سوداگري بازارهاي مولد مقصد سرمايه گذاران باشد.

   التهاب ارزي ابتداي دهه ۷۰ چگونه مهار شد
همچنين اصغر فخريه كاشان معاون ارزي بانك مركزي 
دولت سازندگي درباره مهار افزايش قيمت ارز در دهه 
۷۰ اظهار داشت: شرايط امروز و دهه ۷۰ تفاوت هاي قابل 
توجهي وجود دارد. بايد منصفانه قضاوت كنيم. در آن 
سال ها تحريم نبوديم و دست دولت و بانك مركزي در 

مصرف ارز بسته نبود.
معاون ارزي بانك مركزي دولت سازندگي با بيان اينكه 
بانك مركزي مي توانس��ت در آن س��ال ها اجازه ثبت 
سفارش را ندهد، گفت: ارز را براي دستگاه هاي اجرايي، 
وزارتخانه ها و نهادها سهميه بندي كرده بوديم و براي هر 
بخشي بودجه ارزي ايجاد كرديم.وي با تاكيد بر اينكه در 

دهه ۷۰ فرماندهي اقتصاد كشور تنها در يك بخش آن 
هم بانك مركزي متمركز شده بود، گفت: بانك مركزي 
مي توانست و اين اختيار را داشت جلوي واردات بدون 

توجيه و بي رويه را بگيرد.
معاون ارزي بانك مركزي دولت سازندگي با بيان اينكه 
بانك مركزي مي توانس��ت در آن س��ال ها اجازه ثبت 
سفارش را ندهد، گفت: ارز را براي دستگاه هاي اجرايي، 
وزارتخانه ها و نهادها سهميه بندي كرده بوديم و براي هر 
بخشي بودجه ارزي ايجاد كرديم.فخريه كاشان ادامه داد: 
در هر وزارتخانه اي اعلام كرده بوديم كه به اندازه سهميه 
خود مي توانيد مصرف ارزي داشته باشيد و در آن زمان 
ه��م بخش خصوصي مانند امروز فع��ال نبود كه بدون 
حس��اب و كتاب بخواهد واردات يا مصرف ارزي داشته 
باشد.وي افزود: بخش خصوصي داشتيم اما سر نخ آن 
دست دولت بود و وزارتخانه هايي مانند وزارت صنايع، 
بازرگاني كه بيشترين مصرف ارزي را داشتند بايد طبق 

سهميه بندي بانك مركزي ارز را خرج مي كردند.
فخريه كاش��ان يادآور ش��د: در آن زمان وزارت صنايع 
بي توجه به سهميه اي كه داشت اجازه واردات مي داد و 
براي اينكه بتوانيم جلوي آن را بگيريم چك ارزي طراحي 
كرديم. براي مثال سقف چك يك وزارتخانه ۲ ميليارد 
دلار بود و براي مصارف ارزي خود بايد چك مي كشيد 
كه اگر مجموع چك ها بالاتر از اين رقم مي رسيد بانك 
مركزي چك آن را قبول نمي كرد.وي افزود: ش��رايط را 
اينگونه كنترل كرديم البته باز هم بايد تاكيد كنم در آن 
زمان تحريم نبوديم و بانك ها در اختيار ما بود. ارزي كه 
به دست مي آورديم آزادانه مصرف مي كرديم و اينگونه 
توانس��تيم با توجه به محدوديت ارزي جلوي افزايش 

قيمت دلار را بگيريم.
فخريه كاشان با اش��اره به درآمدهاي ارزي در دهه ۷۰ 
گفت: در دولت سازندگي مجموع درآمدهاي غير نفتي 
و نفتي سالانه ۸ ميليارد دلار بود البته تازه از جنگ خارج 
شده بوديم و تمام نيازهاي كشور وارداتي بود. پوشك، 
پنير، دستمال كاغذي، روغن تمام اينها از اقلام وارداتي 
بودند و مسافراني كه از خارج برمي گشتند با خودشان 
دس��تمال كاغذي مي آوردند چرا كه در كش��ور توليد 

نداشتيم.

    قيمت طلا تحت نفوذ دلار امريكا خواهد بود
اين در حالي است كه تازه ترين تحليل اف ايكس استريت 
نشان مي دهد كه قيمت جهاني طلا همچنان تحت نفوذ 

و سيطره دلار امريكا قرار خواهد داشت.
به گزارش اف ايكس استريت، تحليلگران اقتصادي بر اين 
باورند كه تقاضاي مكان امن سرمايه گذاري به تنهايي 
قادر نخواهد بود در شرايط كنوني قيمت جهاني طلا را 
افزايش دهد و قيمت اين فلز گرانبها به شدت تحت تاثير 

و نفوذ دلار امريكا خواهد بود.
بر اساس اين گزارش قيمت طلا در هفته گذشته براي 
دومين هفته متوالي با افزايش روبرو ش��ده است. علت 
اصلي افزايش 1.4 درصدي قيمت طلا در هفته گذشته، 

افت شديد شاخص سهام در بازارهاي بين المللي و افت 
ارزش دلار بوده است.به اعتقاد تحليلگران تكنيكال، طلا 
بايد سطح مقاومتي 1۲۲6 دلاري را طي روزهاي آينده 
با قدرت بشكند تا بتواند به مسير صعودي اش ادامه دهد. 
گرچه به نظر مي رسد افت شديد شاخص سهام بورس 
وال استريت تاثير مهمي بر افزايش قيمت طلا داشته ولي 
تحليلگران معتقدند كه دلار امريكا همچنان مهم ترين 
عامل موثر بر قيمت طلا خواهد بود.اين در حالي است 
كه پيش بيني مي شود فدرال رزرو امريكا تا پايان امسال 
يك بار ديگر نرخ بهره را افزايش خواهد داد و اين مساله 
يك عامل مثبت براي ارزش دلار و يك عامل منفي براي 

قيمت طلا خواهد بود.

   سهم 62 درصدي دلار در ذخاير ارزي جهان 
در همين حال، بانك مركزي روسيه با فروش بخش قابل 
توجهي از دارايي هاي خود به دلار، س��هم اين ارز را در 

ذخاير ارزي جهان كاهش داد.
به گزارش بلومبرگ انگليسي، بانك امريكايي گلمن ساچ 
در تازه ترين بررسي خود از نقش دلار به عنوان ذخيره اصلي 
ارزي در جه��ان اعلام كرد كه س��هم دلار در ذخاير ارزي 
بانك هاي مركزي جهان كاهش يافته و تحريم هاي دولت 
دونالد ترامپ عليه روسيه بر روي اين مساله تاثير گذاشته 
است. در همين مقامات دولتي روس اعلام كردند كه بانك 
مركزي اين كش��ور احتمالا در حدود ۸5 ميليارد دلار از 
مجموع 15۰ ميليارد دلار دارايي هايي امريكايي خود را در 
سه ماه دوم سال جاري ميلادي به دنبال وضع تحريم هاي 
امريكا عليه روسيه فروخته است.همچنين پافشاري دونالد 
ترامپ رييس جمهور امريكا روي افزايش يكجانبه تعرفه ها 
و تحريم ها در ديپلماسي بين المللي روي شماري از كشورها 
از چين تا ايران تاثير گذاشته است. تحليل گران اقتصادي 
گلمن س��اچ اعلام كردن��د كه روند تحريم ه��اي امريكا، 
ريس��ك هايي را براي ميزان تسلط دلار بمنظور تداوم آن 
در ذخاير جهاني ايجاد مي كند.بر همين اساس احتمال 
مي رود كه بانك مركزي روسيه در سه ماه دوم سال جاري 
ميلادي بخش قابل توجهي از دارايي هاي به دلار خود را يا 
حتي تمام اوراق قرضه خزانه داري را فروخته باشد و آنها را 

به اوراق قرضه به يورو و ين تبديل كرده باشد.
اين اقدام به معني آن است كه بيش از نيمي از سهم دلار 
در ذخاير ارزي در اين دوره كاهش پيدا كرده اس��ت. بر 
همين اساس در ماه سپتامبر صندوق بين المللي پول 
اعلام كرد كه سهم دلار در ذخاير ارزي بانك هاي مركزي 
جهان در سه ماه دوم سال جاري ميلادي به 6۲.3 درصد 
كاهش يافته، در حالي كه سهم يورو، ين و يوآن تقويت 

شده است.
بر پايه اين گزارش، ريسك تحريم ها سهم قابل توجهي 
در روند كاهشي سهم دلار در ذخاير ارزي جهان دارد؛ 
ضمن اينكه س��هم دلار به عنوان دارايي هاي ارزي در 
صورتيكه ديگر دارندگان بزرگ دارايي هاي امريكا اقدام 
به حركتي مشابه بانك مركزي روسيه كنند، با كاهش 

بيشتري روبرو خواهد شد.
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بانكداري و قواعد سه گانه عدالت
از عدالت مفهوم و تعريف 
واحدي ارايه نش��ده اما 
آنچه در مت��ون اقتصاد 
اسلامي بدان توجه شده 
ارتباط تنگاتنگ مفهوم 
عدالت با جايگاه ايفاي 

حقوق افراد است.
بانك��داري اس��لامي از 
چارچوب و اصول خاصي 
تبعيت دارد؛ از جمله اين اصول مي توان به رعايت 
موازين ش��ريعت همچون ضوابط فقه اسلامي، 
اخلاق مداري، عدالت مداري و حركت به س��وي 
پيشرفت و توس��عه پايدار و همه جانبه اقتصادي 
اشاره كرد. آنچه مدنظر اين نوشتار است شناخت 
جايگاه و كاركرد »عدالت« در نظام بانكداري است.
عدالت بانكي، صرفا در رفتار با مش��تريان بانك 
خلاصه نمي ش��ود. يك بانك عدالت م��دار بايد 
نسبت به كاركنان و مديران، سهامداران و گروه 
رقبا رويك��ردي عدالت محور داش��ته باش��د. از 
اين رو انحص��ار عدالت محوري به موضع محدود 
مش��تري مداري خطا بوده و س��اير ذينفعان نيز 
در اين حوزه محل توج��ه قرار دارند. حال در اين 
نوشتار قصد داريم از منظر ديگري به مقوله عدالت 
بپردازيم. از عدالت مفهوم و تعريف واحدي ارايه 
نش��ده اس��ت اما آنچه در متون اقتصاد اسلامي 
بدان توجه شده ارتباط تنگاتنگ مفهوم عدالت 
با جايگاه ايفاي حقوق افراد است. در اين مفهوم، 
چنانچه بانكي به دنبال كسب نشان عدالت مداري 
است بايد حداقل سه قاعده را رعايت نمايد: الف( 
رعايت حقوق عام و عدم تبعيض ناروا، ب( رعايت 
استحقاق و شايستگي و ج( توجه به نياز و احتياج 

اقشار ضعيف جامعه.
در قاعده اول، منظور از تبعيض ناروا تبعيض بدون 
دليل و صرفا بر اساس روابط غير ضابطه مند است. 
بر اساس اين قاعده، با افرادي كه شرايط يكساني 
دارند بايد رفتاري غيرتبعيضي انجام ش��ود. اين 
افراد شامل مش��تريان بانكي )در ارايه خدمات، 
س��پرده گذاري و تس��هيلات گيري(، كاركنان و 
مديران بانكي )در استخدام، به كارگيري، دستمزد 
و پاداش، آموزش و مهارت آموزي، ارتقاي شغلي و 
غيره( و سهامداران )در حق تقدم، دريافت سود و 
غيره( مي شود. در اين قاعده خدمات دهي خارج 
از نوبت، تسريع در انجام پرونده هاي تسهيلاتي 
براي افراد بانفوذ، برخورداري از امتيازهاي ويژه 
همچون افش��اي اطلاعات براي افراد خاص كه 
موجب محروم شدن ساير مشتريان و تبعيض به 
نفع عده اي ديگر مي شود )رانت اطلاعاتي(، رفتار 
تبعيض آميز در نحوه برخ��ورد با دو كارمند يا دو 
سهامداري كه سابقه و عملكرد يكساني دارند و 
مسائلي از اين دست از جمله مصاديق نقض عدالت 

در قاعده اول به شمار مي آيد.
در قاعده دوم، تناس��ب، شايستگي و استحقاق 
كليدواژگان اين قاعده هس��تند. ش��رايط نابرابر 
دو فرد موجب مي ش��ود كه متناسبا حق تفاوت 
برخوردي با آنان لحاظ شود. برخلاف مورد قبل 
چنانچه در اينجا رفتار يكساني با دو نفر كه شرايط 
و شايستگي برابري ندارند شود اين خود مصداق 
بي عدالتي خواهد بود. چنانچه كارمندي از حيث 
عملكرد، دانش و سابقه كاري در وضعيت بهتري 
نسبت به كارمند دومي قرار داشته باشد، قاعده 
عدالت حك��م مي كند كه در برخورد با او از حيث 
پرداخت و ارتقاي ش��غلي، تفاوت نسبي رعايت 
شود. همچنين تناسب نرخ سود تسهيلات بانكي 
با شرايط اقتصادي يكي از مصاديق استحقاق است.
به عنوان نمونه در ش��رايط رك��ود اقتصادي كه 
امكان كسب نرخ سود بالا براي فعالان اقتصادي 
دور از دسترس است، تعيين نرخ سود تسهيلات 
فراتر از ن��رخ بازار به نوعي عدم تناس��ب و توازن 
با ش��رايط اس��ت و مي تواند در چارچوبي خارج 
از عدالت مطرح ش��ود. اين نكته براي نرخ س��ود 
سپرده هم قابل پياده سازي است. در سپرده گذاري 
مدت دار سپرده گذاران وجوه خود را وكالتا به بانك 
مي س��پارند و بانك وظيفه دارد با آن س��پرده ها 
در چارچوب عقود اس��لامي فعاليت كرده و سود 
حاصله را به تناسب آورده هر سپرده گذار بين آنان 

توزيع نمايد.
از اينرو عدم رعايت تناسب و استحقاق افراد )مانند 
عدم پرداخت سهم متناس��ب هر سپرده گذار از 
س��ود حاصله( يا تعيين شروط ضمن قرارداد كه 
افراد را از حق بهره گي��ري كامل از نماي حاصل 
محروم مي س��ازد همگي از مصاديق بي عدالتي 
بش��مار ايد. نكته ديگر در دريافت هزينه كارمزد 
بانكي است. دريافت كارمزد اضافي و نامتناسب 
با كار انجام شده از س��وي بانك خود از مصاديق 
دريافت غيرمستحق و خارج از اصول عدالت مداري 
است. افزون براين، در رفتار با سهامداران نيز اين 
قاعده قابل پياده سازي است. رعايت حق تقدم در 
سهامداري و پرداخت سود استحقاقي مصداقي از 

اجراي قاعده دوم است.
اما قاعده س��وم و آخر، متوجه حمايت از اقش��ار 
ضعيف و ناتوان جامعه است. البته ممكن است در 
اينجا تعارض منافع بين سهامداران، سپرده گذاران 
و بانك به وجود آيد؛ بدين طريق كه بانك وكيل 
سپرده گذاران و سهامداران در به كارگيري منابع 
بانكي در طرح هاي اقتصادي پربازده و كسب سود 
اس��ت. در اين حال اگر بانك بخواهد بخش��ي از 
تسهيلات را در مسيري غير از اين با هدف حمايت 
از محرومان و نيازمن��دان مصرف نمايد با غرض 
موكلان خود كه همان سهامداران و سپرده گذاران 
اس��ت در تعارض واقع مي ش��ود. از اين رو به نظر 
مي رسد كه چنانچه صاحبان سرمايه بانك رضايت 
به هزينه كرد سرمايه در اين مسير نداشته باشند 
نمي توان اين عامل را به پيش برد. به عبارتي اين 
قاعده س��وم از عدالت مداري من��وط به رضايت 

مالكان دارايي و سرمايه بانك است.

وهاب قليچ
كارشناس بانكي
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رفتار هيجاني، فرصتي براي 
بازيگران بلندمدت بازار

هيچ سهام داري از ورود به سهم هايي كه از وضعيت 
بنيادي خوبي برخوردار است، ضرر نخواهد كرد.

بازار سرمايه پس از يك رشد قابل توجه روند مثبت 
خود را براي مدتي متوقف كرد. اين توقف محصول 
رخدادهاي بيروني اثر گذار بر ب��ورس ايران و رفتار 
هيجاني سهام داران كم تجربه بود. روند فرآيندهاي 
ذكر شده حتي بر س��هم هايي با پشتوانه تحليلي و 
بنيادين اثر گذاشت و قيمت آنها با افت مواجه شد. اما 
به عقيده فعالان و كارشناسان بازار، جريان منفي بازار 
در سهم هاي ياد ش��ده متوقف خواهد شد و مجددا 
شاهد رش��د قيمت ش��ركت هايي كه گزارش هاي 
شش ماهه مطلوب و مثبتي ارايه داده اند، خواهيم بود.

ابوالفضل ش��هرآبادي، معاون تامي��ن مالي لوتوس 
پارسيان در اين خصوص به سنا، گفت: در حال حاضر 
فعالان بازارس��رمايه از جمله مديران حقوقي بر اين 
باورند كه وضعيت بنيادي سهام بسياري از شركت ها 
خوب اس��ت و مي ت��وان گفت درح��ال حاضر اكثر 

فروشندگان بازار، فعالان حقيقي هستند.
شهرآبادي با بيان اينكه همان افرادي كه با هيجان 
سهم خريد كرده بودند، به همين ترتيب از بازار خارج 
شدند، گفت: در اين شرايط تنها متضررين بازار افرادي 
با رفتار هيجاني هستند و فعالان با تجربه يا سهام داران 
حقوقي به راحتي از سهم هاي خوب خارج نمي شوند.

به گفته معاون تامين مالي لوتوس پارسيان حقيقي ها 
و حقوقي هايي كه با ديد بلندمدت وارد يك س��هم 
مي شوند، روزهاي منفي بازار را تحمل مي كنند و حتي 
اگر منابعي هم داشته باشند، اقدام به خريد مي كنند.

 شهرآبادي در ادامه افزود: سهمي كه در مدت اخير در 
حدود 40 درصد افت داشته، نشان مي دهد كه حداقل 
40 درصد مجددا رش��د خواهد ك��رد و اين افزايش 
قيمت سود بسيار مطلوبي است كه حقوقي ها از آن 
منتفع مي شوند. اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد 
كرد: اگر حقوقي ها به بعضي از سهم ها با شرايط خوب 
بنيادي نيز وارد نمي شوند علت آن است كه منتظر 
هستند تا قيمت ها بيش��تر افت كند و آنها بتوانند 
سهم هاي مدنظر خود را در قيمت كف خريداري كنند. 
معاون تامين مالي تامين سرمايه لوتوس پارسيان 
عنوان كرد: به باور بنده س��هام داران قدرتمند و غير 
سفته باز از س��هم هايي كه از شرايط بنيادي خوبي 
برخوردار هستند خارج نمي ش��وند و در عين حال 

به دنبال كاهش متوسط قيمت خريد خود هستند.
وي در ادام��ه افزود: اكنون ت��رس حقيقي هايي كه 
اقدام ب��ه ترك بازار مي كنند، فرصتي براي فعالان با 
ديد بلندمدت است و در شرايط مشابه حقوقي ها به 
دنبال كاهش قيمت  به منظور ورود در كف قيمتي 
سهم ها هستند. شهرآبادي با اش��اره به اينكه البته 
حقوقي ها نيز به يك محرك براي فعال شدن در بازار 
نياز دارند، عنوان كرد: بايد در شرايط فعلي محرك ها 
و مشوق هاي لازم را براي اين دسته از فعالان فراهم 
كنيم. اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: شرايط 
فعلي عرصه حضور حقوقي ها اس��ت و اين دسته از 
فعالان بايد با ورود خود به تغيير روند بازار كمك كنند. 
رابطه فعالان حقوقي با بازار يك رابطه دو طرفه است؛ 
در يك شرايط بازار به آنها سود مي رساند و در شرايط 

ديگر آنها هستند كه بايد به كمك بازار بيايند.
وي با اشاره به اينكه در بازاري كه از شرايط مناسب 
برخوردار نيست، لزومي به ورود اين دسته از فعالان 
وج��ود ندارد، عنوان كرد: اما زمان��ي كه بازار و اكثر 
سهم ها از شرايط بنيادي خوبي برخوردار هستند، 
تعلل جايز نيست و بايد وارد عمل شد و از سهم هاي 
با پش��توانه خوب، حمايت كرد. شهرآبادي تاكيد 
كرد: ذكر اين نكته ضروري است كه در اكثر مواقع، 
هيچ سهام داري از ورود به سهم هايي كه از وضعيت 
بنيادي خوبي برخوردار اس��ت، ضرر نخواهد كرد. 
ترس از ش��ايعات، جو روان��ي تحريم ها، تغييرات 
قيمت نفت، افت قيمت هاي جهاني كاموديتي ها 
و رفتار هيجاني س��هام داران در مدت اخير سبب 
ش��د كه به باور كارشناس��ان، بازار براي مدتي وارد 
فرآيند اصلاحي شود. حقوقي ها و فعالاني كه به دور 
از س��فته بازي و با ديدي بلندمدت، وارد نمادهايي 
بنيادين بازار شده اند، به خروج از بازار اقدام نكرده اند 
و مي توان رفتار اين دسته از سهام داران را با اهميت 

بيشتري دنبال كرد.

بينالملل

رشد چشمگير شاخص هاي 
امريكا، آسيا را رونق داد

روز گذشته رشد شاخص ها در بازارهاي آسيايي در 
حالي به ثبت رسيد كه بازارهاي نوظهور هم به تبع 

اين بازارها روند مثبت را در پيش گرفتند.
 بازارهاي آس��يايي در شروع س��اعات معاملاتي در 
پي انتش��ار آمار درآمدهاي امريكا با افزايشي نسبي 

همراه شد. 
رشد شاخص ها در بازارهاي آسيايي در حالي به ثبت 
رسيد كه بازارهاي نوظهور هم به تبع اين بازارها روند 
مثبت را در پيش گرفتند. در اين بازار، شاخص نيكي 
ژاپن رش��د 1.7 درصدي داشت و شاخص تاپيكس 
ژاپن رش��د 1.5 درصدي را از آن خ��ود كرد. بورس 
هنگ كنگ با افزايش 0.07 درصدي شاخص اصلي 

همراه شد.
اين در حالي است كه، رشد شاخص دلار در ساعات 
ابتدايي امروز و همچنين افزايش احتياط در ميان 
معامله  گران بازار فلزات پايه در آس��تانه انتش��ار 
صورتجلسه نشست اخير فدرال رزرو، فلزات را وارد 

محدوده منفي كرد.
در پي بهب��ود فضاي معاملات در وال اس��تريت، 
سطح ريسك پذيري س��رمايه گذاران در بازار ارز 
بالا رفت و همين امر به رش��د شاخص دلار منجر 
شد. پس از اين رويداد سطح تقاضا براي فلزات پايه 
از سوي اس��تفاده كنندگان از ارزهاي غير دلاري 

كاهش يافت.

مديرعامل بورس كالاي ايران مطرح كرد

رشد سهم تعاوني هاي پتروشيمي در معاملات بورس كالا
مديرعامل بورس كالاي ايران در همايش توليد و توسعه 
پايدار، صنايع پايين دستي پتروشيمي و تعاون گفت: 
براساس آمار معاملات بورس كالاي ايران، سهم تعاوني ها 
از حجم و ارزش معاملات پتروشيمي ها در شش ماهه 
اول امس��ال افزايش يافته اس��ت. به گزارش كالاخبر، 
همايش توليد و توس��عه پايدار، صنايع پايين دستي 
پتروشيمي و تعاون روز گذشته در سالن همايش هاي 
بين المللي ب��رج ميلاد تهران برگزار ش��د. مديرعامل 
بورس كالاي ايران به عنوان يكي از سخنرانان اصلي اين 
همايش به تش��ريح ظرفيت هاي بورس كالا در تحقق 
سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي با نگاهي به تعاوني ها 
پرداخت و گفت: در خصوص انطباق كاركردها، اقدامات 
و برنامه هاي بورس كالاي ايران با سياس��ت هاي كلي 
اقتصاد مقاومتي مي ت��وان به بندهاي قانوني اش��اره 
كرد. بند 1 سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي پيرامون به 
حداكثر رساندن مشاركت آحاد جامعه در فعاليت هاي 
اقتصادي است. در راس��تاي اجراي اين بند قانوني در 
بورس كالا، امكان ايجاد بازاري ملي و در دسترس براي 
كليه فعالان اقتصاد و بهبود مشاركت با تسهيل و تشويق 
همكاري هاي جمعي و توسعه تالارهاي منطقه اي بورس 
كالاي ايران در نقاط مختلف كشور وجود دارد و بايد به 
موضوع فرهنگ سازي در كنار توسعه زيرساخت هاي 
الكترونيكي به منظور ايجاد دسترس��ي كم هزينه به 
معاملات توجه داش��ت. حامد س��لطاني نژاد به ساير 
بندهاي سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي اشاره كرد و 
اظهار داشت: در خصوص بند ۳ اين سياست ها، بورس 
كالا مي تواند به مزيت هاي مناطق كشور و به كارگيري 
ظرفيت و قابليت هاي متنوع جغرافيايي با ايجاد بازاري 

ملي كمك كند.
وي ادام��ه داد: در اين زمينه اگر ب��ورس كالاي ايران با 
انبارها پيوند بخورد، عرضه محصولات مختلف مي تواند 
در اين بازار تسهيل شده و امكان دسترسي دقيق، شفاف 
و لحظه اي از كالاهاي موجود در انبارهاي پذيرش شده 
وجود دارد. وي در خصوص بند 5 سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي پيرامون سهم بري عادلانه عوامل در زنجيره 
توليد تا مصرف از امكان تسهيل كشف نرخ منصفانه با 
از بين بردن ناكارايي بازارها و موقعيت هاي آربيتراژ در 
بستر بورس سخن گفت واظهار داشت: در بندهاي ۶، 
10، 1۲ و 1۳ اين سياست ها نيز امكان بسترسازي براي 

همكاري بين بورس هاي كالايي كشورهاي منطقه در 
جهت ايجاد تنوع در مبادي تامين كالاهاي وارداتي با 
هدف كاهش وابستگي به چند كشور محدود و خاص 
وجود دارد. س��لطاني نژاد ادام��ه داد: همچنين امكان 
ش��كل دهي بازارهاي جديد و تنوع  بخشي پيوندهاي 
اقتصادي با كشورها به ويژه كشورهاي منطقه و استفاده 
از ظرفيت هاي س��ازمان هاي بين المللي و منطقه اي و 
ايجاد تنوع در روش هاي ف��روش كالاهاي صادراتي با 
توسعه معاملات تالار صادراتي نيز از جمله كاركردهاي 
بورس اس��ت كه با سياس��ت هاي مذكور انطباق دارد. 
افزايش همكاري ها با مناطق آزاد در جهت گسترش و 
تسهيل صادرات كالا و تامين نيازهاي ضروري و منابع 
مالي از خارج كش��ور و ايجاد تالاره��اي معاملاتي در 
مناطق آزاد اقتصادي نيز به كمك ساختارهاي بورس 

كالا امكان پذير است.
وي اف��زود: در خصوص شفاف س��ازي و سالم س��ازي 
اقتصاد و جلوگيري از زمينه هاي فسادزا كه در بند 1۹ 
اين سياست ها آمده، بورس كالا مي تواند بستري شفاف 
را براي معاملات حوزه كالايي كشور فراهم كرده و آمار 
معاملات را به صورت لحظه اي و الكترونيك منتشر كند. 
همچنين بهبود تجارت و چرخه مبادله كالاها با استفاده 
از ابزارهاي نوين مالي و مبتني بر نظام بازار و همكاري 
با سازمان استاندارد در تدوين استاندارد كالاها، الزام به 
مبادله كالاهاي استاندارد و نيز توسعه نظام انبارداري 

استاندارد نيز در بستر بورس امكان پذير است.

   رشد سهم تعاوني ها در معاملات بورس كالا
در ادامه، سلطاني نژاد با معرفي كلي ابزارهاي مالي در 
بورس كالا، در خصوص كاركردهاي ابزار گواهي سپرده 
كالاي��ي گفت: در بورس كالا معاملات به ش��يوه هاي 
مختلف انجام مي ش��ود كه معاملات نقدي، نس��يه و 
س��لف، قراردادهاي آتي و اختي��ار معاملات، گواهي 
سپرده كالايي، صندوق هاي كالايي، قراردادهاي سلف 
موازي استاندارد و اوراق خريد دين، كشف پريميوم و 
پيمان هاي آتي انواع روش هاي معاملاتي در اين بازار 
است. وي با اشاره به اينكه معاملات صنعت پتروشيمي 
در بازار فيزيكي انجام مي ش��ود، گفت: در بازار نقدي 
معاملات محصولات پتروش��يمي در ۶ ماهه اول سال 
گذش��ته 1.۹۳ ميليون تن محصول بوده كه اين رقم 

با رش��د قابل ملاحظه اي به ۲.4۳ ميليون تن رسيده 
اس��ت. از اين ميزان تعاوني ها در نيمه نخس��ت سال 
۹۶ ح��دود ۲70 هزار تن محصول را در بورس معامله 
كرده اند كه اين رقم در مدت مشابه سال جاري به ۳4۹ 
هزار تن رسيده است و براساس آن مي توان گفت سهم 
تعاوني ها از حجم و ارزش معاملات پتروش��يمي ها در 
ش��ش ماهه اول امسال به ترتيب 14 و 1۶ درصد بوده 
است كه بازهم ضروري است تعاوني ها حضور خود را 

در بورس افزايش دهند.
س��لطاني نژاد تاكيد كرد: يكي از خ��واص موجود در 
بورس آن اس��ت كه مي تواند پس از انجام يك معامله 
واكنش ها و بازخورد را در بازار مش��اهده كرد كه مرور 
آمار معاملات بورس به صورت شفاف مي تواند در تحقق 
اهداف سياست هاي اقتصاد مقاومتي كمك كند. وي 

به كاركرد ابزار كش��ف پريميوم در بورس هاي كالايي 
دنيا اش��اره كرد و گفت: كش��ف پريميوم ابزاري است 
كه در بورس هاي دنيا بسيار رواج يافته و مي تواند نياز 
توليدكننده و مصرف كننده را برطرف كرده و اطميناني 
را از قيمت ها نيز فراهم مي كند كه در يك فضاي رقابتي 
تعيين مي شود. اين ابزار را مي توان با ديد تامين مالي 
توليدكننده و خري��دار عملياتي كرد و كمك مي كند 

منابعي خارج از صنعت به توليد تزريق شود.

   پيشنهاد به منظور بهبود و توسعه 
صنعت پتروشيمي 

وي به تعاوني ها پيش��نهاد ك��رد از ابزارهاي مختلف 
موجود در بورس براي تامين مال��ي، توزيع كالاها و 
ايجاد امنيت در معاملات اس��تفاده كنند. س��لطاني 

نژاد در پايان ضمن ارايه پيشنهادها درخصوص بهبود 
روند معاملات و توسعه صنعت پتروشيمي گفت: لازم 
به نظر مي رسد دولت از توس��عه معاملات در بورس 
كالاي ايران با توجه به انطباق عملكرد بورس كالاي 
ايران با سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي حمايت 
كند. توس��عه همكاري وزارت صمت، ش��ركت هاي 
پتروشيمي، تعاوني هاي توزيعي و صنايع پايين دستي 
ب��ا بورس كالاي اي��ران به منظور ارتق��اي نظارت بر 
عملكرد ب��ازار و افزايش كارايي زنجيره هاي توليدي 
نيز لازم به نظر مي رسد. همچنين پيشنهاد مي شود 
صنعت پتروش��يمي از ابزاره��اي تأمين مالي بورس 
كالاي اي��ران بهره گيري كرده و از انعقاد قراردادهاي 
بلندمدت جهت تأمين مواد اوليه با اس��تفاده از ابزار 

كشف پريميوم استفاده كنند.

گروه بورس|
 ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات 
روز گذشته با افزايش ۹4 واحدي همراه شد و توانست 
رقم 18۲ هزارو ۲۹۲ واحدي را به خود اختصاص دهد. 
اين در حالي است كه در ميانه هاي بازار شاخص براي 
مدتي تا رقم 180 هزار واحدي هم پايين آمد اما پس 
از مدتي دوباره به روند صعودي بازگشت. علاوه بر اين، 
ش��اخص قيمت هم وزن با  ۲۲7 واحد كاهش همراه 
شد. اين در حالي است كه شاخص بازار اول با كاهش 
1۲۹ واحدي به رقم 1۳7 هزارو 5۳۶ واحدي رسيد. 
اين در حالي است كه شاخص بازار دوم نيز با يك هزارو 
14۹ واحدي همراه شد و در نهايت توانست رقم ۳51 
هزارو 11 واحدي را تجربه كند. افزون بر اين، شاخص 
صنعت نيز با ۲80 واحد رشد، رقم 1۶7 هزارو 7 واحدي 
را به ثبت رساند. بر اساس اين گزارش، ارزش معاملات 
روز گذشته بورس تهران به رقم يك هزارو ۳07 هزار 
ميليارد تومان رسيد. علاوه بر اين، شركت فولاد مباركه 

اصفهان با ۲18 واحد كاهش بيشترين تاثير منفي را 
در شاخص كل داشت. اين در حالي است كه س.نفت 
و گاز پتروش��يمي تامين با 1۳8 واحد رشد توانست 
بيشترين تاثير مثبت را در اين نماگر به ثبت برساند. 

   كشف قيمت 3500 ريالي هر سهم »زپارس«
از سويي ديگر، روز چهارشنبه تعداد ۳۲ميليون و 5۳4 
هزار سهم معادل 10 درصد از سهام شركت ملي كشت 
و صنعت و دامپروري پارس با نماد “زپارس “ به روش 
ثبت سفارش به قيمت هر سهم ۳500 ريال در بورس 
تهران كشف قيمت و معامله شد. همچنين با عرضه 
اوليه اين شركت در بورس تهران تعداد شركت هاي 
فعال در بورس به ۳۲۶ شركت رسيد و به ارزش بازار 
11۳8 ميليارد ريال افزوده شد. از سويي ديگر، شركت 
“ “زپارس “ به عنوان عنوان پانصدوبيس��ت و يكمين 
شركت پذيرفته شده در بورس تهران است و در عرضه 
اوليه ديروز، ۲1۲1۲۳ هزار كد معاملاتي اقدام به خريد 

كردند و تعداد حداكثر155سهم به هر كد معاملاتي 
حقيقي و حقوقي تخصيص يافت.

   »آيفكس« در رقم 2020
از سويي ديگر، آخرين روز كاري فرابورس در هفته 
ج��اري با معاملاتي به ارزش 5 ه��زار و ۶۳ ميليارد 
ريال در نتيجه دادوستد يك ميليارد و ۲۳7 ميليون 
ورقه در مجموع بازارهاي فرابورس به اتمام رسيد 
كه همزمان با اين معاملات، شاخص كل نيز 7 واحد 
عقب نشيني كرد و در پله ۲ هزار و ۲0 واحدي قرار 
گرفت. بر اين اس��اس، س��هامداران فرابورسي روز 
گذش��ته 5۹4 ميليون س��هم را به ارزش ۲ هزار و 
1۲7 ميلي��ارد ريال در مجم��وع دو بازار اول و دوم 
دادوستد كردند. همچنين، روز گذشته نماد سهامي 
ذوب آهن كه پربيننده ترين نماد هم ش��ناخته شد 
با نقل و انتقال 185 ميليون س��هم به ارزش 508 
ميليارد ريال، بيش��ترين حجم و ارزش معاملاتي 

را در ميان س��اير نمادهاي مورد معامله در تمامي 
بازارهاي فرابورس در اختيار گرفت. بر اس��اس اين 
گزارش، »ذوب« نخستين نمادي بود كه بيشترين 
تاثير منفي را بر افت آيفكس تا سطح حداكثر 8.5 
واحد به جا گذاشت و موجب شد با آنكه اين نماگر 
تحت تاثي��ر مثبت از جانب نماده��اي »دماوند«، 
»مارون«، »ش��راز«، »بمپنا« و »س��مگا« تا سطح 
۲.5 واحد قرار داش��ت، اما در پايان بازار افت 0.۳5 
درص��دي را تجربه كند. افزون بر اي��ن، در جريان 
معاملات ديروز فرابورس سهامداران بازار پايه ۶0۹ 
ميليون س��هم را به ارزش يك هزار و 178 ميليارد 
ريال ميان خود دس��ت به دست كردند كه در ميان 
سه تابلو اين بازار نماد گروه اقتصادي كرمان خودرو 
با تغيير مالكيت بيش از 7۶ ميليون سهم به ارزش 

افزون بر 144 ميليارد ريال صدرنشين شد.
همچنين، در اين ميان از جمله توقف و بازگشايي 
نمادهاي ديروز بازار س��هام بايد به توقف نمادهاي 

»غپون��ه«، »ش��رانل« و »كفرآور« و بازگش��ايي 
نماده��اي »سفاس��ي«، »وجام��ي«، »دحاوي«، 
»فسلير« و »كباده« اش��اره كرد. علاوه بر اين، در 
بازار ابزارهاي نوين مالي هم ديروز شاهد جابه جايي 
۳4 ميليون ورقه به ارزش يك هزار و ۶58 ميليارد 
ريال بوديم. در تابلو اوراق تسهيلات مسكن اين بازار 
اوراق تس��ه و تملي اغلب با افت قيمت روبه رو و در 
دامنه قيمتي 48۲ هزار تا ۶۳۳ هزار ريال دادوستد 
ش��دند. در بازار اوراق با درآمد ثابت نيز دس��ت به 
دست شدن بيش از يك ميليون ورقه به ارزش يك 
ه��زار و 45۳ ميليارد ريال بوديم ك��ه اوراق اجاره 
دولتي آموزش و پروش در نماد »اجاد۲5« بالاترين 
حجم و ارزش معاملات را در اختيار گرفت. ديروز در 
اين بازار اسناد خزانه اسلامي در نماد »اخزا70۳« 
براي نخستين بار به عموم عرضه و هر ورقه آن ۶۳4 
هزار و ۹۹۹ ريال كش��ف قيمت ش��د. اين اوراق به 
تاريخ ۲1 مهرماه سال 1۳۹۹ سررسيد خواهد شد. 

سومين عرضه اوليه در بورس
مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد

معاون پذيرش و ناش��ران فرابورس با اعلام جزييات ورود 
اولين صندوق بازنشستگي به بازار سهام گفت: صندوق هاي 
سرمايه گذاري جسورانه براي مردم ناشناخته هستند كه بايد 
اين نگاه سرمايه گذاران تغيير كند. به گزارش خبرنگار ايبِنا، 
معاون پذيرش و ناشران فرابورس در چهل ودومين نشست 
خبري يك ديدار، يك عرضه به مناس��بت پذيره نويس��ي 
صندوق سرمايه گذاري جسورانه فناوري بازنشستگي در 
فرابورس گفت: اين صندوق با سرمايه 10 ميليارد تومان دوره 
فعاليت 7 ساله دارد. داراي 100 هزار واحد سرمايه گذاري 
به ارزش هر واحد 100 هزار تومان است كه ۲0 درصد اين 

صندوق در جريان پذيره نويسي تاديه مي شود.

   چگونگي سرمايه گذاري صندوق ها
س��يدمهدي علم اله��دي به چگونگي س��رمايه گذاري 
صندوق ه��اي جس��ورانه ك��ه پيش��تر در فراب��ورس 
پذيره نويس��ي ش��ده اند اش��اره كرد و اف��زود: صندوق 
رويش لوتوس با س��رمايه 50 ميليارد تومان، 8 قرارداد 
س��رمايه گذاري به ارزش ۳۳ ميلياردتوم��ان در حوزه 

فين تك و بيوتكنولوژي منعقد كرده است.

   آمار فعاليت صندوق ها
 ICT وي در ادامه افزود: صندوق يك��م آرمان آتي در حوزه
فعاليت مي كند و ۳ قرارداد س��رمايه گذاري به ارزش ۹00 
ميليون تومان را نهايي كرده است. معاون پذيرش و ناشران 
فرابورس در ادامه اظهار داشت: صندوق فناوري آرماني داراي 
سرمايه ۶0 ميلياردتوماني بوده و 8 قرارداد سرمايه گذاري را 
منعقد كرده است.  علم الهدي گفت: دو صندوق ايده نوتك 
آشنا و يكم دانشگاه تهران به ترتيب با سرمايه 10 و 15 ميليارد 
تومان به تازگي فرايند پذيره نويسي را طي كرده اند و هنوز به 
مرحله انعقاد قرارداد سرمايه گذاري با استارت آپ هايي كه در 

حوزه فعاليت صندوق مشغول به كارند، نرسيده اند.

    جزييات پذيره نويسي
همچنين عضو هيات مديره و اركان صندوق »فنابا« در 
چهل و دومين نشست خبري يك ديدار، يك عرضه كه 
به مناسبت آغاز پذيره نويس��ي ششمين VC   با عنوان 
»صندوق سرمايه گذاري جسورانه  فناوري بازنشستگي 
 VC با بي��ان اينكه اين صندوق نخس��تين صن��دوق  
بازنشس��تگي و هفتمين صندوق در فرابورس اس��ت، 
عنوان كرد: با نگاهي به عملكرد صندوق هاي بازنشستگي 
در غرب مي توان دريافت اين نهاده��ا علاوه بر بازدهي 

توانسته اند مشكلات را نيز برطرف كنند.

   شرايط پرداخت
افزون بر اين، جواد عش��قي نژاد از موسس��ان صندوق 
سرمايه گذاري جس��ورانه فناوري بازنشستگي درباره 
جزييات پذيره نويسي اين صندوق گفت: پذيره نويسي 
واحده��اي س��رمايه گذاري صندوق س��رمايه گذاري 
جس��ورانه فن��اوري بازنشس��تگي ب��ا نم��اد »فنابا« و 
ش��رايط پرداخت ۲0 درص��د از ارزش مبناي هر واحد 
سرمايه گذاري به عنوان هفتمين نوع از اين صندوق ها از 
روز چهارشنبه آغاز و تا شنبه پنجم آبان ماه ۹7 از طريق 

بازار سوم فرابورس ادامه خواهد داشت.

   حوزه فعاليت
همچنين مديرعامل اس��بق شركت س��رمايه گذاري و 
خدمات مديريت صندوق بازنشس��تگي كشوري با بيان 
اينكه حوزه فعالي��ت اين صندوق، فناوري مالي با تمركز 
بر فناوري بيمه اي و خدمات فاواي مورد نياز صندوق هاي 
بازنشستگي اس��ت، يادآور شد: سرمايه صندوق »فنابا« 
مع��ادل 10 ميلي��ارد توم��ان و ارزش مبن��اي هر واحد 
سرمايه گذاري 100 هزار تومان است كه مبلغ پرداختي از 
ارزش مبناي هر واحد سرمايه گذاري در دوره پذيره نويسي 

۲0 درص��د و مبلغ تعهد ش��ده از ارزش مبناي هر واحد 
سرمايه گذاري 80 درصد است؛ به اين معنا كه سرمايه گذار 
۲0 درصد مبلغ را به هنگام پذيره نويس��ي و 80 درصد را 

در آينده و به درخواست مدير صندوق پرداخت مي كند.

   عمر صندوق
عش��قي ن��ژاد از دوره فعاليت هفت س��اله اين صندوق 
س��خن گفت و افزود: پذيره نويس��ي واحدهاي صندوق 
س��رمايه گذاري جسورانه فناوري بازنشس��تگي در بازار 
سوم فرابورس انجام مي شود و كارگزار پذيره نويسي آن 
شركت كارگزاري صباجهاد است. وي تصريح كرد: تعداد 
كل واحدهاي سرمايه گذاري اين صندوق معادل با يكصد 
هزار واحد است كه 51 هزار واحد آن متعلق به موسسان 

بوده و 4۹ هزار واحد نيز پذيره نويسي مي شود.

   نحوه تسويه
عضو هيات مديره و اركان صندوق »فنابا« با ياداور شدن اينكه 
نحوه تسويه و پاياپاي اين صندوق پس از دو روز معاملاتي 
T+۲ است، عنوان كرد: حداقل تعداد واحد قابل خريداري 
توسط هر كد معاملاتي حقيقي و حقوقي يك هزار واحد و 

حداكثر تعداد واحد قابل خريداري 10 هزار واحد است.

   هدف بازدهي
عش��قي نژاد با بيان اينكه صندوق »فنابا« نخس��تين 
صندوق جس��ورانه در حوزه بازنشس��تگي و هفتمين 
صندوق از اين دس��ت در فرابورس است، عنوان كرد: با 
نگاهي به عملكرد صندوق هاي سرمايه گذاري فعال در 
حوزه س��المندي و بازنشستگي در اقتصادهاي بزرگي 
همچون اروپا و امريكا مي توان دريافت اين صندوق ها 
علاوه بر بازده مناسب توانسته اند برخي مشكلات درگير 

با حوزه بازنشستگي را نيز برطرف كنند.

جزييات ورود اولين صندوق بازنشستگي به بازار سهامترازنامه هاي واقعي  و   ورشكستگي   بانك ها 
بانك ها ب��ه عنوان مي��دان دار عرصه ه��اي پولي و 
سرمايه اي با ترازنامه هاي غيرواقعي خود باعث ايجاد 
حجم عظيمي از نقدينگي ها شده اند كه به نظر هم 
نمي رسد به اين زودي ها پاياني براي جذب آن وجود 

داشته باشد. 
در اين زمينه يك اقتصاددان حتي معتقد است اگر 
ترازنامه بانك ها واقعي شود، چه بسا برخي از آنها از 

مدت ها پيش ورشكست شده باشند.
مطابق اعلام بان��ك مركزي از حج��م نقدينگي ها 
اين رق��م از 1۶4۶ ه��زار ميليارد توم��ان هم عبور 
كرده است؛ نقدينگي  كه به نظر مي رسد حوزه هاي 
س��رمايه اي مانند بازار ارز و س��كه و حتي مس��كن 

نتوانسته اند كمكي به جذب آن كنند.
حوزه موثر ديگر در ج��ذب نقدينگي ها بازار بورس 
اس��ت كه آن هم ظاهرا به دليل كوچك بودن توان 
رويارويي با حج��م نقدينگي به عظمت 1۶4۶ هزار 
ميليارد تومان را ندارد. درباره علل و پيامدهاي اين 
حجم عظيم نقدينگي با وحيد ش��قاقي ش��هري در 

گفت وگو با ايسنا توضيحاتي ارايه كرد.
اين عضو هيات علمي دانشگاه خوارزمي با بيان اينكه 
بخشي از نقدينگي ها توسط بانك ها خلق مي شود، 
گفت: در بانك ها ب��ا پديده ترازنامه هاي موهومي يا 
غيرواقعي مواجه هس��تيم. اين مس��اله باعث خلق 
نقدينگي از س��وي بانك ه��ا خواهد ش��د. ترازنامه 
غيرواقع��ي يعني اينكه مثلا بانك ها تس��هيلاتي را 
واگذار كرده ان��د اما با اينكه هنوز معوق اس��ت، آن 
سپرده و حتي س��ودش را در ترازنامه خود حساب 
مي كنند. اين مساله باعث مي شود تا آنها تسهيلات 

بيشتري را هم واگذار كنند.
ش��قاقي با بيان اينكه ترازنامه ه��اي موهومي باعث 
جذب بيشتر سپرده ها توسط بانك ها مي شود، گفت: 

اين جذب سپرده ها باعث مي شود از طرفي بانك ها 
سود بيش��تري هم بابت س��پرده ها پرداخت كنند 
كه همين مس��اله باعث افزايش حجم نقدينگي هم 
خواهد شد. مجموع اينها باعث خلق حجم عظيمي 

از نقدينگي توسط بانك ها شده است.
او با بيان اينكه اگر نتوانيم ترازنامه بانك ها را واقعي 
كنيم، نمي توانيم سالم سازي بانك ها را آغاز كنيم، 
گفت: بخش زي��ادي از درآمدهاي بانك ها موهومي 
است كه ش��امل مطالبات معوق و مشكوك الوصول 
هس��تند كه آنها را به عنوان دارايي  خود به حساب 
آورده اند. اگر ما ترازنامه ه��ا را واقعي كنيم، ممكن 
است حتي مشخص شود برخي از بانك ها ورشكسته 

هستند.
شقاقي در ادامه با بيان اينكه ميانگين رشد نقدينگي 
از س��ال ۹0 تا ۹۶ معادل ۲7.7 درصد بوده اس��ت، 
اظهار كرد: اين در حالي اس��ت كه ميانگين رش��د 
توليد )جاري- اسمي( 15 درصد بوده است كه نشان 
مي دهد اين نقدينگي به سوي توليد هم نرفته و در 
بانك ها انباشته شده و با يك تكانه از بانك ها خارج و 

بقيه بازارهاي سرمايه اي را متلاطم كرد.
او در پايان با اش��اره به مي��زان اثرگذاري حوزه هاي 
سرمايه اي مانند حوزه بورس در جذب نقدينگي ها 
اظهار كرد: اساس��ا بورس تمام تنها جذب 50 هزار 
ميليارد توم��ان از نقدينگي را دارد كه اين مس��اله 
نمي توان��د چندان كمكي به ج��ذب نقدينگي هاي 
در ابعاد 1۶4۶ هزار ميليارد تومان كند. نتيجه اين 
باعث خواهد شد تا نقدينگي به سمت بازارهاي مالي 
و سفته بازي هايي مانند بازار سكه و ارز برود؛ هر چند 
بخش مس��كن حوزه خوبي براي جذب س��رمايه ها 
مي تواند باشد اما عملا به دليل كاهش قدرت خريد 

مردم اين اتفاق هم محتمل به نظر نمي رسد.

خبرديدگاه
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بسته جديد حمايت از توليد به كجا رسيد؟

نظربخشخصوصيدرتصميمگيريدولتلحاظنميشود
اواسط تابستان امس��ال بود كه وزير »صمت« اعلام كرد 
وزارتخانه متبوعش به دنبال تصويب بسته حمايتي جديدي 
براي حمايت از توليد است. محمد شريعتمداري با اشاره به 
سياست هاي ارزي جديد دولت گفت: بر اين اساس تجهيزات 
و برخي مواد اوليه توليد در گروه كالايي دو قرار گرفته كه 
باي��د از ارز صادرات غيرنفتي بهره مند ش��ود. وي افزود: بر 
همين اس��اس و براي تأمين سرمايه در گردش واحدهاي 
توليدي با نرخ جديد ارز و ادامه حيات اين واحدها با توجه به 
افزايش قيمت تمام شده محصولات با دستور دولت موضوع 
تهيه بسته حمايت از توليد در دستور كار قرار گرفت و در 
وزارت صنعت نهايي شد كه بعد از تصويب مراجع قانوني 
جزييات آن اعلام خواهد ش��د. اما پس از رس��انه اي شدن 
اين خبر، برخ��ي از اعضاي ات��اق بازرگاني و خانه صنعت 
معدن و تجارت به برگزاري نشست هاي تصويب اين نوع 
بسته ها اعتراض كرده و مدعي شدند: بخش خصوصي در 
اين حوزه به كار گرفته نمي شوند و در واقع اين نوع بسته ها 
بدون نظرگيري از بخش خصوصي كه جامعه هدف اصلي 
اين تصميم گيري هاس��ت، به تصويب مي رسند. دولت و 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي مدعي هستند كه بخش 
خصوصي در تمام تصميم گيري هاي حوزه توليد دخيل اند 
اما از طرف ديگر برخي از صاحبنظران معتقدند كه بطور 
اساسي دخالت بخش خصوصي به دليل پايين بودن علم 

روز در آنها، كار درستي نيست.
براي مشخص شدن زواياي بيشتري از اين موضوع با چند 
تن از كارشناسان امر به گفت وگو پرداخته ايم كه در ادامه 

مي آيد؛ 

  بخش خصوصي به دنبال جذب منابع بيشتر 
به نفع خود است

مسعود دانشمند عضو اتاق بازرگاني با اشاره به حضور بخش 
خصوصي در جلسات دولتي براي تعيين بسته حمايتي از 
توليد، اظهار كرد: بخش خصوصي به دنبال آن است كه در 
اين جلسات بتواند منابع بيشتري براي خود به دست آورد 
در صورتي كه اين نكته مهم است كه صنايع ما بايد روي پاي 
خود بايستند. وي افزود: در صورتي كه بخواهيم به صنايع 
كشور كمك كنيم بايد شرايط بهره برداري از LC داخلي را 
فراهم آوريم به اين معنا كه اگر توليدكننده اي بخواهد مواد 
اوليه داخلي بخرد، بتواند اين مواد را بدون پرداخت پول نقد 

و با استفاده از اعتبارهاي چند ماهه خريداري كند.
دانشمند اضافه كرد: بطور مثال توليدكننده آب معدني كه 
مي خواهد مواد اوليه ظروف خود را از پتروشيمي تهيه كند، 
بتواند با اعتبار و LC داخلي از كارخانه هاي ايراني اين مواد را 
تهيه كرده و فروشنده هم اعتبار خود را نزد بانك برده از آن 

پول بگيرد و نيازهاي خود را برطرف سازد. اين كارشناس 
اقتصادي يادآوري كرد: اين اتفاق موجب تعادل قيمت ها، 
ورود نظام بانكي در چرخه ملي و جلوگيري از گران فروشي 
مي شود. وي تأكيد كرد: بدون شك نياز داريم اقتصاد كشور 
را يك جراحي كامل كنيم و مدل اقتصادي جديدي را به 
وجود آوريم و بدين منظور بايد يك تيم اقتصادي متشكل از 
دولت، مجلس شوراي اسلامي و اقتصاددان هاي مجرب دور 

هم بنشينند و تصميم جامعي براي اقتصاد كشور بگيرند.

  بسته حمايتي 
بايد به كاهش هزينه توليد بينجامد

آرمان خالقي قائم مقام دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت 
با اعلام اينكه تصميمات اخير دولت در ابلاغ بخش نامه ها و 
آيين نامه ها بسيار عجولانه و نشان از عدم كار كارشناسي در 
تدوين دستورالعمل هاست، اظهاركرد: در طول چند سال 
اخير بخش خصوصي مدام از دولت درخواست همفكري 
براي تدوين بخشنامه هاي مختلف كرده است اما متأسفانه 
دولت بدون كار كارشناسي موضوعات را تصويب و در نهايت 
براي اصلاح آنها بخشنامه ها و آيين نامه هاي متعددي را ابلاغ 
مي كند. وي با اشاره به بسته جديد حمايت از توليد كه به 
صورت مجزا در سازمان برنامه و بودجه و وزارت صنعت در 
حال بررسي است، گفت: در اين بسته قرار است حمايت هاي 
لازم آن هم در شرايط اقتصادي ويژه از بخش توليد انجام 
شود اما به اعتقاد ما بايد اين دو موضوع تلفيق و در نهايت يك 
بسته جامع متناسب با شرايط فعلي اقتصاد تهيه شود تا در 

نهايت بتوانيم كمك ويژه اي به بخش توليد داشته باشيم.
عضو هيات مديره خانه صنعت معدن و تجارت با اعلام اينكه 
اين روزها توليدكننده با افزايش قابل توجه هزينه هاي توليد 
روبرو و ناچار به افزايش قيمت است، تصريح كرد: اگر قيمت 
كالاها در طول چند سال اخير به صورت سنجيده و متناسب 
با سطح درآمدي مردم و هزينه هاي توليد تغيير مي كرد امروز 
شاهد رشد قابل توجه قيمت ها نبوديم اما در اين شرايط نيز 
مي توانيم با همفكري مشكلات را پشت سر گذاشته و مانع 
تشديد افزايش قيمت ها شويم. خالقي اضافه كرد: به نظر 
مي رسد دولت بايد در بسته حمايتي جديد خود به صورت 
سنجيده كاهش هزينه هاي توليد واحدها را در نظر گرفته تا 
آنها امكان فعاليت داشته باشند.متأسفانه امروز توليدكننده 
داخل��ي تنها بوده و نمي داند سرنوش��ت كار توليدي او در 

ماه هاي آينده چگونه خواهد بود.

  ناتواني بخش هاي صنفي در مذاكره تجاري
محمدحسين برخوردار عضو اتاق بازرگاني در خصوص 
تهيه بسته حمايت از توليد اظهار كرد: در ابتدا بايد پرسيد 

آيا بخش خصوصي اطلاعات كاف��ي دارد كه بتواند در 
تصميمات مهم و جامع كش��وري دخالت داده ش��ود. 
برخوردار افزود: متأسفانه بسياري از بخش هاي صنفي ما 
نمي توانند در مذاكرات تجاري و اقتصادي نقش موثري 
ايفا كنند زيرا زبان اقتصادي دنيا را بلد نيستند. اين فعال 
حوزه تجارت يادآوري ك��رد: به دليل محدوديت هاي 
علمي بخش خصوصي در سال هاي گذشته نتوانسته به 
دانش و تخصص لازم در حوزه تصميم گيري دست يابد 
و همين موضوع باعث شده كه اكنون تصميمات مهم 

كشوري اين بخش دخالت داده نشود.

   نظر بخش خصوصي 
در تصميم گيري دولتي  لحاظ  نمي شود

حس��ينعلي حاجي دليگاني عضو كميسيون برنامه 
و بودج��ه مجل��س ش��وراي اس��لامي در خصوص 
بس��ته حماي��ت از تولي��د اظه��ار كرد: متأس��فانه 
نظ��ر بخش خصوص��ي آن طور كه بايد و ش��ايد در 
تصميم گيري هاي دولتي به درستي لحاظ نمي شود. 

وي افزود: بيش��تر نماين��دگان بخش خصوصي در 
قالب اتاق ايران يا تش��كل هاي ديگر فعاليت دارند و 
آن چنان كه بايد، نظر و مسائل بخش خصوصي كف 
جامعه و توليدكننده هاي كوچك و متوسط صنعتي 
را مطرح نمي كنند. حاجي دليگاني تصريح كرد: در 
برخي مواقع نيز نظر بخش خصوصي جامع نبوده و 

تنها به بيان مسائل صنف خود مي پردازند.
 عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس ش��وراي 
اسلامي يادآوري كرد: در اظهارنظر ها اين نكته مهم 
است كه مصالح عموم جامعه در نظر گرفته شود. وي 
اضافه كرد: اتفاقي كه در بخش توليد افتاده اين است 
كه برخي اف��راد يك يا چند پروانه توليد گرفته و در 
پوش��ش اين توليد دست به واردات بزرگي زده اند و 
تنها به منافع خود توجه دارند. حاجي دليگاني افزود: 
به همين دليل، دولت بايد س��عي كند كارشناسان 
مجربي داشته باشد كه نظر را شناخته و تصميمات 
جامعي اتخاذ كن��د بطوريكه در اين تصميم ها همه 

جوانب و مسائل جامعه در نظر گرفته شود.

  لزوم حضور بخش خصوصي
 در تصميم گيري هاي  دولت  و مجلس

عبدالله رضيان عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اظهار كرد: بخش خصوصي بايد در تمامي جلسات 
و تصميم گيري هاي دولت و مجلس شركت داده شود. وي 
افزود: اتاق بازرگاني هميشه يكي از تأثيرگذارترين نهادها 
در تصميم هاي دولتي بوده است و بدون حضور بخش 
خصوصي نمي توان در حوزه توليد تصميم گيري كرد. 
رضيان تأكيد كرد: نمي توان بدون حضور بخش خصوصي 
برنامه ريزي انجام داد و تعيين وضعيت ها در شرايط مختلف 
به عهده بخش خصوصي است. عضو كميسيون صنايع 
و معادن مجلس شوراي اس��لامي يادآوري كرد: تعيين 
بس��ته حمايتي براي توليد در اختيار بخش خصوصي 
بوده و حتما اين افراد بايد در تصميم گيري ها و جلسه ها 
حضور داش��ته باش��د. وي در خاتمه تصريح ك��رد: در 
تصميم گيري هاي هيات دولت بخش خصوصي حضور 
ندارد ولي در كميسيون ها و جلسات فرعي بخش خصوصي 

هميشه حضور پررنگي داشته است.

دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق خبر داد

بحران كسري تجاري با محاسبه ارزش پايه صادراتي
حميد حسيني دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق با 
تاكيد براينكه شيوه هاي فعلي براي پيمان سپاري ارزي مورد 
اعتراض بازرگانان است؛ چراكه اخيرا صادرات به عراق با افت 
۳۰ درصدي روبه رو شده است، اظهارداشت: بانك مركزي 
مي بايست با توجه به شرايط راهكار ديگري براي بازگشت ارز 
صادراتي از سوي اين دو كشور در نظر بگيرد زيرا ادامه شرايط 
فعلي جز نگراني و ضرر دس��تاوردي براي صادركنندگان 
به دنبال ندارد. البته مبادلات دو كشور مي تواند به صورت 
ارزي و با دينار عراقي نيز باشد زيرا قابليت تبديل شدن به 
ساير ارزها را دارد و بانك هاي عراقي نيز حاضرند از طريق 
دينار با ايران كار كنند ضمن اينكه صراف ها نيز اين امكان را 
دارند تا به مبادله ريال بپردازند اما محدوديت هاي بسياري 
را نيز براي صادركنن��دگان به وجود مي آورد. وي افزود: در 
نشست اخير كه هفته گذشته با حضور غلامحسين شافعي 
رييس اتاق ايران، مجتبي خسروتاج رييس سازمان توسعه 
تجارت، نمايندگاني از وزارت كشور، ستاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز، بانك مركزي، اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق، 
وزارت راه و شهرسازي و وزارت جهاد كشاورزي در دفتر رضا 
ويسه، معاونت هماهنگي و نظارت معاون اول رييس جمهور 
برگزار شد، نيز موضوع پيمان سپاري ارزي و رفع تعهد ارزي 
صادركنندگان مطرح شد و مورد تاكيد قرار گرفت كه راهكار 
بانك مركزي براي بازگرداندن ارز صادراتي از دو كشور عراق و 
افغانستان بايد متناسب با كشش بازارهاي اين كشورها باشد.
حس��يني در مورد مصوبه ارزش پايه كالاي صادراتي در 
جلسه سياست گذاري ارزي، عنوان كرد: براساس اين مصوبه 
مقرر شد قيمت گذاري ارزش پايه صادراتي بر مبناي دلار 
نيما تغيير كند كه در اين صورت مبلغ پيمان تا ۵۰ درصد 

كاهش مي يابد. ارزش پايه صادراتي قيمتي است كه از سوي 
كميته اي با حضور نماينده گمرك، نماينده سازمان توسعه 
تجارت و نماينده تش��كل هاي مختلف صنفي و توليدي 
براي هر كالا تعيين مي شود و هر تشكل به صورت مجزا در 
اين خصوص نظر خود را ارايه مي دهد. وي در ادامه افزود: 
اساس تعيين اين ارزش نيز ميانگين قيمتي است كه آن 
كالاي خاص در بازارهاي بين المللي به فروش مي رسد. در 
واقع تمامي آمارهاي صادراتي نيز براساس همين ارزش پايه 
صادرات محاسبه مي شود. اما در سال هاي گذشته، ارزش 
پايه صادراتي تا اين اندازه اهميت نداشت؛ زيرا نوسان نرخ 
ارز به اين شدت نبود ضمن اينكه صادركنندگان نيزملزم به 
پيمان سپاري ارزي نبودند. اما در حال حاضر با توجه به اينكه 
هم نرخ ارز نسبت به سال گذشته با افزايش چشمگيري 
روبرو بوده و هم صادركنندگان ملزم به تعهد ارزي شده اند 
تغيير ارزش پايه صادراتي مورد تاكيد بخش خصوصي قرار 
گرفته است. چرا كه صادركنندگان در حال حاضر عنوان 
مي كنند كه پس از نوس��ان ارزي، كالاهاي خود را با پايه 
صادراتي سال قبل نمي فروشند؛ بلكه به دليل افزايش نرخ 
ارز، قيمت هاي صادراتي آنها به نصف رسيده است. دبيركل 
اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق در پاسخ به اين سوال 
كه چرا كالاهاي صادراتي به عراق با قيمت ارزان به فروش 
مي رس��ند؟ گفت: دليل كاهش ارزش كالاهاي صادراتي 
در بازارهاي بين المللي منوط به دو مساله است اول اينكه 
خريداران كالاهاي ايراني از وضعيت كاهش ارزش ريال در 
برابر دلار با خبر هستند و براين اصل حاضر به خريد كالا با 
قيمت هاي سال قبل نيستند. مورد ديگر هم اين است كه 
با توجه به افزايش نرخ ارز حتي اگر صادركنندگان به نصف 

قيمت سال گذشته كالاي خود را به فروش برسانند باز هم 
صرفه اقتصادي دارد به همين دليل برخي از تجار حاضرند 
اجناس خود را براساس درخواست خريدارانجام دهند چرا 
كه هزينه هاي داخلي صادرات مانن��د حامل هاي انرژي 
و حقوق و دس��تمزد نيز تغيير نكرده است. از سوي ديگر 
با ارزان تر فروخت��ن كالا در بازارهاي خارجي، مي توانند 
رقابت پذيري خ��ود را افزايش دهند. اما اي��ن دو مورد در 
شرايطي حاصل مي ش��ود كه ارزش پايه صادراتي واقعي 
شود و در راستاي آن صادركننده تعهد ارزي بدهد ولي در 
حال حاضر ارزش پايه صادراتي برابر با سال گذشته محاسبه 

مي شود و واقعي نيست.
وي با اشاره به مشكلاتي كه در مسير قيمت گذاري ارزش 
پايه كالاهاي صادراتي وجود دارد، عنوان كرد: حتي اگر 
بانك مركزي راهكاري براي بازگشت ارز صادراتي پيدا كند، 
امكان آن به دليل ارزش پايه فعلي كالاهاي صادراتي وجود 
ندارد، چون عملا صادركننده امكان بازگشت آن ميزان 
ارز را ن��دارد. به عنوان مثال مبناي اخذ پيمان ارزي براي 
آهن آلات ۶۰۰ دلار ارزش گذاري ش��ده است، اما معامله 

واقعي آن حدود ۴۰۰ دلار است.
حسيني معتقداست درصورتي كه اين آمارها براساس ارزش 
پايه صادراتي واقعي محاسبه شود، با كسري تجاري زيادي 
مواجه مي شويم و اين خواست دولت نيست و اين شرايط 
نمي تواند پايدار بماند. براين اصل در نشستي كه نمايندگان 
بخش خصوصي با نمايندگان دستگاه هاي دولتي داشتند 
مقرر شد اين موضوع بررسي شود و نرخ ارز در سامانه نيما 
ملاك ارزش پايه صادراتي قرار گيرد تا انگيزه صادرات نيز به 

تبع آن افزايش  يابد.

در گفت وگو با عضو هيات نمايندگان اتاق تهران تشريح شد

بنگاه هاي كوچك زير سايه صنايع بزرگ
حسين سليمي در رابطه با تامين مالي بنگاه هاي كوچك 
و متوس��ط گفت: به دليل اينكه غال��ب صنايع كوچك و 
متوسط زير مجموعه بخش خصوصي هستند در حاشيه 
برنامه ريزي هاي توسعه اي دولت قرار گرفته و در رقابت با 

صنايع بزرگ در جذب منابع در اقليت قرار مي گيرند.
 عضو كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران كشور هند را به 
عنوان يك نمونه موفق در توسعه بنگاه هاي كوچك اقتصادي 
نام برد و گفت: هند با حماي��ت از بنگاه هاي كوچك خود 
توانست هدف گذاري هاي خود در بخش اشتغال و توسعه 
پايدار را تا حد زيادي محقق كند حال آنكه در كش��ور ما با 
وجود اشراف همه كارشناسان و فعالان اقتصادي به اهميت 
بنگاه هاي كوچك و متوس��ط كماكان اغلب حمايت ها به 

صنايع بزرگ تخصيص داده مي شود.
 وي با تاكيد بر اينكه صنايع كوچك و متوسط موتور محرك 
و اساس رش��د و توسعه پايدار در كش��ور هستند، گفت: 
انعطاف، تطبيق با بازار و هزينه هاي پايين به نسبت صنايع 
بزرگ از اهم مزيت هاي SMEها بر صنايع بزرگ است كه 
از راه كارآفريني، نوآوري، پويايي صنعتي و در نهايت ايجاد 

فرصت هاي شغلي و افزايش درآمد براي اقشار مختلف جامعه 
تاثير بسزايي بر اقتصاد كشور ها دارند.

سليمي اظهار داشت: اگر به صورت جدي هدف گذاري هاي 
توس��عه اي را در بخش صنايع كوچك و متوس��ط دنبال 
مي كنيم مي بايس��ت يكي از بانك هاي توسعه اي كشور 

منحصرا به تامين مالي اين حوزه تخصيص پيدا كند.
 عضو هيات مديره بانك خاورميانه اذعان داشت: سرمايه 
بانك هاي توسعه اي در حال حاضر براي حمايت از SMEها 
بسيار كم است؛ بخش خصوصي اين مساله را با دولت در ميان 
گذاشته و حجم و كيفيت فعلي حمايت دولتي را از صنايع 
كوچك و متوسط با هدف گذاري هايي چون صادرات 17۰ 

ميليارد دلاري و رشد 8 درصد در تضاد مي داند.
حسين سليمي به سهم بازار سرمايه در تامين مالي بنگاه هاي 
اقتصادي اشاره كرد و گفت: تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي 
بزرگ علاوه بر سيستم بانكي از طريق بازار سرمايه نيز انجام 
مي شود اما در اين ميان امكان بهره مندي بنگاه هاي كوچك 
از اين مسير، ممكن نيست و تنها مي توانند از طريق بانك ها 

تامين مالي شوند.

رييس انجمن سرمايه گذاري هاي خارجي اتاق بازرگاني 
اي��ران گفت: در حال حاضر بانك ها و نهاد هاي ذي ربط در 
كشور درگير تقس��يم بندي بنگاه هاي اقتصادي هستند؛ 
بانك هاي توسعه اي فعال در اين زمينه مانند بانك صنعت 

و معدن معيار اشتغال زير 1۵۰ نفر را در نظر گرفته است.
وي بي��ان داش��ت: نكته قابل توجه اين اس��ت ك��ه بنا بر 
صحبت هاي مديرعامل بانك صنعت و معدن، تسهيلات اين 
بانك به طرح هاي جديد تعلق نمي گيرد بلكه به طرح هايي 
كه از قبل ايجاد ش��ده و قصد توسعه دارد تخصيص پيدا 
مي كند؛ حال آنكه صدها واحد توليدي جديد براي آغار به 
كار خود نيازمند دريافت تسهيلات هستند و برنامه اي براي 

آنها در نظر گرفته نشده است.
 سليمي خاطرنشان كرد پيش از هرچيز و هر اقدامي دولت 
مي بايست تكليف خود را با موضوع توسعه روشن كند؛ اگر 
قصد داريم كشوري صنعتي با قابليت هاي صادراتي باشيم 
چرا نبايد از تجربه كش��ورهاي موف��ق در اين حوزه درس 
بگيريم؟ به عقيده من كشور بيش از هرچيز نيازمند تدوين 

برنامه توسعه اي منسجم، آگاهانه و دورانديشانه است.
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عدم استقبال سرمايه گذاران 
از واگذاري هاي  »شستا«

مرتضي لطفي عضو هيات نمايندگان اتاق تهران و 
مديرعامل شستا با اشاره به اينكه استقبال چنداني 
از واگذاري شركت هاي زير مجموعه اين هلدينگ 
نشده است، مي گويد: كسي كه براي سرمايه گذاري 
پيش قدم مي شود اولين انتظاري كه دارد سود و 
بازگشت سرمايه است و در اين بين تغيير مداوم نرخ 
ارز، بي ثباتي اقتصادي و قيمت ها، كمبود مواد اوليه 
و افزايش قيمت آنها و... فضايي را ايجاد كرده كه ما 
شاهد سرخوردگي فعالان اقتصادي و نااميدي آنها 
نسبت به آينده هستيم و در اين شرايط نمي توان 
انتظار خريد واحدهاي صنعتي و سرمايه گذاري 
را داشت. او مي گوبد: » ما در شستا تلاش مي كنيم 
كه با نگاه و رويكرد سهام داري از بنگاه داري خارج 
شويم و در ماه هاي گذشته چندين بار آگهي منتشر 
كرده ايم و تعدادي از واحدها را از طريق فرابورس 
عرضه كرده ايم ولي براي واگذاري ها به چند مانع 
بزرگ برخورده ايم كه مثل وضعيت نامناسب بازار 
كسب و كار، قوانين پيچيده مربوط به بازار سرمايه 
و ع��دم ثبات در اقتصاد و خصوصا قيمت ارز؛ ما در 
ماه هاي گذش��ته برخي از واحدهايمان را به دليل 
بي ثباتي قيمت ارز و افزايش قيمت ها مجبور شديم 
گاهي تا دو نوبت و حتي سه نوبت هم ارزش گذاري 
كنيم.« اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران در 
ادامه با اش��اره به اينكه هم اكنون در آستانه عرضه 
سه، چهار شركت زير مجموعه شستا از طريق تابلو 
در بورس و همچنين در آستانه بازگشايي برخي از 
پاكت  هاي مزايده هستيم؛ مي گويد: » ما تاكنون 
1۰۵ شركت را براي واگذاري عرضه كرده ايم ولي 
متاسفانه آن طور كه انتظار مي رفت از واگذاري ها 
استقبال نشده است. ما براي اطلاع رساني نسبت 
به عرضه شركت هاي شستا در اين مدت از سه راه 
اصلي استفاده كرده ام؛ يكي نشست هاي حضوري 
با فعالان اقتصادي بوده است كه تقريبا با حدود 2 
هزار فعال اقتصادي در ۵ استان با حضور استانداران 
نشست داشته ايم و براي آنها از واگذاري ها گفته ايم 
و حتي در اين اس��تان ها كميته هاي مش��تركي 
متشكل از معاون اقتصادي استاندار، رييس اتاق 
بازرگاني و ... ايج��اد كرده ايم.علاوه براين از طريق 
روزنامه هاي اقتصادي تاكنون چندين نوبت آگهي 
منتشر كرده ايم. همچنين يك سايت به زبان فارسي 
و انگليسي هم براي واگذاري شركت ها و معرفي 
آنها راه اندازي كرده ايم؛ اما همه اين اقدامات هنوز 
آنچنان كه انتظار داشته ايم به نتيجه نرسيده است و 

با استقبال رو به رو نشده است. «
او همچنين در پاسخ به اينكه ارزش واگذاري هاي 
در شستا چقدر برآورد ش��ده است، گفت: » طبق 
ارزش گذاري هايي كه تاكنون انجام شده است برآورد 

ما حدود 7، 8 هزار ميليارد تومان است.«



7 جهان

جولان دلارهاي سعودي در عرصه سياست امريكا

ردپاي »بن سلمان«  در پرونده خاشقجي
گروه جهان|

 ديپلمات بلندپايه واش��نگتن ديروز چهارشنبه پس 
از س��فر به رياض در ارتب��اط با ناپديد ش��دن جمال 
خاشقجي، توقف كوتاهي هم در تركيه داشت تا درباره 
اطلاعات جديد به دست آمده در رابطه با كشته شدن 
اين روزنامه نگار س��عودي با مقامات تركيه گفت وگو 
كند. اين در حالي اس��ت كه تركيه جزييات جديدي 
را درباره نحوه شكنجه و كشتن خاشقجي ارايه كرده 
است. برخي خبرهاي منتشر شده هم از ارتباط نزديك 
مسوول نظارت بر بازجويي از خاشقجي با بن سلمان 
وليعهد سعودي حكايت دارند. اگرچه رياض اتهامات 
مربوطه را رد مي كند و به گزارش س��ي ان ان، تصميم 
دارد اع��لام كند كه خاش��قجي »اتفاق��ي« در حين 
بازجويي كشته شده اس��ت، اما رييس سابق سازمان 
اطلاعات مركزي امريكا )سيا( مي گويد عمليات منجر 
به »مرگ« احتمالي جمال خاشقجي نمي توانسته است 
بدون اطلاع و مجوز شخص محمد بن  سلمان وليعهد 

عربستان صورت گرفته باشد. 

     ديدار كوتاه »پومپئو« با »اردوغان«
دولت دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا در روزهاي 
گذشته به دليل نشان ندادن واكنش مناسب به ناپديد 
ش��دن خاشقجي به شدت تحت فش��ارهاي داخلي و 
بين المللي قرار گرفته است. اين فشارها در نهايت ترامپ 
را وادار كرد تا مايك پومپئو وزير خارجه خود را به منطقه 
اعزام كند. ماحصل سفر پومپئو به رياض طبق بيانيه 
منتشر شده توس��ط وزارت خارجه امريكا اين بود كه 
عربستان با تحقيقات »جامع، شفاف و به هنگام« درباره 

ناپديد شدن جمال خاشقجي، موافقت كرد.
پومپئو پس از عربستان، توقف كوتاهي در تركيه داشت 
و در آنجا با رييس جمهوري رجب طيب اردوغان درباره 
ادعاهاي جديد مطرح شده درباره سرنوشت خبرنگار 
سعودي گفت وگو كرد و تحقيق كامل درباره اين پرونده 
را خواستارشد. پومپئو نگفت كه مقامات سعودي درباره 
زنده يا مرده بودن خاشقجي به او اطلاع داده اند يا خير.

    نقش بن سلمان
و جزييات وحشتناك قتل خاشقجي

ترام��پ گفته احتم��الا »قاتلان خودس��ر« در مرگ 
خاشقجي دخيل بوده اند و از اطرافيان خود خواسته تا 
زمان اثبات كشته شدن اين روزنامه نگار توسط عناصر 
س��عودي، از محكوم كردن آنها بپرهيزند. اما ليندزي 
گراهام سناتور ارش��د جمهوري خواه و مدافع ارتباط 
امريكا-عربس��تان در رابطه با اين مس��اله محمد بن 
سلمان را يك شاهزاده خودسر توصيف كرد و عزل او 
از وليعهدي را خواستار شد. خبرنگار بي بي سي معتقد 
است اعتبار بن سلمان به واس��طه اين ماجرا براي ابد 
لكه دار شده اس��ت. اين روزنامه نگار سعودي از زمان 
ورود به كنسولگري سعودي در استانبول در دو هفته 
پيش، ديگر ديده نشده است. به گزارش سي ان ان، ماهر 
عبدالعزيز مطرب ديپلمات و افسر اطلاعاتي سعودي 
در بين افرادي است كه مقامات تركيه درباره نقش او در 
ناپديد شدن و قتل احتمالي خاشقجي تحقيق مي كند. 
مطرب يكي از افراد خيلي نزديك به محمد بن سلمان 

به شمار مي رود.
»ميدل ايست آي« با اشاره به اظهارات يك مقام ترك 
كه به صداهاي ثبت ش��ده مربوط به زمان بازجويي 
خاش��قجي گوش كرده، جزييات وحشتناكي را از 
ش��كنجه و قتل او منتش��ر كرد. بر اساس صداهايي 
كه در اين نوار شنيده شده، خاشقجي ابتدا در حالي 
كه فرياد مي زده از دفتر سركنسول به اتاق ديگري 
كشيده ش��ده و در آن اتاق روي ميز خوابانده شده 
اس��ت. پس از تزريق يك ماده ناشناس، فرياد هاي 
خاش��قجي خاموش مي شوند و در حالي كه او هنوز 
زنده بوده، پزشك كالبدشكافي قطعه قطعه كردن 

بدن روزنامه نگار را آغاز كرده است.
محمد بن سلمان تا اين لحظه ادعا كرده كه از سرنوشت 
خاش��قجي هيچ اطلاعي ندارد. اما جان برنان، رييس 
سابق سازمان اطلاعات مركزي امريكا )سيا(، مي گويد 
عمليات منجر به »مرگ« احتمالي جمال خاشقجي 
نمي توانسته بدون اطلاع و مجوز شخص وليعهد صورت 
گرفته باش��د. برنان در مصاحبه با »ام اس ان بي سي« 
گفت: »نمي توانم احتمال اينكه او ]محمد بن سلمان[ 
از اين عملي��ات آگاه بوده يا مج��وزش را صادر كرده، 
ناديده بگيرم. اينكه عمليات بد پيش رفته يا اينكه آنها 
نمي خواستند او را بكشند، چيزي است كه من نمي دانم. 
اما براي چنين اتفاق��ي در چنين ابعادي، يعني رفتن 
به دنبال يك فرد مقيم امريكا و روزنامه نگاري كه براي 
واشنگتن پست كار مي كند، آن هم در كنسولگري در 
يك كش��ور خارجي، فكر نمي كنم هيچ كدام از سران 
سرويس هاي امنيتي يا سرويس هاي اطلاعاتي بتوانند 
چنين كاري را بدون مجوز و هدايت مشخص محمد 

بن سلمان انجام داده باشند.«

     سرنوشت شوم كنفرانس رياض
مناقشات درباره ناپديد شدن اين خبرنگار و خبرهاي 
منتشر شده درباره دست داش��تن مقامات رده بالاي 
سعودي در كشته شدن او، هزينه اقتصادي سنگيني 
براي عربستان داشته است. كنفرانس سرمايه گذاري 
ري��اض كه ق��رار بود يك فرص��ت اي��ده آل در جذب 
سرمايه گذاران خارجي و معرفي فرصت هاي موجود 
در عربس��تان س��عودي باش��د، به صورت گسترده با 
واكنش هاي قهرآميز نهادهاي بين المللي و شركت هاي 

مطرح جهاني مواجه شده است.
صندوق بين المللي پول ديروز چهارش��نبه اعلام كرد 
كريس��تين لاگارد ريي��س اين صندوق س��فرش به 
خاورميانه را به تعويق انداخته و ش��ركت در نشست 
اقتصادي عربستان را لغو كرده است. لاگارد در جريان 
اجلاس سالانه صندوق بين المللي پول و بانك جهاني در 
بالي اندونزي گفته بود از ناپديد شدن جمال خاشقجي 
روزنامه نگار منتقد عربستان »وحشت زده« اما همچنان 
مايل است در كنفرانس سرمايه گذاري در عربستان كه 

اواخر ماه جاري ميلادي برگزار مي شود، شركت كند.
وزراي خارجه گروه هفت نيز ضمن ابراز تاسف درباره 
ناپديد شدن خاشقجي، تاكيد كردند كه عاملان اين 

حادثه بايد پاسخگو باشند. مقامات تركيه اخيرا اعلام 
كرده اند كه ش��واهد و مدارك موجود از كشته و مثله 
شدن جسد خاش��قجي حكايت دارد. وزراي خارجه 
كشورهاي كانادا، فرانسه، آلمان، ايتاليا، ژاپن، بريتانيا و 
امريكا به همراه اتحاديه اروپا بر تعهد خود در خصوص 
دفاع از آزادي بيان و حمايت از آزادي مطبوعات تاكيد 
كردند و گفتند از همكاري عربس��تان با تركيه در اين 
زمينه حمايت مي كنند و انتظار انجام يك تحقيقات 
»جامع، شفاف، معتبر و س��ريع« را از سوي پادشاهي 

عربستان سعودي در اين زمينه دارند.

  كمك هاي ۶ ميليون دلاري عربستان 
به لابي گرها

عربستان سالانه ش��ش ميليون دلار به لابي گرهاي با 
نفوذ، وكلا و كارشناسان روابط عمومي پرداخت مي كند 
تا بر مقام هاي امريكايي اثر گذاشته و وضعيت اين كشور 
خاورميانه اي ارتقا پيدا كند و اين رويه حتي پس از قطع 
رابطه سه شركت امريكايي در اعتراض به مفقود شدن 

جمال خاشقجي ادامه يافته است.
به گزارش آسوشيتدپرس، براس��اس سوابق موجود 
در وزارت دادگس��تري امريكا كه جزيياتي از توافق ها 
با س��فارت اين كش��ور و ساير ش��اخه هاي اين دولت 
را نش��ان مي دهد، ي��ك وكيل امريكايي سرش��ناس 
به نام تد اولس��ون و يك ش��ركت لابي گر به رياس��ت 
رييس جمهوري خواه سابق كميته سرويس هاي مسلح 
مجلس نمايندگان امريكا هنوز در ميان ليست كساني 
هستند كه طرف عربستان قرار دارند. با اين حال احتمال 
دارد با افزايش فشارها بر عربستان براي توضيح آنچه بر 
سر جمال خاشقجي، روزنامه نگار سرشناس عربستاني 
در كنسولگري استانبول آمده است، طرف هاي ديگري 

هم از رياض دور شوند. با اين حال يك لابي گر امريكايي 
تاكيد دارد كه حفظ تعهد به يك مشتري خصوصا در 

زمان هاي دشوار بسيار حائز اهميت است.
»هاربر گروپ«، »بي جي آر گروپ« و »د گلاور پارك 
گ��روپ« در روزهاي اخي��ر اعلام كرده ان��د كه ديگر 
نماينده عربستان نيستند و به توافق يكساله با پادشاهي 
عربستان مجموعا به ارزش سه ميليون و 700 هزار دلار 
پايان مي دهند. توافق گلاور پارك بايد ۳۱ دس��امبر، 
قرارداد بي جي آر هم در فوريه آتي و قرارداد هاربر گروپ 

هم بايد آوريل به پايان مي رسيد. 
به گزارش ايس��نا، خ��روج اين ش��ركت هاي لابي گر 
نش��ان دهنده آن است كه وجهه عربس��تان در ايالات 
متحده و در سراس��ر جهان با مشكلاتي روبرو مي شود. 
نگران��ي قابل ملاحظ��ه اي در ميان چندي��ن نماينده 
عربستان سعودي در واشنگتن وجود دارد. بطور معمول 
لابي گرها و كارشناس��ان تحت حمايت مالي، جز چند 
مورد اس��تثنا، همواره درباره نوع رابطه ش��ان سكوت 
 كرده ان��د. عوامل دولت ه��اي خارجي باي��د در وزارت 
دادگستري ثبت نام كنند، بنابراين سابقه اي از نوع فعاليت  
آنان وجود دارد. سعودي ها همزمان با مناقشه سياسي 
در خاورميانه كه پادشاهي آل سعود و سه كشور عربي 
ديگر عليه قطر به راه انداختند، به شدت در حال هزينه 
كردن است. اين مناقشه ديپلماتيك به پرونده خاشقجي 
هم كشيده شده است. شبكه الجزيره تحت حمايت قطر 
ش��ديدا روي اين موضوع متمركز شده است. براساس 
سوابق فاش شده، در ميان طرف هايي كه قراردادهايي 
بزرگ با عربستان منعقد كردند يك شركت جهاني تحت 
عنوان ام اس ال گروپ ق��رار دارد كه ماهانه ۲7۹ هزار و 
۵00 دلار دريافت مي كند. اين ش��ركت با قانونگذاران 
امريكايي، مقام هاي دولتي، انديش��كده ها، رسانه ها و 

سايرين با هدف مسائل سياست گذاري كه احتمالا به نفع 
عربستان باشد تعامل دارند. نماينده اين شركت با ابراز 
نگراني از تحولات كنوني درباره ناپديد شدن خاشقجي 

تاكيد كرده اوضاع را به دقت زيرنظر مي گيرند.
شركت »برونستين هيات فاربر شرك« هيچ طرحي 
براي لغو قرارداد ۱۲۵هزار دلاري ماهانه با س��فارت 
عربس��تان ندارد. مقام هاي سعودي همچنين اواخر 
اوت قراردادي با ش��ركت تد اولس��ون براي مقابله با 
لايحه اي دو حزبي به امضا رساندند كه به امريكا اجازه 
مي داد عليه اعضاي اوپك بابت نقض هاي ضد انحصار 
از آنها شكايت كنند. عربستان به عنوان بزرگ ترين 
توليدكنن��ده نف��ت جهان ب��ا پرداخت مبل��غ ثابت 
۲۵0هزار دلار بابت تجزيه و تحليل حقوقي اين لايحه 
و س��اير موارد موافقت كرد. عربس��تان احتمالا براي 
حفظ اولسون، وكيل امريكايي سرشناس ماهيانه ۱00 
هزار دلار هم پرداخت كرده باشد. با اين حال چنين 

اقدامي با قطعيت مشخص نيست.
مك كئ��ون گروپ ب��ه رياس��ت ه��ووارد مك كئون، 
رييس جمهوري خواه سابق كميته سرويس هاي مسلح 
امريكا هم ماهيانه ۵0 هزار دلار بابت يك استراتژي روابط 
دولتي جامع و طرح اجرا پول دريافت مي كند. فعاليت 
تمام شركت هاي لابي گر فقط سياسي نيست. به عنوان 
مثال شركت چرچيل ريپلي ماهيانه ۲۲ هزار دلار عمدتا 
براي ارتقاي جايگاه پادشاهي عربستان دريافت مي كند.

قتل خاشقجي توسط مقام هاي سعودي، توجه رسانه ها 
را به نفوذ سياس��ي رياض در واش��نگتن جلب كرده 
است. واشنگتن پس��ت هم اخيرا گزارش داده بود كه 
قتل روزنامه نگار منتقد عربستاني توسط تيم امنيتي 
عربستان، شركت ها و لابي هاي قدرتمند اين كشور در 
واشنگتن را تحت فشار قرار داده است. در اين گزارش 
آمده بود كه برخي از اين ش��ركت ها با عربستان قطع 
همكاري كرده و برخي ديگر نيز محتاطانه اين وضعيت 
بحراني را بررسي مي كنند. در گزارش واشنگتن پست 
اشاره شده بود كه گروه هاربور اعلام كرده رابطه خود با 
عربستان را قطع كرده است. گفته شده، اين شركت به 
ازاي دريافت ماهيانه 80 هزار دلار، در حوزه ارتباطات، 
روابط دولتي و سياس��ت خارجي به عربستان مشاوره 
مي داد. با اين حال با تش��ديد فشارهاي بين المللي بر 
رياض، ريچارد مينتز مدير گروه هاربور، تاييد كرده كه 

اين شركت در حال پايان دادن به اين همكاري است.
بن فريمن مدير برنامه »شفافيت در نفوذ خارجي« در 
مركز سياست بين الملل، با اعلام اينكه حدود ۳0 شركت 
حقوقي و لابي گري واش��نگتن تحت اختيار حكومت 
پادشاهي عربستان است اين لابي گسترده را »ماشين 

سعودي« خوانده است. 
خاشقجي پس از ورود به كنسولگري عربستان در تركيه 
ناپديد شد. مقام هاي س��عودي ابتدا هرگونه دخالت 
در ناپديد ش��دن خاش��قجي را رد كردند اما با تشديد 
فشارهاي بين المللي، سي ان ان به نقل از منابع مطلع 
گ��زارش داد كه رياض در حال آماده كردن گزارش��ي 
است كه در آن مس��ووليت قتل خاشقجي را پذيرفته 
و اع��لام خواهد كرد كه اين روزنامه نگار توس��ط افراد 
خودسر و در هنگام بازجويي به اشتباه در كنسولگري 
عربستان در استانبول كشته شده است. دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، در تازه ترين اظهارنظر با تاكيد 
بر اينكه عربستان بزرگ ترين متحد ايالات متحده است، 
درخواس��ت كرده كه درباره اطلاع محمد بن سلمان 
وليعهد سعودي، از اين قتل پيش داوري نكنند. ترامپ 
پيشتر نيز گفته بود امريكا همكاري هاي خود با عربستان 
به ويژه فروش تسليحات به اين كشور را به دليل مرگ 
يك خبرنگار متوقف نخواهد كرد. اين در حالي است كه 
منابع تركيه اي پس از بازرسي هشت ساعته مقام هاي 
اين كشور از كنسولگري عربستان در استانبول اعلام 
كرده اند كه به ش��واهدي از كشته شدن خاشقجي در 

اين محل دست يافته اند.

دريچه

كوتاه  از منطقه

 موافقت سازمان ملل با
رياست فلسطين بر گروه 77 
گ�روه جهان|مجم��ع عمومي س��ازمان ملل با 
رياست فلسطين بر گروه 77 در سال آينده ميلادي 
موافقت كرد. اين مجمع همچنين اختيارات لازم 
را به حكومت خودگردان فلسطيني داد تا در سال 
آينده مانند يك عضو رسمي اين سازمان رفتار كند. 
تشكيلات خودگردان فلس��طيني هم اكنون يك 

»دولت ناظر غير عضو« سازمان ملل است.
به گزارش رويترز، امريكا، اس��راييل و اس��تراليا با 
قطعنامه پيشنهادي جهت اعطاي اختيارات لازم 
براي رياست فلسطين بر گروه 77 مخالفت كردند، 
ولي ۱۴۶ عضو س��ازمان ملل آن حمايت كردند. 
۱۵ كشور نيز به اين قطعنامه راي ممتنع دادند و 
۲۹ كش��ور نيز در راي گيري شركت نكردند. سال 
۲0۱۲ مجمع عمومي سازمان ملل متحد با ارتقاء 
وضعيت تش��كيلات خودگردان فلسطيني از يك 
»نهاد ناظر« به »دولت ناظر غير عضو« موافقت كرد. 
واتيكان نيز وضعيتي مانند فلس��طين در سازمان 
ملل دارد. اين ارتقا وضعيت به فلسطيني ها اجازه 
داده كه در برخي از نشس��ت هاي  مجمع عمومي 
شركت كنند و در سازمان بين المللي زير مجموعه 
س��ازمان ملل متحد عضو شوند. مصر براي فراهم 
كردن زمينه رياس��ت فلس��طين بر رياست گروه 
77 پيش نويس قطعنام��ه اي را ارايه كرد. چين از 
اين پيش نويس مصر حمايت كرده بود. گروه 77 
بزرگ ترين سازمان بين دولتي كشورهاي درحال 
توسعه در سازمان ملل است. انتخاب رياست اين 
گروه بر اساس اصل گردش��ي بين منطقه آفريقا ، 

آسيا و امريكاي لاتين انجام مي گيرد.

 هشدار پكن درباره
ادامه كشمكش ها با واشنگتن
گروه جهان|يك مركز دولتي چين هشدار داده 
به دليل حض��ور نظامي امري��كا در منطقه درياي 
جنوبي، كشمكش هاي پكن با واشنگتن بلندمدت 
خواهد بود. به گزارش ساوت چاينا، مركز پژوهشي 
وابسته به شوراي دولتي چين از مقام هاي اين كشور 
خواسته، خود را براي تعاملات بيشتر و فزاينده با 
كشورهاي آس��ياي جنوب شرقي آماده كنند زيرا 
امريكا قصدي براي خروج از درياي جنوبي ندارد. 
اين مركز گفته چين بايد كاري كند كش��ورهاي 
آسياي جنوب شرقي به پكن نزديك تر شده و از مدار 
امريكا خارج شوند زيرا تحركات خطرناك واشنگتن 
در درياي جنوبي نش��ان دهنده مناقشات فزاينده 
بين چين و امريكا است. اين مركز تحقيقاتي تصريح 
كرده، دونالد ترام��پ مي خواهد قدرت و قاطعيت 
خود را در برابر پكن نش��ان دهد و براي همين در 
زمينه هاي اقتص��ادي و امنيتي چين را به چالش 
مي كش��د. اين موسس��ه همچنين همكاري هاي 
امريكا با استراليا و ژاپن در درياي جنوبي را نشانه 
وخيم تر شدن شرايط منطقه خوانده است. در اين 
گزارش آمده: چين راهي به جز افزودن بر ش��مار 
دوستانش ندارد زيرا امريكا كمر همت بسته است 
كه چي��ن را در درياي جنوبي بي��ازارد و همزمان 
مي خواه��د نظم و قوانين منطق��ه را بر هم بزند تا 
زمينه س��از حضور نظامي اش باشد. »خه شيانگ 
چينگ« از موسسه تحقيقات ملي درياي جنوبي 
گفته چين و امريكا به رقباي سرس��ختي تبديل 
شده اند كه مي خواهند كشورهاي آسياي جنوب 

شرقي را به خود نزديك تر كنند.

 كمك ۱۰۰ميليون دلاري
به كمپين۲۰۲۰ ترامپ 

گروه جه�ان| گزارش ها حاكي از آن اس��ت كه 
دونالد ترام��پ، رييس جمهوري امري��كا، تاكنون 
بيش از ۱00ميليون دلار براي مبارزات انتخاباتي 
خ��ود در س��ال ۲0۲0 جمع آوري كرده اس��ت. به 
گزارش آسوشيتدپرس، هر چند تا سال تا برگزاري 
انتخابات رياست جمهوري امريكا باقي مانده است، 
اما جمع آوري چنين مبلغي حاكي از آن اس��ت كه 
دونالد ترامپ از موقعيت بهتري نس��بت به رقباي 
احتمالي خود برخوردار اس��ت. طبق اين گزارش 
س��تاد انتخاباتي در ماه هاي ژوئيه و س��پتامبر ۱8 
ميليون دلار جمع آوري كرده است كه با اين رقم كل 
كمك هاي جمع آوري شده براي مبارزات انتخاباتي 
از ژانويه س��ال ۲0۱7 تاكنون به ۱00 ميليون دلار 
رسيد. بخش اعظم كمك هاي جمع آوري شده براي 
ستاد انتخاباتي دونالد ترامپ توسط افرادي انجام 
شده كه ۲00 دلار يا كمتر به اين ستاد اعطا كرده اند. 
گفته شده، دونالد ترامپ بدون هيچ گونه پرده پوشي 
از تداركات براي انتخابات رياس��ت جمهوري سال 
۲0۲0 صحبت كرده است و حتي رقباي احتمالي 
خود در اي��ن انتخابات را م��ورد حمله ق��رار داده 
است. چنين تلاش هاي گسترده اي براي مبارزات 
انتخاباتي دو سال پيش از برگزاري چنين انتخاباتي 
توسط رييس جمهوري امريكا كمتر سابقه داشته 
اس��ت. باراك اوباما، رييس جمهوري سابق امريكا، 
در موقعيت مشابهي در س��ال ۲0۱0 هنوز تدارك 
خود را براي انتخابات رياست جمهوري سال ۲0۱۲ 
آغاز نكرده ب��ود و تنها دو ميليون و پانصد هزار دلار 

جمع آوري كرده بود.

 هشدار بانك جهاني
درباره فقر گسترده

گروه جهان|بانك جهاني اعلام كرد كه در اوضاع 
فعلي، رس��يدن به اهداف اين سازمان براي كاهش 
فقر تا س��ال ۲0۳0 ممكن نخواهد ب��ود و با وجود 
پيش��رفت هاي صورت گرفته در راس��تاي كاهش 
فقر، نزديك به نيمي از جمعيت جهان همچنان با 
درآمدي كمتر از روزي پنج دلار و ۵0 سنت گذران 
زندگي مي كنند كه اين ميزان درآمد درحقيقت فقر 

شديد ناميده مي شود. 
بانك جهان��ي در گزارش خود براي دومين س��ال 
پياپي درباره افزايش ش��كاف بي��ن فقير و غني در 
جهان هشدار داد و به اين مساله اشاره كرد كه طبق 
آمارها، ميزان فقر در جهان همچنان »به ش��كلي 
غيرقابل قبولي بالا« است و پيامدهاي رشد اقتصادي 
»به شكلي نابرابر در ميان كشورها و مناطق جهان« 

توزيع شده است. 
گرچه سرعت رشد اقتصادي در سال هاي گذشته 
آرام بوده، شمار افراد فقير در خلال سال هاي ۲0۱۳ 
تا ۲0۱۵، برابر با ۶8 ميليون نفر كاهش يافته است 
اما باتوجه به آمارهاي جديد از وضعيت فقر در جهان، 
رسيدن به اهداف اين سازمان براي سال ۲0۳0 در 
زمينه كاهش سطح فقر شديد به كمتر از ۳ درصد 
جمعيت جهان تا حدودي دور از دس��ترس است؛ 
به ويژه اينكه ميزان فقر در برخي از كشورهاي جهان 
نه تنها كاهش نيافته است، بلكه در حال تثبيت است.

در مت��ن اين گ��زارش آم��ده اس��ت: »داده هاي 
نگران كننده اخير نش��ان از آن دارد كه فقر مطلق 
در شماري از كشورها ريشه دوانده است و به زودي 

سرعت كاهش آن به شدت پايين خواهد آمد.«

 درخواست پليس برزيل
براي رسيدگي به اتهامات »تامر«
گروه جهان|پليس فدرال برزيل از دفتر دادستاني 
كل اين كشور خواست ميشل تامر و ده نفر ديگر از 
جمله دختر او را به اتهام فس��اد، پولشويي و اخاذي 

تحت پيگرد قانوني قرار دهد.
به گزارش خبرگزاري فرانسه، پليس فدرال برزيل 
بيش از يك س��ال در خصوص اتهام ارتشاء ميشل 
تام��ر رييس جمهوري برزيل به نفع ش��ركت هاي 
بخش بن��ادر تحقيق كرده اس��ت. ح��الا تصميم 
با دفتر دادس��تاني است كه ش��كايتي را عليه اين 
رييس جمهوري تنظيم كند، ب��ه ادامه تحقيقات 
راي دهد يا ختم اين پرونده را اعلام كند. بر مبناي 
قانون اساس��ي برزيل، تحقيق��ات و احتمالا تحت 
پيگرد قرار دادن تامر از سوي دادگاه عالي نيازمند 
چراغ س��بز كنگره اس��ت. پليس فدرال برزيل در 
گزارش��ي كه به دادگاه عالي ارايه كرده، خواس��ته 
اس��ت دارايي هاي همه افراد تحت بررسي در اين 
تحقيق��ات توقيف ش��ود. كاخ رياس��ت جمهوري 
برزيل اظهار داشته اس��ت كه رييس جمهوري در 
اين خصوص صحبت نمي كند. تامر 78 ساله، سال 
گذشته دو بار از سوي دفتر دادستاني متهم و در هر 
دو پرونده رسيدگي به اتهامات او از سوي كنگره تا 
پايان دوران رياست جمهوري اش در ۱ ژانويه ۲0۱۹ 
متوقف شد. اتهامات جديد عليه او در حالي مطرح 
مي شوند كه كمتر از دو هفته به دور دوم انتخابات 
رياست جمهوري برزيل مانده و ژاير بولسونارو نامزد 
محافظه كار راست گرا از بيش��ترين حمايت ها در 
اين انتخاب��ات برخوردار و از فرنان��دو حداد، رقيب 

چپ گراي خود، جلوتر است
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واشنگتن در پي 
مذاكرات تجاري با بروكسل

گروه جهان| به نظر مي رسد ايالات متحده امريكا 
علاق��ه دارد مناس��بات تجاري خود با كش��ورهاي 
عض��و اتحاديه اروپا را بهبود ببخش��د. رابرت لايتزر 
نماينده تجاري دولت دونالد ترامپ تلاش مي كند 
كه اين موضوع در آينده نزديك محقق شود. به نوشته 
دويچه وله، ايالات متحده قصد دارد نه تنها با اتحاديه 
اروپا، بلكه با بريتانيا و ژاپن هم وارد مذاكرات تجاري 
شود. اين تلاش هاي امريكا در حالي است كه بريتانيا 
هنوز عضوي از اتحاديه اروپاس��ت و ژاپن و اتحاديه 
اروپا هم اواخر تيرماه امس��ال »بزرگ ترين قرارداد 
دوجانبه براي تج��ارت آزاد« را امضا كرده اند. رابرت 
لايتزر، نماينده تجاري كاخ س��فيد طرح مربوط به 
اين گفت وگوها را به كنگره امريكا ارايه كرده است. 
كاخ س��فيد موظف اس��ت پيش از ورود رسمي به 
گفت وگوهاي تجاري، كنگ��ره را در جريان بگذارد. 
لايتيزر هدف گفت وگوهاي يادشده را دستيابي به 
»نتايج اساسي در مدت زمان كوتاه« عنوان كرده است؛ 
نتايجي كه به گفته او به س��ود كارگران، كشاورزان، 
دامداران و شركت ها باشد. در يادداشت او خطاب به 
كنگره اعلام شده كه در مذاكرات به موانع گمركي و 
ديگر محدوديت هاي تجاري پرداخته و تلاش خواهد 
شد ش��رايط تجارت عادلانه فراهم ش��ود. نماينده 
تجاري كاخ سفيد روابط تجاري بين ايالات متحده 
امريكا و اتحاديه اروپا را »بزرگ ترين و پيچيده ترين« 
مناسبات تجاري جهان توصيف كرده است. دونالد 
ترامپ بارها ادعا كرده كه قرارهاي تجاري كشورش 
با كشورهاي ديگر »عادلانه« نيست و به سود طرف 
مقابل اس��ت. امري��كا در ماه هاي گذش��ته عوارض 
گمركي واردات آلومينيوم و فولاد از اروپا را افزايش 
داد. اتحاديه اروپا هم در مقابل، عوارض واردات برخي 
كالاهاي امريكايي را بالا برد. دو طرف در نهايت توافق 
كردند اقداماتي از اين دست را متوقف كنند. ژان كلود 
يونكر، رييس كميسيون اتحاديه اروپا و دونالد ترامپ، 
رييس جمهوري امريكا، عصر سوم مردادماه در محوطه 
كاخ سفيد در حضور خبرنگاران اعلام كردند كه بر سر 
حذف دوطرفه تعرفه هاي گمركي براي محصولات 
صنعتي به توافق رس��يده اند و تا زماني كه دو طرف 
در حال گفت وگو باشند، اتحاديه اروپا و امريكا تعرفه 
گمركي جديدي وضع نخواهند كرد. اما كميس��ر 
تجاري اتحاديه اروپا انتظار ندارد كه در جدال گمركي 
با امريكا توافقي حاصل شود. سيسيليا مالمستروم 
به همراه تيم مذاكره كننده هفته آينده راهي امريكا 
خواهد شد. او پس از انتخابات كنگره )ششم نوامبر( با 

لايتزر ديدار خواهد كرد. 

وزير خارجه آلمان سفرش به 
عربستان را لغو كرد

وزي��ر خارجه آلمان اع��لام كرد در ش��رايطي كه 
نگراني ها نس��بت به سرنوش��ت جمال خاشقجي 
افزايش يافته است، سفرش به رياض هيچ معنايي 
ندارد. به گزارش رويترز، هايكو ماس، وزير خارجه 
آلمان، اعلام كرد تا زمان انتشار بيانيه دولت عربستان 
درباره سرنوشت روزنامه نگار ناپديدشده سعودي، 
سفر خود را به اين كشور به تاخير مي اندازد. اين سفر 
قرار بود در راس��تاي بخشي از تلاش ها براي ترميم 

روابط بين دو كشور صورت بگيرد.

 نامزد انتخابات افغانستان
كشته شد

عبدالجبار قهرمان، عض��و مجلس و نامزد انتخابات 
پارلماني افغانستان در ولايت هلمند كشته شد. به 
گزارش خبرگزاري فرانسه، مقام هاي محلي افغانستان 
اع��لام كردند عبدالجب��ار قهرمان )قهرم��ان زاده( 
چهارشنبه بر اثر بمب گذاري در دفتر ستاد تبليغات 
انتخاباتي اش كشته ش��ده است. بمب منفجر شده 
زير يك كاناپه در دفتر ستاد جاسازي شده بود. بر اثر 
اين بمب گذاري 7 تن نيز زخمي شده اند. طالبان با 
انتشار پيامي در توييتر مسووليت انفجار در دفتر ستاد 

انتخاباتي قهرمان را برعهده گرفت.

بارزاني: ۱۶ اكتبر روز سياهي 
در تاريخ كردهاست

مسعود بارزاني رييس حزب دموكرات كردستان در 
پيامي خطاب به س��اكنان اقليم كردستان عراق در 
سالروز بيرون راندن پيشمرگ هاي كرد از كركوك، 
شانزدهم اكتبر را روز س��ياه در تاريخ كردها خواند. 
به گزارش روس��يا الي��وم، ۱۶ اكتب��ر ۲0۱7 پس از 
چندين ماه اصرار رهبران عراقي براي خروج نيروهاي 
پيشمرگ از مناطقي كه از گروه داعش بازپس گرفته 
بودند و امتناع پيش��مرگ ها از خروج از اين مناطق، 
ارتش عراق در عملياتي نظامي توانست كردها را از اين 
مناطق و شهرهاي مهمي چون كركوك خارج كند. 
اقيلم كردستان ژوئن ۲0۱7 همه پرسي براي جدايي 
از دولت مركزي بغداد برگزار كرد كه در پي آن دولت 
مركزي پروازهاي خارجي به اين اقليم را ممنوع كرده 
و اقدامات نظامي گس��ترده اي را براي بازپس گيري 
كنترل مناطق كردنشين كه پس از سال ۲00۳ به 

كنترل كردها درآمده بود، آغاز كرد.

رييس جمهوري پيشين عراق 
بازنشسته شد

برهم احم��د صالح به عن��وان رييس جمهوري 
عراق تعيين و حكم بازنشس��تگي فواد معصوم 
رييس جمهوري پيشين اين كشور به همراه نوري 
مالكي، اسامه نجيفي و اياد علاوي، سه معاون او 
صادر شد. چهارم اكتبر جاري در كاخ السلام شهر 
بغداد مراسم بزرگي براي استقبال از برهم صالح، 
رييس جمهوري جديد عراق، با حضور فواد معصوم 

برگزار شده بود.

  رييس س�ابق س�ازمان اطلاعات مركزي 
امريكا )س�يا(،: نمي توانم احتم�ال اينكه او 
]محمد بن س�لمان[ از اين عمليات آگاه بوده 
يا مج�وزش را صادر ك�رده، نادي�ده بگيرم. 
اينكه عمليات ب�د پيش رفته ي�ا اينكه آنها 
نمي خواستند او را بكش�ند، چيزي است كه 
من نمي دانم. اما براي چنين اتفاقي در چنين 

ابعادي، يعني رفتن به دنب�ال يك فرد مقيم 
امريكا و روزنامه نگاري كه براي واشنگتن پست 
كار مي كن�د، آن هم در كنس�ولگري در يك 
كشور خارجي، فكر نمي كنم هيچ كدام از سران 
سرويس هاي امنيتي يا سرويس هاي اطلاعاتي 
بتوانند چني�ن كاري را بدون مجوز و هدايت 

مشخص محمد بن سلمان انجام داده باشند.

برش
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فرار سرمايه از عربستان شدت مي گيرد

هفت پیامد ترور احتمالی خاشقجی برای عربستان

گرفتاري 40 شركت ايراني در عراق

محمدرضا مرادی|
قتل جمال خاشقجي در صورت تاييد مي تواند يكي 
از بزرگ ترين بحران هاي دوران سه ساله آل سلمان 
باش��د. چراكه اين قتل تمام��ي تلاش هاي وليعهد 
سعودي در مورد عربستان نوين را بر هم خواهد زد.

جم��ال خاش��قجي روزنامه ن��گار منتقد س��عودي 
سه ش��نبه 10 مهرماه براي دريافت مدركي دال بر 
متاركه با همسر سابقش به كنسولگري عربستان در 
استانبول رفت و هيچگاه بازنگشت. در ابتدا تصور بر 
اين بود كه وي دستگير و به رياض انتقال داده شده 
اس��ت. اما نكته مهم اين بود كه هيچ كس خروج وي 
از كنس��ولگري را نديده بود و نام��زد ترك تبار وي 
ساعت ها بيرون از كنسولگري منتظر خاشقجي بود 
اما وي بازنگشت. اين مساله باعث شد تا رسانه هايي 
مانن��د واشنگتن پس��ت و رويترز از قت��ل احتمالي 
وي خبر دهند. به تدريج مس��تندات بيش��تري در 
مورد احتمال قتل خاش��قجي مطرح شد. سرويس 
اطلاعات��ي انگلس��تان اعلام كرد كه خاش��قجي در 
كنسولگري عربستان در استانبول كشته شده است. 
واشنگتن پست گفته كه دولت تركيه به امريكا اطلاع 
داده است كه » فايل هاي صوتي و تصويري را به دست 
آورده اس��ت كه قتل جمال خاشقجي، روزنامه نگار 
عربس��تاني در داخل س��اختمان كنس��ولگري اين 
كشور در استانبول را تاييد مي كند.« واشنگتن پست 
مي گويد مناب��ع مطلع به اين روزنام��ه گفته اند كه 
صداي » بازجويي، ش��كنجه و قت��ل « و همين طور 
»كتك خوردن « جمال خاش��قجي ضبط شده و در 
اختيار دولت تركيه است. اما اين قتل پيامدها زيادي 

مي تواند براي آل سعود به همراه داشته باشد.

  پيامدهاي مرگ خاشقجي
قتل جمال خاشقجي در صورت تاييد مي تواند يكي 
از بزرگ ترين بحران هاي دوران سه ساله آل سلمان 
باش��د. چراكه اين قتل تمام��ي تلاش هاي وليعهد 
سعودي در مورد عربستان نوين را بر هم خواهد زد.

1.قتل خاش��قجي حضور ش��ركت ها و رسانه هاي 
غربي در كنفرانس س��رمايه گذاري عربس��تان را با 
ترديد مواجه كرده است. روزنامه »نيويورك تايمز« 
اعلام كرد كه اين روزنامه از پشتيباني رسانه اي اين 
كنفرانس كه قرار اس��ت روزهاي ۲۳ تا ۲۵ اكتبر )۲ 
تا ۴ آبان( در رياض برگزار شود، انصراف داده است. 
هدف اين اجلاس كه در اش��اره به نشست اقتصادي 
سالانه »داووس« به »داووس در صحرا« معروف شده 
و در هتل »ريتز كارلتون« برگزار مي ش��ود، جذب 
س��رمايه گذاران خارجي ب��راي طرح هاي چند صد 
ميليارد دلاري »محمد بن سلمان« وليعهد سعودي 
است. رس��انه هاي خبري جهان ازجمله سي ان ان، 
فايننش��ال تايمز، نيويورك تايمز، سي ان بي سي و 
بلومبرگ نيز از عدم حضور خ��ود در اين كنفرانس 
س��رمايه گذاري خبر داده اند. شبكه فاكس نيوز كه 
تنها رس��انه خبري غربي اس��ت كه قصد شركت در 

اين كنفرانس را داشت .
۲. قتل خاش��قجي حت��ي مي تواند باعث از دس��ت 
رفتن تخت پادش��اهي براي بن س��لمان نيز ش��ود. 
تا پيش ازاين حادث��ه برخي از رس��انه هاي غربي با 
بررسي وضعيت داخلي عربستان نسبت به پادشاهي 
بن س��لمان دچار ترديد ش��ده بودند و اين قتل نيز 
عامل و متغيري ديگر در اين مورد اس��ت. سي ان ان 
در همين مورد تأكيد كرده كه سرنوشت خاشقجي 
ممكن است محمد بن سلمان را در سياست بي رحم 
عربستان غرق كند. نيويورك تايمز نيز تأكيد كرده 
كه امريكا بايد براي خانواده سلطنتي سعودي روشن 
سازد كه بايد يك وليعهد جديد پيدا كند. شاهزاده 
ديوانه اي كه يك خبرنگار را مي كش��د، نخست وزير 
كشوري را مي ربايد و ميليون  ها كودك را به قحطي و 

گرسنگي مي كشاند، هرگز نبايد در ضيافت هاي شام 
دولتي حاضر شود، بلكه بايد زنداني شود.

۳.مساله ديگر اين است كه پس ازاين قتل احتمالي 
س��ند چش��م انداز ۲0۳0 عربس��تان با چالش هاي 
بيش��تري مواجه خواهد شد. اين س��ند پيش ازاين 
نيز در گام نخس��ت خود يعني ف��روش ۵ درصد از 
سهام شركت آرامكو با مشكل مواجه شده بود و قتل 
خاشقجي نيز مي تواند عامل مهم ديگر در اين مسير 
باش��د. در ژانويه ۲016، محمد بن سلمان، تصميم 
فروش ۵ درصد از س��هام ش��ركت آرامك��و را اعلام 
كرد. قرار بود عايدي 100 ميليارد دلاري اين اقدام 
به صندوق س��رمايه گزاري عمومي عربستان واريز 
شود. اما عقب افتادن انجام اين اقدام تا سال ۲018 
و نهايتاً اع��لام به تعويق افتادن آن تا س��ال ۲0۲1 
توسط محمد بن سلمان، چالش هاي پنهان فروش 
شركت بزرگ آرامكو را بيشتر نمايان ساخته است. 
ارنست مونيز وزير سابق انرژي امريكا و تيم براون و 
سام التمن از سرمايه گذاران امريكايي اعلام كرده اند 
كه نقش مشورتي خود در پروژه شهر نئوم را متوقف 
مي كنند. اين اتفاق باعث مي شود احداث شهر نئوم 
نيز به سرنوشت شهرهاي صنعتي گذشته نظير شهر 
صنعتي ملك عبدالله در رياض دچار شده و نيمه كاره 
رها شود. اكنون سند چشم انداز ۲0۳0 بيش ازپيش 

با چالش مواجه خواهد شد.
۴. كاهش س��رمايه گذاري خارجي: از سال ۲01۵ و 
رسيدن سلمان بن عبدالعزيز به پادشاهي، عربستان 
وارد تنش هاي گسترده اي با كشورهاي مختلف شده 
اس��ت كه يمن، قطر و كانادا نمونه هايي ازاين دست 
هس��تند. اكنون فعالان اقتصادي خارجي با شرايط 
متفاوت��ي از دوره مل��ك عبدالله مواجه ش��ده اند و 
ديدگاه متفاوت تري به عربس��تان دارند. اين تغيير 
نظر به دنبال سياس��ت هاي اخير محمد بن سلمان 
شديدتر نيز شده است. اقدامات تهاجمي بن سلمان 
باعث ش��ده تا نگاه س��رمايه گذاران خارجي نيز به 
اين كشور تغيير كند. بررس��ي روند سرمايه گذاري 
خارجي در عربس��تان به خوبي اين گ��زاره را تاييد 
مي كندكه اقدامات محمد بن سلمان نه تنها موجب 
جذب سرمايه گذاري هاي بيشتر در اقتصاد عربستان 
نشده؛ بلكه بخشي از سرمايه هاي قبلي نيز از اقتصاد 

عربستان خارج شده اند.
نگاه��ي ب��ه وضعي��ت س��رمايه گذاري خارجي در 
عربستان نش��ان مي دهد كه در زمان رهبري ملك 
سلمان و به عبارت دقيق تر محمد بن سلمان، حجم 
سرمايه گذاري خارجي در اين كشور كاهش داشته 
است. در ژانويه س��ال ۲01۵ ميزان سرمايه گذاري 
خارجي در عربستان يك ميليارد و 8۵۳ ميليون دلار 
بوده و تا پايان سال ۲01۵ به بيش از دو ميليارد دلار 
رسيد، رقمي كه در سال هاي بعد تكرار نشده است. 
در ژانويه سال ۲016 ميزان سرمايه گذاري خارجي 
در عربستان، يك ميليارد و 899 ميليون دلار، و در 
اواخر ج��ولاي ۲016 اين رقم به يك ميليارد و711 
ميليون دلار رسيده است. البته ميزان سرمايه گذاري 
خارجي در عربس��تان در اوايل س��ال ۲017 به رقم 
۲ميليارد و 7 ميليون دلار رسيده اما اقدامات محمد 
بن سلمان در اين س��ال باعث شده است تا اين رقم 
روندي نزولي داش��ته باش��د، بطوري كه اواخر سال 
۲017 اين رقم به ي��ك ميليارد و 66۲ ميليون دلار 

رسيده است.
دراين ارتباط اقدامات محمد بن سلمان در راستاي 
سند چشم انداز ۲0۳0 را مي توان مهم ترين دليل اين 
مساله دانست . بن سلمان در راستاي برنامه مبارزه با 
فساد و ايجاد شفافيت در اقتصاد عربستان بسياري 
از س��رمايه دارهاي اصلي عربستان را دستگير كرد. 
وليد بن ط��لال، متعب بن عب��دالله و مقامات ديگر 
همگي از اركان اصلي اقتصاد و سياس��ت عربستان 

هستند كه جزو بازداشت ش��دگان بودند. درنهايت 
نيز اين شاهزاده ها با پرداخت باج هاي سنگين آزاد 
شدند و دادستاني عربس��تان اعلام كردند كه از اين 
طريق 106 ميليارد دلار به حس��اب دولت سعودي 
واريزشده است. حتي رويترز اعلام كرد كه وليد بن 
طلال دومين سهامدار توييتر با پرداخت 6 ميليارد 
دلار آزادشده است. اين مس��اله باعث ايجاد ناامني 
اقتصادي در عربستان شد. سرمايه گذارهاي خارجي 
تنها زماني سرمايه خود را در خاورميانه وارد خواهند 
كرد كه از بازگشت سرمايه و سود خود مطمئن باشند 
اما در اين ش��رايط اقدامات بن سلمان نشان دهنده 
ناامني در اقتصاد عربس��تان اس��ت و همين مساله 
مي تواند مانع از هرگونه سرمايه گذاري در عربستان 
ش��ود. قتل خاش��قجي ضربه اي ديگ��ر مي تواند بر 
وضعيت س��رمايه گذاري خارجي در عربستان وارد 
كن��د. علاوه بر اي��ن وضعيت بودجه عربس��تان نيز 
در هال��ه اي از ابهام قرار خواه��د گرفت. طبق اعلام 
سايت CNBC، پيش بيني مي شود كسري بودجه 
عربس��تان در س��ال ۲018 معادل ۵۲ ميليارد دلار 
مع��ادل 7.۳ درص��د از GDP اين كش��ور باش��د. 
بولتن سالانه اوپك در س��ال ۲017 نشان مي دهد، 
درآمدهاي نفتي عربس��تان از ۳۳7.۵ ميليارد دلار 
در س��ال ۲01۲ و همچنين از ۳۲1.9 ميليارد دلار 
در س��ال ۲01۳، به ح��دود ۲8۴.6 ميليارد دلار در 
س��ال ۲01۴ و كمتر از 1۵۲.9 ميليارد دلار در سال 
۲01۵ و ب��ه ح��دود 1۳۴.۴ ميليارد دلار در س��ال 
۲016 و 1۵9.7 ميليارد دلار در سال ۲017 رسيده 

اس��ت. همچنين طبق آخرين گ��زارش كنفرانس 
تجارت و توسعه سازمان ملل UNCTAD، ميزان 
سرمايه گذاري مستقيم خارجيFDI در عربستان 
در س��ال ۲017 حدود 1.۴ ميليارد دلار بوده است. 
اين ميزان در سال ۲016 معادل 7.۵ ميليارد دلار و 
در سال ۲01۲ معادل 1۲.۲ ميليارد دلار بوده است. 
عربستان درحالي كه بين سال هاي ۲01۲ تا ۲016 
حدود يك چهارم جذب سرمايه گذاري خارجي در 
منطقه غرب آسيا را داش��ت، در سال ۲017 حدود 
۵.6 درص��د از اين ميزان را به خ��ود اختصاص داد. 
درواقع سياست هاي تهاجمي بن سلمان تأثير بسيار 

منفي اي بر اقتصاد عربستان داشته است.
۵. بورس عربس��تان نيز بيش��ترين تأثي��ر را از قتل 
خاش��قجي پذيرفت��ه اس��ت. درپي ناپديد ش��دن 
روزنامه نگار منتقد سعودي ، فشارها برضد عربستان و 
تحريم اقتصادي اين كشور، ۵0 ميليارد دلار خسارت 
طي دو روز به عربستان واردشده است. شبكه خبري 
العالم با اشاره به سقوط هفت درصدي شاخص بورس 
عربستان درپي ناپديد ش��دن »جمال خاشقجي« 
روزنامه نگار منتقد س��عودي، گزارش داد، خسارت 
بورس س��عودي در ۲ روز، ۵0 ميلي��ارد دلار برآورد 

مي شود.
6. مساله ديگر اين اس��ت كه قدرت نرم عربستان با 
اين اقدام بار ديگر كاهش يافته و رياض تأثيرگذاري 
منطقه اي خود را باز به ميزان زيادي از دست خواهد 
داد. حمله به يمن، دس��تگيري و حصر خانگي سعد 
حريري نخست وزير لبنان، محاصره قطر و حمايت از 

تروريست ها در منطقه باعث شده است تا عربستان 
را به عن��وان بازيگري با نقش منف��ي معرفي كنند. 
اما قتل يكي از ش��هروندان سعودي در كنسولگري 
مي تواند ضربه محكم ديگ��ري بر جايگاه منطقه اي 

عربستان باشد.
7.رسانه ها و نمايندگان كنگره امريكا پس از احتمال 
ترور قتل خاش��قجي عليه عربس��تان موضع گيري 
كردن��د. ۲۲ نماينده كنگ��ره در نامه اي خواس��تار 
بازنگري در روابط با عربستان شده اند و بسياري ديگر 
از نمايندگان كنگره خواستار لغو قراردادهاي فروش 
سلاح به عربستان شده اند. حتي برني سندرز اعلام 
كرده كه امريكا بايد خود را از جنگ يمن به دليل قتل 
خاشقجي كنار بكشد. درواقع مي توان گفت هرچند 
دولت امريكا منافع پرس��ودش با عربستان را فداي 
خاش��قجي نخواهد كرد اما رسانه ها و كنگره امريكا 
فشارها عليه عربستان و به ويژه شخص بن سلمان را 

بسيار افزايش داده اند.

  نتيجه
درصورتي كه ثابت شود عربستان در قتل خاشقجي 
دخالت مس��تقيم داشته اس��ت اين مساله مي تواند 
روياهاي بن سلمان وليعهد س��عودي را بر باد دهد. 
درواقع اين مساله در شرايط كنوني باعث شده است 
تا در جهان اجماعي رس��انه اي عليه آل سعود شكل 
بگيرد و مهم ترين تأثير آن تضعيف جايگاه داخلي و 

منطقه اي بن سلمان است.
منبع : شمس

40 شركت ايراني از زمان ظهور داعش در عراق 
گرفتار شده و در اين چهار سال ميليون ها دلار 
خسارت ديده اند؛ حجم خسارت ها باعث شده 
برخ�ي از اين ش�ركت ها به مرز ورشكس�تگي 
برس�ند.  ص�ادرات خدمات فني و مهندس�ي 
كشور پارس�ال يك ميليارد و 12 ميليون و 600 
هزار دلار اعلام ش�د ك�ه اگر س�يل داعش در 
س�ال هاي 2013 و 2014 راه�ي عراق و س�وريه 
 نمي ش�د، اين آمارها اكنون چندي�ن برابر بود.
قب�ل از ظه�ور داع�ش، 40 ش�ركت قدرتمند 
ايران�ي فع�ال در زمينه ه�اي اح�داث راه، 
ني�روگاه، پل، اس�تاديوم و تصفيه خان�ه آب و 
فاضلاب به عراق رفته بودند تا براي كش�ورمان 
ارزآوري، اش�تغال و صادرات به ارمغان بياورند 
و به ع�راق، »توس�عه« هديه كنن�د اما داعش 
 ظه�ور ك�رد و همه اي�ن رش�ته ها پنبه ش�د.
در اي�ن ارتب�اط، »محمدرضا انص�اري« رييس 
هيات مدي�ره انجمن صادركنن�دگان خدمات 
فن�ي و مهندس�ي اي�ران و نايب ريي�س اتاق 
بازرگان�ي، صنايع، مع�ادن و كش�اورزي ايران 
با ايرن�ا گفت وگ�و ك�رده اس�ت. وي مي گويد 
مطالبات ش�ركت هاي ايراني در ع�راق حدود 
300 ميليون دلار اس�ت اما خس�ارت وارد شده 
 در اين سال ها رقمي بس�يار بيش از اينهاست.
انص�اري مي گويد دول�ت ب�ه 2 روش مي تواند 
به اين ش�ركت ها كم�ك كند؛ نخس�ت اينكه 
200 ميلي�ون دلار تس�هيلات اعط�ا ش�ده به 
اي�ن ش�ركت ها را بلاع�وض تلقي كن�د و دوم 

اينكه از طريق ديپلماس�ي كاري كند كه بغداد 
 جدي ت�ر مس�اله اين ش�ركت ها را ح�ل كند.
متن كامل اين مصاحبه با ايرنا به اين شرح است:

  
  تاكنون چه اقداماتي براي كمك به شركت هاي 

ايراني حاضر در عراق انجام شده است؟
 در س��ال هاي گذش��ته ۲00 ميليون دلار تسهيلات 
با مصوب��ه دولت به اين ش��ركت ها اعطا ش��د اما اين 
تسهيلات براي شركت هاي صادركننده خدمات فني 
مهندسي بسيار پرهزينه تمام شد. منابع اين تسهيلات 
از بانك »كانلون« چين تامين ش��د، صندوق ضمانت 
صادرات باي��د آن را تضمين مي كرد و بانك توس��عه 

ص��ادرات هم بانك عامل اعطاي اين تس��هيلات بود؛ 
دريافت كنندگان اين تسهيلات بايد هزينه هشت تا 1۲ 
درصدي جابه جايي از چين و هزينه تضامين صندوق 
ضمانت صادرات را پرداخت مي كردند و بانك توسعه 
صادرات نيز كارمزد خود را از اين اعتبارات كم مي كرد. 
در نتيجه، شركت هايي كه سال هاست در عراق گرفتار 
شده اند، ۲00 ميليون دلار تسهيلات گرفتند و اكنون 
بايد ۴00 ميليون دلار بازگردانند؛ اين ش��ركت ها كه 
برخي از آنها در حد ورشكستگي پيش رفته اند به اميد 
كمك دولت در عراق مانده اند؛ اگر دولت امروز بخواهد 
خدمات فني مهندسي كشور را زنده نگه دارد، بايد به 
 اين ۴0 ش��ركت كه در عراق كار مي كنند كمك كند.

   انتظار اين شركت ها از دولت چيست؟
 دولت در نخستين گام مي تواند تسهيلات ۲00 ميليون 
دلاري خود را بلاعوض تلقي كند؛ هر چند حتي با پس 
نگرفتن تسهيلات، اين شركت ها مشكلات خود را دارند؛ 
اين شركت ها حدود چهار سال است كه كادر مهندسي 
و ماش��ين آلات خ��ود را در پروژه ها حف��ظ كرده اند، 
هزينه هاي مختلفي از جمله هزين��ه چهار درصدي 

ضمانتنامه ها را پرداخت مي كنند. 
به نظ��ر من دولت باي��د ۲ تصميم بگيرد؛ نخس��ت 
اينك��ه از بازپرداخت تس��هيلات ص��رف نظر كند و 
به اين ترتيب از فرو رفتن بيش��تر اين ۴0 ش��ركت 
در بات��لاق جلوگيري كن��د و دوم تمهيداتي به كار 
بگيرد كه دولت عراق جدي تر مس��اله اين شركت ها 
را حل كند. اين ش��ركت ها هس��ته مركزي ظرفيت 
صادرات خدم��ات فني مهندس��ي ما هس��تند؛ ما 
بهترين ش��ركت هايمان را به عراق فرس��تاديم؛ آن 
روز فكر مي كردي��م عراق ب��ه هدف هايي همچون 
توليد هشت ميليون بشكه نفت دست پيدا مي كند 
و به بهش��ت صادرات خدمات فني مهندسي تبديل 
مي ش��ود. ما گرفتار خوش��بيني ش��ديم؛ با توصيه 
دولت اين ش��ركت ها را براي حضور در عراق تشويق 
كرديم و تصورمان اين بود كه مي توانيم س��الانه ۲0 
 ميليون دلار پروژه در بازس��ازي ع��راق اجرا كنيم.
    اين شركت ها بيشتر در چه حوزه هايي فعاليت 

دارند؟
حوزه هاي كاري اين ش��ركت ها بسيار متنوع است؛ از 
راه سازي، پل سازي، استاديوم سازي، نيروگاه سازي و 
احداث تصفيه خانه هاي آب و فاضلاب تا هر آنچه كه 

عراق براي بازس��ازي به آن نياز داشت؛ اين شركت ها 
ظرفيت علم��ي و تجربي خوبي دارن��د و پيش از اين 
 در 70 كش��ور پروژه هايي از اين دست را اجرا كرده اند.

   مطالبات اين شركت ها چقدر است؟
 هزينه هاي اقتصادي اين شركت ها ۲ بخش است؛ يكي 
مطالباتي است كه شايد بيش��تر از ۳00 ميليون دلار 
نباشد اما مساله اصلي خسارت هاي سنگيني است كه در 
اين چهار سال به شركت هاي ايراني تحميل شده است؛ 
در اين مدت شركت هاي ايراني در عراق هزينه كرده اند 
اما از آنجا كه پروژه به اتمام نرس��يده است، هزينه اين 
پروژه ها در صورت وضعيت ارايه نشده تا اين هزينه ها 

در جايگاه مطالبات بنشيند.
   آيا اي�ن س�رمايه گذاري ها از طريق صندوق 
ضمان�ت صادرات ايران يا صندوق هاي مش�ابه 

بيمه شده بودند؟
 خي��ر؛ اين روند هنوز در كش��ور رايج نش��ده اس��ت؛ 
صندوق ضمانت صادرات در كشور وجود دارد اما هنوز 
موجود ضعيفي اس��ت و آنطور كه انتظار مي رود مثل 
صندوق هاي ضمانت صادرات كشورهاي ديگر عمل 
نمي كند؛ اين صندوق بايد به لحاظ س��رمايه، قدرت 
اداري و همچنين تسلط فني به جايگاهي برسد كه بتواند 
 صادرات خدمات فني مهندسي را تضمين و بيمه كند.
   با اين حساب، غرامتِ خسارت هاي وارد شده به 
شركت هاي ايراني را چه كسي بايد پرداخت كند؟

 دول��ت عراق؛ حمله داعش و جن��گ جزو رديف هاي 
اصلي ش��رايط اضطراري اس��ت و بر اس��اس قوانين 
بين المللي، دولت عراق بايد اين خسارت هاي وارد شده 

به شركت هاي ايراني را جبران كند.
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واردات 2 ميليون تن 
نهاده دامي 

مع��اون بهب��ود تولي��دات دام��ي وزارت جهاد 
كش��اورزي گفت: امسال براي نخس��تين بار ۲ 
ميليون و 100 هزار تن نهاده دامي توسط شركت 
پش��تيباني امور دام خريداري ش��ده و به تدريج 
در ح��ال وارد كردن آن به كش��ور هس��تيم . به 
گزارش ايرنا، مرتضي رضايي روز چهارش��نبه در 
نشست بررسي مش��كلات مرغداران شهرستان 
رفس��نجان در تعاوني مرغداران اين شهرستان 
افزود: نهاده هاي كشاورزي وارداتي به كشور شامل 
سويا، جو و ذرت است كه از ارديبهشت ماه امسال 
تاكنون ۵00 هزار تن به كشور وارد شده و بقيه اين 
نهاده ها نيز به مرور و با تأمين مالي وارد خواهد شد.

وي بيان كرد: مرغداران نگران تامين نهاده هاي 
دامي نباشند چون اين نهاده ها خريداري شده و 
در حال توزيع است. رضايي گفت: در كنار واردات 
نهاده هاي دامي توسط شركت پشتيباني امور دام 
كشور، شركت هاي خصوصي نيز اين نهاده ها را 
خري��داري و وارد مي كنند تا نياز مرغداري ها در 
اين زمينه بطور كامل برآورده شود. براساس اين 
گزارش، تعاوني مرغداران شهرستان رفسنجان با 
۲16 عضو و ظرفيت بالاي ۴00 هزار جوجه ريزي 
در ماه بيش از يك سوم گوشت مرغ استان كرمان 
را توليد مي كند و از مشكلات اين تعاوني كمبود 
نهاده ها و حمل و نقل است كه بايد برطرف شود. 
رفسنجان با جمعيت بالغ بر ۳11 هزار نفر در 110 

كيلومتري كرمان قرار دارد.

 انتقاد از واردات 
محصولات كشاورزي

عضو كميس��يون كش��اورزي، آب و منابع طبيعي 
مجلس، مي گويد: معتقدم در همه دولت ها به كشاورز 
ظلم شده و بخشي از اين اتفاق مربوط به كساني است 
كه با بهره گيري از رانت و استفاده از منابع، سودهاي 
كلان و ميلياردي كسب كردند و به اقتصاد توليد در 
كشور ضربه زدند. محمدصادق حسني جوريابي در 
گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، نسبت به 
واردات برنج توسط عده اي خاص انتقاد كرد و گفت: 
سال گذشته برنج را به قيمت ۳ هزار تومان وارد كردند 
و آن را با قيمت 9 هزار تومان در بازار به فروش رساندند 

و از اين طريق 6 هزار ميليارد تومان سود كردند.
نماينده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامي، اشاره 
كرد: اين در حالي است كه حداقل هزينه توليد برنج 
براي كشاورز كيلويي 1۵ هزار تومان است؛ اما دولت 
اين قيمت را به كشاورز پرداخت نمي كند و حداكثر 1۲ 
هزار تومان بابت اين برنج به كشاورز پرداخت مي كند 
كه همين امر باعث مي شود كشاورز همواره متضرر 
شود. عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي 
مجلس، در ادامه واردات چاي به كش��ور را هم كاري 
نادرست خواند و گفت: در شرايطي كه در لاهيجان 
بهترين چاي توليد مي ش��ود، چه نيازي هست كه 
دولت با صرف ارز ۴۲00 توماني اقدام به وارد كردن 
چاي خارجي كند؟ اين كار دولت هم توجيهي ندارد 
و تنها دليلش را مي ت��وان در منفعت طلبي عده اي 
خاص جس��ت وجو كرد. حسني جوريابي سپس به 
افزايش قيمت ها و در نتيجه افزايش قيمت محصولات 
كشاورزي پرداخت و گفت: دولت در زمينه مهار نرخ 
ارز موفق عمل نك��رد و در واقع بين افزايش نرخ ارز و 
افزايش قيمت اقلام، تعادلي وجود نداش��ت. ضمن 
اينكه بسياري از اين افزايش قيمت ها هم ربطي به بالا 

رفتن دلار نداشت.

خطر نابودي 4۵0 هكتار 
باغ هاي ملارد 

يك كشاورز گفت: ۴۵0 هكتار از باغات منطقه ملارد 
به دليل ع��دم مديريت صحيح آب س��د كرج براي 
آبياري، در معرض نابودي قرار گرفته است و بخشي 

از درختان ۴0 ساله اين باغ ها امسال خشك شدند.
امروزه مش��كل آب چه در بخش كش��اورزي و چه 
ش��هري معضل بزرگي در جهان و از جمله كشور ما 
شده است. ميزان بارش در ايران حدود ۲۳0 ميلي متر 
و يك سوم ميانگين جهاني است كه شرايط را براي 
كشاورزان س��خت تر كرده اس��ت، اگرچه مي توان 
بسياري از اين مشكلات را با مديريت درست و منطقي 
برطرف كرد.  استفاده از طرح هاي آبخيزداري براي 
افزايش ذخاير آب، جلوگي��ري از هدررفت آب ها و 
ذخيره س��ازي آن پش��ت س��دها پس از مطالعات 
زيرساختي، مي تواند پاره اي از اين مشكلات را برطرف 
كند و از همه مهم تر مديريت در توزيع آب هم در اين 
زمينه حياتي است.  يكي از كشاورزان منطقه ملارد 
كرج در گفت وگو با خبرنگار فارس مشكلات كمبود 

آب بخش كشاورزي اين روستا را مطرح كرد.
وي گفت: روستاي اسفندآباد از منطقه ملارد در 10 
كيلومتري سد كرج واقع شده و كشاورزي اين روستا 
از آب كانال اين سد مشروب مي شود؛ در سال گذشته 
به دليل كمبود آب در اين منطقه بسياري از درختان 
و زراعت اين روستا از بين رفته است و در صورت ادامه 

اين وضع، بقيه باغ ها نيز نابود خواهد شد.
اين كشاورز منطقه ملارد گفت: روستاي اسفنديار 
6۵0 هكتار زمين زراعي دارد كه ۴۵0 هكتار آن باغ 
است در سال هاي گذشته با خشك شدن چاه هاي 
اين منطقه مجبور شديم، براي آبياري اين باغ ها از 
آب سد كرج استفاده كنيم. وي مي گويد: براي اين 
روستا اجازه برداشت از يك دريچه آب سد كرج را 
داده اند كه اصلًا كافي نيست. ميزان آبي كه براي اين 
روستا در نظر گرفته اند، حدود ۳0 ليتر در ثانيه است 
و معمولًا در وسط تابس��تان پس از 1۵ روز آبياري 
10 روز هيچ آبي داده نمي شود و اين مساله باعث 
شده باغات بالاتر از ۴0 سال اين منطقه در معرض 

نابودي قرار گيرند.
اين كشاورز اسفندآبادي تأكيد مي كند كه از بين 
رفت��ن باغات اين منطقه علاوه ب��ر اينكه به ضرر 
كشاورزان و اقتصاد ملي است مشكلاتي را هم در 

سلامت هواي منطقه و تهران ايجاد خواهد كرد. 

   از س�ال 201۵ و رسيدن سلمان بن عبدالعزيز به پادشاهي، عربستان وارد تنش هاي گس�ترده اي با كشورهاي مختلف شده است كه يمن، 
قطر و كانادا نمونه هايي ازاين دست هس�تند. اكنون فعالان اقتصادي خارجي با شرايط متفاوتي از دوره ملك عبدالله مواجه شده اند و ديدگاه 
متفاوت تري به عربس�تان دارند. اين تغيير نظر به دنبال سياس�ت هاي اخير محمد بن س�لمان شديدتر نيز شده اس�ت. اقدامات تهاجمي بن 
س�لمان باعث شده تا نگاه سرمايه گذاران خارجي نيز به اين كشور تغيير كند. بررس�ي روند سرمايه گذاري خارجي در عربستان به خوبي اين 
گزاره را تاييد مي كندكه اقدامات محمد بن س�لمان نه تنها موجب جذب سرمايه گذاري هاي بيشتر در اقتصاد عربستان نشده؛ بلكه بخشي از 

سرمايه هاي قبلي نيز از اقتصاد عربستان خارج شده اند.
  بورس عربس�تان نيز بيش�ترين تأثير را از قتل خاشقجي پذيرفته اس�ت. درپي ناپديد شدن روزنامه نگار منتقد س�عودي ، فشارهابر ضد 
عربستان و تحريم اقتصادي اين كشور، ۵0 ميليارد دلار خسارت طي دو روزبه عربستان واردشده است. شبكه خبري العالم با اشاره به سقوط 
هفت درصدي شاخص بورس عربستان درپي ناپديد شدن »جمال خاشقجي« روزنامه نگار منتقد سعودي، گزارش داد، خسارت بورس سعودي 

در 2 روز، ۵0 ميليارد دلار برآورد مي شود.

برش



نگاه 9 ايرانشهر

مثبت  و منفي هاي خروج پادگان ها از تهران
»تعادل«چالشهاوچشماندازهاياستفادهاززمينهايذخيرهنظاميرابررسيميكند

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري |
تغيي�ر عملك�رد پادگان ه�اي نظام�ي ب�ا هدف 
بهينه سازي عملكردهاي شهري، ارتقاي كيفيت 
محيط شهر و دستيابي به جايگاه و نقشي پيشرو 
در اقتص�اد و فعاليت هاي ش�هري، از موضوعاتي 
اس�ت كه براي س�ال هاي متمادي در جهان مورد 
توجه بوده است. در ايران نيز در سال هاي اخير اين 
موضوع مورد توجه قرار گرفته و به تبع آن تاكنون 
اقدامات اجرايي و قانوني متعددي نيز انجام شده و 
در دست اقدام است. در حقيقت پادگان ها و مراكز 
نظامي كه اغلب در گذشته در حاشيه شهرها احداث 
شده بودند به مرور زمان و با توسعه شهر، امروزه در 
درون بافت هاي ش�هري و گاه در مراكز شهر قرار 
گرفته و اراضي وسيعي را به خود اختصاص داده اند. 
اين در حالي است كه شهرهاي بزرگ با مشكلات 
و چالش هاي متعددي مواجه هس�تند و به شدت 
نيازمند زمي�ن و فضاي مناس�ب براي اس�تقرار 

امكانات  مختلف  شهري هستند. 

بررسي تجارب جهاني گوياي اين مطلب است كه انتقال 
پادگان ها فرصت مناس��بي براي اعتلاي مراكز شهري، 
افزايش س��رانه ها و ايجاد تحول در توس��عه شهر فراهم 
مي آورد. بر اس��اس آمار منتش��ره از مجموع مس��احت 
۲هزار و ۸۷۳ هكتاري اراضي متعلق به نهادهاي نظامي 
در شهر تهران، ۲ هزار و۳۵۴ هكتار به عملكرد ستادي و 
۵۱۹ هكتار متعلق به پادگان هاست كه در ۷ منطقه شهر 
تهران پراكنده ش��ده اند. مطابق تكليف طرح جامع شهر 
تهران و قانون مصوب مجلس مجموعه دولت و شهرداري 
از س��ال ۱۳۸۸ مكلف به ساماندهي، جابه جايي و انتقال 
مجموعه هاي نظامي و پادگان هاي مس��تقر در محدوده 
پايتخت شدند. بررسي ها از نحوه قرارگيري پادگان ها در 
محدوده شهري تهران نشان مي داد، پادگان هاي تهران 
در ۷ منطقه اين كلان شهر مس��تقر هستند و بخشي از 
مساحت ۶۰ هزار هكتار مربعي شهر تهران، تحت مالكيت 
انواع مراكز نظامي و پادگان ها ق��رار دارد كه از اين ميزان 
عرصه، حداقل ۵۱۹ هكتار در اختيار پادگان هايي است 
كه قابليت خروج از پايتخت و استقرار در محدوده خارج از 

حريم شهر را دارند.
بر اس��اس اين قانون، مديريت ش��هري طب��ق مقررات 
بالادست، مجاز است بعد از تعيين تكليف »نحوه تملك« 
اراضي پادگان ه��ا از س��وي وزارتخانه هاي دف��اع، راه  و 
شهرسازي و كشاورزي، عرصه هاي آزادشده را به نفع شهر 
و براي تامين خدمات هفت گانه مورد نياز پايتخت كه در 
حال حاضر كمبود آن احساس مي شود، در اختيار بگيرد. 
اراضي پادگان ها براي خروج از تهران، مي تواند به يكي از سه 
روش مزايده اي، توافقي يا فروش معادل ۳۵ درصد ارزش 
روز املاك مسكوني مجاور، قيمت گذاري شود، ضمن آنكه 
منابع مالي خريد اين زمين ها بايد در بودجه سنواتي دولت 

يا از طريق عرضه اوراق مشاركت، تامين شود. 
در اين قانون تاكيد شده است كه پس از انتقال پادگان ها 
به خارج از حريم شهر بايد حداقل۴۰ درصد از مساحت 
اين اراضي به منظور تامين س��رانه كاربري هاي عمومي 
ش��هري مورد نياز آن منطقه در نظر گرفته شود. ضمن 
آنكه نحوه بهره برداري آتي عرص��ه پادگان ها در اراضي 
كمتر از ۱۰ هكتار بايد به تصويب كميسيون ماده ۵ و در 
اراضي با مساحت بيش از ۱۰ هكتار به تاييد شوراي عالي 
شهرسازي و معماري كشور برس��د. در ماده ۶ اين قانون 
آورده شده است: »منابع مالي موردنياز براي خريد اراضي 
پادگان هاي درون شهر بايد هر سال بنا به پيشنهاد وزارت 
راه وشهرسازي از محل اعتبار پيش بيني شده در قوانين 
بودجه سنواتي و تسهيلات اعتباري و بانكي يا فروش اوراق 

مشاركت تامين شود.«
 از س��وي ديگر درآمد حاصل از ف��روش املاك به منظور 
تامين تمام يا بخش��ي از بهاي خريد به حس��اب خزانه 
واريز و ۱۰۰ درصد تخصيص يافته در اختيار وزارت راه و 
شهرسازي قرار گيرد. همچنين اگر منابع حاصله كفاف 
ايجاد پادگان و تاسيسات مش��ابه در زمين جايگزين را 
ندهد، دولت مي توان��د باقي مانده اعتب��ار موردنياز را با 
هماهنگي ستاد كل نيروهاي مسلح در بودجه هاي سنواتي 

پيش بيني كند.
در اين ميان به وزارت جهاد كشاورزي تكليف داده شده 
است كه پس از جابه جايي پادگان ها به خارج از حريم شهر، 
زمين مناسب براي احداث پادگان جايگزين را مطابق با 
معيار نيروهاي مسلح در اختيار آنها قرار دهد. اما دو مانع 
»بالا بودن هزينه تملك اراضي پادگان ها« و »همكاري 
نكردن برخي وزارتخانه ها در تخصيص زمين به پادگان ها 
در بيرون از حريم پايتخت« اجراي اين تكليف را طي اين 
سال ها فقط به خروج دو پادگان )جي و قلعه مرغي( محدود 
كرده و تكليف خروج بقي��ه پادگان ها همچنان بر زمين 
مانده است. به ويژه آنكه با توجه به نحوه قيمت گذاري و 
پراكندگي آنها در ش��مال و مركز و جنوب شهر، برآورد 
مي ش��ود حداقل ۵ هزار ميليارد تومان بودجه مستقيم 
براي تملك آنها نياز است كه ظاهرا تامين چنين رقمي 

در توان دولت نيست. 
از اين رو، آخرين بار شهرداري در زمان محمدباقر قاليباف، 
پيشنهادي را مبني بر طراحي يك الگوي برد- برد براي 
خروج پادگان هاي واجد شرايط از شهر تهران ارايه كرد. بر 
اين اساس، اواسط سال ۹۴ مديريت شهري براي رفع موانع 
موجود بر سر راه خروج پادگان يك الگوي برد- برد طراحي 
كرد، به طوري كه با ايجاد كاربري  هاي خدماتي در بخشي از 
اين اراضي صرف تامين منابع براي تملك زمين ها، امكان 
انتقال مالكيت اراضي به ش��هر فراهم مي شود. با الگوي 
پيشنهادي شهرداري بنا بود از يكسو عرصه مورد  نياز براي 
ايجاد كاربري هاي هفت گانه »آموزشي، درماني، ورزشي، 
فرهنگي، حمل و نقل و همچنين فضاي سبز و تفريحي« 
فراهم شود و از سوي ديگر با تملك اين اراضي كه عمدتا 
متراژ بزرگ هس��تند و هر كدام ش��ان بالاي يك هكتار 
مساحت دارند، شرايط زيست محيطي شهر تعديل شود.

هر چند طبق قانون، پادگان هاي نظامي بايد از شهر خارج 

شوند اما چندي پيش، محمد علي افشاني، شهردار تهران 
زماني كه براي ارايه لايحه برنامه پنج ساله سوم شهرداري 
تهران در صحن علني پارلمان محلي پايتخت حاضر شده 
بود؛ با خروج پادگان هاي آموزشي از شهر تهران مخالفت 
و عنوان كرد: از فضاي باز پادگان هاي آموزشي به عنوان 
محلي براي بان��د اورژانس هواي��ي در پايتخت مي توان 
استفاده كرد. افشاني يكي از مهم ترين چالش هاي شهر 
تهران در زمان وقوع بحران را نبود فضاهاي باز و وس��يع 

براي ارايه خدمات امداد و نجات دانست.
 ب��ه گفته وي، پادگان هاي آموزش��ي نباي��د از پايتخت 
خارج ش��وند چرا كه فضاي س��بز اي��ن پادگان ها و نيز 
س��ربازاني كه آماده به خدمت هستند در مواقع بحراني 
مي توانند بس��ياري از مشكلات ش��هر را برطرف كنند. 
تهران بدون اورژانس هوايي توان مديريت بحران نخواهد 
داش��ت، در نتيجه باي��د فضاهاي بازي براي نشس��ت و 
 برخاس��ت هلي كوپترهاي امدادي وجود داش��ته باشد. 

مخالفت افش��اني با خروج پادگان هاي آموزشي از شهر 
تهران در حالي اس��ت كه مطابق تكليف قانوني مصوب 
مجلس، دولت و شهرداري موظف به جابه جايي و انتقال 
پادگان ه��ا و مجموعه هاي نظامي مس��تقر در پايتخت 
هستند.افش��اني در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
اظهار داشت كه اگر قرار است پادگان ها بعد از خروج از شهر 
بارگذاري شوند بهتر است شهرداري آن ها را تملك كند.

  پادگان ها، جزو اموال عمومي شهر است
سعيد س��ادات نيا، كارش��ناس ش��هري در گفت وگو با 
»تعادل« با بيان اينكه طبق طرح جامع اول تهران كه در 
سال ۱۳۴۷ مصوب شده پادگان هاي نظامي بايد از تهران 
خارج شوند، گفت: طبق قوانين جهاني نيز پادگان هاي 
نظامي نبايد در محيط هاي شهري باشند و اين تصميم 
درستي اس��ت. با ش��روع روند خروج پادگان ها از تهران 
ب��ه پادگان هايي كه از ش��هر خارج ش��دند چندين برابر 
زمين هايي كه داشتند در خارج از شهر به آنها زمين داده 
شد. واقعيت اين است كه اين گونه زمين ها در يك دوره 
خاص و براي يك منظور خاص در اختيار نهادي قرار داده 
مي ش��ود و اين به معناي مالكيت نيست. اكنون به دليل 
اينكه پادگان هاي نظامي قدرت دارند ادعاي مالكيت بر اين 
زمين ها را دارند و عليرغم اينكه چندين برابر زمين دريافت 
كرده و بودجه كافي براي ساخت و ساز نيز به آنها داده شده 

اما حاضر به تخليه كامل پادگان ها نيس��تند در حالي كه 
پادگان ها جزو اموال عمومي و متعلق به شهر است.

وي با بيان اينكه تصميم نوع استفاده از اين اماكن بايد در 
سطوح ملي، استاني و مديريت شهري گرفته شود، گفت: 
تمام پادگان هاي ش��هر تهران در طرح جامع و تفصيلي 
برنامه دارند و بايد بر اس��اس اين برنامه عمل شود. همان 
طور كه عنوان ش��د در برنامه اول طرح جامع تهران آمده 
كه پادگان ها جزو اموال عمومي است و بايد براي كمبود 
خدمات عمومي شهري از آن استفاده شود. اين يك اصل 

مهم است كه بايد مورد توجه قرار گيرد.

  دليل تغيير كاربري زمين هاي ذخيره؟
وي با اشاره به اينكه از تدوين كنندگان برنامه طرح جامع 
منطقه ۹ بودم، درب��اره پادگان جي توضيح داد: مديريت 
شهري قبلي رفتاري غيرقانوني با مشاوران طرح تفضيلي 
و طرح جامع تهران داش��ت و بعد از پايان كار تدوين اين 
قوانين، تمام مش��اوران را اخراج ك��رد.در حالي كه طبق 
قرارداد بايد اين مش��اوران تا ۵ سال ديگر بر سر كار خود 
باقي مي ماندند تا بر انجام طرح هايي كه طبق روش هاي 
نوين جهاني تدوين شده و براي شهر تهران بسيار راهگشا 
بود نظارت مي كردند اما اين مشاوران در ليست سياه قرار 
گرفتند و از مشاوراني استفاده شد كه تن به خواسته هاي 
مديران شهري مي دادند. در نتيجه شاهد تغيير كاربري 
زمين هاي ذخيره شهري و تبديل پارك ها و باغ ها به برج 
و ساختمان هاي بلندمرتبه ش��ديم و اين ها همه نتيجه 
رفتار اشتباه مديريت شهري قبلي بود. آنها تمام ۲۲ مشاور 
مناطق شهر را خلع يد كردند و اين سرآغاز مشكلات شهر 

تهران بود.
سادات نيا با اشاره به اينكه براي پادگان جي يك مسابقه 
برگزار كردند و در آن تعداد زيادي ساختمان هاي مسكوني 
و فضاهاي تجاري ساخته ش��د، توضيح داد: اين منطقه 
فقيرترين و ريز دانه ترين بافت ه��اي تهران را دارد و جزو 
محروم ترين مناطق ش��هر از نظر ارايه خدمات و حقوق 
عمومي است. منطقه ۱۰ كه سمت شرق اين پادگان واقع 
شده نيز شرايط مشابهي دارد، بسيار ريز دانه، فشرده و فاقد 
فضاي عمومي، خدماتي، پارك و فضاهاي گشايش تنفس 

و زمين هاي ذخيره است .

  ساخت مال و مگا مال در پادگان جي 
وي با بيان اينكه قرار بود اين پادگان پاس��خگوي نيازهاي 
اين دو منطقه باش��د، اف��زود: داخل پادگان فضاي س��بز 
جنگل مانندي وجود داشت كه قبل از انقلاب جزو فضاي 
باز منطقه محسوب مي شد اما در جريان جنگ تحميلي 
به محدوده پادگان اضافه شد و الان همه اين فضاها تبديل 
به ساختمان هاي مسكوني، مال و مگا مال شده است. واقعا 
در محدوده منطقه ۹ و ۱۰ وجود مگامال ضرورتي ندارد.در 
حالي كه پيشنهاد ما اين بود براي جبران كمبود فضاهاي 
ب��از و خدمات فرهنگي و تفريحي مناطق ۹ و ۱۰ از فضاي 
پادگان جي استفاده شود اما شاهد بوديم كه بزرگراه را از اين 

مناطق عبور دادند. 
وي ادامه داد: طرح انتقال پادگان ها از س��طح شهر طرح 

خوبي اس��ت اما نوع برخورد با آن منج��ر به تغيير طرح 
برخلاف اهداف اوليه آن ش��د.صحبت آقاي افشاني نيز 
درست است زيرا پادگان ها جزو تنفس گاه هاي شهرتهران 
محسوب مي شود اما به دليل اينكه تغيير كاربري به درستي 

در آنها صورت نگرفت، خود به معضل تبديل شده اند.

  جمعيت 20 ميليون نفري در تهران؟ 
او درباره پادگان ۰۶ ني��ز توضيحاتي ارايه كرد و گفت: 
در پادگان ۰۶ قرار اس��ت يك ميليون و هزار متر مربع 
بن��ا و ۷۵۰ هزار پاركينگ بس��ازند. اين ط��رح به درد 
ش��هر تهران و منطقه پاس��داران نمي خ��ورد. در واقع 
مي خواهند در فشرده ترين و پرترافيك ترين نقطه تهران 
ساختمان سازي كنند كه اصلا منطقي نيست. پادگان 
۰۶ يك بناي تاريخي اس��ت كه در ميراث فرهنگي نيز 
ثبت شده و ارزش تاريخي دارد. از سوي ديگر، در اطراف 
اين پادگان بارگذاري هاي زيادي انجام و مال س��ازي و 

 برج س��ازي هاي بس��ياري اطراف آن انجام شده است.
خود خيابان پاس��داران نيز تبديل به يك مركز تجاري 
شده و هر روز هم كافه، رستوران و برج هاي جديدي در 
اين خيابان ساخته مي شود. تراكم اين منطقه بيش از 
حجم واقعي آن بوده و تقريبا سقف تراكم در اين منطقه 
پر شده اس��ت. وي ادامه داد: قرار بود تهران ۷ ميليون 
نفر جمعيت داشته باش��د، اما اين تعداد به ۸ ميليون و 
بعد  ۹ ميليون نفر افزايش پيدا كرد. اكنون نيز بر اساس 
گفته هاي مسوولان شهري جمعيت تهران ۱۰ ميليون 
نفر است كه بر با توجه به تراكم هاي فروخته شده به ۱۲ 
ميليون نفر نيز خواهد رسيد و اگر همين روند ادامه پيدا 
كند، در سال هاي آينده جمعيت تهران به ۲۰ ميليون نفر 
نيز خواهد رسيد. در صورتي كه تهران براي ۸ ميليون نفر 
بيشتر آب و فضاي تنفسي ندارد. با اين شرايط مشكلات 
تهران از قبيل خدمات عمومي، فاضلاب، فضاي سبز و 
غيره حل نخواهد ش��د. اين همه بارگذاري هايي كه در 
دوره قبل صورت گرفت، هيچ منطقي به جز مال اندوزي 
ندارد. همان طور كه گفتم بايد مالكيت زمين هاي اين 
پادگان در اختيار حكمروايي شهري قرار بگيرد تا براي 
كمبودهاي شهر از آن استفاه شود. تهران طرح جامع و 
تفضيلي دارد كه اين طرح ها دايما در حال بازنگري است 
و بايد بر اساس آنها پيش رفت. نبايد براساس منيت ها 

شهر را اداره كرد. 

  محله گرايي، سبك جديد شهرسازي
كامبيز مصطفي پور، كارشناس شهري نيز در گفت وگو با 
»تعادل« عنوان كرد: در شهرهاي امروزي به دنبال اختلاط 
كاربري هستند يعني در يك منطقه مسكوني، كاربري هاي 
اداري و تجاري نيز بايد وجود داشته باشد تا بتوانند يكديگر 
را پوشش دهند. كاربري هايي كه براي وضعيت مسكوني 
مزاحمت ايجاد كنند به عنوان كاربري مزاحم ش��ناخته 
مي شوند و بايد از شهر خارج شوند. ميدان هاي بسيار منطقه 
نارمك تهران به وسيله يك خيابان به بخش تجاري متصل 
مي شوند با اين وجود امنيت سكونت در ميادين اين بخش 
وجود دارد اما در بقيه مناطق اين اختلاط كاربري وجود 
ندارد. براي مثال، در محدوده ميدان فردوسي خانه هاي 
مسكوني وجود دارد اما اين محدوده عملا به بورس خريد 
و فروش ارز تبديل ش��ده و وجود اين بورس براي زندگي 
مردم منطقه مزاحمت ايجاد كرده است. بسياري از مراكز 
تجاري به سبك شهرهاي اسلامي اند. در واقع راسته بازارها 
متعلق به شهرهاي اسلامي است. در شهرهاي توسعه يافته 

راسته بازارها براي زندگي مردم مزاحمت ايجاد مي كند.
وي ادامه داد: در تهران ناچاريم براي خريد مبل از غرب به 
ش��رق و به منطقه دلاوران رفته يا از شمال شهر به منطقه 
يافت آباد در جن��وب تهران برويم، اي��ن موضوع حمل و 
نقل و ترافيك را تح��ت تاثير قرار مي دهد. به همين دليل 
سبك هاي شهرسازي جديد به سمت محله گرايي رفته اند 
تا نيازمندي هاي مردم محله را در خود محله تامين كنند. 
در واقع محله گرايي باعث ارتقاي كيفيت زندگي مي شود. 
هر چيزي كه در شهر تهران مزاحمت براي سكونت ايجاد 
كند، ماندنش جايز نيست و بايد از شهر خارج شود. اين نه 
تنها شامل پادگان ها كه مربوط به راسته بازارها و مشاغل 
مزاحم نيز مي شود. وي ادامه داد: در مناطقي كه تجمع زياد 
است و اختلاط كاربري وجود ندارد، نياز به وجود زمين هايي 
اس��ت كه جزو اموال عمومي شهر باش��د مانند پارك ها و 
زمين هايي كه مي ت��وان در آن جا بارگذاري خاصي انجام 
داد و در مواقع مورد نياز از آن استفاده كرد. پادگان ها جزو 
فضاي عمومي محسوب نمي شود.در نتيجه هيچ فايده اي 
براي شهر ندارند و بنابراين بايد از شهر خارج شوند. مصطفي 
پور تاكيد كرد: ش��هر نياز به دارايي ها و زمين هاي ذخيره 
دارد اما متاسفانه طي سال هاي گذشته بسياري از املاك 
و دارايي هاي شهر فروخته ش��د. زمين هاي بسياري را در 
قالب سرمايه گذاري هاي مشاركتي بارگذاري و به نوعي از 
فضاي عمومي شهر خارج كردند. بنابراين امروز دارايي هايي 
كه بتواند پشتوانه اقتصادي شهر تهران باشد از دست رفته 
است. در شهرهاي توسعه يافته شهرداري به عنوان مالك 
بزرگ فضاي عمومي شهر محسوب مي شود و سعي مي كند 
تا دارايي هاي عمومي را توسعه داده و بارگذاري هاي مناسب 
انجام دهد.متاسفانه طي سال هاي گذشته شهرسازي تهران 
دچار يك بهم ريختگي و آشفتگي شده است و اين يك درد 
كهنه صد ساله است. وي با اشاره به اينكه اكنون انواع و اقسام 
شكل هاي شهرسازي را درتهران مي بينيم، تصريح كرد: از 
يك سو هنوز شهرهاي اسلامي و راسته بازارها در تهران رونق 
دارند. از سوي ديگر ديدگاه »لوكور بوزيه« و ساخت آسمان 
خراش ها در تهران دنبال مي شود. باغات را از بين برده و به 
دنبال تشكيل شهرهاي اقماري هستيم تا مانند لندن مردم 
براي كار به مركز شهر بيايند و شب شهر را ترك كنند كه 
اين موضوع نيازمند حمل ونقل قوي و مناسب است. اما اين 
امر هرگز نتوانست از بار جمعيتي تهران بكاهد. شهرك هاي 
اقماري بايد بخش��ي از مشكلات شهر را حل مي كرد اما از 
آنجا كه سياست گذاري چندين ساله اخير شهر تهران نظم 
چنداني نداش��ت و از نبود برنامه استراتژيك و تفكرمحور 
رنج مي برد، اي��ن اتفاق نيفتاد. همان طور كه عنوان كردم 
مهم ترين بحث كنوني محله محوري است و هر نوع كاربري 
كه زندگي محله را به مخاطره انداخته بايد از شهر خارج شود .

  ماجراي پادگان ٠٦ 
پادگان ٠٦ مدتي است كه بر س��ر زبان ها افتاده است. در 
اين پ��ادگان بناهاي تاريخي دوره قاجاري��ه وجود دارد و 
كارشناسان و علاقه مندان نگران اين آثار تاريخي هستند. 
موضوع تغيير كاربري پادگان ۰۶ به مديريت گذشته شهر 
تهران برمي گردد. كميس��يون م��اده ۵ در دوره مديريت 
گذش��ته با بارگذاري بيش از ۲ ميليون متر مربع در اين 
پادگان موافقت مي كند، اما مقرر مي ش��ود كه مالكان يا 
متوليان پادگان كه ارتش جمهوري اس��لامي ايران است 
طراحي ه��اي لازم را انجام دهند و اي��ن موضوع دوباره به 
تصويب كميسيون ماده ۵ برس��د. اين موضوع زمان برد 
تا اينكه مديريت ش��هري تهران تغيير كرد. در مديريت 
ش��هري جديد و حدود ۴ ماه پيش جلس��ه اي در شوراي 
عالي شهرسازي و معماري كش��ور تشكيل شد تا درباره 
پادگان ۰۶ تصميم گيري شود. در اين جلسه برخي اعضا 
به شدت با بارگذاري در پادگان ۰۶ مبتني بر طرحي كه داده 
شده بود مخالفت كردند و اعضاي شوراي عالي شهرسازي 
و معماري كشور از جمله شهرداري تهران كه در آن زمان 
معاون عمراني وزير كشور بود از اين نظر حمايت كردند و قرار 
شد اين موضوع مجددا بررسي و مورد بازنگري قرار بگيرد.

سپس معاونت شهرسازي شهرداري تهران و شهرداري 
منطقه ۴ با ش��هردار جلس��ه اي برگزار كردند و شهردار 
تهران در اين جلسه با موضوع بارگذاري درون پادگان ۰۶ 
مخالفت كرد. افشاني مطرح كرد كه شايد به موجب قانون 
پادگان ها، بهتر باشد شهرداري تهران اين فضا را تملك 
كند و بارگذاري هاي حداقلي در راس��تاي ماموريت هاي 
فرهنگي، اجتماعي و تفرجگاهي باش��د و اگر قرار باشد 
پادگان ها از شهر خارج شوند و در آن محل بارگذاري هايي 

صورت بگيرد، بهتر است پادگان ها درون شهر بماند.
به گفته محمد س��الاري رييس كميس��يون معماري و 
شهرسازي شوراي شهر اين محدوده به لحاظ سرانه هاي 
ش��هري و به ويژه ترافيكي، وضعيت بحراني دارد و با اين 
وجود قرار اس��ت در اين پادگان ي��ك ميليون متر مربع 
بارگذاري ش��ود .وي با بيان اينكه ش��هرداري س��هم ۷۰ 
درصدي در اين پروژه دارد، گفت: شهرداري تهران و نماينده 
شهرداري در شوراي عالي معماري بهتر است ابعاد مختلف 

اين طرح را بررسي و با آن مخالفت كنند.
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 تجارب موفق جهاني 
در تغيير كاربري پادگان ها

 بررسي تجارب جهاني در حوزه تغيير كاربري اراضي 
نظامي در مطالعات مختل��ف مرتبط با اين موضوع 
بيانگر اين مطلب است كه تغييركاربري اين اراضي 
س��بب ايجاد فرصت هايي براي توسعه هاي جديد 
شهري، در حوزه هاي مختلف رفع نيازهاي خدماتي و 
فضاهاي عمومي شهري و گاه توسعه مسكوني شده 
است. عموما تغيير كاربري و استفاده مجدد از اراضي 
پادگان هاي شهري ساده تر و جذابتر از پادگان هاي 
واقع شده در مناطق غيرشهري و روستايي است، چرا 
كه شهرها همواره با تقاضاي فزاينده اي براي توسعه 
املاك و مستغلات مواجه اند و همچنين توسعه مجدد 
اراضي پادگان ها با در اختيار قراردادن فضاهايي براي 
توسعه كاربري هاي خدماتي، تجاري، فضاي سبز، 
تفريحي و مواردي از اين دست سبب ارتقاي سطح 

خدمات رساني شهري مي شود.
 با وج��ود اين، به غير از توس��عه هاي مس��كوني يا 
برخوردار از كاربري هاي مختلط، توسعه هاي نوآورانه 
چون پارك هاي صنعتي نيز مي توانند گزينه هايي 
براي تغيير كاربري اراضي پادگان ها باشند و سبب 
گس��ترش و جذب فرصت هاي كسب وكار شوند. با 
توجه به تجارب موفق جهاني مورد بررسي و شرايط 
فعلي ايران در مجموع مي توان مهم ترين مزايا و نتايج 
مثبت پروژه انتقال پادگان ها را اينگونه برشمرد: رفع 
فرس��ودگي ش��ديد ابنيه، رفع عدم هماهنگي فرم 
و عملكرد، نياز به توس��عه و فضاهاي بيشتر، امكان 
استحصال اراضي مناسب از سايت قديم پادگان براي 
رفع نيازهاي توسعه شهري در بخش هاي مختلف 
خدماتي، سكونتي، اداري و تجاري و غيره، رفع مشكل 
ناسازگاري كاربري نظامي با بافت هاي مسكوني اطراف 
و به تبع آن ارتقاي كيفيت زندگي ساكنان، ايجاد رشد 
و تحرك در اقتصاد محلي و منطقه اي در مرحله انتقال 
و توس��عه مجدد و نيز مرحله راه اندازي فعاليت ها و 
كاربري هاي جديد در س��ايت كه در عواملي چون 
افزايش فرصت هاي ش��غلي، گسترش فرصت هاي 
كسب وكار براي سرمايه گذاران و شركت هاي توسعه 
و عمران خصوصي به خوبي قابل مشاهده خواهد بود.

  پروژه محله وابان در فرايبورگ آلمان 
در ارتباط با نوس��ازي و توس��عه مجدد سايت هاي 
نظامي، پروژه محله وابان در فرايبورگ آلمان، تجربه اي 
شناخته شده و قابل توجه است. اين پروژه به سبب 
تلاش براي توجه به موضوعات زيس��ت محيطي و 
مشاركت شهروندان در ايجاد يك ناحيه شهري پايدار 
در يك سايت نظامي متعلق به نيروهاي فرانسوي در 

كشور آلمان مورد توجه قرار گرفته است. 
در فرايبورگ آلمان در اين پروژه، با تقس��يم زمين 
ب��ه قطعات كوچ��ك و دادن اولويت به س��ازندگان 
خصوصي و گروه هاي س��ازنده، طي��ف متنوعي از 
سبك هاي ساختمان هاي مسكوني محقق شد كه 
در نتيجه امكان سكونت گروه هاي اجتماعي متنوع 
درگير در مراحل طرح را ممكن مي ساخت. از جمله 
آموزه هاي اين پروژه توجه به اين موضوع بود كه يك 
فرآيند مشاركتي واقعي، نيازمند منابع ويژه اي است و 
بايد هم در مراحل برنامه ريزي و هم در مراحل اجراي 

طرح مد نظر قرارگيرد.
 تعادل و توازن گروه هاي اجتماعي نيز بسيار پراهميت 
است و پشتيباني دولت براي فراهم كردن زمينه اقامت 
گروه هاي كم درآمد و نيازمند حمايت، امري ضروري 
محسوب مي شود كه در تجربه تغيير كاربري پادگان 
قلعه مرغي به بوستان ولايت اين موضوع از مهم ترين 

انگيزه هاي كليدخوردن اين پروژه بوده است.

  تجربيات كشور اردن
يكي ديگر از تجربه ه��اي موفق خروج پادگان ها از 
شهر مربوط به شهر زرقا در اردن است. بخش هايي از 
اراضي واقع در اطراف شهر زرقا دومين شهر بزرگ 
كشور اردن كه پيشتر توس��ط ارتش اردن تصرف 
شده بود، اكنون به منظور توسعه و عمران به شركت 
توسعه سرمايه گذاري واگذار شده است. با دسترسي 
به اين زمي��ن، منابع ملي وارد س��رمايه گذاري به 
منظور توسعه صنعتي و ساخت واحدهاي مسكوني 
جديد گسترش يافته است.  اين پروژه كه پيش تر با 
نام پروژه باغشهر جديد زرقا خوانده مي شد و اكنون 
به مدينه الشرق مشهور است، زمينه سكونت ۵۰۰ 
هزار ساكن را تا سال ۲۰۲۵ فراهم مي كند. در اين 
پروژه جايگزي��ن اردوگاه هاي نظامي در زرقا با يك 
شهر مسكوني كه با شبكه اي از تسهيلات تجاري، 
فرهنگي، تفريحي و تس��هيلات عمومي مختلف 
حمايت مي شود، مدنظر قرار گرفته است.  توسعه 
ش��هري زرقا در مراحل اوليه خود بر پايه ش��بكه 
ش��طرنجي قوي اي بود كه س��ايت نظامي فوق را 
يكپارچه مي كرد. اين موضوع س��بب شكل گيري 
يك بافت شهري پرتراكم در بخش قديمي تر شهر 
شد كه اين موضوع فقر فضاهاي شهري را در محدوده 
به دنبال داشت. بنابراين طرح حاضر مي تواند در اين 

باره موثر باشد.

   مش�اركت عمومي- خصوصي در مانستر 
در شهر مانستر آلمان توسعه مجدد اراضي نظامي 
با شيوه تجربه مشاركت عمومي- خصوصي انجام 
شد. توس��عه مجدد اين اراضي به منظور پاسخ به 
نيازهاي شهر به توسعه هاي جديد مورد توجه قرار 
گرفت. روش برخورد در ش��هر مانستر در اين باره 
شامل »مديريت پروژه توسط شهرداري« بود كه 
با مشاركت يك سرمايه گذار خصوصي همراه شده 
بود. فرآيند و نتيجه مشاركت عمومي- خصوصي 
در اين پروژه را مي توان تجربه تغيير كاربري سايت 
نظامي »لينكولن باراكس« به يك محله مسكوني 
مورد بررس��ي قرار داد. توسعه اين محله به سبب 
دقت در شيوه هاي طراحي و استفاده از روش هاي 
نوآورانه ساخت نواحي مسكوني جديد مورد توجه 
قرار گرفته است. همچنين در اين پروژه تلاش شده تا 
حد ممكن ساختمان هاي قديمي پادگان ها از طريق 
تغيير عملكرد ابنيه مورد استفاده مجدد قرارگيرند.

  منطق�ه 9 فقيرتري�ن و ري�ز دانه تري�ن 
بافت هاي تهران را دارد و جزو محروم ترين 
مناطق ش�هر از نظر ارايه خدمات و حقوق 
عمومي است. منطقه 10 كه سمت شرق اين 
پادگان واقع شده نيز شرايط مشابهي دارد، 
بسيار ريز دانه، فشرده و فاقد فضاي عمومي، 
خدماتي، پارك و فضاهاي گشايش تنفس و 
زمين هاي ذخيره است . قرار بود اين پادگان 

پاسخگوي نيازهاي اين دو منطقه باشد

برش
  سبك هاي شهرس�ازي جديد به سمت 
محله گرايي رفته اند تا نيازمندي هاي مردم 
محل�ه را در خ�ود محله تامي�ن كنند. در 
واقع محل�ه گرايي باع�ث ارتقاي كيفيت 
زندگي مي شود. هر چيزي كه در شهر تهران 
مزاحمت براي سكونت ايجاد كند، ماندنش 
جايز نيس�ت و بايد از شهر خارج شود. اين 
نه تنها شامل پادگان ها كه مربوط به راسته 

بازارها و مشاغل مزاحم نيز مي شود

برش

  »حر« پادگان باغ شاه
ميدان حر كه به داشتن مجسمه و پادگاني كه در 
خود دارد معروف است، زماني به باغ شاه معروف 
بود. محدوده وس�يع جنوب غربي خيابان امام 
خميني )ره( باغ وسيعي بود كه از دوران ناصري، 
باغ ش�اه خوانده مي شد. از باغ ش�اه كه بيشتر 
از ١٠٠ س�ال پيش منتهي اليه غرب�ي تهران بود، 
پادگان حر باقي مانده اس�ت.  سال ١٣٦١ بود كه 
اين مي�دان و پادگان قديمي آن به حر تغيير نام 
داد. اين جا روزگاري تفرجگاه ناصر الدين ش�اه 
قاجار بود و بس�ياري از رويداده�اي مهم در آن 

اتفاق افتاد.

  پادگان قلعه مرغي
س�ال 1۳00 بود كه قلعه مرغي را س�اختند. اين 
پادگان اكنون اولين پايگاه هوايي تهران شناخته 
مي شود. اوايل ماه مهر بود كه طرح موزه شدن اين 

پادگان مطرح شد، طرحي كه البته زماني از سوي 
شهيد ستاري عنوان شده بود. ٦ سال پيش اما دور 
از سابقه اين مكان، فرودگاه و پادگان قلعه مرغي 
به بوستان ولايت تبديل شد. احمد مسجدجامعي، 
عضوشوراي شهرتهران موضوع تبديل اين مكان 
به موزه مط�رح كرد: »با توجه ب�ه اينكه پادگان 
قلعه مرغي آشيانه هايي دارد كه از بعد تاريخي و 
معماري ممتاز هستند؛ پيشنهاد مي دهم در اين 

مكان موزه نيروي هوايي افتتاح شود.«

  پادگان وليعصر؛ عشرت آباد
عم�ارت كلاه فرنگي يا كاخ عش�رت آباد بناي 
تاريخي شناخته ش�ده اي است كه ناصرالدين 
شاه بعد از نخستين سفرش به فرنگ، هوس كرد 
كه آن را بسازد. اين عمارت در ميدان سپاه و در 
پادگان عشرت آباد يا وليعصر جاي گرفته است؛ 
يكي از كاخ هاي ييلاقي ناصرالدين شاه كه بعد از 

سرنگوني قاجار، كاخ و خانه هاي پيرامون آن به 
شهرباني واگذار شد و تاريخش به نظاميان گره 
خورد. اين جا جايي اس�ت كه در ١٥ خرداد ٤٢، 
امام خميني )ره( به مدت يك ماه و هفت روز در 
زندانش بازداشت شد و سالياني گذشت تا به گارد 
پهلوي تحويل داده ش�ود. پادگان عشرت آباد 
پس از پيروزي انقلاب از سوي نيروي هاي سپاه 
پاسداران گرفته ش�د و بعدها به نيروي هوايي 
س�پاه اختصاص پيدا كرد و نامش عوض ش�د: 
»پادگان وليعصر« تاريخ تحول بسياري در اين 
بنا پديد آورد چن�ان كه از تمام بناهاي محوطه 
كلاه فرنگي تنها كاخ اصلي بر جاي مانده است. 
موضوعي كه درباره اين پادگان جنجال برانگيز 
شد، ساخت و سازهاي بسياري در داخل آن بود، 
ساخت و سازي كه كس�ي نتوانست جلوي آن 
را بگيرد و دس�ت آخر سايه اي شد بر سر تاريخ 

كلاه فرنگي.

برش
مهم ترين پادگان هاي تهران



دانش و فن10اخبار

درصورتقطعاينترنتتوسطامريكاصورتميگيرد:

ارايه خدمات اساسي با شبكه ملي
گروه دانش و فن|

رييس س��ازمان پدافند غيرعامل با اشاره به احتمال قطع 
اينترنت در آبان توسط امريكا گفت: در صورتي كه اين اتفاق 
بيفتدتدابيري ديده ش��ده كه كاركردهاي ضروري كشور 
حفظ شود و شبكه ملي اطلاعات به اندازه اي كه آماده شده 

بتواند خدمات اساسي مردم را جواب دهد.
سردار سرتيپ پاس��دار غلامرضا جلالي رياست سازمان 
پدافند غيرعامل كشور در گفت وگويي با فارس به تشريح 
وظايف و مسووليت هاي اين سازمان و نيز بيان برخي نكات 

امنيتي در حوزه تقابل با تهديدات پرداخته است .
وي گف��ت:  بع��د از جنگ تحميلي، رهب��ر معظم انقلاب 
بيشترين دغدغه  را براي تشكيل پدافند غيرعامل داشتند و 
مرتب از دولت ها پيگيري مي كردند و وقتي اين مسووليت 
به من واگذار شد، پرونده اي به من دادند كه مطالعه كنم و 
ديدم كه دغدغه آقا )رهبري( اين بود كه وقتي جنگ تمام 
شد و خواستيم كشور را بسازيم، طوري نسازيم كه دوباره در 

زمان جنگ به همان مشكلات قبل دچار شويم.
وي در خصوص بحث هاي حاشيه اي و اختلاف ها ي اخير 
بين سازمان پدافند غير عامل و وزارت ارتباطات گفت: ما 
با همه وزارتخانه ها ارتباط داريم و ممكن اس��ت در برخي 
موضوعات اختلاف نظر باش��د. مثلًا در حوزه محصولات 
تراريخته، ما با وزارت جهاد كش��اورزي اختلاف داريم، ما 
مي گوييم اين موضوع ضرر دارد آنها مي گويند ضرر ندارد.

اينها بحث هايي است كه براي آن جلسه مي گذاريم و صحبت 
مي كنيم ولي بازتاب آنها در رسانه ها بعضي اوقات به گونه اي 
است كه مخاطب برداشت مي كند شايد دعوايي وجود داشته 

باشد، در صورتي كه اينطور نيست.
وي افزود: اختلاف نظر هست و طبيعي هم هست چون نگاه 
ما تهديدمحور و نگاه آنها فرصت محور است. لذا اختلاف نظر 

داريم اما چالشي كه قابل حل نباشد، نيست.
در خصوص وزارت ارتباطات هم الان هماهنگي خوبي داريم 

و اقدامات اوليه رزمايش مشترك را انجام مي دهيم.
 وي در خصوص گزارش��ي كه اوايل امس��ال منتشر شد 
كه نش��ان مي داد انتقال حس��اب هاي بانكي يا اطلاعات 
جايگاه هاي سوخت از طريق ماهواره اي انجام مي شود كه 
شركت عرب ست كه مالكيت 40درصد آن براي عربستان 
است، مالك اصلي آن است. اين كار چقدر توجيه پذير است 
كه ما اطلاعات مان را از طريق ماهواره عرب س��ت كه اسم 
آن را ايران ست 21 گذاشته ايم، منتقل كنيم؟گفت: جدا از 
بحث ماهواره بومي، در وضعيت فعلي، اصولا ما بايد ماهواره 
خودمان را داش��ته باشيم؛ يعني دولت و بخش خصوصي 
و... بايد يك ماهواره حتي خارجي را بخرد و تماماً كنترل و 
مالكيت آن در اختيار خودمان باشد. اين را چند سال است 
پيگيري مي كنيم. وي گفت: از سال 86 به آقاي ضرغامي 
مي گفتيم كه در صداوسيما اتكا فقط به ماهواره نباشد چون 
يك روز ماهواره را قطع مي كنند اما ايشان گفت نه امكان 
ندارد و مقررات بين المللي به آنها اجازه نمي دهد. اما ما هيچ 
اطميناني به دشمن نداشتيم و معتقديم وقتي در شرايط 
خاص قرار بگيريم، قوانين بين الملل ناديده گرفته مي شود.

به هر حال ايش��ان پذيرفت و با كمك وزارت ارتباطات آن 
موقع كه دكتر سليماني وزير آن بود، شبكه فيبر نوري كشور 
را به هم وصل و بعد سيگنال را از ماهواره وارد شبكه كرديم 
و بعد به ايستگاه هاي فرستنده برديم و هر سال هم اين مانور 
را برگزار مي كنيم كه اگر ماهواره قطع ش��د، از طريق فيبر 

ارتباط برقرار باشد.
وي گفت:  الان 90 درصد جغرافياي جمعيتي كشور را به 
صورت كامل، تحت پوشش سيگنالي از روي زميني داريم 
تا اگر ماهواره قطع شود، ما ارتباط داشته باشيم.اما به هر حال 
وابستگي ما به ماهواره يك واقعيت جدي است. در مواقعي 
هم امريكايي ها ماهواره هاي ما را تحريم كردند و بخشي از 
ماهواره هاي ما كه در امريكاي شمالي كار مي كرد قطع شد 
و فكر مي كنم الان هم قطع است. لذا حتماً بايد يك ماهواره 

ملي داشته باشيم. حالا كه نداريم، بايد از متنوع سازي سبد 
اجاره استفاده كنيم يعني با جاهاي مختلف قرارداد ببنديم 
كه يكي هم ممكن است عرب ست باشد. به هر حال داخل 
كشور را خودمان پوشش مي دهيم و امسال هم آبان ماه طي 
يك مانور، ماهواره را در صداوسيما قطع مي كنيم و همه را 
بر فيبر منتقل مي كنيم تا ببينيم ضعفي وجود دارد يا خير.

خوبي تنوع سبد اجاره هم اين است كه اگر مثلًا اروپايي ها 
با يك چشمك امريكا ماهواره ما را قطع كردند، گزينه هاي 
ديگري مثل عرب ست داشته باشيم. اما راه حل اساسي اين 
است كه بايد ماهواره ملي داشته باشيم كه قدرت توليد و 

پرتاب آن هم وجود دارد.

شنودمكالماتدرمذاكراتهستهاي
وي در خصوص هش��داري كه چندي پيش در خصوص 
استفاده مسوولان از تلفن هوشمند داده بوديد،  اين موضوع 
چقدر جدي گرفته ش��د و آيا نظارتي برآن مي شود و چه 
جايگزيي براي آن وجود دارد،  گفت: هدف ما اين بود كه اولًا 
مسوولان، تهديدات اين گوشي ها را بشناسند چون تلفن 
هوشمند قابليت هاي زيادي دارد. نكته دوم هم اين بود كه 

گفتيم هوشمندانه از آن استفاده كنند.
وي افزود: يكي از تهديدات اين گوشي ها اين است كه مكان 
آن قابل رديابي اس��ت. به عنوان مثال وزيري كه يك تيم 
محافظ و 2 ماشين پيش و پس دارد و مي خواهد كسي از 
رفت و آمد و مكان مراسمش چيزي نفهمد، خب با داشتن 
آن گوشي بي معني اس��ت.اگر مهم نيست وزير هر لحظه 
كجاست، خب تيم حفاظت نياز ندارد و اگر مهم است كه 
كسي خبر نداشته باشد، پس آن گوشي را هم نبايد استفاده 
كند. وي گفت: مكان يابي تنها يكي از اين موارد تهديدات 
است. ما حدود 18 مورد آسيب پذيري در گوشي شناسايي 
كرديم كه تقريباً هرچه بخواهند مي توانند برداشت كنند؛ 
از اثر انگشت و عكس قرنيه چشم و پسوردها گرفته تا صدا 
و عكس و تصوير و فيلم برداري و باكس پيام و تقويم و مكان 
و...كافيست شماره تلفن شما را داشته باشند. از طريق آن، 
نوع گوشي شما و بعد شماره سريال آن را به دست مي آورند، 
بعد وقتي سرور مي خواهد آپديت براي آن گوشي بفرستد 
يك آپديت خاص مي فرستد. آن آپديت روي گوشي طرف 
مي نشيند و ديگر تمام گوشي تحت اختيار فرامين آنهاست.

مثلًا شما دوربين گوش��ي را خاموش مي كنيد و به ظاهر 
خاموش است اما آنها دوربين را روشن مي كنند و شما متوجه 

نمي شويد و... اين ساده ترين روش تهديد است.
وي اظهارداش��ت: لذا هدف اول، فرهنگ سازي و شناخت 
تهديدات بود كه انجام شد. هدف دوم هم اين بود كه تلفن 
در مكان هاي حساس وارد نشود كه طي بخشنامه اي ابلاغ 
كرديم وطبيعتا ناظر بر اجراي آن، حراس��ت دس��تگاه ها 
هس��تند. اما درخصوص اينكه مابه ازايي هم وجود دارد يا 
نه، به بحث س��اخت گوش��ي هاي بومي برمي گردد. ما در 
اين خصوص سه طرح تعريف كرديم كه 2 طرح به نتيجه 
رسيده و طرح سوم هم در دس��ت اقدام است. 2 طرح اول 
اين است كه روي همين گوشي ها قابليت كنترل سيستم 

عامل را گذاشتيم.
او افزود: امسال يكي از معاونين ما به مكه رفت و يك نمونه 
از آن را به او داديم و يك نمونه هم در اينجا در اختيار ما بود و 
اين ارتباط را تست كرديم كه همه چيز به صورت كد و رمز 

منتقل مي شد و مشكلي نداشتيم و موفق بود.
وي به ذكر خاط��ره اي پرداخت و گفت: ي��ك بار در زمان 
مذاكرات هسته اي، آقاي ظريف به من مي گفت من وقتي 
براي مذاكره مي روم، آقاي كري )وزير خارجه وقت امريكا( 
كه مي خواس��ت با تلفن صحبت كند يك گوش��ه سالن 
مي نشست و يك چادر الكترومغناطيسي دورش مي كشند 
كه هيچكس نتواند از بيرون آن را شنود كند و با رييس جمهور 
امريكا مشورت مي كرد. بعد من )ظريف( كه مي خواستم 
با رييس جمهور خودمان صحبت كنم همه آنجا ش��نود 

مي كردند و نفر دهم، يازدهم به رييس جمهور مي رسيد! لذا 
يك وسيله اي براي من درست كنيد كه بتوانم ارتباط امن 
برقرار كنم.خب الان اين وسيله در اختيار است و مي توانند 
از آن استفاده كنند. در مرحله بعد، بايد يك گوشي هوشمند 
داخلي بسازيم كه در سال 97 ان شاءالله به نتيجه مي رسد. 
البته ما اين را به عنوان نمونه اول درس��ت مي كنيم و بعد 

صنعت بايد آن را توليد انبوه كند.
در حال حاضر خبري مطرح شده كه امريكا در مرحله جديد 
تحريم ها در آبان ماه، اينترنت كشور را با اختلال جدي مواجه 
كند، آيا آنها امكان اين كار را دارند؟ اگرچه احتمال اين كار را 
ضعيف مي دانيم اما از طرفي، در صورتي كه اين اتفاق بيفتد، 
تدابيري ديده شده كه كاركردهاي ضروري كشور حفظ شود 
و شبكه ملي اطلاعات به اندازه اي كه آماده شده بنا است كه 

بتواند خدمات اساسي مردم را جواب دهد.
وي گفت: در حوزه س��ايبري توانمندي متقارن نيس��ت 
و ابرقدرت در س��ايبر نداريم، يك كش��ور كوچك هم به 
اندازه ي��ك ابرقدرت مي تواند نقش آفريني كند و بنابراين 
بستگي به ميزان توانمندي و آسيب پذيري است. كشوري 
آسيب پذيرتر است كه سايبري تر است. امريكايي ها نسبت 
به ما سايبري تر هستند و زيرساخت هاي شان بيشتر از ما 

سايبري است پس طبيعتاً آسيب پذيرترند.
رييس پدافند غير عامل گفت: البته تصور ما از تهديد امريكا 
يك تهديد تركيبي بر بستر شبكه اجتماعي است. يعني او 
مي خواهد با ابزار ش��بكه، رسانه و گوشي و اينترنت، مردم 
ما را تحريك و سازماندهي كند و به جان دولت و حكومت 
بيندازد. خب اگر اينترنت را قطع كند دست  خودش را كوتاه 
مي كند.عراقي ها يك بار در جنگ به ما شيميايي زدند و باد 
به سمت آنها وزيد و خودشان مسموم شدند و از بين رفتند 

الان هم همين طور است.
وي گفت: من تحليلي راجع به جابه جايي فرمانده اسبق 
سايبري امريكا داش��تم و اعتقادم اين است كه اين تغيير 
براساس اقدام ناشيانه در حمله سايبري به نطنز اتفاق افتاد.

برداشت او اين بود كه مي تواند باحمله سايبري تمام سيستم 
هسته اي ما را نابود كند و تبعات آن را هم بپذيرد. رفت اين 
را به اوباما گفت و اوباما هم خامي كرد و رمز عمليات  به نام  
بازي المپيك را طرح كرد و وقتي اين مطرح ش��د در واقع 
براي اولين بار يك رييس جمهور، مسووليت حمله سايبري 

به يك كشور ديگر را پذيرفته و اينگونه به ما حمله شد. يك 
سال بعد بررسي كردند كه در برابر حمله اي كه كردند چقدر 
منفعت كردند و چقدر آس��يب ديدند؟ نتايج بررسي شان 
نشان مي داد كه ميزان آسيب پذيري با چيزي كه به دست 
آوردند صد به يك بود يعني يكي زدند، صدتا خوردند. لذا 
اين فرمانده را بازنشسته و عزل كردند. اين موضوع در رسانه 
مطرح نشد اما تحليل ما اين است كه اين فرمانده به دليل 
بي كفايتي در اين موضوع عزل شد. بنابراين ما يك صحنه 

درگيري سايبري داشتيم.

تهديدتركيبيبامحوريتشبكههاياجتماعي
وي اظهار داشت: فرض كنيد خانه ما چهار پنجره شيشه اي 
دارد و نماي ساختمان طرف مقابل سرتاسر شيشه است او 
بايد نشانه گيري كند و يك پنجره را بزند اما اين طرف يك 
مشت سنگ هم پرت كند تمامي ديوارهاي شيشه اي طرف 
مقابل مي شكند. در حوزه سايبري هم همين طور است، 
امريكايي ها همه چيزشان سايبري و آسيب پذير است. شايد 
ما چند نقطه سايبري داشته باشيم. لذا اينجا سايبري بودن 

يك توازن منفي براي آنها ايجاد مي كند.
وي با اشاره به رصد تهديدات در كشور گفت: امروزه با طيف 
تركيبي تهديد روبرو هستيم كه به آن تهديدات هيبريدي 
مي گويند. بخش اول آن عمليات رواني در حوزه فرهنگي، 
سياسي، امنيتي و اقتصادي است و بخش بعدي امنيت ملي 
و در كلاس براندازي اس��ت كه ابزار همه اينها، شبكه هاي 
اجتماعي است كه حضرت آقا از آن با تعبير سلاح شيميايي 
نام بردند. لذا تهديد تركيبي با محوريت شبكه هاي اجتماعي 
اولويت اول ماست و اولويت دوم هم تهديد اقتصادي و اولويت 
سوم تهديد سايبري است كه هم فعال سازي شبكه هاي 

اجتماعي و هم حمله به زيرساخت ها را شامل مي شود.
 وي در پاس��خ به اين س��وال كه با توج��ه به اهميت بحث 
اقتصادي در مقطع كنوني كه از آن با عنوان جنگ اقتصادي 
نام برده مي شود، آيا سازمان پدافند غيرعامل در اين خصوص 
هم وظيفه اي دارد؟گفت: رصد و پايش اقدامات دشمن در 
حوزه اقتصادي و در مقياس راهبردي اهميت بسياري دارد 
از جمله اينكه بدانيم دشمن چه استراتژي اي عليه كشور به 
كار گرفته و قرار است اتفاق بيفتد. لذا جنگ و حمله با ابزار 
اقتصادي به مولفه هاي اقتصادي كشور و به كارگيري ساير 

ظرفيت ها مثل حوزه ديپلماسي و روابط بين الملل و اطلاعات 
را جنگ اقتصادي مي نامند.پس اين جنگ يك حوزه منفرد 
نيست و از همه ظرفيت ها در آن استفاده مي شود و هدف 
نهايي  آن اين است كه اقتصاد كشور را با زمين گير كردن 
مردم از بين ببرد. به همين منظور رصد، تشخيص و پايش 

تهديد اقتصادي يك بحث جدي است.
وي افزود: دشمن اس��تراتژي هاي مختلفي در اين جنگ 
اقتصادي دارد مثل تهديد P2C كه تحميل اراده از طريق 
فش��ارهاي مالي و اقتصادي اس��ت و مش��اهده كردم كه 
خبرگزاري فارس هم آن را ترجمه كرده و كار بسيار خوبي 
بود.لذا استراتژي دشمن اين است كه از اين طريق به اقتصاد 
كشور فشار بياورد و امريكا آن را دنبال مي كند. جنگ ارزي، 
مالي، پولي، اولويت هاي تحريم  و پايش شبكه هاي اقتصادي 
داخل كشور از ديگر حوزه هاي قابل اهميت است.از طرفي 
پرداختن به تصميمات اثرگذار كشور در حوزه هاي مختلف 

اقتصادي مثل دلار و ارز بسيار مهم است.
وي به موض��وع رمز ارزها مثل »بيت كوين« اش��اره كردو 
گفت: بايد در كشور يك تصميم جدي براي آن بگيريم. ما 
يك كنفرانس برگزار كرديم و فرصت ها و تهديدات رمز ارز 
را مورد بررسي قرار داديم و پيشنهادمان اين بود كه بايد يك 
ساختار براي آن تعريف و بانك مركزي ديجيتال تشكيل 
شود كه در آينده  نزديك حتماً بايد اين كار را انجام دهيم 
و خودمان براي توليد رمز ارز ملي در كشور اقدام كنيم.بايد 
با يك سياستي بتوانيم اقتصاد خودمان را از»رمز ارز«هاي 
بيروني كنترل كنيم تا موجب خروج سرمايه از كشور نشود.

رييس سازمان پدافند غيرعامل اظهار داشت: از طرف ديگر، 
بايد از فرصت هايي كه نظام رمز ارز ايجاد مي كند استفاده 
كنيم و از طريق آن مي توانيم تحريم ها را نيز دور بزنيم. البته 
كشور در اين زمينه هنوز كمي ترديد دارد و به تصميم نهايي 
نرسيده است.در مجموع اگر اين موضوع در مقياس كلان به 
نتيجه برسد، بسياري از مشكلات كشور حل مي شود.البته 
بايد توجه داشت كه اين موضوع مثل يك چاقوي دولبه است 
كه اگر دست خودمان باشد خوب است و اگر دست دشمن 
باشد عليه مان استفاده مي شود. وي افزود: رسانه ها بايد در 
اين خصوص اطلاع رساني كنند و در اين صورت خود مردم 
هم به سمت شبكه هاي اجتماعي خارجي نمي روند و به 

دنبال شبكه هاي اجتماعي داخلي خواهند بود.
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رويداد

گوگلنيزعربستانرا
تحريمكرد

رويترز| گوگل از آخرين شركت هاي تكنولوژي بود 
كه به تحريم كنندگان كنفرانس سرمايه گذاري در 

عربستان سعودي پيوست.
با توجه به مفقود شدن جمال خاشقچي روزنامه نگار 
منتقد عربستاني در س��فارت عربستان سعودي در 
تركيه و همچنين احتمال س��ر به نيست كردن آن 
از س��وي دولت اين كشور، بس��ياري از شركت هاي 
مختلفي كه قرار بود در كنفرانس س��رمايه گذاري 
 Future Investment Initiative Summit
رياض كه از تاريخ 23 اكتبر )اول آبان( س��ال جاري 
ميلادي آغاز به كار كند ش��ركت كنند، حالا اعلام 
كرده اند كه تحت تاثير مس��ائل به وجود آمده اخير، 
اين كنفرانس را تحري��م خواهند كرد. ايان گرين – 
مدير ارش��د اجرايي خدمات ابري گوگل – با انتشار 
بيانيه اي اع��لام كرد كه وي نيز ب��ه عنوان نماينده 
گ��وگل در كنفرانس مذكور ش��ركت نخواهد كرد. 
وي از توضيحات بيشتر در خصوص عدم شركت در 
كنفرانس سرمايه گذاري رياض خودداري و تنها به 
اعلام تحريم اين رويداد بسنده كرده است.  پيش از اين 
نيز شركت هاي بزرگ و بانك هاي بسياري نظير فورد، 
اوبر، جي پي مورگان و غيره نيز به تحريم كنندگان اين 
كنفرانس سرمايه گذاري پيوسته بودند تا عرصه را بر 
دولت عربستان سعودي تنگ كنند و اعتراض خود را 

به اين موضوع نشان دهند.

تبديلساعتهوشمند
معموليبهرديابخواب

گيزمگ| برنامه اي به نام “اس��ليپ گارد “ طوري 
طراحي شده است تا از طريق ساعت هاي هوشمند، 
خواب افراد كه بخش مهمي از زندگي و س��لامتي 
آنها اس��ت را رديابي و ارزيابي كن��د. در حالي كه در 
حال حاضر ردياب هاي تناس��ب اندام و ساعت هاي 
هوشمندي وجود دارند كه بطور خاص براي رديابي 
الگوهاي خواب طراحي شده اند، اما يك تيم بين المللي 
از دانشمندان بر اين باورند كه با يك نرم افزار مناسب، 
س��اعت هاي هوش��مند معمولي نيز قادر به انجام 
اي��ن كار هس��تند. بنابراين يك برنامه موس��وم به 

“SleepGuard “ توسعه دادند.
اين برنامه )اپليكيش��ن( از سوي محققان دانشگاه 
لنكستر انگلستان و دانشگاه نورث وست چين توسعه 
يافته است كه از حسگرهاي ساعت هاي هوشمند 
معمولي براي نظارت بر عوامل موثر بر خواب مانند 
حركات بدن، ن��ور محيط و نويز يا ص��داي مزاحم 
استفاده مي كند. اين برنامه بطور خاص از شتاب سنج 
و ژيروسكوپ ساعت هوشمند استفاده مي كند تا غلت 
خوردن كاربر را هنگام خواب بشمارد، چرا كه غلت 
خوردن بيش از حد در خواب، نشانه بدخوابي است. 
همچنين با استفاده از آنها متوجه مي شود كه كاربر در 
كدام حالت از چهار حالت خوابيدن قرار دارد و دستي 
كه ساعت به آن بسته شده در كدام يك از سه حالت 

اصلي قرار دارد.
اين برنامه با اس��تفاده از حس��گر نور ساعت، قادر به 
تشخيص مناسب يا نامناس��ب بودن نور محيط در 
هنگام خواب است و از ميكروفن براي شنيدن سر و 
صداي بيش از حد از منابع خارجي استفاده مي كند. 
همچنين از ميكروفن براي نظارت بر الگوي تنفس، 
خروپف يا صحبت كردن در خواب استفاده مي شود.

گسترشفناوريتشخيص
چهرهدرفرودگاههايامريكا

ديلي ميل| “اداره امنيت حم��ل و نقل امريكا “ 
در بياني��ه اي اعلام كرد كه قص��د دارد از فناوري 
تشخيص چهره در پروازهاي داخلي خود استفاده 
 كن��د. اخيرا فناوري تش��خيص چه��ره، به معيار 
متداولي براي س��نجش ايمن��ي در فرودگاه هاي 

امريكا تبديل شده است.
 “اداره امنيت حمل و نقل امري��كا “ )TSA(، برنامه 
خ��ود را درباره نحوه ب��ه كارگيري سيس��تم هاي 
زيست سنجش��ي داده در فرودگاه هاي سراسر اين 
كشور منتشر كرده اس��ت. در اين برنامه، فرودگاه از 
اسكن هاي اثر انگشت و تصوير چهره استفاده مي كند؛ 
در نتيجه شايد مسافران در آينده به گذرنامه هاي خود 
نيازي نداشته باشند. اداره امنيت حمل و نقل امريكا 
قصد دارد در به كار بردن سيستم زيست سنجي ايمني 
براي مسافران بين المللي، با “اداره گمرك و حفاظت 
مرزي امري��كا “ )CBP( همكاري كند. عملكرد اين 
فناوري، مبتني بر انطباق تصاوير چهره با مجموعه 
داده هاي دولتي است. اين تصاوير معمولا از گذرنامه ها 
و ويزاي مس��افران به دس��ت آمده اند. در بيانيه اين 
سازمان آمده است: ما اميدواريم با پيشرفت فناوري و 
شناسايي با كمك تصوير چهره و اثر انگشت، بتوانيم 
نياز به شناسايي فيزيكي را كاهش دهيم. اداره گمرك 
و حفاظت مرزي امريكا، به كار بردن فناوري تشخيص 
چهره براي شناس��ايي شهروندان غيرامريكايي را از 
سال 2015 آغاز كرد و از آن زمان، كار با اين سيستم ها 

را ادامه داده است.

طراحيدوربينتلويزيوني
باقابليتپخشزندهاينترنتي

ورج| فيسبوك اين ماه از توليد محصولي هوشمند 
به نام پورتال خبر داد كه مجهز به دوربين بوده و براي 
رقابت با محصولاتي همچون آمازون اكو عرضه شده 
است. حالا فيس بوك قصد دارد به بازيگري جدي تر 
در دنياي سخت افزار مبدل شود و جاه طلبي هاي خود 
را در اين حوزه بيشتر كند. از همين رو فيس بوك در 
تلاش براي توليد يك دوربين تلويزيوني اس��ت كه 
نه تنها براي فيلم برداري هاي عادي و پيشرفته قابل 
استفاده است، بلكه امكان دريافت محتواي ويدئويي از 
طريق اينترنت براي پخش زنده و مستقيم را داراست. 
دوربين يادشده كه Ripley نام دارد، به زودي روانه 
بازار مي ش��ود و رقيبي براي س��ت تاپ باكس ها و 
محصولات چندرسانه اي آمازون، اپل، گوگل، روكو 

محسوب خواهد شد.

گيزمك | يك استارتاپ امريكايي اقدام به ساخت يك 
لپ تاپ كوچك مسافرتي كرده است كه تنها براي نوشتن 
و تايپ كردن طراحي ش��ده اس��ت. اين شركت اكنون 
محصول قبلي خود را كوچك كرده و با تغيير شكل آن از 
ماشين تحرير به لپ تاپ، يك لپ تاپ مسافرتي كوچك 
و سبك طراحي كرده است. كاربران با اين لپ تاپ قادر به 

انجام فعاليت هاي ديگر مانند گشت و گذار در اينترنت، 
اس��تفاده از برنامه هاي مختلف يا انجام بازي نيستند و 
تنها كاري كه مي توانند با آن انجام دهند، نوشتن است. 
دستورات نحوي و اصلاحات دستور زباني در اين دستگاه 
پشتيباني مي شود، بنابراين قالب بندي براي چيزهايي 
مانند عنوان ها، نقاط، ويرگول و نشانه ها و غيره مي تواند 

طراحييكلپتاپمختصنوشتن
اس��تفاده ش��ود. با اين حال، كارهايي مانند رونوشت و 
چسباندن و چك كردن هجي و املاي كلمات پشتيباني 
نمي شود. متن بر روي يك صفحه نمايش 6 اينچي ظاهر 
مي ش��ود و بطور خودكار روي يك حافظه فلش داخلي 
ذخيره مي شود كه مي تواند بيش از يك ميليون صفحه 
متن را ذخيره كند. بعدها، اين اطلاعات را مي توان از طريق 
يك كابل USB به هر دستگاه دلخواه منتقل كرد و سپس 

با استفاده از يك برنامه پردازش متن آن را تغيير داد.
علاوه بر اين، اگر كاربران به هنگام نوش��تن به ش��بكه 

Wi-Fi دسترسي داشته باشند، مي توانند متن خود را 
به صورت ايمن به وبسايت شركت سازنده يا سرويس هايي 
 Google Drive يا Dropbox، Evernote مانند
منتقل كنن��د و در واقع متون خ��ود را در فضاي ابري 

ذخيره كنند.
كاربران همچنين مي توانند متون خود را به آدرس ايميل 
خودشان ارسال كنند. علاوه بر اين ها، يك صفحه نمايش 
كوچك ثانويه براي اعلام زماني كه كاربر به تعداد كلمات 
معيني مي رسد يا براي اعلام زمان مشخصي كه كاربر 

در حال نوش��تن بوده است، تعبيه ش��ده است. هيچ پد 
لمسي يا موسي وجود ندارد و براي جابه جايي در متن، 
بايد از كليدهاي جهت در صفحه كليد استفاده شود. ابعاد 
اين لپ تاپ خاصx 127 x 302 25 ميلي متر است كه 
نصف يك لپ تاپ معمولي ان��دازه دارد. وزن آن كمتر از 
يك كيلوگرم )0.8 كيلوگرم( است و از يك باتري ليتيومي 
بهره مي برد كه با يك بار شارژ كامل به مدت 30 ساعت كار 
مي كند. اين لپ تاپ مخصوص هم اكنون با قيمت 329 

دلار قابل پيش خريد است.

قوهقضاييهگوشيهايوارداتيراتوقيفكردنهتعزيرات 12ميليوننفردرايرانازفيلترشكناستفادهميكنند
مهر | 

 مديركل تعزيرات حكومتي اس��تان تهران تصريح كرد: 
سازمان تعزيرات حكومتي هيچ گوشي تلفن همراهي را 
توقيف نكرده است و هيچ كدام از مديران شركت ها از ناحيه 

سازمان تعزيرات بازداشت نيستند.
 محمد علي اسفناني مديركل تعزيرات حكومتي استان 
تهران با بيان اينكه گوش��ي هاي تلفن همراه توسط قوه 
قضاييه توقيف شد، گفت: علت اين موضوع جرم اخلال در 
نظام اقتصادي و اخلال در نظام عرضه ايجاد شد و طبيعتا 
توقيف گوش��ي هاي تلفن هم��راه و آزادي و صدور مجوز 
توزيع تماما در قوه قضاييه مطرح بوده و مربوط به تعزيرات 

نبوده است. 
وي افزود: آنچه در تعزيرات مطرح بود مربوط به دو گروه از 
شركت هاي تلفن هاي همراه بود كه توسط وزير ارتباطات 
مطرح شد و 26 شركت توسط تعزيرات رسيدگي شدند. 
بخش ديگري از پرونده ها نيز مربوط به تلفن هاي همراهي 
بود كه به صورت مسافري وارد شده بود و رقم قابل توجهي 
داشتند كه به تعدادي از آنها رسيدگي شده است. مديركل 
تعزيرات حكومتي اس��تان تهران تصريح كرد: س��ازمان 
تعزيرات حكومتي هيچ گوشي تلفن همراهي را توقيف 

نكرده است و هيچ كدام از مديران شركت ها از ناحيه سازمان 
تعزيرات بازداشت نيستند. در ادامه مهدي محبي رييس 
اتحاديه دستگاه هاي مخابراتي و لوازم جانبي با بيان اينكه 
خيلي از فعالان بازار تلفن هاي همراه از توقيف گوشي ها 
در گمرك گلايه مند هس��تند، گفت: علت اين موضوع 
اختلاف نظر در مورد پرداخت مابه التفاوت مازاد ارز دولتي 
با ارز آزاد است كه اين موضوع باعث ايجاد چالش در عرضه 

گوشي هاي تلفن همراه در بازار شده است.
وي اضافه كرد: حدود 10 روز است مابه التفاوت ارز دولتي 
با آزاد پرداخت شده است و كالاها از گمرك آزاد و در داخل 
شهر به شركت ها تحويل ش��ده اما هنوز مجوز فروش به 

شركت ها داده نشده است.

ايسنا | 
اخيرا آماري اعلام ش��د كه بر اس��اس آن حدود 10 تا 12 
ميليون نفر در ايران از VPN و فيلترشكن  استفاده مي كنند.

تقريبا از همان زمان كه اينترنت به ايران وارد شد و گسترش 
يافت، موضوع فيلترينگ با هدف جلوگيري از دسترسي 
كاربران به وبگاه هاي مغاير با قوانين و سياست هاي جمهوري 
اسلامي ايران و از سوي ديگر رواج VPN و فيلترشكن  نيز 
مطرح شد. اما فيلترينگ زماني شكل جدي تري به خود 
گرفت كه ش��بكه هاي اجتماعي و وب سايت هايي مانند 

فيس بوك، يوتيوب و توييتر فيلتر شدند.
فيلترشكن ها مجموعه اي از روش ها و نرم افزارهاي مختلف 
هس��تند كه براي عبور از فيلتر از آن اس��تفاده مي ش��ود. 
البته بعضي از فيلترش��كن ها كاربرد امنيتي دارند، يعني 
با عوض ك��ردن آي پي آدرس ف��رد موردنظر، جلوي هك 
ش��دن را مي گيرند. اما از طرفي بعضي از نرم افزارهايي كه 
در قالب فيلترشكن عرضه مي شوند، بدافزارهايي هستند 
كه توسط مجرمان سايبري و جهت سوءاستفاده از كاربران 

ارايه شده اند.
درباره استفاده از فيلترشكن ها و موضع دولت با فيلترينگ، 
محمدجواد آذري جهرم��ي - وزير ارتباط��ات و فناوري 

اطلاعات - پيش از اين اظهار كرده بود: درس��ت است كه 
بسياري از فيلترشكن ها خدمات ظاهري خوبي به كاربر 
ارايه مي دهند و به همين دليل كاربران به اس��تفاده از آنها 
علاقه مندند اما بنا به گزارش هايي كه مراكز معتبر منتشر 
مي كنند، اين نوع نرم افزارها اس��تفاده ضدامنيتي دارند و 
نوعي باج افزارند كه به جمع آوري اطلاعات مشتركين اقدام 
مي كنند و فراگيري و استفاده از فيلترشكن ها تبعات بسيار 
زيادي دارد. وي با تاكيد بر مضرات استفاده از فيلترشكن 
بيان كرده بود: اميدواريم مسوولاني كه متصدي فيلترينگ 
هستند، به اين موضوع توجه داشته باشند زيرا اين مساله يك 
تهديد بزرگ است. بايد مردم را درباره استفاده از فيلترشكن 
توجيه كنيم تا آنها با ما همراهي كنند. زيرا در هر تصميمي 

اگر همراهي مردم نباش��د، اثراتش مشابه اثرات كنوني و 
گستردگي باج افزارها مي شود.

در هر حال اخيرا سردار كمال هاديان فر - رييس پليس فتاي 
ناجا - با بيان اينكه حدود 10 تا 12 ميليون نفر از VPN و 
فيلترشكن ها استفاده مي كنند، اعلام كرد كه بعد از فيلتر 
تلگرام، شاهد كاهش استفاده از تلگرام و ريزش كاربران آن 
بوده ايم، اما هم چنان بيشترين جرايم در تلگرام و پس از آن 
در اينستاگرام رخ مي دهد. وي با بيان اينكه احراز هويت در 
فضاي مجازي مساله مهمي است، گفت: اغلب مجرمان با 
هويت جعلي اقدام به ارتكاب جرايم در اين فضا مي كنند، 
اين در حالي است كه 96 درصد از مردم كشور ما مشكلي با 

احراز هويت خود در فضاي مجازي ندارند.
اين اظهارات در حالي است كه ابوالحسن فيروزآبادي -رييس 
مركز ملي فضاي مجازي- سال گذشته اظهار كرده بود طي 
دو سال گذشته استفاده از فيلترشكن به شدت كاهش يافته 
و در حال حاضر ميزاني كه از فيلترشكن استفاده مي شود، 
كمتر از س��ه درصد ترافيك كش��ور اس��ت، اما استفاده از 
فيلترشكن در ماه هاي اخير بسيار بيشتر شده و علت آن هم 
فيلتر شدن برخي از پيام رسان هايي است كه در بين مردم 

رواج يافته بود.

بازار كاربر



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

گسترش تعاملات اقتصادي با كره جنوبي در دستور كار

كرهايهادرايرانميمانند

كاهش تعرفه رومينگ زائرين همراه اولي اربعين

 قيمت تضميني گندم، در انتظار اعلام شوراي اقتصاد است
وزير جهاد كشاورزي:

گروهبنگاهها|
سفير كره جنوبي با حضور در اتاق تعاون ايران با رييس 
اتاق تعاون ايران دي��دار و بر تحكيم روابط اقتصادي و 

تجاري تاكيد كرد. 
به گزارش »تعادل« به نقل از پايگاه اطلاع رساني اتاق 
تعاون ايران، بهمن عبداللهي رييس اتاق تعاون ايران در 
ديدار با سفير كره جنوبي ضمن معرفي بخش تعاون، 
توانمندي ها و ظرفيت هاي بخش تعاون، به روابط خوب 
ايران و كره اشاره و خواستار افزايش تعاملات اقتصادي 

بين دو كشور شد. 
 ريي��س اتاق تع��اون ايران در اين نشس��ت به س��هم

25 درص��دي بخش تع��اون در اقتصاد اش��اره كرد و 
گفت: براس��اس قوانين كش��ور بخش تعاون يكي از 
3 بخش اصلي اقتصاد اس��ت و با توجه به اينكه مردم 
نقش مستقيم در اين بخش دارند فرصت خوبي براي 
همكاري مشترك با كره را فراهم مي كند همچنين با 
توجه به شرايطي كه اخيرا تحريم هاي امريكا دارد از كره 
به عنوان يكي از شركاي تجاري كشور توقع داريم كه به 

فعاليت هاي خود در ايران ادامه بدهند. 
عبداللهي افزود: تجربه تاريخي نشان مي دهد كه شرايط 
مذكور گذراست و ما بايد روابط دو كشور را مانند قديم 

ادامه دهيم.

    نقش بخش تعاون در مقابله با تحريم ها
رييس اتاق تعاون ايران اشاره كرد: بخش تعاون با توجه 
به اينكه بخش غير دولتي اس��ت و وابستگي به دولت 
ندارد ش��امل مفاد تحريم نخواهد ش��د و اين فرصت 
مغتنمي را در اختيار كشور كره قرار مي دهد كه بتوانند 
در ش��رايطي كه ش��ركت هاي اروپايي از كشور خارج 

مي شوند تعاملات را افزايش دهند. 
عبداللهي گفت: پيش��نهاد مي كنيم با توجه به اينكه 
بخش تعاون در تمام بخش ه��اي اقتصاد حضور دارد 
مش��اركت ش��ركت هاي كره اي به س��مت تعاوني ها 

معطوف شود. 
رييس اتاق تعاون ايران در بخش ديگري از اين نشست 

به كارگاه آموزشي 29 اكتبر مشترك ايران و كره جنوبي 
اشاره كرد و گفت: اين ش��روع خوبي است كه بتوانيم 

كارهاي بزرگ تري انجام دهيم.
رييس پارلمان تعاون كش��ور اذعان داشت: با توجه به 
اينكه بخش تعاون 14 ميليون عضو داشته و 40 ميليون 
از خدمات تعاوني ها استفاده مي كنند، ظرفيت فرصت 
مناس��بي را براي گس��ترش تعاملات ميان دو كشور 

فراهم مي كند. 
عبداللهي همچنين از آمادگي اتاق تعاون براي مطالعه 
و عملياتي كردن پيش��نهادهاي همكاري كشور كره 

خبر داد.  سفير كره جنوبي با تاكيد بر اهميت موقعيت 
ايران به لحاظ استراتژيك از نظر توليد و جغرافيا، ابراز 
داشت: دولت و شركت هاي كره اي اهميت حضور در 

بازار ايران را مي دانند. 
او ادامه داد: كره از معدود كشورهايي است كه خدمات 
توس��عه اي كه دريافت كرده بود در كمترين زمان به 
ساير كشورها برمي گرداند چنانچه مي تواند دانش فني 
كه دريافت كرده است با ساير كشورها منجمله ايران 

به اشتراك بگذارند. 
وي گفت: در حال حاضر رابطه ما تحت تاثير تحريم هاي 

امريكا اس��ت بطور قطع ساير حوزه ها تحت تاثير قرار 
گرفته اند اما با توجه به اينكه تعاوني ها از اين تحريم ها 
معاف هس��تند فرصت خوبي را در اختي��ار كره قرار 
مي دهد.  سفير كره جنوبي در ادامه افزود: برگزاري اين 
كارگاه آموزشي علاوه بر تقويت و تحكيم ارتباط اتاق 
تعاون و كره، در سطح گسترده تر ارتباط دو كشور ايران 

و كره را افزايش خواهد داد. 
ريي��س اتاق تعاون اي��ران در ادامه 2 پيش��نهاد براي 
گس��ترش تعاملات اقتصادي ارايه كرد و ابراز داشت: 
بالغ بر 5 ميليون دانشجو در سطح كشور هستند كه در 

حوزه كسب و كار الكترونيك و فضاي مجازي و نيازمند 
بهره گيري از تجربيات كره استفاده كنيم. 

به همين دليل اولين پيش��نهاد برگزاري دوره هاي 
آموزش��ي مش��ترك ميان ايران و كره در حوزه هاي 
مذكور است با توجه به اينكه امكان اعزام براي حضور 
در دوره هاي آموزش��ي كوتاه مدت به كشور كره نيز 
فراهم است مي توان از اين امكان بهره برد همچنين 
در بخش تعاون نيز تعداد زيادي از افراد هس��تند كه 
آمادگ��ي دريافت اين آموزش را در تهران يا س��ئول 
دارند.  او گفت: با همكاري دو كشور مي توانيم برنامه هاي 

آموزشي تهيه و تدوين و عملياتي كنيم. 

   استفاده از فرصت تحريم
عبداللهي در بيان پيشنهاد دوم به سفير كره جنوبي، ابراز 
داشت: با توجه به اينكه در شرايط تحريم شركت هاي 
اروپايي و ساير شركت ها فعاليت خود را محدود كرده اند 
شركت هاي كره اي با توجه به سابقه خوبي كه در ايران 
دارند مي توانند از اين فرصت استفاده كنند و تعاملات 

را گسترش دهند. 
رييس اتاق تعاون گفت: تحريم ها ش��امل بخش هاي 
كمي از اقتصاد كش��ور اس��ت و ش��امل تمام حوزه ها 
نمي ش��ود و مي توانيم دراين حوزه گسترش فعاليت 

داشته باشيم. 
او در بخش ديگ��ري از اين گفت وگو به فعاليت بخش 
تعاون در بخش صنايع دريايي اشاره كرد و بيان داشت: 
در حوزه آبزي پروري و صنايع دريايي و با توجه به اينكه 
80 درصد آن در اختيار بخش تعاون است، با توجه به 
پيشرفت هاي كره در اين زمينه، خواستار بهره گيري از 

تجربيات متخصصان اين كشور هستيم. 
س��فير كره جنوبي در پايان اين نشست بيان داشت: 
رواب��ط ايران و كش��ور كره، فقط اقتص��ادي و تجاري 
نيس��ت و اين ارتباط فراتر از آن است. وي خاطرنشان 
كرد: بسياري از شركت هاي اروپايي در حال ترك ايران 
هستند اما شركت هاي كره اي اعلام كردند كه در ايران 

خواهند ماند. 

در راستاي ارايه خدمات ارتباطي ويژه به زائرين اربعين، 
همراه اول تعرفه رومين��گ بين الملل خود در عراق را 
كاهش داد. به گزارش »تعادل« از اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، همراه اول به منظور رفاه 
حال زائرين اربعين حس��يني، تعرفه تماس رومينگ 
بين الملل ش��امل مكالمه، پيام��ك و اينترنت همراه 
مش��تركين خود در عراق را كاهش داد. بر اين اساس 
از روز سه شنبه 24 مهر تا روز جمعه 11 آبان ماه سال 
جاري، تعرفه مكالمه مش��تركين هم��راه اول با ايران 
دقيقه اي 2499 تومان، مكالمه دريافتي دقيقه اي 899 
تومان، مكالمه با شماره داخلي عراق دقيقه اي 2499 
تومان، ارسال پيامك 899 تومان به ازاي هر پيامك و 

اينترنت همراه 499 تومان به ازاي هر مگابايت محاسبه 
مي شود. گفتني است روشن كردن گوشي تلفن همراه 
هزينه ندارد و دريافت پيامك نيز رايگان است.  گفتني 
است پيش از اين، با تخفيف ويژه اي كه همراه اول ارايه 
مي كرد، تعرفه هر دقيقه مكالمه با ايران 3300 تومان، 
دريافت مكالمه دقيقه اي 3000 تومان، مكالمه داخلي 
عراق دقيقه اي 1۷00 تومان، ارس��ال پيامك 1300 
تومان و هر مگابايت اينترنت همراه 2300 تومان بود.  
علاوه بر اين، با نزديك شدن اربعين حسيني، اپراتور اول 
ظرفيت شبكه نسل دو، سه و چهار خود را براي مكالمه و 
اينترنت، در پايانه هاي مرزي، به بيش از دو برابر افزايش 

داده و تدابير ويژه اي را براي اين مراسم در نظر دارد.

همراه اول ب��راي ارايه خدمات ارتباطي هرچه بهتر به 
زائرين اربعين حسيني، در پايانه هاي مرزي خسروي، 
مهران، شلمچه و چذابه، ظرفيت آنتن هاي BTS خود را 
نسبت به اربعين سال گذشته به بيش از 2 برابر افزايش 
داده و نيز قرار است در اين پايانه ها، كارشناسان، زائرين 
را براي اس��تفاده صحيح از خدم��ات ارتباطي در نظر 

گرفته شده، راهنمايي كنند.
مانيتورينگ شبكه به صورت 24 ساعته، بهينه سازي 
تمام مس��يرهاي منتهي به پايانه هاي مرزي، ايجاد ۶ 
نقطه جهت دريافت سرويس واي فاي در مسير نجف تا 
كربلا از جمله اقدامات همراه اول براي مراسم پياده روي 

اربعين امسال است. 

وزير جهاد كش��اورزي گفت: نرخ پيش��نهادي خريد 
تضميني گندم براي سال زراعي جاري را به دولت اعلام 
كرده ايم و منتظر تصميم نهايي شوراي اقتصاد هستيم.

»محمود حجتي« ديروز در حاشيه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرنگاران، افزود: قيمت خريد تضميني گندم 
بايد در شوراي اقتصاد مطرح شود و اميدواريم دبيرخانه 
شوراي اقتصاد كه سازمان برنامه و بودجه است هرچه 
زودتر جلس��ه تش��كيل دهد و نظر خود را به ش��وراي 

اقتصاد بدهد. 
وي با ي��ادآوري اينكه وزارت جهاد كش��اورزي موظف 

اس��ت پيش��نهاد خود را در ارتباط با كشت هاي پاييزه 
تقديم ش��وراي اقتصاد كن��د، اضافه ك��رد: معاون اول 
رييس جمهوري نيز بر تعيين تكليف هرچه س��ريع تر 
نرخ خريد تضميني محصولات كش��اورزي در شوراي 
اقتصاد تاكيد دارد و تا زماني كه اين شورا تصميم نگرفته، 

نمي توانيم نرخ پيشنهادي خود را اعلام كنيم.

    دولت نقشي در قيمت گذاري ميوه ندارد 
وزير جهاد كش��اورزي در پاسخ به ايرنا در مورد افزايش 
قيمت ميوه در ب��ازار، گفت: ميوه هاي��ي همچون موز 

وارداتي هستند و در گذشته ارز دولتي به آنها پرداخت 
مي شد اما اكنون ارز نيمايي دريافت مي كنند. 

وي با تاكيد بر اينكه دولت نقشي در قيمت گذاري ميوه 
ندارد، افزود: ميوه از مزرعه در بازار عرضه مي شود. 

حجتي بيان كرد: مش��كلي در عرض��ه برخي ميوه ها 
همچون سيب و انگور داشتيم كه به دليل سرمازدگي 
عرضه آنها كاهش ياف��ت و برخي از ميوه ها نيز متاثر از 
نرخ ارز بودند.  وي اظهارداشت: دولت به دنبال واردات 
كالاي اساسي است و مصلحت نيست ارز كشور را صرف 
واردات ميوه و ديگر كالاها كنيم بلكه بايد در توليد ملي 

استفاده شود.  بارها گفته ايم هيچ مشكلي در تامين كالاي 
اساسي نداريم.  وزير جهاد كشاورزي در پاسخ به سوال 
خبرنگاري درخصوص تامين كالاهاي اساسي، گفت: ما 
مرتب اين موضوع را بح��ث و اعلام كرديم كه كالاهاي 

اساسي به وفور داريم. 
او توضيح داد: بخش اعظمي از اين كالاها در داخل توليد 
شده و بخش محدودي هم قرار بوده از خارج وارد شود 
كه دولت، بانك مركزي و همه دست اندركاران حمايت 

كردند و واردات انجام شد. 
حجتي افزود: كمبودي كه در نهاده هاي بخش كشاورزي 

همچون علوفه، كنجاله سويا، ذرت و روغن بود، اكنون 
برطرف شده و نگراني در اين زمينه نداريم. 

وزير جهاد كشاورزي بخشي از مشكل كمبود نهاده هاي 
بخش كشاورزي را ناشي از بروز اختلال در سيستم حمل 
بار در كش��ور دانست كه سبب شد حجم ذخاير آنها در 

برخي استان ها كم شود.
وي افزود: حتي كالاهايي كه قرار بود از خارج وارد شود در 
بنادر به وفور وجود دارد. براي نمونه در بندر امام خميني 
)ره( 2 ميليون تن كالاي اساسي انبار شده داريم كه آرام 

آرام ترخيص مي شوند.

تسريع عمليات اجرايي پروژه 
پل ميدان ورزش

مركزي|به منظور تسريع 
در عمليات اجرايي پل ميدان 
ورزش شهر اراك جلسه اي 
ب��ه منظ��ور هماهنگي در 
اجراي اين پ��روژه با حضور 
مديرعام��ل ش��ركت آب 
وفاضلاب اس��تان مركزي، 
مدير امور آبفا اراك و شهردار و مسوولان شهرداري اراك 
در محل ايستگاه پمپاژ آب صادقيه شهر اراك برگزار شد. 
به گزارش »تعادل« در اين جلسه كه در محل ايستگاه 
پمپاژ صادقيه با حضور تاجران شهردار اراك ومديران 
اجرايي پروژه تقاطع غير همسطح ميدان ورزش برگزار 
ش��د، خليلي گفت: تعامل هرچه بيشتر دستگاه هاي 
اجرايي در انجام اينگونه پروژه ها باعث تسريع در روند 
اجراي طرح ها و پروژه ها مي گردد و شركت آب و فاضلاب 
استان مركزي تا حد توان، همكاري لازم را در پروژه هايي 
از اين قبيل كه نياز به همكاري مستمر دارد را با شهرداري 
به عمل آورده و در آينده نيزخواهد آورد . در ادامه تاجران 
شهرداركلان شهر اراك نيز خاطرنشان كرد: شركت 
آب وفاضلاب استان مركزي جزو شركت هاي پيشرو 
در زمين��ه همكاري در اجراي پروژه ها اس��ت كه در 
كوتاه ترين زمان ممكن نسبت به جابه جايي تأسيسات 
خود در محل پروژه هاي عمراني اقدام كرده اس��ت. 
سرآباداني مدير امور آب و فاصلاب شهرستان ار اك 
تصريح كرد: كليه لوله و اتصالات لازم براي جابه جايي 
خطوط تهيه و عمليات اجرايي آن نيز آغاز شده است.

اصفهان شهري فراصنعتي 
است

اصفهان |شهردار اصفهان 
با اش��اره به اينكه اصفهان 
ظرفي��ت صنعتي ش��دن 
بيش��تر را ن��دارد و بايد با 
استفاده از توانمندي هايي 
كه در اين شهر وجود دارد 
به س��مت جهاني ش��دن 
قدم برداريم اظهار داش��ت: اصفهان يك خواب شهر 
نيست و بايد به محل خلق ارزش تبديل شود. قدرت الله 
نوروزي در يك مصاحبه مطبوعاتي در جمع خبرنگاران 
افزود: در شهر فراصنعتي بايد توليد كننده توليد كند 
و از طريق س��ايت توليداتش را بفروشد و ما بر همين 
اساس به دنبال افزايش درآمدهاي پايدار شهر هستيم و 
درآمدهاي پايدار شهر افزايش مي يابد. شهردار اصفهان 
با تاكيد بر اينكه بايد از درآمدهاي فصلي و زودگذر 
پرهيز كنيم اظهار داشت: به عنوان شهردار اصفهان و 
عضو كلان شهرها در خصوص لايحه درآمدهاي پايدار 
كه به مجلس شوراي اسلامي ارسال شده، با تيم مالي 
اقتصادي و درآمدي ش��هرداري همچنين معاونت 
برنامه ريزي مذاكراتي انجام داده ايم و اميدواريم به 
مرور كده��اي درآمدي افزايش ياب��د و درآمدهاي 
پايدار شهر گسترش پيدا كند. او ادامه داد: اصفهان 
استعدادهاي انساني بالايي دارد بايد به سمت جهاني 
شدن برود و ما بايد شهر انسان محور و تكنولوژي محور 
بسازيم يعني اينكه بازارچه هاي فناوري درست كنيم 

و بازارچه هايي كه به سمت مشاغل نخبگي برود.

 اتمام پروژه هاي نيمه تمام
تا پايان سال جاري

س��ت  پر |سر لب�رز  ا
شهرداري كرج با اشاره به 
پيگيري مجدانه شهرداري 
در خصوص اتمام پروژه هاي 
نيمه تمام، گفت: طي شش 
ماه آينده اي��ن پروژه ها به 
مرحله بهره برداري خواهد 
رسيد.  به گزارش »تعادل«، علي اصغر كمالي زاده در 
نود و ششمين جلسه رسمي شوراي اسلامي شهر 
كرج، به بازديدهاي خود از پروژه هاي عمراني اشاره 
كرد و افزود: هدف از اين بازديدها تزريق جان تازه به 
رگ هاي شهر است. شهردار منتخب كرج با اشاره به 
اينكه در پروژه بزرگراه شمالي كارهاي خوبي انجام 
شده است، عنوان كرد: با وجود انجام اقدامات مناسب 
در اين زمينه، بنا به دلايلي طي ۷ ماه گذشته پروژه 
يك و هفت دهم پيش��رفت داش��ته در صورتي كه 
بايد ماهي دو درصد پيشرفت فيزيكي داشته باشد. 
كمالي زاده افزود: طي هفته جاري بدهي هاي بانك 
شهر را نيز مورد بررسي قرار داديم و در تلاشيم پس 
از پرداخت بدهي ها لاين جدي��دي را براي اجراي 
پروژه هاي نيمه تمام باز كنيم.  سرپرست شهرداري 
كرج، در بخش ديگري از صحبت هاي خود به بررسي 
وضعيت ناوگان حمل و نقل عمومي اش��اره كرد و 
افزود: ناوگان حمل و نقل عمومي در ش��هر بسيار 
فرسوده شده و نيازمند ساماندهي و نوسازي است 

كه اين موضوع در دستور كار قرار دارد.

 پروتكل هاي تجاري ايران
و ايتاليا عملياتي شود

مازندران|ريي��س اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و 
كشاورزي مازندران گفت: 
بي��ن اي��ران و ايتاليا حدود 
13 ميلي��ارد دلار پروتكل 
تجاري امضاء شده كه بايد 
اجرايي شود. به گزارش ايرنا، 
عبدالله مهاجر ديروز در نشست بازرگانان مازندراني كه 
با حضور مدير بخش توسعه بازرگاني سفارت ايتاليا در 
ساري برگزار شد، افزود: درخواست ما از سفارت ايتاليا 
در ايران اين است كه اين پروتكل تجاري را اجرايي كند 
تا بتوانيم سطح مبادلات تجاري خود را افزايش دهيم. 
هم اكنون روابط ديپلماتيك بين دو كشور ايتاليا و ايران 
در س��طح خوبي قرار دارد و اين مناسبات پيش زمينه 
خوبي براي توسعه هر چه بيشتر روابط تجاري است. او 
اظهار داشت: اجرايي شدن پروتكل هاي دو جانبه مي تواند 
س��طح روابط تجاري و مناسبات اقتصادي دو كشور را 
افزايش دهد و مازندران با داشتن ظرفيت هاي اقتصادي 
و تجاري مي تواند نقش مهم��ي ايفاء كند. رييس اتاق 
بازرگاني مازندران گفت: اين استان سالانه ۷ ميليون تن 
محصولات كشاورزي توليد مي كند كه مي تواند بخشي 
از اين توليدات را به ايتاليا صادر كند. او افزود: مازندران 
با داشتن 338 كيلومتر ساحل خزر و مواهب طبيعي و 
تاريخي براي توسعه گردشگري در اين حوزه نيز مي تواند 
پذيراي گردشگران ايتاليايي باشد و در بخش زيرساختي 

نيز ظرفيت براي سرمايه گذاران اين كشور وجود دارد.

پرداخت 1200 ميليارد تومان 
تسهيلات به عشاير

مازندران| رييس سازمان 
امور عشاير كش��ور گفت: 
در چه��ار س��ال گذش��ته 
هزار و 200 ميليارد تومان 
تسهيلات در اختيار عشاير 
قرار گرفته است. كرمعلي 
قندالي در نخس��تين دوره 
آموزشي سيستم هاي اداري )mis( كه چهارشنبه 25 
مهر در شهرستان بابلسر برگزار شد گفت: از اين ميزان 
تسهيلات پرداخت شده 400 ميليارد تومان مربوط به 
ايجاد اشتغال بوده و 800 ميليارد تومان از محل بند ب 
ماده 52 و مديريت بحران بوده كه تا پايان امسال 400 
ميليارد تومان تسهيلات در حوزه فعاليت هاي عشايري 
به استان ها پرداخت مي شود. رييس سازمان امور عشاير 
كشور با بيان اينكه ۷5 ميليارد تومان تسهيلات از 
محل ماليات بر ارزش افزوده به حوزه عشاير اختصاص 
يافته اس��ت افزود: اين مبلغ امسال به 150 ميليارد 
تومان افزايش خواهد يافت. كرمعلي قندالي گفت: 
اداره امور عش��اير مازندران به عنوان يك س��ازمان 
نوپا توانسته در اين مدت يكي از استان هاي موفق و 
پررونق باشد.   مديركل جهاد كشاورزي مازندران نيز 
با اشاره اينكه نقش عشاير در رونق اقتصادي و تحقق 
اقتصاد مقاومتي موثر بوده و توليدات آنان مي تواند به 
توسعه كشور و استان كمك كند افزود: ۷5 محصول 
با كيفيت در مازندران توليد شده كه بيشتر آنها به ساير 

استان ها و نيز خارج از كشور صادر مي شود.
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برخي به دليل نداشتن كفش 
از تحصيل بازمي مانند

اهواز|كارش��ناس مس��وول امور آسيب ديدگان 
اجتماعي اداره كل بهزيستي خوزستان گفت: بسياري 
از كودكاني كه به مدرس��ه نرفته اند، به دليل مسائل 
جزئي از تحصيل بازمانده اند. برخي از كودكان تنها به 
دليل نداشتن يك جفت كفش به مدرسه نمي روند 
و برخي خانواده ها تنها نياز به تلنگر دارند و بايد يك 
مددكار اجتماعي با آنها صحبت و اهميت تحصيل 
فرزندان ش��ان را گوشزد كند. زينب فتحعلي پور در 
جلسه ش��وراي هماهنگي حقوق كودك با اشاره به 
طرح شناسايي كودكان بازمانده از تحصيل تصريح 
كرد: هر چند كودكان بازمانده از تحصيل شناسايي 
مي شوند اما اين كودكان نياز به هزينه براي برگشتن 

به چرخه تحصيل دارند.

كنترل كيفي خرماي 
صادراتي بوشهر ضروري است

بوش�هر|رييس اتاق بازرگاني بندر بوشهر گفت: 
خرماي صادراتي اين استان براي راهيابي به بازارهاي 
هدف نيازمند كنترل كيفي است. خورشيد گزدرازي 
ديروز در نشست بررسي مشكلات صادرات خرماي 
استان بوشهر افزود: روي بسته هاي بيشتر خرماي هاي 
بسته بندي اين استان عبارت »درجه يك« نوشته 
مي شود كه اين عموميت بخشي اجحافي بزرگ در 
حق خرماي باكيفيت بوشهر است. تنها با شعارهاي 
مبني بر كيفيت بخشي، گره از مشكلات اين بخش 
باز نمي ش��ود و در عمل بايد وارد كار كنترل با هدف 
ص��ادرات خرماي با كيفيت ش��ويم.  او ادامه داد: در 
جريان سفر هيات تجاري استان بوشهر به قطر خرماي 
بسته بندي كشورهاي رقيب نشان داد كه در ارتباط با 

بسته بندي هنوز جاي كار زيادي وجود دارد. 

 وجود هشت گنبد نمكي
در چهارمحال و بختياري

شهركرد|رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
چهارمحال و بختياري گفت: در حال حاضر حدود 
هشت گنبد نمكي در استان وجود دارد كه به واسطه 
 عملكرد گس��ل ها در س��طح زمين ايجاد شده اند.
سيد نعيم امامي 25 مهرماه در شوراي معادن استان، 
اظهار كرد: عمده معادن سنگ تزييني و نماي اين 
استان در شهرستان هاي اردل، كيار و كوهرنگ واقع 
هستند. او افزود: بزرگ ترين معدن زير زميني خاك 
نسوز ايران و خاورميانه در اين شهرستان واقع شده 
همچنين مواد معدني اين شهرستان شامل سنگ 
تزييني و نما، سنگ گچ، آهك صنعتي، سنگ لاشه، 
خاك صنعتي، سنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي و 

مس و كبالت  است.

انفجار در شهرصنعتي كاوه 
يك كشته برجاي گذاشت

ساوه|رييس اداره آتش نشاني و خدمات ايمني شهر 
صنعتي كاوه از توابع شهرستان ساوه گفت: بر اثر انفجار 
در يكي از كارخانجات شهر صنعتي كاوه يك نفر جان 
خود را از دست داد. فرشاد محمودي عالمي با اعلام اين 
خبر عنوان كرد: انفجار شديد بويلر روغن در شركت 
سهند شيمي در شهر صنعتي كاوه موجب وقوع اين 
حادثه مرگبار شد. او اظهار كرد: متاسفانه شدت حادثه 
به حدي بوده است كه يكي از نيروهاي تاسيساتي كه 
به منظور تنظيم بويلر در اين شركت حضور داشت 
جان خود را از دست داد. محمودي عالمي افزود: در 
اثر اين انفجار آتش سوزي رخ نداده و هيچ كس در اين 

حادثه زخمي نشده است.

نخستين برداشت خرماي ديم 
و ارگانيك

اصفهان|به همت و پشتكار كش��اورز خرما كار و 
خانواده اش نخستين خرماي ديم و ارگانيك در دل 
كوير چاه عروس آران و بيدگل برداش��ت شد. مدير 
جهاد كشاورزي آران و بيدگل گفت: اين نخلستان در 
منطقه چاه عروس، در 80 كيلومتري آران و بيدگل 
و در دل كوير مركزي قرار گرفته و به دليل دارا بودن 
آب شيرين در كوير به اين نام شهرت پيدا كرده است. 
حسين فتاحي گفت: خانواده آقاي قرباني توانسته با 
توجه به استفاده از تركيب كودهاي شيميايي با خاك 
رس و همچنين استفاده از آب شيرين در درون زمين 

سه سال زودتر حدود ۷تن محصول برداشت كنند.

 انگور ملاير؛ يك گام
تا  ثبت جهاني

ملاير|اين بار محصول منحصر به فرد انگور نام ايران 
را در عرص��ه جهاني مطرح كرد و موجب ش��د پاي 
سازمان جهاني خواروبار و كشاورزي ملل متحد )فائو( 
به شهرستان ملاير  باز شود و حالا تنها يك گام تا ثبت 
جهاني خوشه هاي زرين باقي مانده است. نمايندگان 
و كارشناسان سازمان جهاني فائو از 25 تا 2۷مهر به 
مدت 2 روز براي بررس��ي و تاييد نهايي پرونده ثبت 
جهاني انگور ملاير به اين شهرستان سفر كرده اند، 
سفري كه مدير گروه پژوهشي موسسه پژوهش هاي 
برنامه ريزي، اقتصاد كش��اورزي و توسعه روستايي 
وزارت جهاد كش��اورزي آن را نتيجه بخش دانست 
و ابراز اميدواري كرد كه  اقدامات انجام ش��ده بتواند 
رضايت اين سازمان را جلب كند. جانعلي بهزادنسب 
بيان كرد: طبق نظر كارشناس��ان مواردي موفق به 
دريافت ثبت جهاني در فائو مي ش��وند كه يك روند 

تاريخي و سنتي را پشت سر گذاشته باشند.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

لايحه حمايت از محيط بانان بعد از چهار سال هنوز به صحن علني مجلس نرسيده است

همدستيضعفقانونوكمبودتجهيزاتدرمرگمحيطبانان
ريحانه جاويدي|

بعد از پشت سر گذاشتن تابستان تلخ محيط زيست 
كه با كشته شدن دو محيط بان به پايان رسيد. پاييز 
هم براي محيط بانان، با درگيري و مرگ ش��روع شد. 
»محمد باشقره«، محيط بان گلستاني، سه شنبه شب، 
جان خود را در عمليات درگيري با هش��ت شكارچي 
غيرمجاز در منطقه سولگرد پارك ملي گلستان از دست 
داد تا شمار شهداي محيط بان به 123 نفر رسد. با اين 
حال لايحه حمايت از محيط بانان كه از سال 1394 
در مجلس ش��وراي اسلامي مطرح ش��د و مسوولان 
بسياري از روساي س��ازمان حفاظت محيط زيست، 
نمايندگان مجل��س و ... روي آن مانورهاي تبليغاتي 
بسياري دادند، اگرچه دركميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس تصويب شده است اما تا مطرح شدن در صحن 
علني راه بسياري داشته و عملا دردي از اين قشر را دوا 
نمي كند. اگرچه محيط بانان حق استفاده از اسلحه را 
دارند اما به دليل تبصره هاي مربوط به دفاع مشروع و 
ترس از قصاص كه بسياري از محيط بانان را تاكنون تا 
پاي اعدام برده است،  دست به تير نمي برند و به همين 
دليل هم اغلب هدف گلوله شكارچيان غيرمجاز قرار 
مي گيرند. وخامت اوضاع زماني بيش��تر مي شود كه 
كمبود امكانات و تجهيزات هم به ضعف قانون اضافه 
شده و سختي كار را دو چندان مي كند. با وجود آنكه 
مس��وولان س��ازمان حفاظت محيط زيست كشور 
معتقدند، از ابتداي سال جاري، تجهيزات مناسبي در 
اختيار محيط بانان قرار داده اند، اما شواهد حكايت از 
آن دارد كه دو محيط باني كه تابستان در استان كرمان 
شهيد شدند، جليقه ضد گلوله نداشتند و محيط باني 
كه سه شنبه شب در استان گلستان به شهادت رسيد، 

هم اگر به بي سيم مجهز بود، كشته نمي شد. 

    قانون، كليد نجات محيط بانان
روز گذشته، عيسي كلانتري رييس سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت در پايان جلسه هيات دولت با حضور 
در جمع خبرنگاران، در واكنش به شهادت محيط بان 
گلستاني، ضعف قانون را عامل اصلي مرگ محيط بانان 
دانست و درباره اين موضوع بيان كرد: »لايحه حمايت 
از محيط بانان در كميسيون قضايي مجلس تصويب 

و مقرر شد كه مثل نيروهاي انتظامي و نظامي شوند. 
اما هنوز اين طرح به صحن مجلس نيامده در شرايط 
عادي يا محيط بانان بايد مستقيم اين افراد را بزنند كه 
محكوم به قصاص مي شوند اگر نزنند خودشان كشته 
مي شوند و همين هم باعث شده كه شكارچي ها هار 
شده اند و در اولين فرصت محيط بانان را مي زنند مگر 
اينكه محيط بان به پا شليك كند و ثابت كند در دفاع 

از خودش اين كار را كرده است.«
او در خصوص تمهيدات صورت گرفته براي دريافت 
بودجه جهت تامين زيرس��اخت ها افزود: »ما در سال 
جاري نزدي��ك 1۰۰ ميليارد تومان بودجه تخصيص 
داديم و از منابع محيط زيست براي آينده قرض كرديم 
تا امكانات بگيريم كه بعض��ي از اين امكانات وارداتي 

است مثل موتورسيكلت كه الان امكان واردات آن را 
نداريم و دنبال راه هستيم. جليقه ضدگلوله هم همه 
دارند و بخشي از تجهيزات تامين شده است. يعني اينها 
را از وزارت دفاع خريديم اما اصل اين مساله مربوط به 
قانون است كه تا زمان تصويب نشدن آن اين عزيزان 
بايد از مزاياي نيروهاي نظامي برخوردار شوند چراكه از 

ترس قصاص نمي توانند از خود دفاع كنند.« 
البت��ه كلانتري، م��رداد ماه امس��ال بعد از كش��ته 
ش��دن دو محيط بان كرماني، ضع��ف محيط بانان را 
ناش��ي از كوتاهي س��ازمان در آموزش آنها دانسته و 
بيان كرد »ما در اس��تخدام محيط بان ه��ا از آموزش 
جا مانده ايم. در اس��تخدام بيش��تر بحث س��ابقه كار 
مطرح بوده ت��ا آموزش هاي حرف��ه اي. اين در حالي 

اس��ت كه محيط بان��ان تا زمان��ي ك��ه دوره هاي دو 
تا چهارس��اله آموزش��ي را نگذرانده ان��د نبايد راهي 
عملي��ات ش��وند. محيط بان ه��اي م��ا آموزش هاي 
حداقل حرف��ه اي محيط بان��ي را باي��د كامل كنند. 
بايد در كنار مس��ائل زيس��تگاهي، جانوري، در ابعاد 
نظامي، انتظام��ي و اجتماعي هم آم��وزش ببينند. 
وقت��ي مي گوييم تعداد درگيري زياد ش��ده، ش��ايد 
بخشي از آن اين باشد كه محيط بان ها وقتي آموزش 
 كامل نديده اند؛ يعني ما به آنها آم��وزش نداده ايم.«

با اين وجود جمش��يد محبت خوان��ي، فرمانده يگان 
حفاظت محيط زيست كشور، معتقد است محيط بانان 
حق شليك با اسلحه و دفاع از خود را دارند. او درباره اين 
موضوع بيان كرد: »آنها مثل همه نيروهاي نظامي حق 

 شليك داش��ته و اجازه دفاع مشروع از خود را دارند.«
با اين حال به گفته محبت خواني، اگرچه محيط بانان 
حق دفاع از خود را دارند اما اين قاضي دادگاه اس��ت 
كه بايد تأييد كند محيط بان براس��اس قانون از خود 

دفاع كرده است.

    مرگ براي مجهز نبودن به بي سيم
با وجود اظهارات كلانت��ري، عضو مجمع نمايندگان 
اس��تان گلس��تان، كمب��ود امكان��ات را عامل مرگ 
محيط بان گلس��تاني دانس��ته و معتقد است اگر اين 
محيط بان  به بي سيم مجهز بود، شهيد نمي شد. شهرام 
غراوي كوس��ه، درباره اين موضوع بيان كرد: »پارك 
گلس��تان كه از اهميت ويژه اي برخوردار است هنوز 
نيروي محيط بانان به اندازه كافي ندارد و محيط بانان 
به امكانات مجهز و پيشرفته دسترسي ندارند. اگر در 
اين حادثه محيط بانان به بي س��يم مجهز بودند، اين 
محيط بان به شهادت نمي رسيد. محيط بانان به شدت 
با كمبود امكانات و تجهيزات روبرو هستند در حالي 
كه تعداد و امكانات ش��كارچيان غيرمجاز روز به روز 
پيشرفته تر و بيشتر مي ش��ود. مسوولان بايد با اتخاذ 
تدابير وي��ژه اعتبار ويژه اي را ب��راي تامين امكانات و 

به كارگيري محيط بان پيش بيني كنند.« 
نماينده مردم مينودش��ت و كلاله در مجلس شوراي 
اسلامي، با تاكيد بر اينكه دولت بايد لايحه جامعي را 
براي حمايت از محيط بانان به مجلس ارايه كند، گفت: 
»در لايحه حمايت از محيط بانان تنها معاضدت هاي 
قضايي ديده ش��ده بنابراين لازم اس��ت دولت لايحه 
جامع تري را ارايه كند؛ متاس��فانه مديريت بحران در 
كشور ضعف دارد در حالي كه بايد پيش از بحران تدابير 
ويژه را اتخاذ كنيم اما متاسفانه بعد از بحران به دنبال 

چاره انديشي هستيم.«
چنين وضعيتي در حالي است كه فروردين ماه امسال 
15۰۰ جليقه ضد گلوله ميان 28۰۰ محيط بان كشور 
توزيع ش��د، اما اين جليقه ها به دلي��ل وزن 14 تا 15 
كيلوي��ي، در عمليات هاي تعقيب و گريز كه اغلب در 
كوهستان، جنگل و مناطق صعب العبور است، مناسب 
نيست و اغلب به دليل سنگيني از سوي محيط بانان 

استفاده نمي شود. 

كاهش سطح گفت وگو در خانواده ها به ۲۵ تا ۳۰ دقيقه 

تعلل دولت در اجراي قانون حمايت از معلولان 

مدي��ركل دفتر تحقيقات و آموزش س��تاد مب��ارزه با 
موادمخدر مي گويد: مصرف ماري جوانا در برخي كشورها 
آزاد شده و ممكن است تا سال آينده در چند كشور ديگر 
نيز آزاد ش��ود. مصرف ماري جوانا در كش��ورهاي ديگر 

مي تواند مشكلاتي براي ايران ايجاد كند. 
مدي��ركل دفتر تحقيقات و آموزش س��تاد مب��ارزه با 
موادمخ��در تاكيد كرد: روند ديگ��ر بحث روند امنيتي 
است. آنچه در سال 2۰19 شاهد خواهيم بود، بسياري 
از كشورها به دنبال قانوني س��ازي مصرف ماري جوانا 
هس��تند و اين قانوني سازي براي ما مشكلات جديدي 

رقم خواهد زد.
 حميد صرامي گفت: پيش بيني هاي ما مبني بر 8 روند 
شيوع اعتياد، تعداد معتادان از عدد دو ميليون و 8۰۰هزار 
نفر به 3 ميليون و 35۰ هزار نفر خواهد رسيد. صرامي 
در نشست تخصصي بررسي و تدوين سياست هاي ستاد 
مبارزه با مواد مخدر در حوزه تحقيقات و پژوهش بيان 
كرد: اگر وضعيت اقتصاد مواد مخدر و شيوع مصرف مواد 
مخدر را مورد بررسي قرار دهيم و بخواهيم آينده كشور 
را متناسب با اين داده ها پيش بيني كنيم، در مولفه هاي 
فراسيستمي و تاثير اين مولفه ها بر اعتياد كشور با چند 
روند تا س��ال 14۰4 مواجه خواهيم ش��د. او ادامه داد: 

پيش بيني هاي ما مبني بر 8 روند شيوع اعتياد، تعداد 
معتادان از عدد دو ميليون و 8۰۰ هزار نفر به 3 ميليون 

و 35۰ هزار نفر خواهد رسيد.

   كاهش سطح گفت وگو در خانواده ها
به ۲۵ تا ۳۰ دقيقه 

مديركل دفتر تحقيقات و آموزش س��تاد مبارزه با مواد 
مخدر عنوان كرد: اولين رون��د مدنظر، روند اجتماعي 
اس��ت. در حال حاضر مس��اله بي��كاري بخصوص در 
طبقه تحصيلكرده، كاهش س��طح تعاملات بخصوص 
در خانواده ه��ا كه اكنون به مي��زان 25 تا 3۰ دقيقه در 
شبانه روز رسيده، افزايش حضور زنان در بازارها و كمرنگ 
شدن حضور آنان در نظام خانواده كه موجبات كمرنگ 
ش��دن نقش عاطفي آنان را فراهم خواهد كرد، افزايش 
ميزان مهاجرت  ها و افزايش استرس هاي اجتماعي ناشي 
از عدم توانايي در تعاملات اجتماعي نشان مي دهد كه 
ما در آينده شاهد افزايش مصرف مواد مخدر در كشور 

خواهيم بود.
او اضافه ك��رد: ديگر رون��د مورد نظر، رون��د بي ثباتي 
اقتصادي در كش��ور اس��ت كه با افزايش نابرابري هاي 
اقتصادي مواجه هس��تيم و اكنون جامعه به دو قطبي 

فقير- ثروتمند تبديل شده است. چون نظام اقتصادي 
چندان مطل��وب كار نمي كند و ب��ه زمينه هايي چون 
پول شويي، گس��ترش تجارت مواد مخدر دامن خواهد 
زد. اين اتفاق نيز معضلات اجتماعي جديدي را براي ما 

به وجود خواهد آورد.

  ۵۶  درصد دانش آموزان تهراني 
دچار بحران هويت هستند

وي افزود: روند س��وم تغيير س��بك زندگ��ي ايراني تا 
سال 14۰4 اس��ت و اين تغيير تبعاتي نيز براي جامعه 
ايراني به همراه خواهد داش��ت. با تغيير سبك زندگي 
مس��اله بحران هويت به صورت هويت هاي دنباله رو و 
هويت هاي بحران زده را خواهيم داشت. بنا به تحقيقي 
كه از دانش آموزان تهراني صورت گرفته، 5۶ درصد دچار 
چنين نقيصه هاي هويتي هستند. در اين تغيير سبك 
زندگي، افزايش فردگرايي ها، افزايش لذت جويي هاي 
افراطي، نبود محلي براي تخليه هيجانات، شكل گيري 
باورهاي جديد مبتني بر خرافات و شكاف گسست نسلي 
ش��رايط را براي افزايش مي��زان مصرف كنندگان مواد 

مخدر افزايش خواهد داد.
او ادامه داد: روند ديگر افزايش دسترسي هاي چشم گير 

به مواد مخدر خواهد بود. افغانس��تان بر اساس گزارش 
2۰18 سالانه 1۰18 تن مواد مخدر توليد مي كند و اين 
افزايش سرسام آور توليد مواد مخدر با برخي از تغييرات 
ژنتيكي ممكن است اين ميزان توليد را به 15 هزار تن 
برس��اند و موجبات ارزاني مواد مخدر را نيز فراهم كند. 
مديركل دفتر تحقيقات و آموزش س��تاد مبارزه با مواد 
مخدر تصريح كرد: رون��د افزايش مصرف آخرين روند 
مورد بحث است و طبق پيش بيني ها تا سال 14۰4 شاهد 
افزايش ميزان مصرف مواد مخدر در ميان زنان و دختران 
خواهيم بود كه متاسفانه در دانش آموزان، در دانشجويان 
و جمعيت عمومي از ابتداي دهه هشتاد شاهد افزايش 

مصرف بوده ايم.
او افزود: از سويي در ميان جوانان و نوجوانان نيز شاهد 
افزايش مصرف خواهيم بود چرا كه اكنون مصرف مواد 

مخدر بدل به كلاس و هويت براي جوانان شده است. 

    پيچيده شدن شرايط دانشگاه ها در آينده
صرامي اظهار كرد: از سويي با توجه به شيوع چند مصرفي 
در ميان جامعه، روندهاي درماني را مختل خواهد كرد و 
براي مصرف تركيبي و چندماده اي در هيچ جاي جهان 
پروتكلي درماني وجود ندارد و اين مساله كار درمانگران 

ايراني را بس��يار س��خت كرده اس��ت. اين روندها به ما 
نشان خواهد داد كه شرايط دانشگاه ها در آينده بسيار 
پيچيده تر خواهد شد. او ادامه داد: بايستي براي مقابله با 
اين شرايط دانشگاه ها به فعاليت مستمر و مداوم در اين 
زمينه روي بياورند. آمارها در چند سال گذشته اين مساله 
را چندان نشان نداده اند. اگر ضعف در اين قسمت وجود 
داشته باشد به اعتماد اجتماعي ضربه خواهد زد. مديركل 
دفتر تحقيقات و آموزش ستاد مبارزه با مواد مخدر بيان 
كرد: دانشگاه همچنان تا جايگاه خود براي رسيدگي به 
دغدغه اعتياد جاي كار دارند. اميدوارم كه با تلاش هاي 
گسترده به جايگاه خوبي برسيم و بايستي در پايان نامه ها 
به موضوع و دغدغه هاي مبارزه با اعتياد بيشتر پرداخته 

شود و پژوهش ها بتوانند ياري رسان باشند.
صرامي گفت: اگر قرار باشد مانند بسياري از كشورها با 
واگذاري موضوع به مردم مش��كل اعتياد را حل و فصل 
كنند، ما همچنان هيچ مدلي كاربردي براي انجام اين 
راه��كار نداريم. طبق نظرس��نجي ها، ۶9 درصد مردم 
اعلام كردند كه حاضرند با جديت براي مقابله با اعتياد به 
فعاليت بپردازند. بر اساس كدام مدل بايستي مردم را وارد 
اين جريان كنيم؟، آگاهي نداريم و بايستي دانشگاه ها 

اين وظيفه را انجام دهند. 

طبق قانون 5 درصد از ج��ذب ارگان هاي دولتي بايد از 
معلولان باشد. اما اين قانون همچنان امكان اجرايي پيدا 
نكرده اس��ت. سخنگوي فراكسيون معلولان مجلس، از 
نبود اعتبارات و انگيزه در دس��تگاه هاي اجرايي و بحران 
اقتصادي كنوني به عنوان موانع موجود در مسير اجراي 

قانون حمايت از معلولان ياد كرد.
فاطمه ذوالقدر در واكنش به انتشار خبري مبني بر اينكه 

اجراي قانون حمايت از معلولان نياز به 12 هزار ميليارد 
تومان اعتبارات دارد، گفت: قطعا عدم اجراي اين قانون به 
آماده نبودن بودجه لازم براي آن و مشكلات مالي كه در 
اين حوزه وجود دارد، برمي گردد كه بايد اعتبارات لازم براي 
آن به مرور زمان تامين شود، چرا كه پيش از تصويب اين 
قانون كمتر به وضعيت معلولان و تامين منابع لازم براي 
رفع مشكلات اين حوزه توجه شده است. نماينده مردم 

تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس درمجلس 
شوراي اسلامي، ادامه داد: مجلس در حال پيگيري اين 
موضوع است، ضمن اينكه جاي دارد اعضاي فراكسيون 
در جلساتي كه با اعضاي هيات دولت برگزار مي شود به 

اين مهم نيز اشاره كنند.
او با بيان اينكه اج��راي قانون حمايت از معلولان بايد در 
جهت رفع نيازهاي اين قشر در اولويت برنامه هاي دولت 

قرار بگيرد، تصريح كرد: هم اكنون بايد نشس��تي در اين 
رابطه تشكيل شود تا مشخص شود چرا وقتي حمايت از 
معلولان در قالب قانون به دستگاه هاي دولتي ابلاغ شده 
است، اجرا نمي شود و به چه دليل دولت در اين مورد تعلل 
دارد. اين نماينده مردم در مجلس دهم، به خانه ملت گفت: 
البته اين قانون بدون ايراد ونقص نيست، چرا كه پيش از 
تصويب آن هر موردي كه خواستيم اصلاح كنيم به بهانه 

بار مالي كه داشت مورد توجه قرار نگرفت، ضمن اينكه 
معلولان همچنان در حوزه هاي مسكن و اشتغال مشكلات 
جدي دارند. سخنگوي فراكسيون معلولان مجلس شوراي 
اسلامي، تاكيد كرد: متاسفانه نبود اعتبارات لازم و انگيزه 
جدي در دستگاه ها براي پيگيري، از موانع موجود در مسير 
اجراي اين قانون است، ضمن اينكه بحران اقتصادي كنوني 

نيز در تشديد اين مشكلات بي تاثير نبوده است. 

 Thu. Oct 18 .  پنج شنبه    26 مهر 1397   8 صفر 1440  سال پنجم    شماره   1225  2018 

جنگل زدايي بزرگ ترين 
بحران زيست محيطي كشور 

عضو هيات رييسه كميس��يون كشاورزي مجلس 
ب��ا انتقاد از تخري��ب 4 ميليون هكتار از مس��احت 
جنگل هاي كشور جنگل زدايي را بزرگ ترين بحران 

زيست محيطي كشور طي 5 دهه اخير دانست.
علي محمد ش��اعري با انتق��اد از اينكه مس��احت 
جنگل هاي كشور از 18 ميليون هكتار به حدود 14 
ميليون هكتار كاهش پيدا كرده است، گفت: متاسفانه 
طي 5 دهه گذشته حدود 4 ميليون هكتار از مساحت 
جنگل ها را از دست داديم. نماينده مردم نكا، بهشهر 
و گلوگاه در مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه 
كاهش مس��احت جنگل ها نقش موثري در توسعه 
بيابان زايي، افزايش خشكس��الي، كاهش بارندگي 
و پديده تغيير اقليم داش��ته است، افزود: همچنين 
افزايش فرس��ايش خاك، ريزگردها و بحران آب نيز 

تحت تاثير پديده بيابان زايي است.
او با يادآوري اينكه جنگل زدايي بزرگ ترين رخداد 
زيست محيطي كشور طي 5 تا ۶ دهه اخير است، به 
خانه ملت گفت: نقشه هاي ماهواره اي نيز بيانگر اين 
است كه مساحت جنگل هاي كشور به شدت كاهش 
يافته است. اين نماينده مردم در مجلس دهم، با بيان 
اينكه بر اس��اس برآوردهاي س��ال 1342 مساحت 
جنگل هاي شمال حدود 3 ميليون و 2۰۰ هزار تن 
هكتار بوده، گفت: در حال حاضر ميزان جنگل هاي 
شمال به حدود 2 ميليون هكتار رسيده يعني حدود 
يك ميليون و 2۰۰ هكتار از جنگل هاي شمال را طي 
5 تا ۶ دهه گذشته از دست داديم. شاعري با يادآوري 
اينكه سالانه حدود 1۰۰ هزار هكتار از منابع طبيعي 
و مراتع كشور از دس��ت مي رود و تخريب مي شود، 
افزود: تخريب جنگل هاي كشور بيانگر اين است كه 
سازوكار حفاظتي مناسب به صورت كارآمد   و روزآمد 
براي حفظ محيط زيست و منابع طبيعي در كشور 

وجود ندارد.
عضو هيات رييسه كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس شوراي اسلامي، وجود جنگل را عامل 
اصلي دوام حيات دانست و گفت: متاسفانه به علت 
نبود ساختار مناسب و امكانات و تجهيزات مناسب 

بخش زيادي از منابع طبيعي تخريب شده است. 

خشونت خانگي علت ۳۰ درصد 
تماس ها با اورژانس اجتماعي

معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور با بيان 
اينكه ٣٠ درصد تماس ها با اورژانس اجتماعي تا پايان 
مردادماه مربوط به »خش��ونت خانگي« بوده است، 
گفت: 5٢ درصد از كودكان خشونت ديده دختر و 4٨ 

درصد پسر بوده اند.
حبيب الله مسعودي فريد با تشريح آخرين وضعيت 
عملكرد اورژانس اجتماعي افزود: تا پايان مرداد ماه 
سال جاري 12۰ هزار و 55۰ تماس با خط تلفني ١٢٣ 
برقرار شده و 2۶ هزار و 3۰۰ نفر نيز در مراكز مداخله 
در بحران پذيرش شده اند. او با بيان اينكه خودروهاي 
خدمات سيار به ۶۷ هزار و ۷۰۰ نفر خدمات تخصصي 
ارايه كرده اند، افزود: 23۰ هزار و ۷1۰ نفر نيز از سوي 
پايگاه هاي خدمات اجتماعي شناسايي شده و براي 
آنها پرونده تشكيل شده است. معاون امور اجتماعي 
سازمان بهزيستي ٣٠ درصد از تماس ها با اورژانس 
اجتماعي را مربوط به خشونت خانگي دانست و اظهار 
كرد: 5٢ درصد از كودكان خشونت ديده دختر و 4٨ 
درصد پس��ر بوده اند. همچنين 5۷ درصد از عاملان 

اعمال خشونت نيز پدران بوده اند.
خدمات اورژانس اجتماعي از طريق مراكز مداخله در 
بحران، خودروهاي خدمات سيار، خط تلفني ١٢٣ و 
پايگاه هاي خدمات اجتماعي در اختيار شهروندان 

قرار مي گيرد.

 خروج روزانه ۵ هزار زائر
از مرزها

سخنگوي ستاد اربعين گفت: سفرهاي اربعين رو به 
افزايش اس��ت، بطوري كه خروج از مرزها از روزي 2 
هزار نفر به 5 هزار نفر رسيده است. شهريار حيدري، 
سخنگوي ستاد اربعين، با بيان اينكه بيش از 9۰۰ هزار 
نفر تاكنون در سامانه سماح ثبت نام كرده اند، گفت: 
بيش از 55۰ هزار نفر رواديد دريافت كرده و رواديد 

2۰۰ هزار نفر نيز آماده تحويل است.
او در مورد مرزهاي هوايي نيز گفت: تا اين لحظه اگرچه 
زائران اربعين به عراق مراجعت كرده اند، اما معيار ما 
براي س��فرهاي اربعين از طريق هوايي از دوم تا 12 
آبان ماه است. هزينه بليت هواپيما نيز از 2 آبان براي 
مسير رفت از تهران به نجف و بغداد و مسير برگشت 
از نجف و بغداد به تهران 2 ميليون و 2۰۰ هزار تومان 
است، اما از مشهد به بغداد يا نجف و از نجف يا بغداد به 
مشهد 2 ميليون و 8۰۰ هزار تومان است. همچنين 
در ديگر شهرها و استان ها نيز قيمت بليت 2 ميليون و 
2۰۰ هزار تومان است. سخنگوي ستاد اربعين اظهار 
كرد: سفر اتباع افغانس��تاني و پاكستان كه در ايران 
مستقر هستند شروع ش��ده و با ساز وكار مشخصي 
در حال انجام است. هر كشوري كه ويزاي عراق براي 
زائران صادر كند، كنس��ولگري هاي ما نيز در همان 
كشورها آماده ارايه خدمات هستند. حيدري با بيان 
اينكه ظرفيت  سفر هوايي محدود است، گفت: ممكن 
است زائراني از كشورهاي ديگر وارد كشور ما شوند و 
قصد داشته باشند از طريق هوايي به عراق سفر كنند 
و با مشكلاتي مواجه شوند، بنابراين بايد توجه داشته 
باش��يم كه ظرفيت ناوگان هوايي مش��خص است، 
البته در اين ايام افزايش پيدا كرده است. همچنين 
شركت هواپيمايي الاعراقيه ظرفيت خود را در اين 
ايام افزايش داده است. ناوگان حمل و نقل عمومي نيز 
براي سفر زميني آماده است و مشكلي در اين زمينه 
وجود ندارد. او با بيان اينكه تعدادي از زائران به دليل 
همراه داشتن ويزاي جعلي از مرز شلمچه عودت داده 
شدند، تصريح كرد: اين جعليات توسط افراد حرفه اي 
صورت مي گيرد كه نمونه هايي از آن در روزهاي اخير 
شناسايي و بازداشت شدند ما نيز به عراق تذكر داديم 

مراقبت هاي بيشتري در اين زمينه داشته باشد. 

 هشدار وزارت بهداشت به »سوپر ماركت هاي داروفروش« 
سخنگوي سازمان غذا و دارو نسبت به عرضه داروهاي 
بدون نسخه و حتي برخي از داروهاي اعصاب و روان در 
برخي سوپرماركت ها هشدار داد و گفت: متاسفانه در 
برخي سوپرماركت ها به ويژه در محله هايي كه از نظر 
تمكن مالي بالاترند، ش��اهد چنين مبحثي هستيم؛ 
چنين اقداماتي خلاف اس��ت و با خاطي��ان برخورد 

قضايي مي شود.
كيانوش جهانپور در واكنش به عرضه برخي داروها از 
جمله مسكن ها و داروهاي آرامبخش در سوپرماركت ها، 
گفت: عرضه هرگونه دارو در مكان��ي غير از داروخانه 
خلاف بوده و دارويي كه در اين مراكز عرضه شود، قاچاق 
محسوب مي شود. گزارش هايي داشته ايم مبني بر اينكه 
برخي سوپرماركت ها به ويژه در شمال تهران يكسري 
داروهاي OTC )بدون نسخه(، بعضي مسكن ها و برخي 
از ويتامين ها را مي فروشند، از نظر سازمان غذا و دارو 

چنين كاري خلاف است.
او با اش��اره به عرض��ه داروهاي اعص��اب و آرامبخش 
در برخي س��وپرماركت ها نيز گفت: عرض��ه اين نوع 
از داروه��ا هم قطعا خلاف اس��ت؛ چراكه اي��ن نوع از 
 OTC داروها سوءمصرف هم دارند و اصلا با داروهاي

قابل مقايس��ه نيس��تند. بعضا مش��اهده مي شود كه 
س��وپرماركتي مولتي ويتامين مي فروشد كه دارويي 
بدون نسخه اس��ت. از طرفي برخي از اين ويتامين ها 
دارو نبوده و مكمل محسوب مي شوند و داروخانه هم 
آنها را بدون نس��خه عرضه مي كند. اين درحالي است 
كه داروهاي آرامبخش، خواب آور، اعصاب و... نيازمند 
نس��خه اند و قطعا حتي اگر داروخانه هم آنها را بدون 
نسخه دهد، مرتكب خلاف شده است، چه برسد به اينكه 

در سوپرماركت عرضه شوند.
جهانپور با تاكيد بر اينكه داروهاي اعصاب و آرامبخش 
سوء مصرف داشته و اعتياد آورند، تاكيد كرد: ارايه اين 
داروها در هرجايي جز داروخانه خلاف است. در عين 
حال داروخانه هم بايد با نس��خه، چني��ن داروهايي را 

عرضه كند.
سخنگوي سازمان غذا و دارو با بيان اينكه متاسفانه ما 
نمي توانيم بر عطاري ها و سوپرماركت هايي كه بعضا 
داروهايي را عرضه مي كنند، به صورت مستقيم نظارت 
كنيم، گفت: البته در مواردي كه چنين تخلفاتي كشف 
ش��ده، با خاطيان برخورد شده اس��ت و دستگاه هاي 
ذيربط، پرونده را به دستگاه قضايي داده اند. در برخي 

س��وپرماركت ها ب��ه وي��ژه در محله هايي ك��ه از نظر 
تمكن مالي بالاترند، بعضا مي بينيم كه در كنار برخي 
مولتي ويتامين ها و مكمل ها، برخي داروهاي OTC و 
حتي غير OTC عرضه مي ش��ود كه خلاف است و با 
آنها برخورد و حتي برخوردهاي قضايي انجام مي شود.

جهانپور با تاكيد مجدد بر اينكه تنها محل عرضه مجاز 
دارو، داروخانه ها هستند و حتي فروش دارو به صورت 
اينترنتي هم تخلف محسوب مي شود، ادامه داد: حتي 
داروخانه هاي مجاز هم نمي توانن��د دارو را به صورت 
اينترنتي بفروشند. البته متاسفانه اين تخلفات وجود 
دارد. بطوري كه به عنوان مثال اين هفته چند پرونده در 

اين زمينه را به دستگاه قضايي ارجاع داديم.

    فروش اينترنتي دارو از سوي داروخانه ها 
ممنوع

او درباره نح��وه نظارت و شناس��ايي اين تخلفات نيز 
گفت: برخي از اين تخلف��ات كه در فضاي مجازي رخ 
مي دهند، با هماهنگي پليس فتا شناسايي يا از طريق 
پليس فتا يا از طريق سازمان غذا و دارو به مرجع قضايي 
معرفي مي ش��وند. از طرفي سوپرماركت هايي هم كه 

محل غيرمجاز عرضه دارو باشند، يا توسط گزارش هاي 
مردمي يا از طريق بازرسان سازمان يا بازرسان بهداشت 
محيط دانش��گاه هاي علوم پزش��كي شناس��ايي و به 
سيستم قضايي ارجاع مي شوند. جهانپور به ايسنا گفت: 
بايد توجه كرد كه حتي داروخانه هم نمي تواند به صورت 
اينترنتي دارو بفروش��د. البت��ه داروخانه ها مي توانند 

فرآورده هايي چون مكمل يا فرآورده هاي آرايش��ي-
بهداشتي را البته به شرط داشتن مجوز از سازمان غذا و 
دارو به صورت مجازي بفروشند. بنابراين تاكيد مي كنم 
كه هيچ داروخانه اي حق فروش دارو به صورت مجازي را 
ندارد و دارو فقط در داروخانه بايد عرضه شود. داروخانه 

تنها راه قانوني عرضه دارو است.
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كمتر از يك درصد راي هاي تخريب ساختمان اجرايي شده است 

مصايب تورم قوانين براي مديريت شهري
گروه راه و شهرسازي|

سكينه اشرفي، معاون برنامه ريزي، توسعه شهري و 
امور شوراهاي شهرداري تهران، تورم و به روز نبودن 
قوانين و عدم انطباق آنها با ضروريات را از مشكلات 
فعلي جامعه خوان��د و گفت، بايد همه براي رفع آنها 

تلاش كنيم.
اش��رفي در نشس��ت كميته تدوين، تنقيح و انتشار 
قوانين و مقررات شهرداري ها كه با موضوع رسيدگي 
به تخلفات س��اختماني و با حضور مديران حقوقي 
ش��هرداري هاي كلان شهرهاي كش��ور برگزار شد، 
گفت: يكي از مش��كلات كش��ور بحث تورم قوانين 
است كه مشكلاتي را براي جامعه ايجاد كرده است. 
تلاش براي به حداقل رس��اندن اين مشكل يك عزم 
ملي مي خواهد. شايد حل اين مشكل بيشتر برعهده 
قوه مقننه باشد اما شهرداري ها نيز تا حدودي در آ ن 

دخيل هستند.
معاون برنامه ريزي، توس��عه شهري و امور شوراهاي 
ش��هرداري تهران ادام��ه داد: به روز نب��ودن برخي 
قوانين مش��كل ديگر كشور اس��ت و به ويژه قوانين 
ش��هرداري ها و ش��وراها به هيچ وجه به روز نيستند. 
يكي از مصاديق اين موضوع كميس��يون ماده 100 
قانون شهرداري ها است. اين قانون هم براي مجريان 
و هم براي همكاران شهرداري مشكل ايجاد كرده و 
يكي از بيشترين شكايت ها در ديوان عدالت اداري در 
خصوص اين قانون است. اشرفي افزود: همه تقصيرها 
نهايتا به گردن شهرداري ها مي افتد، درحالي كه در 
كميس��يون ماده 100 اعضاي ديگ��ري هم در راي 
دخيل هس��تند. وي منطبق نب��ودن برخي قوانين 
با ضرورت ها و نيازهاي روز را ديگر مش��كل جامعه 
دانس��ت و عنوان كرد: زماني كه قوانين ش��هرداري 
تصويب شد شايد بحث زيست محيطي دغدغه جامعه 
نبود از اين لحاظ ضرورت بازنگري در قوانين و انطباق 

آنها با اولويت هاي جامعه حائز اهميت است.
اش��رفي با بيان اينكه ن��وآوري در قواني��ن و لحاظ 
كردن حقوق شهروندي از اهميت ويژه اي برخوردار 
است، تاكيد كرد: يكي از اولويت هاي دولت يازدهم 
و دوازدهم بحث حقوق ش��هروندي ب��وده و يكي از 

نهادهاي دخيل در اين موضوع شهرداري است.
معاون برنامه ريزي، توس��عه شهري و امور شوراهاي 
ش��هرداري تهران   اظهار ك��رد: اميدواريم بتوانيم با 
همكاري ديگر نهادها بررس��ي پن��ج موضوع را كه 
قوانين آنها در اجرا با چالش هاي اساسي مواجه است 
و بايد علل ناكارآمدي آنها احصا شود، در دستور كار 
قرار دهيم و نتيجه را با كمك شوراي شهر به مجلس 

تقديم كنيم.
به گزارش »تعادل«، كميس��يون م��اده 100 قانون 
شهرداري كه براي رفع مشكلات ناشي از ساخت و ساز 
تشكيل شد، اكنون به پاشنه آشيل شهرداري تبديل 
شده و به دليل امكان بروز تخلفات بسيار به درگاهي 

براي فساد شهري تبديل شده است.
كميسيون ماده 100 داراي شخصيت حقوقي مجزا 
از شهرداري اس��ت و محل استقرار آن در شهرداري 
قرار دارد. اعضاي تش��كيل دهنده اين كميس��يون 
نمايندگان وزارت كشور، دادگستري، نماينده شوراي 
اسلامي و نماينده شهرداري هستند كه در بين اين 

نماينده ش��هرداري حق راي ندارد و تنها براي اداي 
توضيحات در جلسات اين كميسيون حاضر مي شود.

روند اجرايي كميسيون ماده 100 شهرداري نيز به 
اين صورت است كه پس از اعلام موارد تخلف و اخذ 
لايحه دفاعيه ش��خص، پرونده براي رس��يدگي در 
كميسيون ماده 100 شهرداري بدون حضور ذي نفع 
ص��ورت مي گيرد.در صورتي كه ني��از به توضيحات 
ذي نفع باش��د حضور وي بلامانع است. شهرداري و 
مالك يا قائم مق��ام وي مي تواند ظرف مدت 10 روز 
پس از ابلاغ راي نس��بت به آن اعتراض كند. مرجع 
رسيدگي به اين اعتراض كميسيون ديگر ماده 100 
خواهد بود كه اعضاء آن غير از افرادي اس��ت كه در 
ص��دور رأي قبلي ش��ركت داش��ته اند.آراي قطعي 
كميسيون ماده 100 قانون شهرداري مطابق بند 2 
ماده 10 ديوان عدالت اداري قابل شكايت و اعتراض 

در ديوان عدالت اداري است.
همان طور ك��ه عنوان ش��د، اكنون مش��كل اصلي 
اينجاست كه خود كميس��يون ماده 100 به محلي 
فساد زا تبديل شده اس��ت و حتي بعد از صدور راي 
در ديوان عدالت اداري يا كميسيون هاي ماده 100، 
در اجرا مشكل به وجود مي آيد. زيرا قانون به گونه اي 

تنظيم شده كه در عمل اجازه تخلف مي دهد.
حجت الاس��لام والمس��لمين محمدكاظم بهرامي، 
رييس ديوان عدالت اداري هفته گذشته در جلسه اي 
نسبت به ساختار كميسيون ماده 100انتقاد كرد و 
خواهان اصلاح اين كميس��يون ش��د. به گفته وي، 
تبصره هاي ماده 100 مي توانس��ت به گونه ديگري 
تنظيم ش��ود. در اي��ن تبصره ها آمده ك��ه تخلفات، 
به كميس��يون هاي ماده 100 ارجاع مي ش��ود و آن 

كميسيون ها هم مي توانند متخلف را جريمه كنند.
در نتيجه سازندگان هم تخلف كرده و جريمه آن را 
پرداخت مي كنند. پرونده هاي تخلف ساختماني به 
كميسيون ماده 100 ارجاع مي شود و شهرداري ها 
از آراي اين كميس��يون به عنوان ابزاري براي كسب 
درآمد بيش��تر از طري��ق تفاهم با مالكان اس��تفاده 
مي كنند.گاهي در شهرداري هاي مناطق ايرادهاي 
اوليه گرفته نمي ش��ود تا در پاي��ان بتوانند جريمه 
بيش��تري از س��ازنده دريافت كنند. محمد حس��ن 
پيرزاده مديركل امور حقوقي و مجلس ديوان عدالت 
اداري نيز از ورود س��الانه١٤٠٠٠ پرونده ماده 100 

در ديوان عدالت اداري خبر داد.
 »بر اس��اس گزارش هاي ارايه شده، ميزان تخلفات 
س��اختماني شهر تهران زياد اس��ت و مي توان گفت 
كمتر پرونده ساختماني در شهر تهران تخلف ندارد.« 
اينها صحبت هاي محمدس��الاري رييس كميسون 
معماري و شهرسازي شوراي شهر است. وي عوامل 
درون سازماني و برون س��ازماني را موجب افزايش 
تخلفات مي داند. ساز و كار تصميم گيري و اقدامات در 
حوزه شهرداري تهران و كميسيون ها از جمله عوامل 

درون سازماني تخلفات ساختماني است. 
مشكلات نظام مهندس��ي، عدم ارايه گزارش جامع، 
نب��ود مجري ه��اي ذي ص��لاح و نظارت نداش��تن 
مهندسان ناظر از ديگر دلايل برون سازماني افزايش 
تخلفات ساختماني به شمار مي رود. اما نكته مهمي 
كه س��الاري همواره در صحبت هايش به آن تاكيد 
دارد اين است كه آراي كميسيون ماده 100 ضمانت 
اجرايي لازم را نداشته و در بسياري موارد نيز از سوي 
قوه قضاييه و ديوان عدالت اداري نقض مي ش��ود. به 

گفته رييس ديوان عدالت اداري اكنون218 هزار راي 
تخريب وجود دارد كه غيرقابل اجراست.عدم پايداري 
ذي نفعان و متوليان در فرآين��د اخذ پروانه از ديگر 
مشكلات است و بسياري از افرادي كه تخلف انجام 
مي دهند، نمي دانن��د كه تخلف آنها موجب طولاني 
ش��دن صدور پايان كار شده و مش��كلات گوناگوني 

ايجاد مي شود.
سالاري كه در نشست كميته تدوين، تنقيح و انتشار 
قوانين و مقررات ش��هرداري ها حضور داشت با بيان 
اينكه تخلفات ساختماني به يك دغدغه تبديل شده 
است،  گفت: به طور همزمان طرحي در مجلس و هم 
لايحه اي در دولت در اين خصوص مطرح است. ما نيز 
اخيرا مصوبه اي در شوراي شهر تهران براي كاهش 
تخلفات ساختماني در شورا داشتيم كه البته برخي 
اعضا گفتن��د، مجموعه اي از اين قواني��ن داريم و با 

مصوبه هاي جديد دوباره نويسي مي كنيم.
وي با بيان اينكه ستاد هماهنگي كميسيون هاي ماده 
100 تشكيل داده ايم، اظهار كرد: در شوراي سوم به 
دليل افزايش تخلفات ساختماني تحقيق و تفحصي 
انجام شد كه به تصويب يك مصوبه انجاميد. پيشنهاد 
شد س��تادي با محوريت كميس��يون شهرسازي و 
معماري تش��كيل شود و ش��هرداري تهران، ديوان 
عدالت اداري و نيروي انتظامي  در آن حضور داشته 
باش��ند و اين س��تاد مواردي را كه منجر به تخلفات 

ساختماني مي شود، بررسي كند.
عضو شوراي شهر تهران تاكيد كرد: مهم ترين مرحله، 
مرحله پيشگيري اس��ت و اساسا وقتي تخلف شكل 
گرفت، اقدامات بعدي خيلي قابل تحقق نيست. در 
حال حاضر همه آحاد جامعه بدون هيچ پيش نيازي 

مي توانند ساخت و ساز انجام دهند. سالاري با بيان 
اينكه با وج��ود مهندس ناظر و مج��ري ذي صلاح 
مقيم بازهم تخلف صورت مي گي��رد، گفت: ميزان 
پرونده هايي كه به كميسيون ماده 100 مي رود، بيش 
از پروانه هاي ساختماني است. در سال 96 حدود 10 
هزار و 500 پروانه صادر ش��د؛ اين درحالي است كه 
حدود 11 هزار پرونده به كميسيون ماده 100 رفت.
وي تصريح كرد: اميد ما به پارادايم شفاف سازي است. 
در كشورهاي توس��عه يافته هم كاهش رانت و فساد 
به دليل شفاف سازي صورت گرفته است. در شوراي 
ش��هر تهران طرحي را تصويب كرديم كه اجراي آن 
بسيار مفيد فايده واقع خواهد شد. براساس تصويب 
طرح انتش��ار عمومي اطلاعات شهرس��ازي مناطق 
شهرداري مكلف ش��د تا 2 ماه براي دسترسي عموم 
مردم به اطلاعات پرونده هاي ساختماني مقدمات را 
مهيا كند.در واقع براي عموم مردم اين بستر را فراهم 
مي كنيم كه اگر نگران يك ساخت و ساز غيرقانوني در 
محله خود هستند، بتوانند تخلفات آن را با دسترسي 

به اطلاعات بررسي و اقدام به شكايت كنند.
وي با اش��اره به اينكه تبديل مفاهيم به يك س��ري 
جملات كمي كار دش��واري اس��ت، گف��ت: در مواد 
برنامه 5 ساله س��وم شاخص سازي صورت نگرفته و 
نمي دانيم وضع موجود، وضع مطلوب، شاخص و راه 

سنجش چيست.
سالاري با اشاره به اينكه موضوعاتي مثل جرم انگاري 
در مقدم��ه برنام��ه م��ورد توجه قرار گرفته اس��ت، 
بيان كرد: امروزه در ش��هر تهران كس��اني كه تخلف 
س��اختماني انجام مي دهند، از منظر عموم با عرضه 

تلقي مي شوند و اين نگاه بايد اصلاح شود.

   اجراي 72 هزار راي از 248 هزار حكم
وي تصريح كرد: از ابتداي تاس��يس كميسيون ماده 
100 يعني پس از سال 70 تاكنون 248 هزار و 323 
راي در اين كميس��يون صادر شده است. 89 هزار و 
694 مورد از اين راي ها براي جريمه بوده است. 48 
هزار و 948 راي تخريب، 58 هزار و 545 راي اعاده، 
11 هزار و 824 راي الزام به تامين پاركينگ و 8 هزار 

و 89 راي تخريب و اعاده به مشروط بوده است.
سالاري با بيان اينكه 72 هزار از آرا هنوز اجرا نشده 
اس��ت، گفت: از 48 هزار و 948 راي تخريب كمتر از 

يك درصد اجرا شده است.
عضو شوراي شهر تهران تاكيد كرد: موضوع پيشگيري 
و حوزه دخالت عوامل شهرداري در اين زمينه بسيار 
مهم اس��ت و سوال اين اس��ت عوامل شهرداري چه 
مي كنند؟ شايد افزايش جريمه تنها عامل بازدارنده 
باشد. البته اين بايد تداوم داشته باشد. افزايش جريمه 
براي مالك توجيه اقتصادي ندارد و مي تواند در اين 

راستا بازدارنده باشد.
وي با انتقاد از قواني��ن گفت: قوانين ما باهم چفت و 
بست ندارند. بعضا آرايي مي دهيم كه ديوان عدالت 
اداري مي تواند آنها را بشكند. در لايحه رسيدگي به 
تخلفات ساختماني سعي شده بيشتر به شهرداري 
اجازه تخريب داده شود اما آيا فرد نمي تواند به لحاظ 
قوانين ديگر بازهم يك دس��تور موقت ديگر بگيرد و 

راه هاي جايگزين پيدا كند؟

 كاهش سرانه ورزشي بانوان 
با پس گرفتن سوله هاي بحران

حجت نظري رييس كميته ورزش شوراي شهر تهران 
از كاهش سرانه ورزشي بانوان در صورت پس گرفتن 
سوله هاي مديريت بحران از مراكز الزهرا )س( خبر داد. 
به گزارش ايسنا حجت نظري در مورد بازپس گيري 
سوله هاي مديريت بحران از ورزش��گاه هاي الزهرا 
)س( كه به باش��گاه ورزشي زنان تبديل شده است، 
گفت: بر اساس مصوبه شوراي شهر چهارم، شهرداري 
مناطق بايد در ازاي بازپس گيري سوله هاي مديريت 
بحران از مجموعه هاي ورزشي الزهرا )س(، مكاني را 
تملك كرده و براي ايجاد ورزش��گاه بانوان در اختيار 
س��ازمان ورزش قرار دهند اما باتوجه به مش��كلات 
مالي ش��هرداري و عدم نقدينگي مناسب اين مهم 
هنوز محقق نشده اس��ت. وي با بيان اينكه معتقدم 
كه بعد از بازپس گيري سوله هاي مديريت بحران نيز 
عملا اتفاق خاصي در حوزه تجهيز به دليل مشكلات 
مالي رخ نمي دهد، گفت: با اين مصوبه عملا بخشي 
از جامعه از مكان و فضاي ورزشي محروم مي شوند؛ 
چراكه س��ازمان مديريت بحران اگر بخواهد در اين 
س��وله ها دپوي اقلام غذايي داشته باشد بايد مرتبا 
انبارگرداني كند كه منابع لازم آن در دسترس نيست. 
نظري با بيان اينكه مشخص نيست كه در زمان وقوع 
حادثه مردم به اين سوله ها دسترسي داشته باشند يا 
نه و آيا مايل باشند در اين سوله ها اسكان يابند، افزود: 
حالا در شرايط فعلي كه شاهد فقر بالاي حركت در 
جامعه به خصوص زنان هستيم چگونه مي توان اين 
مراكز ورزشي را تعطيل كرد. رييس كميته ورزش 
شوراي شهر تهران با بيان اينكه تنها 30درصد مردم 
جامعه ورزش مي كنند كه آمار كمي اس��ت افزود: 
ورزش بايد تقويت شود نه اينكه به بهانه استفاده فضا 
براي مديريت بحران اين فضا را از دست بدهيم.وي 
در عين حال از بازپس گيري س��وله ها از برنامه هاي 
تلويزيوني يا كاربري هايي مانند شهربازي استقبال 
كرد و گفت: قرارگرفتن لوازم ورزش��ي سبك و قابل 
جمع آوري مشكلي را در اين سوله ها ايجاد نخواهد 
كرد؛ چرا كه در هنگام بروز بحران و حوادث مي توان 
در عرض چند دقيقه اين لوازم را جمع آوري كرده و 

كاربري فضا را تغيير داد.

آغاز ساخت پلاسكوي جديد 
بر اساس مصوبه ماده 5

سخنگوي شوراي شهر تهران گفت: ساخت ساختمان 
جديد پلاسكو بايد بر اساس مصوبه ماده 5 و برگرفته از 
كيفيتي ارزشمند و يادمان شهداي آتش نشان پروانه 

ساخت گرفته و مراحل احداث آن اجرايي شود.
به گزارش فارس علي اعطاء، درباره ساخت ساختمان 
پلاسكو اظهار داشت: مساله پلاسكو بين مالك و كسبه 
است و اگر كار به تعويق مي افتد مسوول مستقيم آن 

شورا و شهرداري نيست.
سخنگوي ش��وراي ش��هر تهران با تأكيد بر اينكه 
كميسيون ماده 5 بررس��ي هاي خود را انجام داده و 
هم اكنون سطح اشتغال، ارتفاع و طبقات ساختمان 
جديد پلاسكو مشخص ش��ده است،  گفت: براي ما 
مهم است كه كسبه آسيب ديده ساختمان پلاسكو 
مشكل شان حل شود و نبايد فراموش كنيم كه مالك 
مش��خصي دارد و بايد اقدامات لازم را انجام دهد.در 
حال حاضر بايد طرحي بر اس��اس مصوبه ماده 5 در 
خصوص ساختمان جديد پلاسكو به تصويب برسد 
و نس��بت به دريافت پروانه اقدام كنند. س��خنگوي 
شوراي شهر تهران گفت: بر اساس مصوبه شوراي عالي 
شهرسازي بايد طرح ارايه شده در خصوص ساختمان 
جديد پلاسكو بر اساس يك رويداد و آن هم فداكاري 
آتش نشانان باشد و در همين خصوص نيز مسابقه اي 
برگزار شد و طرح هايي ارايه دادند كه بايد يكي از آنها 
به تصويب برسد و بر اساس آن كه برگرفته از كيفيت 
ارزشمند و يادمان آتش نشانان باشد ساخت ساختمان 

جديد پلاسكو آغاز شود.

تداوم نرخ گذاري پروازهاي 
خارجي با »ارز نيما« 

رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مس��افرتي از 
تداوم محاسبه نرخ بليت پروازهاي خارجي با ارز 

»نيما« خبر داد.
به گزارش ايسنا، با گذشت يك هفته از فروش بليت 
پروازهاي خارجي به ن��رخ ارز نيما )9700 تومان(، 
روز گذش��ته آژانس هاي مس��افرتي و سامانه هاي 
رزرواسيون بليت هواپيما با ارسال پيامك و انتشار 
اطلاعي��ه اي به اس��تناد بيانيه هاي ش��ركت هاي 
هواپيمايي خارجي اعلام كردند؛ نرخ تبديل ارز بليت 
پروازهاي خارجي از روز چهارشنبه، 25 مهرماه به 
حالت قبل برمي گردد و ب��ا نرخ پايه 13 هزار و 800 
تومان محاسبه مي ش��ود، اما در نتيجه جلسه هاي 
اخي��ر ش��ركت هاي هواپيمايي داخلي، س��ازمان 
هواپيمايي جمهوري اس��لامي ايران و تشكل هاي 
صنفي گردشگري اعلام شد: نرخ تبديل ارز همچنان 

بر مبناي سامانه »نيما« محاسبه مي شود.
حرمت الله رفيعي، رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات 
مسافرتي ايران با اشاره به نتايج جلسات شركت هاي 
هواپيمايي به ايسنا گفت: تمام شركت هاي هواپيمايي 
داخلي و خارجي ملزم ش��ده اند بلي��ت پروازها در 
مس��يرهاي خارجي را با بر مبن��اي ارز نيما اعلام و 
محاسبه كنند. او نسخه اي از بليت هاي صادر شده  
چهارشنبه 25 مهرماه كه بر مبناي ارز نيما به قيمت 
حدودي 9731 تومان فروخته شده را در اختيار ايسنا 
قرار داد و با اس��تناد به اظهارات اخير رييس سازمان 
هواپيمايي اظهار كرد: پرواز خارجي همچنان گران 
است، اما آن طور كه رييس سازمان هواپيمايي اعلام 
كرده اند نرخ پايه محاسبات بليت هواپيما به زودي به 
كانال 8 هزار تومان وارد مي شود كه اميدواريم با اجراي 

اين تصميم، قيمت ها پايين تر   آيد.
رفيعي درباره تاثير اين اقدام بر كاهش نرخ تورهاي 
گردشگري خارجي گفت: كاهش قيمت بليت هواپيما 
تاثير زيادي بر نرخ تمام ش��ده تورهاي گردشگري 
مي گذارد كه اميدوارم با تغييرات صورت گرفته، بازار 

گردشگري از اين ركود خارج شود.

۳۷ درصد پروازهاي تابستان با تاخير انجام شديك سال حبس در انتظار مخدوش كنندگان پلاك خودرو
كارنامه ايرلاين ها در فصل داغرييس پليس راهور تهران بزرگ: اجراي فاز دوم LEZ را تضمين مي كنيم

گروه راه و شهرسازي|
به گفته رييس پليس راهور تهران بزرگ مجازات افرادي 
كه اقدام به دستكاري پلاك خود كنند مجازاتشان 6 ماه 
تا يكسال حبس است، البته اين علاوه بر جريمه هايي 
است كه صورت مي گيرد. سردار مهماندار، رييس پليس 
راهور تهران بزرگ در نشست خبري مشترك شهرداري 
تهران و پليس درباره آغاز فاز دوم طرح كاهش آلودگي 
ه��وا )LEZ( ك��ه از اول آبان اجرايي مي ش��ود، گفت: 
آلودگي هوا و ترافيك دو معضل اساسي كلان شهر تهران 
است و طبيعي اس��ت در هر دو حوزه نيازمند اقدامات 
جدي هس��تيم. وي با بيان اينكه در بحث آلودگي هوا 
مصوبات قانون��ي زيادي وجود دارد گفت: قطعا نيروي 
انتظامي ب��ا متخلفيني كه فاقد معاينه فني هس��تند 
برخورد مي كند. به گزارش فارس، مهماندار با اشاره به 
اينكه موضوع سلامت شهروندان قابل اغماض نيست، 
گفت: در اين زمينه نيروي انتظامي ورود جدي مي كند. 
رييس پليس راهور تهران بزرگ با بيان اينكه دوربين ها 
خودروهايي كه فاقد معاينه فني باشند را روزانه 50 هزار 
تومان جريمه مي كنند، گفت: به عنوان مثال، اگر فردي 
10 روز تردد كند بايد 500 هزار تومان جريمه دهد. وي 
با بيان اينكه در تمامي معابر ش��هر تهران اعمال قانون 
صورت مي گيرد، گفت: حتي دوربين هايي كه كد اخذ 
جريمه معاينه فني را نداشتند به اين كد مجهز شدند. 
به گفته مهماندار امكان ندارد از اين پس خودرويي در 
معابر تهران حركت كند و توس��ط اين دوربين ها ديده 

نشود و قطعاً اغماضي براي متخلفين وجود ندارد.
وي در خصوص افرادي ك��ه پلاك هاي خود را مخدوش 
مي كنند گفت:  قطعا عده اي هستند كه قانون را دور مي زنند 
و ما هم با آنها برخورد مي كنيم كه تعداد آنها بالا نيس��ت 
كسي كه پلاك خود را مي پوشاند مرتكب جرم مي شود و 
ما روزانه تعداد زيادي پرونده براي اين افراد درست مي كنيم 
و قطعا اين افراد بر اساس قانون مجازات مي شوند. به گفته 
رييس پليس راهور تهران بزرگ، مجازات افرادي كه اقدام 
به دستكاري پلاك خود كنند 6 ماه تا يكسال حبس است 

البته اين علاوه بر جريمه هايي است كه صورت مي گيرد.
وي در خصوص معاينه فني خودروها گفت: خودروهايي 
كه 4 سال از توليدشان مي گذرد بايد براي دريافت معاينه 
فني مراجعه كنند كنترل هاي ميداني صورت مي گيرد و 

اگر خودرويي معاينه فني داشته باشد اما به هر دليلي دودزا 
به آن خودرو پلاك تعميري مي دهند و بعد از 48 حق تردد 
ندارد و اگر تردد كند به پاركينگ منتقل مي شود. مهماندار 
در خصوص معاينه فني جعلي گفت: ممكن است يكسري 
افراد س��ودجو براي فروش معاينه فني مراجعه كنند اما 
تأكيد مي كنم اطلاعات تمام كساني كه به مراكز معاينه 
فني مراجعه مي كنند ثبت و از آنها عكس گرفته مي شود و 
اين افراد اطلاعاتشان در سيمفا ثبت مي شود درصورتي كه 
معاينه فني جعلي داشته باشند سوابقي در سامانه ندارند و 
آنها جريمه مي شوند. وي گفت: در 6 ماه اول امسال بيش از 
يك ميليون ثبت تخلف معاينه فني داشته ايم و همچنين 
20 هزار مورد خودروي دودزا داشته ايم كه با آنها برخورد 
شده اس��ت. مهماندار همچنين در پاس��خ به اينكه پول 
جريمه هاي معاينه فني چه مي شود،  گفت: تمام مبالغ 
جريمه اي به حس��اب خزانه مي رود و هيچ چيز در دست 

نيروي انتظامي نيست.

   تضمين براي اجراي طرح كاهش آلودگي
وي در خص��وص اجراي ط��رح كاهش از ابت��داي آبان 
گفت: تضمي��ن مي دهيم كه اين طرح انجام مي ش��ود 
و ما براي اجرا در كنار ش��هرداري هس��تيم و از ابتداي 
آبان خودروه��اي فاقد معاينه فني جريمه مي ش��وند. 
رييس پليس راهور تهران بزرگ همچنين در خصوص 
بخشش برخي از جرايم گفت: در نيروي انتظامي و پليس 
بخششي در جرايم وجود ندارد اما اگر كسي اعتراض به 
جرايم داشته باشد و مستنداتي ارايه كند كه جريمه اش 

درست نبوده آن را اصلاح مي كنيم.
مهماندار تأكيد كرد: سازمان هاي دولتي هم بدانند كه اگر 
بخواهند خودروي جديدي را شماره گذاري كنند قبل از 

آن بايد تمام بدهي هايشان را پرداخت كنند.

   افزايش 4 برابري دوربين هاي نظارتي
 محس��ن پورس��يدآقايي معاون حمل ونق��ل و ترافيك 
شهرداري تهران نيز در اين نشست خبري با اشاره به اينكه 
تهران دو معضل اساس��ي دارد نخست ترافيك و ديگري 
آلودگي هوا گفت: نيمه دوم س��ال آزم��ون جدي براي 
ماس��ت كه ببينيم چگونه مي توانيم آن را كنترل كنيم. 
وي ادامه داد: تم��ام ورودي هاي تهران مجهز به دوربين 

ش��دند كه معاينه فني خودروها را كنت��رل مي كنند. از 
روز اول آبان هر خودرويي كه به تهران وارد ش��ود و در هر 
مسيري تردد كند، معاينه فني آن بررسي مي شود. اين 
كنترل شامل خودروهاي سواري، كاميون ها و اتوبوس ها 
خواهد بود. معاون شهردار تهران تاكيد كرد: دوربين هاي 
بررس��ي كننده طرح تهران در طول اين طرح چهاربرابر 
ش��ده و از 300 دوربين به 1240 دوربين افزايش يافته 
اس��ت.  پورس��يدآقايي با بيان اينكه تاكنون 19 اتوبوس 
دودزا توس��ط مردم گزارش ش��ده اس��ت ك��ه از طريق 
جي پي اس نصب شده روي آنها شناسايي و مورد بازبيني 
در معاينه فني قرار گرفته اند گفت: اين كنترل از ابتداي 
آبان بر روي ساير خودروهاي ديزلي نيز انجام خواهد شد 
و مردم مي توانند آلودگي  آنه��ا را گزارش كنند. معاونت 
حمل ونقل و ترافيك ب��ا تاكيد بر اينكه تردد خودروهاي 
دودزا تضييع حق مردم اس��ت. اميدوارم با اطلاع رساني 
و همكاري مردم از ت��ردد خودروهاي دودزاد جلوگيري 
شودگفت: با اقدامات انجام شده اميدواريم با شرايط جوي 
سال گذشته، امسال شرايط جوي بهتري داشته باشيم. 
وي با بيان اينكه از يك ميليون خودروي مراجعه كننده 
از ابتداي سال، حدود 35 درصد موفق به دريافت معاينه 
فني برتر شده اند، گفت: هرخودرويي كه وارد مراكز معاينه 
فني تهران مي ش��ود بصورت پيش فرض معاينات برتر 
انجام مي شود و در صورتي كه نتواند پاس كند، معاينات 
معمولي بر آن اعمال مي شود. حسيني منش با بيان اينكه 
از اقدامات ديگر معاونت حمل و نقل ترافيك، راه اندازي 
خودروهاي بررس��ي سيار كنترل ترافيك در سطح شهر 
تهران است گفت: تعداد خطوط سيار معاينه فني به عدد 
5 در تهران خواهد رسيد وبه زودي مراكز معاينه فني به 15 
عدد مي رسد. وي با بيان اينكه بسياري از خودروها معاينه 
فني دريافت مي كنند، اما پايداري اين خودروها در طول 
سال ثابت نيست و نمي توانند استاندارد لازم را حفظ كنند 
گفت: اكيپ مشتركي با همكاري پليس راهور به بررسي 
خودروهاي ديزلي به صورت س��يار پرداختند كه از 536 
خودرويي بررسي شده تعداد، 467 خودرو، معاينه فني 
داشتند.  به گفته حسيني منش 21 تا 25 درصد ناوگاني 
كه به صورت سيار بررسي شده نتوانستند شرايط را حفظ 
كنن��د گفت:  از اين تعداد 120 عدد اتوبوس ش��هرداري 

تهران بود كه دو اتوبوس فك پلاك شدند.

نگاه��ي به گزارش تاخيرهاي تابس��تاني ش��ركت هاي 
هواپيمايي نش��ان مي ده��د 37 درص��د كل پروازهاي 
تابستاني با تاخير انجام شده است. همچنين بررسي روند 
تعداد پروازها نشان مي دهد كه با افزايش ناگهاني قيمت 
بليت هواپيما در مرداد ماه، تعداد پروازهاي انجام ش��ده 
در شهريور امسال نس��بت به تير ماه 347 سورتي پرواز 
معادل 6.2 درصد كاهش داشته است. سازمان هواپيمايي 
كشوري گزارش عملكرد داخلي شركت هاي هواپيمايي 
از نظر انجام پروازهاي به موقع يا تأخيردار را اعلام كرد.  بر 
اساس اين گزارش در تيرماه، شركت هواپيمايي آسمان با 
انجام 52 درصد از پروازهاي خود به صورت تأخير دار، رتبه 
نخس��ت تأخيرهاي پروازي را كسب كرد. اين شركت در 
تيرماه امسال 820 پرواز به مبدأ يا مقصد فرودگاه مهرآباد 
انجام داد كه از اين تعداد 393 پرواز ش��امل 48 درصد به 
موقع و 427 پرواز مع��ادل 52 درصد را با تأخير به پايان 
رسانده است. پس از آسمان شركت هواپيمايي آتا با انجام 
نيمي از پروازهاي خود به صورت تأخير دار در رتبه دوم اين 
ليست قرار گرفته است. اين شركت در تيرماه از مجموع 
504 س��ورتي پرواز، 251 پرواز را به موقع و 253 پرواز را 
با تأخير به اتمام رس��انده است. ايران اير نيز با داشتن 48 
درصد تأخير در مجموع پروازهاي خود سومين ايرلاين پر 
تأخير در پروازهاي داخلي تيرماه اعلام شده است.  براساس 
اين گزارش هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران )هما( در 
نخستين ماه تابستان 700 پرواز به اتمام رساند كه 364 
پرواز معادل 52 درصد به موق��ع و 336 پرواز معادل 48 
درصد با تأخير انجام ش��د. براساس اين گزارش، شركت 
هواپيمايي آسمان با كس��ب 19 درصد از كل پروازهاي 
تأخير دار اين ماه در رتبه نخست قرار گرفته است. ايران اير 
با 15 و زاگرس با 12 درصد در رتبه هاي بعدي اين گزارش 
قرار دارد. گفتني اس��ت در تيرماه بهترين عملكرد به دو 
شركت هواپيمايي پويا با 4 و معراج با 10 درصد تأخير تعلق 
گرفته كه كمترين ميزان پروازهاي تأخير دار در تيرماه را به 
دست آورده است. همچنين هواپيمايي ماهان با انجام 683 
پرواز داخلي در تيرماه كه 151 پ��رواز معادل 22 درصد 
پروازهاي با تأخير و 532 پرواز معادل 78 درصد پروازهاي 
به موقع بوده است، سومين شركت از نظر بهبود عملكرد 
پروازهاي داخلي اعلام شده است. بر اساس اين گزارش، 
در اين ماه )تيرماه( 5 هزار و 526 سورتي پرواز داخلي در 

كش��ور )به مبدأ يا مقصد مهرآباد( انجام شد كه 3 هزار و 
309 پرواز )معادل 59 درصد( آنها به موقع و 2 هزار و 217 

پرواز )معادل 41 درصد( با تأخير انجام شد.

   آمار تاخيرهاي پروازي مردادماه
براس��اس اين گزارش عملكرد شركت هاي هواپيمايي در 
مردادماه نيز از س��وي س��ازمان هواپيمايي اعلام شده كه 
براين اس��اس شركت هواپيمايي آسمان اگرچه نسبت به 
تيرماه عملكرد بهتري در كاهش تأخيرهاي پروازي داشته 
است اما با كسب 47 درصد تأخيرات پروازي در پروازهاي 
داخلي دومين ماه تابستان، رتبه نخست اين ليست را به خود 
اختصاص داده اس��ت.   اين شركت در مردادماه 902 پرواز 
داخلي داشت كه 476 پرواز معادل 53 درصد و 426 پرواز 
معادل 47 درصد با تأخير انجام شد. هواپيمايي زاگرس و 
ايران اير مشتركاً با كسب 41 درصد پرواز تأخير دار در رتبه 
دوم قرار گرفتند با اين تفاوت كه هما از مجموع 675 پرواز 
خود در مردادماه 399 پرواز معادل 59 درصد را به موقع و 
276 پرواز معادل 41 درصد را با تأخير به پايان رساند ولي 
زاگرس اير در اين ماه 593 س��ورتي پرواز داخلي انجام داد 
كه 348 پرواز آن )59 درصد( به موقع و 245 )41 درصد( با 

تأخير به اتمام رسيده است.

   آمار تاخيرات پروازي شهريور ماه
بنا به اعلام سازمان هواپيمايي كشوري بيشترين ميزان 
تأخيرات پروازي شهريورماه را شركت هواپيمايي ايران 
اير تور با كسب 47 درصد تأخير پروازي كسب كرد. اين 
شركت 291 پرواز در شهريور ماه به مبدأ يا مقصد مهرآباد 
داشت كه 155 پرواز معادل 53 درصد را در زمان مقرر و 
136 پرواز را معادل 47 درصد با تأخير به اتمام رس��انده 
است. شركت هواپيمايي آسمان نيز در اين ماه با داشتن 
45 درصد پرواز تأخير دار رتبه دوم شركت هاي هواپيمايي 
داخلي از نظر ميزان تأخيرات پروازي را كس��ب كرد. اين 
ش��ركت از مجموع 855 پرواز انجام شده در سومين ماه 
فصل گذش��ته 467 پرواز معادل 55 درصد را به موقع و 
388 پرواز معادل 45 درصد را ديرتر از زمان مقرر به پايان 
رساند. بطور كلي شركت آسمان در اين ماه همانند ماه قبل 
از آن با داشتن سهم 22 درصدي تأخيرات پروازي از كل 

پروازهاي انجام شده در اين ماه را به خود اختصاص داد .
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سراشيبي فرود پول خارجي
تعادل|

»سرمايه هاي خارجي نيامده از ايران رفتند.« بر اساس 
تازه ترين آمارهاي وزارت صنعت، ميزان سرمايه گذاري 
خارجي مصوب شده در سه بخش »صنعت، معدن و 
تجارت« تا پايان مرداد ماه س��ال جاري در 32 پروژه 
معادل ۵۸۰ ميليون و ۷۰۰ هزار دلار گزارش شده كه 
در مقايسه با مدت مشابه سال قبل با افت ۶۸.3 درصدي 
روبرو شده است. كاهش جذب سرمايه در اين بخش ها، 
اما در حالي رخ داده كه آمارهاي تجمعي پايان س��ال 
139۶ در مقايس��ه با س��ال 139۵ نشان دهنده رشد 
در اين زمينه بوده اس��ت. براين اساس، تحليل آمارها 
حكايت از اي��ن دارد كه روند نزولي س��رمايه گذاري 
خارجي در اين س��ه بخش، از ابتداي س��ال 139۷ و 
احتمالا بروز ركود در اقتصاد كشور آغاز شده است. اما 
بررسي هاي آسيب شناختي در حالي از عواملي همچون 
»بالا بودن ريسك تجاري ايران«، »قوانين غيرشفاف«، 
»نبود گارانتي دولتي«، »مشكل ويزاي سرمايه گذاران 
خارجي«، »نبود امنيت اقتصادي«، »نبود آموزش هاي 
كافي« و »پرداخت غرامت در شرايط مواجهه با زيان«، 
به عنوان اصلي ترين دلايل عدم تمايل سرمايه گذاران 
خارجي براي ورود به ايران خبر مي دهند كه وضعيت 
سرمايه گذاري ها در ماه هاي آينده مي تواند حتي بدتر 
هم باشد. به طوري كه عضو كميسيون سرمايه گذاري 
اتاق بازرگاني ايران معتقد است با توجه به روند اتخاذ 
تصميمات متناقض و غيركارشناسي در ماه هاي اخير 
و خروج اقتص��اد از مدار پيش بيني پذيري، افت ۶۸.3 
درصدي در جذب پول خارجي دراين سه بخش حتي 
خوش بينانه بوده اس��ت. حتي در چنين وضعيتي نه 
تنها س��رمايه جديدي به اقتصاد تزريق نخواهد شد، 
بلكه ش��اهد فرار س��رمايه از داخل كشور به خارج نيز 

خواهيم بود. 

  5 ماه، 580 ميليون دلار
بررسي جداول آماري وزارت صنعت، معدن و تجارت 
از تصويب ۵۸۰ ميليون و ۷۰۰ هزار دلار سرمايه گذاري 
خارجي در طرح هاي صنعتي، معدني و تجاري از ابتداي 
امس��ال تا پايان م��رداد ماه حكاي��ت دارد. اين ميزان 
س��رمايه گذاري خارجي مربوط به 32 طرح صنعتي، 
معدني و تجاري اس��ت كه در مدت ياد شده در هيات 
سرمايه گذاري خارجي به تصويب رسيده است. پيش 
از اين اما افروز بهرامي، مديركل دفتر س��رمايه گذاري 
خارجي وزارت صنعت، معدن و تجارت از تصويب 3۵۰ 
ميليون دلار س��رمايه گذاري خارجي از آغاز امسال تا 
چهارمين روز از م��رداد ماه در بخش صنعت، معدن و 
تجارت خبر داده بود و آن را مربوط به سرمايه گذاري 
در 23 پروژه عنوان كرده بود كه مراحل انتخاب زمين، 
ثبت شركت و مجوز سرمايه گذاري را طي كرده بودند. 
البته تلاش »تعادل« براي درياف��ت جزييات آماري 
جذب سرمايه گذاري خارجي در اين بخش ها، با عدم 

پاسخگويي افروز بهرامي مسوول مربوطه، ناكام ماند.

از ديگر سو، بر اساس آخرين گزارش كنفرانس توسعه 
و تجارت سازمان ملل متحد )آنكتاد(، در سال 2۰1۷ 
ميلادي ايران توانس��ته ميزان جذب سرمايه گذاري 
خارجي خود را ۵۰ درصد افزايش دهد و به ۵ ميليارد و 
19 ميليون دلار برساند. همچنين بر اساس جديدترين 
گزارش بانك جهاني، نرخ رش��د اقتصاد ايران در سال 
گذشته ميلادي برابر 3.۸ درصد بوده است؛ اين بانك 
از تورم بالا، نوسان نرخ ارز و تحريم هاي امريكا به  عنوان 
عواملي نام برده كه سبب مي شود رشد اقتصادي كشور 
در دو س��ال آينده كاهشي باش��د اما بنا بر پيش بيني 
كارشناسان بانك جهاني، اقتصاد ايران بار ديگر از سال 
2۰2۰ ميلادي در مدار صعودي قرار خواهد گرفت. به 
اين ترتيب، چنانچه ايران بتواند روند كنوني اقتصادي را 
مديريت كند، چشم انداز جذب سرمايه هاي خارجي در 

دو سال آينده، چندان هم تيره و تار نيست.

  سقوط جذب سرمايه در صنعت
براساس گزارش »تعادل« و مطابق آمار وزارت صنعت، 
حجم كل س��رمايه گذاري خارجي در بخش صنعت، 
معدن و تجارت تا پايان مرداد ماه س��ال جاري معادل 
۵۸۰ ميليون و ۷۰۰ هزار دلار بوده كه در قياس با رقم 
يك ميلي��ارد و ۸29 ميليون و ۸۰۰ هزار دلاري مدت 
مشابه سال قبل با افت ۶۸.3 درصدي روبرو شده است. 
بر اساس اين گزارش، تعداد طرح هاي صنعتي، معدني 
و تجاري مصوب در هيات س��رمايه گذاري خارجي تا 
پايان مردادماه سال جاري 32 مورد بوده و اين درحالي 
است كه تعداد پروژه ها در مدت مشابه سال گذشته نيز 
همين تعداد بوده است. بر اين اساس در تعداد طرح ها 
تغييري رخ نداده اما ميزان سرمايه گذاري افتي معادل 

۶۸.3 درصد را تجربه كرده است.
از ديگر سو، به نظر مي رسد روند نزولي سرمايه گذاري 
خارجي در بخش صنعت، مع��دن و تجارت، حتي در 
ماه هاي ابتدايي س��ال جاري هم قابل رديابي باش��د. 
براس��اس آمارهاي پيش��ين، در 4 ماه نخس��ت سال 
جاري نيز س��رمايه گذاري خارجي و تعداد طرح هاي 
مصوب هيات س��رمايه گذاري خارجي در طرح هاي 
صنعتي، معدني و تجاري در كشور شاهد روند كاهشي 
قابل توجهي بوده است. در 4 ماه ابتدايي سال جاري، 24 
طرح به تصويب هيات سرمايه گذاري رسيده كه حجم 
كل سرمايه گذاري در اين طرح ها 349.1 ميليون دلار 
بوده است. اين حجم سرمايه گذاري در حالي امسال در 
بخش صنعت مصوب ش��ده كه ميزان سرمايه گذاري 
خارجي مصوب در 4 ماهه نخست سال گذشته ۷۷۵.3 
ميليون دلار بوده است. كاهش سرمايه گذاري خارجي 
در اين حوزه ها اما در حالي رخ داده كه آمارهاي تجمعي 
پايان سال 139۶ در مقايسه با سال 139۵، نشان دهنده 
رشد در اين زمينه بوده است. بنابراين، مي توان نتيجه 
گرفت كه روند نزولي سرمايه گذاري خارجي در بخش 
صنعت، معدن و تجارت، از ابتداي س��ال 139۷ آغاز 

شده است.

  روياهايي كه تعبير نشد
يكي ديگر از روندهاي قابل پيگيري در جريان سرمايه گذاري 
خارجي در بخش صنعت، مع��دن و تجارت، عدم تحقق 
برنامه ريزي ها براي جذب س��رمايه گذاري هاي خارجي 
است. براساس آمارهاي دفتر سرمايه گذاري خارجي وزارت 
صنعت، مقايسه داده هاي پايان س��ال 139۶ در قياس با 
آمارهاي پايان سال 139۵، نشان دهنده رشد ۷۵ درصدي 
در زمينه سرمايه گذاري خارجي در بخش صنعت است. بر 
اين اس��اس، در حالي كه جذب سرمايه خارجي در بخش 
صنعت در پايان سال 139۶ به حدود 4 ميليارد دلار رسيده 
بود، اين ميزان در پايان سال 139۵ تنها حدود 2 ميليارد 
دلار بوده است. البته مطابق آمارها، حجم كل سرمايه گذاري 
خارجي مصوب در بخش صنعت، مع��دن و تجارت طي 
سال 139۶ نسبت به سال 139۵ با افت روبرو شده است. 
وضعيت طرح هاي صنعتي، معدن��ي و تجاري مصوب در 
هيات سرمايه گذاري خارجي به گونه اي است كه تعداد اين 
طرح ها تا پايان سال 139۶، برابر ۸۸ مورد بوده كه در قياس 
با ۷1 طرح مصوب در سال 139۵ با رشد 23.9 درصدي در 
تعداد همراه شده است. اما حجم كل سرمايه گذاري خارجي 
مصوب در هيات س��رمايه گذاري خارجي در سال 139۶ 
معادل حدود 4 ميليارد دلار بوده كه نسبت به ۵.1 ميليارد 
دلار سرمايه گذاري خارجي صورت گرفته در مدت مشابه 
سال 139۵ با افت 31.4 درصدي مواجه شده است. اين افت 
البته چندان از روندهاي جهاني جدا نبوده است، به گونه اي 
كه جذب سرمايه هاي خارجي در تمامي بخش ها )از جمله 

صنعت، معدن و تجارت( طي اين مدت در ايران مثبت بوده 
است، حال آنكه روند جهاني، همراه با افت بوده است. بر اين 
اساس، آمارهاي جهاني نشان مي دهد در سال 2۰1۶ ايران 
در كل بخش ها در جذب سرمايه گذاري خارجي نسبت به 
سال 2۰1۵ حدود ۶4 درصد رشد داشته در حالي كه اين 

شاخص در كل جهان منفي بوده است.

  رديابي افول جذب سرمايه
اكنون اما اين پرسش به ميان مي آيد كه چرا ايران، حتي 
در دوران پسابرجام نتوانسته سرمايه هاي خارجي را به 
سمت بازارهاي صنعتي و معدني كشور هدايت كند؟ 
بررسي ها نشان مي دهد، عواملي همچون »بالا بودن 
ريس��ك تجاري ايران«، »قوانين غيرشفاف«، »نبود 
گارانت��ي دولتي«، »مش��كل ويزاي س��رمايه گذاران 
خارجي«، »نبود امنيت اقتصادي«، »نبود آموزش هاي 
كاف��ي« و »پرداخت غرام��ت در ش��رايط مواجهه با 
زيان« از اصلي ترين دلايل عدم تمايل سرمايه گذاران 
خارجي ب��راي ورود به بخش صنع��ت و معدن ايران 
است. اما آيا شرايط عمومي اقتصاد ايران، روند جذب 
س��رمايه گذاري خارجي در اين بخش را طي ماه هاي 
آينده، وارد مسير تازه اي خواهد كرد؟ به عقيده عضو 
كميسيون سرمايه گذاري اتاق بازرگاني ايران، كاهش 
۶۸.3 درصدي جذب سرمايه گذاري خارجي در بخش 
صنعت، معدن و تجارت بسيار كمتر از واقعيت برآورد 
شده است؛ چراكه با وجود ريسك بالاي سرمايه گذاري 

در ايران، در زمينه سياس��ت هاي كلي اقتصادي، طي 
ماه هاي اخير تصميماتي اتخاذ ش��ده كه وضعيت را 
در آينده اي نه چن��دان دور، به مراتب وخيم تر خواهد 
كرد. در همين رابطه مهدي پورقاضي با اشاره به آمار 
جذب س��رمايه هاي خارجي در بخش صنعت، معدن 
و تج��ارت در گفت وگو با »تع��ادل« مي گويد: ممكن 
است در ارايه آمار جذب س��رمايه گذاري كم اظهاري 
شده باشد. زيرا كش��ور ما اساسا از نظر سرمايه گذاري 
ريسك بالايي دارد و سرمايه گذاران داخلي و خارجي 
موقعيت و شرايط اقتصادي در كشور را ضعيف تلقي 
مي كنند. از طرفي، در نبود ثبات اقتصادي و تا زماني 
كه نتوان وضعيت عمومي اقتصاد كشور را به شيوه اي 
قابل پيش بيني كرد، مي توان حدس زد كه سرمايه هاي 
خارجي حتي از اين هم كمتر به سراغ اقتصاد ما بيايند. 
او ادامه مي دهد، اگر بپرس��يم كه طي ۶ ماه آينده ارز، 
بنزين و س��اير فاكتور هايي كه بر توليد كشور دخيل 
هستند، چه قيمتي خواهند داشت، كسي نمي تواند 
پاسخگو باشد. بنابراين وقتي شاخص هاي اقتصادي 
در كشوري غيرقابل پيش بيني باشد، سرمايه جايي 
مي رود كه در آنجا امنيت سرمايه گذاري برقرار باشد. 
اتخاذ سياست هاي ارزي و ارايه بخشنامه هاي متناقض 
پي در پي عاملي بود تا ريسك سرمايه گذاري در كشور 
بيش از سال هاي گذشته بالا برود و نه فقط سرمايه اي 
به كش��ور جذب نشود كه س��رمايه هاي داخلي هم از 

كشور خارج شوند.
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تبعات نوسان نرخ ارز
 بر اقتصاد

ايسنا| عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
معتقد است كه نوسان هاي شديد نرخ ارز چه صعودي 
باشد يا نزولي، اثرات منفي بر اقتصاد دارد. فرهاد فزوني 
اظهار ك��رد: در مقاطع زماني مختلف صعود يا نزول 
دلار مي تواند هم اثر منفي و هم اثر مثبت بر اقتصاد 
داشته باشد. شرايط كلان اقتصادي كشورها نسبت به 
يكديگر و نسبت به ساير كشورهاي دنيا، تعيين كننده 
نهايي اين صعود يا نزول است. اما موضوع نوسان شديد 
قيمت دلار )يا به عبارت ديگر نوس��انات ارزش پول 
ملي(، اعم از اينكه اين نوس��ان هاي شديد، صعودي 
باشد يا نزولي، اثرات منفي بر اقتصاد دارد و هرچه اين 
نوسانات شديدتر، عميق تر و طولاني مدت تر باشند 

اثرات منفي آنها بر اقتصاد بيشتر است.
به گفته او، در حقيقت مي ت��وان گفت كه روي يك 
نمودار سه بعدي ش��امل زمان، ميزان نوسان ارزش 
دلار و نرخ رشد اقتصادي تا يك نقطه مشخص، رشد 
نوسانات ارزش دلار در كوتاه مدت و حتي بلندمدت 
اثر منفي بر نرخ رشد اقتصاد يك كشور ندارد و عملا 
رويدادي طبيعي است اما از نقطه اي به بعد افزايش 
نوسانات نرخ ارز اثر منفي در نرخ رشد اقتصادي داشته 
و اين اثر منفي با طولاني شدن دوره نوسان تشديد هم 
مي ش��ود. اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران اظهار كرد: به زبان ساده و فصيح عواملي كه در 
ايجاد مكانيسم بي ثبات كننده بازار ارز موثرند عبارتند 
از: ميخكوب كردن نرخ ارز و عدم استفاده از سياست 
نرخ ارز شناور يا شناور مديريت شده و تعديل روزانه و 
هفتگي نرخ ارز بر مبناي واقعيات اقتصاد، عدم نظارت 
بر موسس��ات مالي و اعتباري غيرمجاز و ايجاد فضا 
جهت رقابت منفي بين بانك ها و موسسات مالي است.

او افزود: همچنين تاكيد بر نرخ ارز دستوري پايين تر 
از نرخ تعادلي، تش��ويق واردكنندگان و سفته بازان 
براي خارج كردن منابع ارزي كش��ور، دلسرد كردن 
صادركنندگان با ايجاد س��قف كاذب و دس��توري 
روي حد سود آنها، برهم زدن بازار معاملات خرد ارز 
و كمك به ايجاد بازار سياه و غيره از عواملي هستند 
كه سبب ايجاد التهاب و نوسان در بازار ارز  هستند. 
فزوني تاكيد كرد: بنابراين با نگاهي دقيق در مي يابيم 
كه تلاش دولت ها براي ش��كوفايي اقتصاد كشور با 
رفع يا جلوگيري از يكي از موارد پيش گفته به نتيجه 
مطلوب نخواهد رسيد. دولت ها بايد سعي كنند كه به 
بخش عمده اي از مشكلات، كه بسيار در هم پيچيده 
و مرتبط هم هس��تند، به يك باره رسيدگي كنند و 
الويت بندي ها و برنامه ريزي هاي كلان به گونه اي باشد 

كه سياست هاي اقتصادي را نابود نكند.

 برد خودروسازان
از نابساماني  ارزي

ايسنا| عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي گفت: خودروسازان از نابساماني هاي 
نرخ ارز در كوتاه مدت سود بردند. حميد گرمابي با اشاره 
به آثار كاهش نسبي نرخ ارز بر بازار خودرويي كشور، 
گفت: اين كاهش موجب كاه��ش 3 تا ۵۰ ميليون 
توماني قيمت خودروهاي داخلي و وارداتي شد و تداوم 
اين موضوع موجب كاهش بيش از اينهاي قيمت انواع 
خودروها در بازار آزاد مي شود. اين عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس ش��وراي اسلامي با اشاره به 
تاثير نوس��انات نرخ ارز بر شركت هاي خودروسازي 
داخلي، گفت: كاهش نسبي نرخ ارز به خودروسازان 
كمك مي كند تا با افزاي��ش قيمت كمتري خودرو 
توليد كنند و اگر مش��كلات تحريم نباشد توليدات 
بيشتري داشته باش��ند كه قطعا روي بازار و قيمت 
خودرو تاثيرگذار خواهد بود. گرمابي در عين حال به 
بهره برداري خودروسازان از نابساماني هاي ارزي اشاره 
كرد و افزود: هر چند كه ممكن است خودروسازان از 
نوسانات و نابساماني هاي نرخ ارز در كوتاه مدت سود 
ببرند مثلا خودروهاي بي كيفيت شان را تا فلان تاريخ 
سال 139۸ پيش فروش كنند اما در نهايت تداوم اين 
وضعيت به نفع هيچ كس نيست بنابراين بهتر است 
بازار باثباتي داشته باشيم تا هم خودروساز تكليفش را 
با حاشيه سود بداند و هم مردم خيالشان راحت باشد و 
مدام درگير پيگيري نوسانات قيمتي خودرو نباشند. 
به گفته نماينده مردم نيش��ابور در مجلس شوراي 
اسلامي، صدور حكم اوليه ديوان لاهه، تصويب لايحه 
»سي اف تي« و افزايش اختيارات ارزي بانك مركزي 
موجب تحت تاثير قرار گرفتن متغيرهاي سياسي و 
رواني نرخ ارز و ريزش آرام قيمت ها در اين بازارها شد.

 سرمايه گذاران ايتاليايي
 در ايران مي مانند

ايرنا| مدير توسعه بازرگاني س��فارت ايتاليا در 
ايران گفت: شركت هاي ايتاليايي درخواست هاي 
زيادي براي سرمايه گذاري در ايران دارند و با وجود 
تحريم هاي امريكا در ايران مي مانند. آئوگوستو دي 
جاچينتو در نشس��ت اتاق ساري و فعالان بخش 
خصوصي مازندران اف��زود: بااين وجود همچنان 
درخواس��ت هاي زيادي از س��وي ش��ركت هاي 
ايتاليايي براي سرمايه گذاري در ايران وجود دارد 
و ما در س��فارت نيز به دنبال فراهم كردن شرايط 
سرمايه گذاري براي اين متقاضيان در ايران هستيم. 
او گفت: حدود 9۰ درصد از شركت هاي توليدي و 
صنعتي در ايتاليا را شركت هاي كوچك خانوادگي 
تشكيل مي دهند كه در ش��رايط خروج امريكا از 
برجام و تحريم يكجانبه ني��ز مي توانند در ايران 

فعاليت داشته باشند.
مدير توسعه بازرگاني سفارت ايتاليا در ايران اظهار 
داشت: ما در شرايط سخت اقتصادي نيز از ايران 
حمايت مي كنيم و تاكنون نيز حسن نيت خود را به 
اثبات رسانديم. دي جاچينتو نگراني سرمايه گذاران 
ايتالي��ا را مب��ادلات مالي و بانكي دانس��ت و ابراز 
اميدواري كرد تا اين مشكلات نيز به زودي برطرف 
شود. او با اشاره به نزديكي فرهنگي بين ايران و ايتاليا 
تصريح كرد: ما بايد از ظرفيت فرهنگي نيز براي 

گسترش مبادلات تجاري استفاده كنيم.

افزايشسرمايهگذاريشركتهايايرانيدربخشمعدنواكنشوزارتصنعتبهشكايتازيكشركتوارداتخودرو
ريي��س مركز رواب��ط عمومي و ارتباط��ات وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، ب��ا حض��ور در ميان 
تجمع كنندگان و شاكيان شركت »مفتاح رهنورد« 
اعلام كرد: ظرف هفته آينده شكايت هاي مشتريان 
اين شركت بررسي و گزارش خواهد شد. به گزارش 
شاتا، صبح روزگذشته جمعي از خريداران خودروي 
ش��ركت مفتاح رهنورد، متعلق ب��ه ميثم رضايي 
در مقاب��ل وزارت صنعت تجمع��ي را برگزار كرده 
و خواستار رسيدگي به ش��كايات خود بودند. پيام 
برازجاني با حضور در ميان تجمع كنندگان و گفت 
و ش��نود با آنها اعلام كرد، شاكيان تقاضاي خود را 
نزد بازرس سازمان صنعت، معدن و تجارت كه در 
ميان آنه��ا حضور پيدا كرده ب��ود، ثبت و پيگيري 
كنند. تجمع كنندگان كه تعدادشان به بيست نفر 
مي رسيد، با بيان انتقادات خود، خواستار رسيدگي 

وزارت صنعت به موضوع بودند. 
رييس مركز روابط عمومي در پاسخ به اين انتقادات، 
اعلام كرد كه سازمان حمايت، موضوع كلاهبرداري 
اين شركت و شركت هاي مشابه را در دست پيگيري 
دارد و پيوند دادن موضوع مديرعامل شركت مفتاح 

رهنورد، يعني ميثم رضايي به وزير صنعت از حيث 
به حاشيه راندن اصل موضوع يعني تخلف از قرارداد 
و برخ��ورد با متخلف صورت گرفته اس��ت. چرا كه 
نهاد رسيدگي كننده به شكايات، سازمان تعزيرات 

حكومتي يا قوه قضاييه است.
ش��ايان ذكر اس��ت كه واردات خودروي خارجي 
به كش��ور نياز به مجوز نداش��ته و ن��دارد، بلكه بر 
اس��اس مقررات، واردات آن، آزاد ي��ا ممنوع بوده 
است. بر همين اس��اس، واردات خودروي خارجي 
از تيرماه س��ال 9۶ با تصميم وزي��ر وقت صنعت، 
معدن و تج��ارت، ممنوع بوده ك��ه اين ممنوعيت 
در دول��ت دوازدهم هم ادامه پيدا كرده اس��ت. در 
رابطه با موضوع ميثم رضايي هم تاكيد مي ش��ود 
كه نامبرده هيچگاه حكم مش��اوره از وزير صنعت، 
نداش��ته و فعاليت هاي او ب��راي واردات خودرو با 
كس��ب مجوز در دوره وزارت محمد شريعتمداري 
نبوده است.چرا كه بدوا هرگونه واردات خودروري 
خارجي ممنوع بوده است. به همين دليل آنچه به 
عنوان تصوير از پاراف وزير در نامه ميثم رضايي به 
ش��ريعتمداري در فضاي مجازي منتشر مي شود، 

صرفا يك درخواست به مثابه درخواست هاي متعدد 
و مشابهي است كه به صورت روزانه به وزير ارجاع 
شده و از آن طريق به معاونت ها منعكس مي شود تا 
پس از بررسي براساس ضوابط و مقررات، در صورت 
لزوم، اقدام لازم صورت بگيرد. اما مشخصا در مورد 
ميثم رضاي��ي و درخصوص آن نام��ه هيچ اقدامي 
صورت نگرفته اس��ت. در همي��ن رابطه، غلامرضا 
صارميان، مديركل امور حقوقي و تعزيرات سازمان 
حمايت از نامه نگاري خود با دادس��تان كل استان 
تهران خب��ر داد. او در اين نامه كه به تاريخ هفدهم 
ش��هريور ماه س��ال جاري نوشته ش��ده، از عباس 
جعف��ري دولت آبادي خواس��ته تا دس��تور دهد با 
تخصيص شعبه ويژه در رسيدگي و تعيين تكليف 
ش��كواييه هاي مطروحه مطابق ب��ا قانون مجازات 
اسلامي رس��يدگي و تس��ريع لازم به عمل آيد. در 
نامه صارمي همچنين به ميزان تعداد شكايت ها از 
شركت هاي خودروسازي اشاره و اعلام شده است 
كه شعب تعزيرات به دليل نقض بعضي از احكام در 
ديوان عدالت اداري، يا صلاحيت حقوقي خود را به 

رسميت نمي شناسند يا حكم به برائت مي دهند.

مدير اقتصادي و توسعه سرمايه گذاري ايميدرو، از افزايش 
سرمايه گذاري شركت هاي ايراني در بخش معدن خبر داد 
و افزايش نرخ دلار را تهديد و فرصت همزمان براي حضور 
سرمايه گذاران خارجي در كش��ور دانست. امير صباغ در 
گفت وگو با ايسنا گفت: افزايش نرخ دلار باعث شده شمار 
زيادي از صنايع زيان ده شوند، اما در حوزه نفت، پتروشيمي 
و معادن كه محصولات آنها صادراتي است و با دلار فروخته 
مي شود، شاهد رشد درآمد بوديم. او افزود:  افزايش درآمد 
باعث توسعه سرمايه گذاري  در بخش معدن شده به طوري كه 
در حال حاضر فعاليت هاي اكتشافي و سرمايه گذاري هاي 
كوچك و متوسط توسط شركت ها رو به افزايش است و اين 
سرمايه گذاري ها عمدتا  از محل درآمد خود شركت ها است 

و در آنها از منابع مالي بانك ها استفاده نمي شود.
به گفته صب��اغ، در ح��ال حاضر به ج��اي فاينانس هاي 
بين الملل��ي، توليدكنن��دگان داخل��ي در بخش معدن 
سرمايه گذاري مي كنند و افزايش قيمت دلار نيز باعث شده 
طرح هاي توسعه به تعداد محدودي تعريف شوند. او با بيان 
اينكه سرمايه گذاري خارجي در حوزه معدن هميشه محدود 
بوده و در حال حاضر جذب سرمايه  خارجي سخت تر هم 
شده است، گفت: در حوزه معدن تاكنون سرمايه گذار بزرگ 

نداشتيم و تنها پنج سرمايه گذار كوچك به صورت فردي در 
بخش فولاد، فروآلياژ و واحدهاي كوچك كنسانتره فعاليت 
مي كنند. صباغ با اشاره به اينكه سرمايه گذاري هاي كوچك 
متاثر از شرايط هس��تند و به راحتي مي توانند كارشان را 
متوقف كنند، اظهار كرد: حجم مالي پروژه هاي خارجي نهايتا 
شش ميليون دلار است بنابراين اين پروژه ها خيلي كوچك 
هستند و سرمايه گذاري خارجي محسوب نمي شوند. به 
گفته او با توجه به كاهش ارزش پول ملي و ارزان تمام شدن 
نيروي كار، انرژي و حمل ونقل، سرمايه گذاري در ايران براي 
افراد خارجي به صرفه است بنابراين با وجود اينكه اين افراد 
از جانب كشورهاي خودشان براي خروج از ايران تحت فشار 
قرار مي گيرند و مشمول محدوديت بانكي مي شوند، باز هم 
به كار خود ادامه مي دهند. صباغ با بيان اينكه كاهش ارزش 
ريال همزمان براي كشور فرصت و تهديد محسوب مي شود، 
اظهار كرد: در حال حاضر افراد زيادي از كشورهاي مختلف 
به سرمايه گذاري در ايران تمايل دارند چراكه همه چيز براي 
آنها ارزان و استراتژي آنها نيز برخلاف شركت ها، كوتاه مدت 
است. او خاطرنشان كرد: اما اين وضعيت در مورد شركت ها 
صدق نمي كند، چراكه شركت ها استراتژي بلندمدت دارند 

و اقدام به سرمايه گذاري به نفع آنها نيست.

معاون سازمان توسعه تجارت ايران گفت: از بيش از 23 
ميليارد دلار صادرات غير نفتي كش��ور تنها حدود ۶.۷ 
ميليارد دلار به كشور برگشته و در سامانه نيما عرضه شده 
است. محمد رضا مودودي در گفت وگو با تسنيم، اظهار 
كرد: در ۶ ماه سال جاري با وجود اينكه بيش از 23 ميليارد 
دلار صادرات غير نفتي داشته ايم، حدود ۶.۷ ميليارد دلار 
آن به كشور برگشته و در سامانه نيما اعلام شده است و 
هنوز بخش عمده ارز حاصل از صادرات به كشور برنگشته 
است. او افزود: پتروشيمي ها بيشترين بازگشت ارز را به 
سامانه نيما داشته اند و بخش خصوصي بازگشت كمي 
از ارز به كشور و عرضه در سامانه نيما داشته و به دنبال 
استفاده از مهلت هاي برگشت ارز حاصل از صادرات به 
كشور هستند. به گفته او، از بيش از 23 ميليارد دلار ارز 
حاصل از صادرات غير نفتي ياد شده، سهم بخش صنعت 
و معدن حدود 11 ميليارد دلار و سهم بخش كشاورزي 
حدود 1.۷ ميليارد دلار است كه مجموع اين بخش ها از 
صادرات غير نفتي حدود 13 ميليارد دلار است. او تصريح 
كرد: اين بخش ها بيش از نيمي از صادرات غيرنفتي كشور 
را دارند و شامل شركت هاي بخش خصوصي و دولتي 
هستند.  معاون سازمان توسعه تجارت ايران ضمن تشريح 

نگاه دولت به صادرات گفت: دولت صادرات را به عنوان 
يكي از محورهاي توسعه قبول دارد با اين حال نبايد اجازه 
داد منابع داخلي در كشور به ارزان ترين قيمت حراج شود. 
مودودي با اشاره به صادرات سيب زميني به عراق گفت: 
اقلامي مانند سيب زميني با سهم يارانه اي توليد مي شوند 
به اين صورت كه انرژي، نيروي انساني و هرآنچه براي 
توليد اين محصولات مورد نياز است، سهم يارانه اي دارد. 
او در توضيح اين موضوع اضافه كرد: زماني كه صادرات با 
سوخت ارزان، انرژي ارزان و... انجام مي گيرد و محصول 
با قيمت پايين به خارج از كشور صادر مي شود در واقع 
كشورهاي هدف را نيز در يارانه هايي كه به محصول تعلق 
گرفته سهيم كرده ايم. مودودي ادامه داد: يارانه توليد 
به اقلام موردنياز مردم نظير سيب زميني در شرايطي 
اعطا مي شود كه مصرف كننده داخلي با قيمت مناسب 
محصولات مورد نياز خود را تهيه كند نه اينكه محصولات 
با قيمت پايين در اختيار كشورهاي خارجي قرار گيرد. او 
در ادامه با اشاره به افزايش تقاضاي كشورهاي همسايه 
به واردات از ايران گفت: با توجه به افزايش نرخ ارز، تجار 
خارجي به واردات از اي��ران روي آوردند و تقاضا در اين 
زمينه بسيار شدت يافت،  اما تا زماني كه قيمت ها تعديل 

نشود نمي توان ادعا كرد صادرات براي ما سودآور بوده 
است و اين اتهام به سمت صادرات است كه منابع ملي را 

به نفع خود مصادره مي كند.
او همچنين صادرات و ارزآوري را نياز اصلي كش��ور در 
شرايط اقتصادي فعلي دانست و افزود: با اين حال نبايد 
اجازه داد انرژي ارزان به گونه اي باش��د كه كشورهاي 
همسايه نيز از آن بهره ببرند. در واقع اگر صادرات با اين 
شرايط انجام گيرد پايدار نيست. محمدرضا مودودي در 
ادامه با بيان اينكه نسبت توان توليدي به صادرات بسيار 
بيشتر است، گفت: با توجه به توان توليدي در كشور به 
نظر نمي رسد صادرات نياز بازار داخلي را تحت الشعاع قرار 
داده  باشد و در واقع رقم صادرات نسبت به توان توليدي 
بسيار كم است. معاون توسعه صادرات كالا و خدمات 
سازمان توسعه تجارت ايران با تاكيد بر نقش ارايه آمار 
و اطلاعات افزود: لازم است آمار سطح زير كشت و توان 
توليدي در اين زمينه به صورت دقيق اعلام شود تا بتوان 
درباره كمبود يك كالا تصميم گيري درست كرد. منطقي 
است كه صادرات در صورت تامين نياز داخلي انجام شود 
اما تصميم گي��ري در اين زمينه بدون توجه به آمارها و 

منطق رياضي امكان پذير نيست.

معاونسازمانتوسعهتجارتايرانخبرداد

عدمبازگشت16ميليارددلارارزصادراتي
مديركل دفتر هماهنگي صادرات محصولات كشاورزي 
و صنايع تبديلي سازمان توسعه تجارت ايران با اشاره به 
سياس��ت هاي حمايتي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براي تامين كالاهاي مورد نياز مردم، رفع مشكل صنايع 
لبني را مستلزم اعلام آمار دقيق ميزان توليد شير خام 
دانست. محمود بازاري در گفت وگو با شاتا اظهار كرد: با 
ارايه آمار دقيق از ميزان توليد شير خام امكان برنامه ريزي 
براي تامين نياز داخلي، صادرات و در صورت لزوم واردات 
وجود دارد. بازاري در ادامه با تشريح سياست هاي دولت 
در رابطه با واردات و صادرات در كشور افزود: وزارت صمت 
هيچگاه مدافع واردات نبوده و در شرايطي كه كمبودي در 
بازار مواد اوليه وجود نداشته باشد و صنايع با تكيه بر مواد 
اوليه داخلي به فعاليت خود ادامه دهند نيازي به واردات 
نيست،  اما در شرايطي كه تنظيم بازار داخلي دچار مشكل 
شده و مواد اوليه صنايع توليدكننده با كمبود مواجه شده 
باشد ناگزير به طرح بحث ورود موقت براي تامين مواد 

اوليه خواهد بود.
مديركل دفتر هماهنگي صادرات محصولات كشاورزي 
و صنايع تبديلي سازمان توس��عه تجارت ايران در ادامه 
اظهاركرد: در حال حاضر به منظور تنظيم بازار داخلي 

وجبران كمبود مواد اوليه صنايع لبني در بازارهاي داخلي 
كشور برخي معتقدند ورود موقت شيرخشك صنعتي 
مي تواند اين امر را تسهيل كند. و در واقع با ورود موقت اين 
محصول و تبديل آن به فرآورده هاي لبني مي توان اين 
محصولات را دوباره به چرخه صادرات بازگرداند. علاوه بر 
اين ورود موقت شيرخشك صنعتي كه منجر به صادرات 
شود مي تواند موجب حفظ بازارهاي صادراتي كشور شود و 
همچنين قيمت مواد اوليه صنايع لبني را به تعادل برساند. 
او در ادامه صادرات را در شرايط فعلي كشور لازم دانست 
و توضيح داد: ارزآوري در شرايط فعلي كشور اصل مسلم 
است كه در تنظيم سياست ها لازم است به آن توجه كرد. 
با اين حال در برخي موارد صادرات به نفع صنايع داخلي و 
بازار نبوده و لازم است در اين مورد سياست هاي متفاوتي 
اتخاذ شود. ممنوعيت و محدوديت در صادرات شيرخشك 
نيز در راستاي تنظيم بازار و تامين نياز داخلي كشور انجام 
شده اس��ت چراكه در صورت آزاد بودن صادرات بعد از 
ممنوعيت واردات اين محصول، ش��اهد افزايش قيمت 
بوديم و به همين علت ممنوعيت يا محدوديت در صادرات 
اين محصول به تنظيم بازار و جلوگيري از افزايش قيمت 

آن كمك كرده است.

وزارتصنعتاعلامكرد

رفعمحدوديتصادراتشيرخشك
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»تعادل« از نشستي با حضور معاون مهندسي NIOC نماينده »زاروبژنفت« و نمايندگان E&P ها گزارش مي دهد 

پوست اندازي پيمانكاري نفت به سمت توسعه دهندگي 
گروه انرژي| نادي صبوري|

نخس�تين بار 7 آذر س�ال 1394 و درس�ت در 
ت�ب و تاب روزهاي پس از برج�ام بود كه بيژن 
زنگنه وزير نفت از لزوم تاسيس شركت هايي با 
فعاليت اكتش�اف و توليد كه اصطلاحا از آنها با 
عنوان E&P ياد مي شود صحبت كرد. اما يكي 
از پايه هاي اساسي تشكيل چنين شركت هايي 
همكاري آنها با يك شريك خارجي محسوب 
مي ش�د. با تح�ت تاثير ق�رار گرفتن س�پهر 
بين الملل صنع�ت نفت از تحريم ه�ا، موضوع 
امكان حضور خارجي ها در اين صنعت زير سوال 
رفته اس�ت. به اين ترتيب اين پرس�ش مطرح 
شده اس�ت كه روند ش�كل گيري شركت هاي 
E&P كه طبق آخرين اخبار اعلام شده 15 مورد 
هس�تند چطور پيش خواهد رف�ت؟ غلامرضا 
منوچهري معاون مهندس�ي شركت ملي نفت 
كه از ابتدا در مس�ير ريل گذاري اين شركت ها 
نقش�ي مهم ايفا كرده بود پيش تر به »تعادل« 
گفت�ه بود ك�ه روند فعالي�ت در زمين�ه ادامه 
حيات ايده ش�ركت هاي E&P متوقف نش�ده 
اس�ت. اما نشس�تي كه عصر روز سه شنبه در 
حاش�يه كنگره نفت و نيرو با عنوان »بررس�ي 
پارادايم هاي جديد در بالادستي صنعت نفت و 
گاز« برگزار ش�د پاسخي مفصل و دقيق به اين 
پرسش مي داد. تركيب اين نشست كه به غير از 
غلامرضا منوچهري به عنوان رييس نشست 3 
 E&P تن از مديران شركت هاي متقاضي فعاليت
در ايران يعني محمد ايرواني رييس هيات مديره 
ش�ركت انرژي دانا، بهزاد محمدي مديرعامل 
ش�ركت اويك و پرويز راحت مديرعامل گروه 
توسعه انرژي تدبير را در كنار يك چهره متفاوت 
يعني ازامات ايس�ماگيلوف معاون مديرعامل 
شركت روس�ي زاروبژنفت گرد هم آورده بود، 
فرصتي مناس�ب را ب�راي طرح مس�ائل مهم 

مديريت ابر پروژه هاي نفت و گاز فراهم كرد. 

معاون امور توس��عه و مهندسي شركت ملي نفت در 
خصوص وضعيت جديد فعاليت متقاضيان فعاليت 
E&P در ايران عنوان كرد: » شركت هاي E &P اكنون 
بايد با شتاب بيشتري نقش خود را پيدا كنند؛ تاكنون 
نيز مديريت شركت هاي ايراني هر چند ايده آل نبوده 

اما موفق بودند.« 
او در ادامه در خصوص اهميت اين نوع شركت ها براي 

صنعت نفت ايران گفت: » وضعيت نش��ان مي دهد 
مي تواني��م به اي ان��د پي ها اتكا كنيم. ش��ركت هاي 
بالادستي بايد هويت پيدا كنند. خصوصي ها مي توانند 
بهت��ر از دولتي ها ب��ا خارجي ها كار مش��ترك انجام 
بدهند.« او در ادامه افزود: »البته شركت هاي ما كمتر 
قوام پيوستگي و تاريخ پيدا كرده اند. بالادستي ها بايد 

بزرگ باشند.«
پ��س از اظه��ارات ابتداي��ي منوچه��ري، ازامات 
ايس��ماگيلوف معاون مديرعامل ش��ركت روسي 
زابروژنفت پش��ت تريبون قرار گرف��ت. به گزارش 
»تعادل« زابروژنفت يكي از ش��ركت هاي متفاوت 
نفتي در روسيه است. اين شركت از يادگاري هاي 
ش��وروي به شمار مي رود و عملا تا چند سال پيش 
عم��ده فعاليت هاي خود را در كش��ورهاي با پيش 
زمينه سوسياليس��تي از جمله ويتن��ام و عراق در 
دوره ص��دام انجام مي داد. از 2 س��ال پيش اما اين 
شركت وارد ايران ش��د و مطالعه 2 ميدان نفتي را 
به دست گرفت. ايسماگيلوف در نشست سه شنبه 
به اقداماتي كه روسيه براي جذاب تر كردن فضاي 
س��رمايه گذاري نفتي خود انج��ام داده پرداخت و 
عنوان ك��رد: » ايران تاكنون قدم ه��اي مفيدي را 
برداش��ته است البته براي جذب س��رمايه  گذار در 
صنايع نف��ت و گاز، بايد مس��اله ماليات ها، برخي 

تصميم گيري ها و قوانين تغيير كنند.«
ايسماگيلوف با اشاره به اينكه روسيه پس از مواجهه 
با افت توليد نفت خام در س��ال 1983 مجموعه اي از 
اقدام ها را براي بهبود فضاي جذب سرمايه نفتي خود 
انجام داد عنوان كرد: »با دنبال كردن مجموعه اي از 
عوامل از جمله مشخص كردن استاندارد هاي دقيق، 
وضعيت جذب س��رمايه در صنعت نفت و گاز روسيه 
شكل متفاوتي به خود گرفت و اين اتفاق توانست باعث 

افزايش توليد نفت خام شود« 
مع��اون مديرعامل زابروژنفت ك��ه مطالعه 2 ميدان 
نفتي آبان و پايدار غرب را در ايران عهده دار شده و با 
ش��ريك ايراني در حال كار روي اين ميادين هستند 
در بخشي از صحبت هاي خود عنوان كرد: »رگولاتور 
و سياس��ت گذار بايد بداند كه ممكن اس��ت برخي از 
تصميم گيري ها در كوتاه م��دت چالش هايي را براي 
فضاي جذب س��رمايه ايجاد كند اما اين اقدامات در 
بلندمدت منفعت به دنبال خواهد داشت. اين چيزي 

است كه ما در روسيه دنبال كرديم.« 
پس از او محمد ايروان��ي مديرعامل انرژي دانا كه در 
كنار زاروبژنف��ت مطالعه 2 ميدان نفتي در ايران را بر 

عهده دارند، نقشه راهي كه شركت هاي فعال ايراني 
در حوزه نفت و گاز در سال هاي اخير براي رسيدن به 
ايستگاه E&P طي كرده اند را براي حاضران شرح داد. 
ايرواني آمار و تصويري را در مورد رش��د چش��مگير 
س��هم ش��ركت هاي خصوصي نفتي در جهان از كل 
س��رمايه گذاري هاي اين حوزه ارايه داد و از مسائلي 
صحبت كرد كه براي تحول به سمت فعاليت اكتشاف 

و توليد بايد طي شود. 
به��زاد محمدي مديرعامل ش��ركت اوي��ك پس از 
ايرواني پش��ت تريبون قرار گرفت و به اهميت مساله 

»تكنولوژي« براي اين شركت ها پرداخت. 
پرويز راحت مديرعامل ش��ركت انرژي تدبير پس از 
محمدي س��خنان خود را آغاز كرد و به اين موضوع 
اشاره كرد كه به عنوان نخس��تين شركت ايراني كه 
در توس��عه يك ميدان نفتي )ي��اران جنوبي( درگير 
بوده اند بر اين باور است كه مدل قراردادي در صنعت 
نفت ايران براي شركت هاي خارجي طراحي شده و در 

نتيجه براي ايراني ها چالش برانگيز است. 

 به گزارش »تعادل« يكي از مسائل مهمي كه به عنوان 
چالش فضاي كسب و كار شركت هاي E&P در ايران 
مطرح ش��د، مدل كسب و كار سنتي بود. به اين معنا 
كه يك پيمانكار در حال انجام يك ابر پروژه در پارس 
جنوبي است اما از س��وي ديگر به دليل روش سنتي 
كار كه ارايه صورت وضعيت و دريافت مزد است، براي 

عددهاي ميليون دلاري درگير است. 
مساله ديگر نبود فضاي »فاينانس« به معناي واقعي 
كلمه در فضاي پروژه هاي نفتي و گازي ايران بود. در 
واقع كساني كه تاكنون درگير توسعه ابرپروژه ها در 
سطح نفت و گاز شده اند عنوان مي كنند كه نگاه پروژه 
فايننس��ي وجود ندارد و عمدتا نگاه تسهيلات بانكي 
اس��ت. به اين معنا كه نهادي كه قرار است تسهيلات 
را براي يك پروژه اراي��ه دهد اهداف و برنامه پروژه را 
مورد نظر قرار نمي دهد و خود با فاصله از مساله قرار 

مي گيرد. 
همچنين گروه هاي��ي ك��ه از آذر 94 تاكنون تلاش 
كرده اند خود را با فعاليت ه��اي E&P منطبق كنند 

اعتقاد دارند تشكيل كنسرسيوم هاي ايراني-ايراني 
مي تواند وضعيت مناس��ب و قدرتمند ت��ري را براي 

متقاضيان اين حوزه ايجاد كند.
در پنل پارادايم جديد س��رمايه گذاري نفت، پس از 
آنكه نمايندگان شركت ها مسائل خود را مطرح كردند 
غلامرضا منوچهري با اش��اره به ريش��ه شكل گيري 
ش��ركت هاي پيمانكاري در ايران عن��وان كرد: »در 
ايران بطور تاريخي بر اساس درآمد نفت و رديف برنامه 
بودجه در پيمانكار تربيت كرده ايم. اكنون در پارادايم 

جديد اما شركت ها بايد توسعه دهنده باشند.«
او ادامه داد: »بحث دوم اين اس��ت كه شركت ها بايد 
بتوانند ش��ريك تولي��د باش��ند و از ارزش افزوده در 
درازمدت حتي 1 سنت بهره مند شوند. اگر به شركت 
بگوي��ي بعد از توليد برو و پش��ت س��رت را نگاه نكن 

انگيزه اي براي ادامه فعاليت نخواهد داشت.« 
او در اين زمينه گفت: »ما اگ��ر بتوانيم اين 2 مفهوم 
اصل��ي را جا بيندازيم ب��ا مفهوم جدي��دي در ميان 

شركت هاي حوزه نفت و گاز روبرو مي شويم.« 

 :NPC مديرعامل

اوپك از اعضاي خود خواست براي اجتناب از »نوپك« به قيمت نفت اشاره نكنند 

پتروشيمي ها ارز را دقيق ارايه كرده اند 

صحبت از قيمت نفت، ممنوع!

 گروه انرژي|
رضا ن��وروز زاده مديرعامل ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروشيمي ديروز در حاشيه نشستي كه براي بررسي 
موضوع »هلدينگ  ها« در صنعت پتروشيمي ايران 
برگزار ش��ده بود از وضعيت ارايه ارز ش��ركت هاي 

پتروشيمي دفاع كرد. 
به گزارش »تعادل« نوروز زاده در اين نشست عنوان 
كرد: » تنه��ا صنفي ك��ه دقيق و با ع��دد و رقم ارز 
خود را عرضه مي كنند پتروش��يمي ها هستند«. او 
ديروز همچنين به موض��وع تجميع هلدينگ هاي 
پتروش��يمي نيز پرداخته و گفت: »هلدينگ ها بايد 
همگون و داراي سنخيت باش��ند. بي شك تجميع 
هلدينگ هاي پتروش��يمي به نفع جامعه، توس��عه 

كشور و در مجموع به س��ود خود آنهاست. تجميع 
هلدينگ ها به ايجاد بخش خصوصي واقعي در اين 

شركت ها مي انجامد.« 
مديرعامل ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي با بيان 
اينكه پتروش��يمي در برخ��ي موارد پ��ل ارتباطي 
ميان دول��ت و بخش خصوصي اس��ت، عنوان كرد: 
شركت هاي پتروشيمي به صورت منظم ارز مورد نياز 

كشور را در سامانه نيما عرضه مي كنند.
معاون وزير نفت در بخ��ش ديگري از صحبت هاي 
خود عنوان كرد: » اميدوارم هلدينگ ها با هم ادغام 
شوند در بازار فشرده و رقابتي پتروشيمي قدرتمند 
پيش بروند. اين كش��ور باي��د هلدينگ هاي بزرگ 
داشته باشد. سازمان هاي توسعه اي بايد احيا شوند 

و مي توانند منابع سرگردان كشور را بگيرند در كنار 
بخش خصوصي از سرمايه صيانت كنند اما مديريت 

و اجرا توسط بخش خصوصي صورت بگيرد.«
نوروز زاده ك��ه در ادوار گذش��ته مجلس رياس��ت 
كميس��يون صناي��ع را بر عهده داش��ته اس��ت در 
زمينه استفاده از منابع س��رگردان براي طرح هاي 
پتروش��يمي گفت: »چطور برخي اسامي با جا زدن 
خود به عن��وان نزديك به بانك مركزي توانس��تند 
15 هزار ميليارد تومان سرمايه مردم را جذب كنند 
اما بخش نفت و گاز و پتروش��يمي نتواند مردم را به 

دريافت سود واقعي ترغيب كند؟« 
مديرعامل ش��ركت ملي صنايع پتروش��يمي كه از 
گزينه ه��اي احتمالي كنار رفتن به دليل قانون منع 

به كارگيري بازنشس��تگان به شمار مي رود در مورد 
موضوع ايجاد صندوق هايي براي استفاده از سرمايه 
مردم در طرح هاي پتروشيمي گفت: خوشحالم كه 

وزير محترم نفت نيز ديروز در صحبت هاي خود به 
اين موضوع اشاره كرد. به نظر مي رسد اين مساله در 

حال رسيدن به مراحل نهايي است.«

ايسنا| اوپك به منظور اجتناب از ريسك شكايت حقوقي 
امريكا بابت دستكاري بازار، از اعضاي خود خواست زماني 
كه درباره سياس��ت نفتي صحبت مي كنن��د، به قيمت 
نفت اشاره نكنند. به گزارش رويترز، لايحه قانوني مطرح 
شده در امريكا معروف به »نوپك« كه ممكن است راه را 
براي ش��كايت هاي ضد انحصارطلبي عليه اوپك هموار 
كند، مدت ها مس��كوت مانده بود. روساي جمهور قبلي 
امريكا اعلام ك��رده بودند هرگونه اقدام براي تصويب اين 
پيش��نهاد به عنوان قانون را وتو خواهن��د كرد. اما دونالد 
ترامپ، رييس جمهور امريكا، منتقد صريح اوپك بوده و 
اين گروه را به ب��الا بردن قيمت هاي نفت متهم كرده و از 
اوپك خواسته است توليد خود را براي كاهش فشار بر بازار 
نفت افزايش دهد. فش��ارهاي ترامپ، عربستان سعودي 

كه بزرگ ترين صادر كننده نفت اوپك است را نسبت به 
قانون پيشنهادي نوپك نگران كرده است. تصميم براي 
خودداري از صحبت درباره قيمت نفت كه معمولا راهي 
براي هدايت انتظارات بازار از س��وي اوپك بوده اس��ت، 
منعكس كننده موضع تهاجمي ترامپ در بازار نفت است 
كه اوپك را نگران كرده و روابط ميان رياض و واشنگتن را 

به بوته آزمون گذاشته است.
دو منبع آگاه از اين موض��وع به رويترز اظهار كردند: »در 
ژوييه مقامات بلندپايه اوپك با وكلاي ش��ركت حقوقي 
بين المللي وايت اندكيس ب��راي گفت وگو درباره لايحه 
نوپك در كارگاهي در وين ش��ركت كردند و وكلاي اين 
ش��ركت به آنها توصيه كردند از صحبت عمومي درباره 
قيمت هاي نفت خودداري كرده و به جاي آن درباره ثبات 

بازار نفت صحبت كنند. همچنين به مقامات اوپك توصيه 
شد به بررسي كانال هاي لابي گري ديپلماتيك به منظور 
تلاش براي جلوگي��ري از تصويب لايحه نوپك به عنوان 
يك قانون بپردازند. به گزارش رويترز، دبيرخانه اوپك در 
اول اوت نامه اي به وزيران اعضاي اين گروه ارسال و توصيه 

مشابهي را ارايه كرد.
س��هيل المزروعي، وزير انرژي امارات متحده عربي، كه 
امسال رياست دوره اي اوپك را در اختيار دارد در اين نامه 
نوشت: »ما معتقديم كه ثبات بازار و قيمت ها هدف اصلي 
اقداماتمان اس��ت. مايلم از همه كشورهاي عضو اوپك و 
همچنين متحدانمان درخواست كنم در اظهارنظرشان 
درباره تلاش هاي جمعي يا ش��رايط بازار نفت، از هرگونه 

اشاره به قيمت ها خودداري كنند«.
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 از سر گيري مذاكره گازي 
با پاكستان

تسنيم| معاون وزير نفت از ازسرگيري مذاكرات 
ايران و پاكس��تان براي صادرات گاز خبر داد و گفت: 
اين پيگيري از سوي شركت ملي نفت ايران در حال 
انجام است و شركت ملي گاز نقشي در مذاكرات ندارد.

حميدرضا عراقي مديرعامل شركت ملي گاز ايران 
اظهار داشت: موضوع صادرات گاز ايران به پاكستان، 
موضوعي است كه مورد تمايل دو كشور است؛ منتها 
بحث هايي وجود دارد كه بايد در مذاكرات في مابين 

مطرح شود.
عراقي در خصوص آخرين وضعي��ت پرونده گازي 
ايران و تركمنستان گفت: هر دو كشور نسبت به هم 
در داوري بين المللي شكايت مطرح كرده اند كه اين 

شكايات در حال بررسي است.
وي افزود: از نظر ايران، تركمنستان به تعهدات خود 
عمل نكرده و نبايد صادرات گاز به ايران را در روزهاي 
سرد سال قطع مي كرد و تركمنستان نيز ادعاهايي در 
خصوص مباحث مالي دارد كه ما مدارك و مستندات 
خود را ب��ه داوري بين المللي ارايه كرده ايم و منتظر 

بررسي آنها هستيم.

قوه قضائيه 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور 

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان ايلام 

آقاي جمشيد روشني طي درخواست وارده ش�ماره 18535 مورخ 1397/07/24 
منضم به دو برگ استشهاد محلي كه به تاييد دفترخانه شماره 12 ايلام رسيده مدعي 
هست سند مالكيت شش�دانگ يك باب گاراژ پلاك 1500/6 اصلي واقع در ايلام به 
علت نقل و مكان مفقود ش�ده است كه برابر پرونده ثبتي سند مالكيت ششدانگ 
ي�ك باب گاراژ پ�لاك 1500/6 اصلي ذيل ثبت 38023 صفح�ه 25 جلد 206 به نام 
آقاي جمشيد روشني صادر و تسليم گرديد. لذا مراتب در اجراي تبصره ذيل ماده 
120 آئين نامه قانون ثبت اعلام تا هر كس كه س�ند مالكيت نزد وي بوده و يا مدعي 
انجام معامله مي باشد ظرف مدت ده روز از تاريخ انتشار اين آگهي اصل سند مالكيت 
و يا س�ند معامله را به اداره ثبت اسناد و املاك شهرس�تان ايلام ارائه نمايد در غير 
اين صورت پس از انقضاي مهلت قانوني نسبت به صدور سند مالكيت المثني اقدام 

صفريقانوني به عمل خواهد آمد.
رئيس ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام 

آگهي فقدان سند مالكيت پلاك 1500/6 اصلي 

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند

برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه تعداد شرح مختصر كالا شماره مناقصه رديف 
)ريال( 

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار 
)ريال( 

1RND-9718188-MDES10 01خريد آنالايزر بنزينNO6.000.000.000/-300.000.000/-

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد كالاهاي موضوع بند »يك« آگهي حاضر را از طريق برگزاري مناقصه عمومي دومرحله اي از تامين كننده 
واجد شرايط خريداري و تامين نمايد.

1( موضوع مناقصه
الف( شرح مختصر كالا 

شركت پالايش نفت 
امام خميني)ره( شازند 

»سهامي عام« 

»آگهي ارزيابي كيفي تامين كنندگان«

ب( شرايط اوليه متقاضي 
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي، توانايي مالي، سابقه كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه. 

2- داشتن شناسه ملي جهت شركت در مناقصه الزامي است. 
3- داشتن حسن سابقه و ارائه گواهينامه هاي مورد نظر از خريداران قبلي و اعلام اسامي خريداران قبلي در صورت لزوم. 

4- توانايي ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار )در صورت تائيد در ارزيابي كيفي مناقصه گران( و همچنين تضمين انجام تعهدات  )در صورت برنده شدن در مناقصه( مطابق 
آئين نامه تضمين براي معاملات دولتي موضوع تصويب نامه هيات وزيران به شماره 123402/ت مورخ 1394/09/22. 

5- ثبت و درج نام شركت در سامانه AVL وزارت نفت. 
2( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار 

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند واقع در استان مركزي، اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد. 
3( مهلت و محل دريافت فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي 

متقاضياني كه داراي شرايط اوليه )بند ب( بوده و آمادگي لازم جهت انجام مناقصه مذكور را  دارند مي توانند پس از انتشار آگهي نوبت دوم )3 روز پس از انتشار آگهي نوبت اول( 
به مدت 5 روز كاري ضمن ارسال تقاضاي شركت در مناقصه مورد نظر از طريق نمابر 33672013-086، فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از پايگاه اينترنتي اين شركت به آدرس 

WWW.IKORC.IR دريافت و بر اساس آن مدارك لازمه را تكميل و صرفا بر روي لوح فشرده )CD( به اين شركت تحويل يا ارسال نمايند. 
4( زمان و محل تحويل اسناد ارزيابي كيفي )تكميل شده توسط متقاضيان(

زمان تحويل اسناد ارزيابي كيفي توسط مناقصه گران، 2 هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي شركت در مناقصه مي باشد. ضمنا محل تحويل يا ارسال لوح فشرده )CD( حاوي 
فرم ها و مدارك تكميل شده، به نشاني اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند- اداره تداركات و امور كالا- ساختمان 
ب- طبقه همكف اتاق 118- كدپستي 41111-38671 تلفن: 33492909-086 مي باشد. بديهي است به مدارك ارسالي بعد از مهلت مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد. ضمنا 
دادن پيشنهاد و ارايه اسناد و مدارك هيچ گونه حقي براي متقاضي ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه مناقصه گزار پس از وصول لوح فشرده حاوي اسناد ارزيابي كيفي 

ظرف مدت 1 ماه نسبت به اعلام اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود. 
توجه: مناقصه گران نخست با مراجعه به سايت اين شركت )همزمان با انتشار آگهي نوبت دوم( مي بايست 2 برگ فرم ارزيابي كيفي را اخذ و پس از تكميل به همراه مدارك مربوطه، 

صرفا بر روي لوح فشرده )CD( درج و در موعد مقرر به آدرس اين شركت ارسال يا تحويل نمايند. 
اين شركت نيز پس از ارزيابي كيفي متقاضيان، از شركت هايي كه حداقل امتياز قابل قبول را كسب نموده باشند، جهت دريافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد.

WWW.IKORC.IR :آدرس اينترنتي

شماره مجوز: 1397-3415
 نوبت دوم

سازمان آگهي  هاي :
66124025 

چرخ توليد و صنعت با معرفي محصولات مي چرخد

افزايش قيمت طلاي سياه
تس�نيم| قيمت نفت خام برنت در معاملات روز 
چهارشنبه 3۶ سنت معادل ۰.4 درصد افزايش يافت و 
به 81.۷۷ در هر بشكه رسيد. به گزارش رويترز، قيمت 
نفت خام امريكا در روز چهارشنبه افزايش يافت، اين در 
حالي است كه اطلاعات صنعتي نشان مي دهند ذخاير 

نفت خام امريكا كاهش يافته اند.
نفت خام وست تگزاس اينترمديت با 35 سنت معادل 
۰.5 درصد افزايش در ساعت ۰: ۰۷ روز چهارشنبه 
به وقت گرينويچ، ۷2 دلار و 2۷ س��نت در هر بشكه 
معامله شد. قيمت نفت خام برنت 3۶ سنت معادل 
۰.4 درصد افزايش يافت و به 81 دلار و ۷۷ سنت در 
هر بشكه رسيد. اين شاخص جهاني كه اواخر هفته 
گذشته با سقوط بازارهاي سهام به پايين ترين حد خود 
در بيش از دو هفته رسيده بود، حدود 5 دلار پايين تر 
از ركورد 8۶ دلار و ۷4 سننتي سوم اكتبر معامله شد.

اطلاعات موسسه پتروليوم امريكا روز سه شنبه نشان 
داد كه ذخاير نفت امريكا هفته گذشته 2 ميليون و 
1۰۰ هزار بشكه كاهش داشته است، در صورتي كه 
تحليلگران انتظار داشتند ذخاير امريكا 2 ميليون و 
2۰۰ هزار بشكه افزايش يابد. همچنين بازار نفت تحت 
تاثير تنش هاي فزاينده امريكا با عربستان، بزرگ ترين 
صادر كننده نفت بر سر ناپديد شدن جمال خاشقچي، 

روزنامه نگار سعودي قرار گرفته است.

 افول نفت شيل امريكا 
نزديك است 

ايس�نا| يافته هاي مطالعه ش��ركت وود مكنزي 
نش��ان مي دهد برخي از چاه ها در منطقه »پرمين 
ولف كمپ« با نرخ افت بالاي 15 درصد پس از پنج 
سال مواجه هستند كه بسيار بالاتر از نرخ پنج تا 1۰ 
درصدي است كه در ابتدا پيش بيني شده بود.  به گفته 
آر تي دوكس، يكي از مديران شركت وود مكنزي، 
افت تدريجي چاه هاي ش��يل س��ريع تر از ميادين 
نفتي فراساحلي بزرگ بوده كه قابل توجه است، زيرا 
رونق حفاري شيل طي چند سال اخير به معناي آن 
است كه نرخ افت توليد بالاتر از گذشته است. كندي 
حفاري به معناي آن اس��ت كه افت ذخاير در حال 
تبديل شدن به يك مشكل جدي است. مطالعات 
جداگانه گلدمن ساكس درباره اينكه صنعت شيل 
امريكا دچار فرسودگي ش��ده، نشان داده ميانگين 
عمر پوياترين مناطق عرضه نفت جهاني بين هفت 
تا 15 سال است. نمونه دوره هاي رشد سريع شامل 
اتحاد جماهير شوروي در دهه 19۶۰ تا دهه 19۷۰، 
مكزيك و درياي شمال در اواخر دهه 19۷۰ تا دهه 
198۰ است. هر كدام از اين دوره هاي رونق سرانجام 

وارد يك دوره طولاني افول شدند.
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عكسروز

چهرهروز

جايزه »بوكر« ۲۰۱۸ به » شيرفروش« رسيد
»آنا برنز« به عنوان اولين نويسنده اهل كشور ايرلند شمالي موفق شد با رمان » شيرفروش« جايزه معتبر من بوكر سال ۲۰۱۸ را از آن خود كند.

به گزارش گاردين، هيات داوران جايزه ادبي بوكر كه امسال با توجه به برگزار نشدن جايزه نوبل ادبيات از اهميت بالاتري نيز برخوردار 
بود، به اتفاق آرا رمان » شيرفروش« نوشته »آنا برنز« را شايسته دريافت جايزه ۵۰ هزار پوندي بهترين اثر داستاني معرفي كردند. 

اين رمان درباره زني جوان است كه از سوي مردي قدرتمند آزار و اذيت مي شود. داستان رمان » شيرفروش« كه سومين كتاب »برنز« 
محسوب مي شود، از زاويه ديد دختري ۱۸ ساله و بدون نام روايت مي شود به نام مستعار »خواهر وسطي« كه خود توسط يك فرد 

شبه نظامي كه بسيار از او بزرگ تر است و »شيرفروش« نام دارد، تعقيب مي شود. 

بازارهنر

»نادر مرتضي پور« رهبر مهمان اركستر ملي شد

»كاكوبند« در دسترس نيست

شكار »شغال« در ديوار چهارم

اكران »كاناپه« كيانوش عياري منتفي شد

اركستر ملي ايران تازه ترين كنسرت 
خود را اين ب��ار در ش��رايطي برگزار 
مي كند كه نادر مرتضي پور به عنوان 
رهبر مهمان و حس��ام الدين س��راج 
به عن��وان خوانن��ده حض��ور دارند. 
تازه ترين كنسرت اركستر ملي ايران 
س��اعت ۲۰ روز دوشنبه ۱۴ آبان ماه 
به مديريت هنري فريدون شهبازيان، 

رهبري مهم��ان نادر مرتضي پ��ور و خوانندگي 
حسام الدين سراج در تالار وحدت اجرا مي شود. 
در اين كنس��رت كه ب��ا اجراي آلب��وم »وداع« 
به آهنگس��ازي س��يد محمد ميرزمان��ي همراه 
خواه��د بود، قطعات��ي چون »راز«، »س��رخيل 

مستان«، »يك دل و يك بار«، »شوخ 
ش��يرين«، »راه عش��ق«، »وداع« و 
»گري��ه خون« اجرا مي ش��ود. آلبوم 
»وداع« يك��ي از پرمخاطب ترين آثار 
موسيقي كشورمان در حوزه موسيقي 
عاشورايي اس��ت كه سال ها پيش در 
دس��ترس مخاطبان ق��رار گرفت. از 
اين اثر موس��يقايي تاكنون چندين 
بار كنس��رت هاي متعددي در تالارهاي مختلف 
برگزار شده است. تازه ترين كنسرت اركستر ملي 
ايران به رهبري فريدون شهبازيان و خوانندگي 
محمد اصفهاني روز ۲۲ مهر ماه در تالار وحدت 

تهران برگزار شد. 

مجموعه »كاكوبن��د« از گروه هاي فعال 
موسيقي تلفيقي كش��ورمان با مديريت 
جلال مشفق و هنرمندي نيما صرافي مهر 
و پويا صرافي بهمن ماه سال ۹۴ در جشنواره 
پرهياهو اما تعطيل شده »ققنوس« خود را 
به جامعه موسيقي ايران معرفي كرد و پس 
از آن چند كنسرت نيز داشت ولي اين گروه 
مدتي است كه فعاليت چنداني در عرصه 

اجراي زنده يا توليد آلبوم ندارد.
اين گروه كه آلبوم »دعوت« را در مرداد ماه س��ال ۹۶ از 
سوي موسسه »آواي هنر« منتشر كرد همان سال در سي 
و سومين جشنواره موسيقي فجر و سومين جشن سالانه 
موسيقي ما شركت كرد و زمستان ۹۶ در كشور تركيه 
كنسرت برگزار كرد ولي از آغاز سال جاري تاكنون فعاليت 
چنداني در عرصه اجراي زنده و توليد آلبوم نداشته است. 
خبرها حاكي از آن است كه تازه ترين آلبوم اين گروه كه 
قرار است بار ديگر توسط ش��ركت آواي هنري در بازار 

موسيقي منتشر شود مجوزهاي لازم را از 
دفتر موسيقي وزارت ارشاد دريافت كرده و 
اين گروه مشكل حراستي يا مشكلاتي از اين 
دست با مجموعه هاي قانوني ندارد و دليل 
تاخير در فعاليت هاي اين گروه وس��واس 
اعض��اي آن در تولي��د آثار جديد اس��ت؛ 
موضوعي كه شايد اصرار بيش از حد روي 
آن گروه را از گردونه فعاليت هاي حرفه اي 
حوزه موسيقي دور كند. حال بايد ديد كه فقدان دسترسي 
اهالي رسانه و البته مخاطبان به اين گروه يك استراتژي 
تبليغاتي است يا هنرمندان فعال آن واقعا با وسواس به 
دورنماي فعاليت هاي خود در حوزه موسيقي مي نگرند؟

»كاكوبند« از سال ۹۴ با هدف ورود به بازارهاي بين المللي 
موسيقي وارد كار شد. در كارهاي آنها انسان بيش از هر 
موضوع ديگري اهميت دارد. اين گروه تلاش داشته كه 
احساسات ملوديك شرقي با تكنيك هاي موسيقي غرب 

را با محوريت موضوعات انساني عرضه كند. 

نماي��ش »ش��غال« به نويس��ندگي و 
كارگرداني س��جاد قاطعي از اول آبان 
ماه در تماشاخانه ديوار چهارم به صحنه 
م��ي رود. نماي��ش »ش��غال« كاري از 
آموزشگاه آزاد سينمايي خُورمهر است 
كه از اول آبان ماه در تماش��اخانه ديوار 

چهارم به صحنه مي رود.
اين نمايش از اول آبان ماه در تماشاخانه 

ديوار چهارم روي صحنه مي رود. اين نمايش داستان 
زندگي پسري جوان است كه حس انتقام جويانه اي از 
انسان ها در وجودش شكل گرفته است و در طول اجرا 
دلايل اين رفتارها واكاوي مي شود. پوران درخشنده 
تهيه كننده، بهمن وخش��ور، كارگردان هنري، سجاد 

قاطعي و ن��وا ياوريان بازيگ��ران نمايش 
»شغال« هستند. ديگر عوامل اين نمايش 
عبارتند از: مدير روابط عمومي: محسن 
محمدي، طراح صحنه و اجراي دكور: 
س��عيد قاطعي، ميكس و مسترينگ 
موس��يقي: بهمن وخشور، مدير توليد: 
شقايق ش��عباني، طراح چهره پردازي: 
س��تايش وزيري، مدير صحن��ه: اميد 
شمس آبادي، طراح لباس: سپيده سعيدي و طراح 
نور: ش��يوا احمدي، عكاس: مهران رياضي. نمايش 
»شغال« ساعت 3۰: ۲۲ در تماشاخانه ديوار چهارم به 
نشاني ميدان فلسطين، خيابان طالقاني، بين خيابان 
سرپرست و فريمان، پلاك ۵۴۴ به صحنه مي رود. 

اكران فيلم سينمايي »كاناپه« ساخته 
جنجالي كيانوش عياري با اعلام معاون 
ارزش��يابي و نظارت سازمان سينمايي 

منتفي شد.
كيانوش عياري فيلم سينمايي »كاناپه« 
را در حالي در سال ۹۵ مقابل دوربين برد 
كه هنوز حواشي اكران نشدن فيلم قبلي 
او يعني »خانه پ��دري« در جريان بود و 

همين حساسيت ها روي پروژه تازه اين فيلمساز را 
بالا برده بود. به گزارش مهر، اين حساسيت ها زماني 
بيشتر شد كه خبر رسيد كيانوش عياري در اقدامي 
نامتعارف در مختصات سينماي ايران، با استفاده از 
كلاه گيس از حضور بازيگران خانم بدون حجاب در 

فيلم استفاده كرده است.
اين ايده عياري بازتاب هاي بسياري هم زمان با ارايه 
فيلم به دبيرخانه سي و پنجمين جشنواره ملي فيلم 

فجر در همان س��ال تولي��د، در محافل 
سينمايي و رس��انه اي به دنبال داشت و 
همانطور كه انتظ��ار مي رفت با رد فيلم 
از س��وي هيات انتخاب، پرونده آن روي 
ميز معاونت ارزشيابي و نظارت سازمان 
سنيمايي قرار گرفت تا درباره اصلاحات 
لازم براي انطباق نس��خه نهايي فيلم با 
قواع��د و قوانين اكران اعلام نظر ش��ود. 
هم زمان با پيگيري رس��انه ها، خبرهاي غيررسمي 
از منتفي بودن امكان اصلاح فيلم به لحاظ مش��كل 
حجاب بازيگران زن حكايت داشت و كيانوش عياري 
هم در چند اظهارنظر رسانه اي اعلام كرد كه حاضر به 

اصلاح اين جنبه از فيلم نيست.
حالا و نزديك به ۲ سال پس از توليد »كاناپه«، معاون 
ارزشيابي و نظارت سازمان سينمايي به صورت رسمي 

از بسته شدن پرونده اكران »كاناپه« خبر مي دهد.

میراثنامه

»سيل ويرانگر« تنها  سراغ نامزد ثبت جهاني مازندران رفت
نامش را »س��يل ويرانگري« گذاش��ته اند ك��ه در ۲۵ 
سال گذشته بي س��ابقه بوده و در برخي شهرها، حتي 
جان افرادي را گرفته و س��اكنان ۱۵۴ ش��هر و روستا را 
دربه در كرده اس��ت، اما با وجود اين آمارها مس��وولان 
ميراث فرهنگي اعلام مي كنند آسيب چنداني به بناهاي 
تاريخي قرار گرفته در معرض سيل به آنها وارد نشده است.

سيف الله فرزانه مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري استان مازندران كه استان تحت مديريتش 
حدود ۱۰ روز قبل با س��يل مواجه شد، مي گويد: سيل 
مازندران خوشبختانه آسيب چنداني به آثار تاريخي وارد 
نكرد، فقط دو بناي تاريخي در معرض آسيب قرار گرفتند. 
او با بيان اينكه عمده آسيب ها در غرب استان اتفاق افتاد، 
به ايسنا گفت: بناهاي تاريخي در دو شهرستان رامسر و 
تنكابن قدري از اين سيل آسيب ديدند. وي با اشاره به 
وضعيت باغ 33 هكتاري شهرستان رامسر اظهار كرد: 
اين مجموعه تاريخي پرونده آن در قالب يك مجموعه 
تاريخي و با نام باغ 33 هكتاري در فهرست موقت يونسكو 
به ثبت رسيده تا در سال هاي بعد بررسي شود، اما حدود 
نيمي از آن دچار آسيب ش��ده است. او ادامه داد: پل باغ 
33 هكتاري رامس��ر حدود ۸۰ درصد تخريب ش��ده و 
كرت بندي هاي اين باغ تاريخي ني��ز حدود ۲۰ درصد 
آسيب ديده اند. همچنين بلوار معلم اين باغ و برخي از 
گونه هاي گياهي آن نيز دچار آس��يب شده اند. فرزانه از 
تخريب ۲۰ درصدي پل »چشمه كيله« در شهرستان 

تنكابن نيز خبر داد.
خبر پاياني مديركل ميراث فرهنگي استان مازندران در 
شرايطي است كه يك كارشناس سازه هاي هيدروليكي 

چند روز قبل نيز از احتمال تخريب پل تاريخي چشمه 
كيله تنكابن خبر داده است.

اسماعيل طلوعي به تجاوز رخ داده در دو سمت پل چشمه 
كيله اشاره و تاكيد كرد: بر پايه تصميمات نادرست مديران 
در سنوات گذشته، دو پاساژ در معبر خروج آب با تغيير 
كاربري و كوچك شدن رودخانه دستخوش تغيير شد 
و يكي از آنها براي س��هولت در تردد خودروها و كاهش 
ترافيك شهر مورد استفاده قرار گرفت كه امروز به دليل 
سيل تخريب شده است، اين امر در واقع مصداق واقعي 
دخالت در سازه و تصميماتي غيرتخصصي بود كه در حال 
حاضر خطرات و احتمال تخريب پل را افزايش مي دهد. 
ولي جهاني، معاون ميراث فرهنگ��ي اداره كل ميراث 

فرهنگي اس��تان گيلان نيز درباره آسيب هاي به وجود 
آمده در بناهاي تاريخي اين اس��تان از سيل حدود ۲۰ 
روز گذشته در اين استان به ايسنا گفت: باتوجه به وجود 
زيرساخت هاي ميراثي در بناهاي تاريخي اين استان، 
خوشبختانه بناهاي تاريخي استان هيچ آسيبي نديده اند.

به گفته  او، خوشبختانه بناهاي تاريخي در شهرهاي در 
معرض سيل مانند صومعه سرا، فومن، تالش، رودسر و 
املش سالم هس��تند. ابراهيم كريمي، مديركل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان گلستان  نيز 
در گفت وگو با ايسنا مي گويد: خوشبختانه هيچ كدام از 
بناهاي تاريخي استان گلستان در سيل رخ داده در حدود 

۱۰ روز گذشته در اين استان آسيب نديدند.

تاريخنگاري

سخنراني آتشين شهيد رجايي در سازمان ملل 
بيست و ششم مهر ۱3۵۹، شهيد محمدعلي رجايي نخست وزير وقت جمهوري 
اس��لامي ايران با حضور در جلسه شوراي امنيت س��ازمان ملل متحد به بيان 
ديدگاه هاي جمهوري اسلامي ايران در ارتباط با جنگ تحميلي پرداخت. در 
اين جلس��ه ش��هيد رجايي رژيم متجاوز بعث عراق را آغازگر جنگ دانست و 

عمل اين رژيم را به شدت محكوم كرد. 
رجايي در جلسه شوراي امنيت سازمان ملل حضور يافت و سخنراني مفصلي 
ارايه كرد. وي با اشاره به جنايات رژيم بعث عراق عليه مردم ايران، مسووليت 
مهم س��ازمان ملل متحد و ش��وراي امنيت را در دفاع از مظلومان يادآور شد. 
وي همچنين درباره مس��ائل مهم جهان از جمله اش��غال فلسطين به دست 

صهيونيست ها، تجاوز ارتش سرخ شوروي به افغانستان و... صحبت كرد. 
رجايي در اين جلسه بطور نشسته و از جايگاه هيات ايراني و نه از تريبون پيش 
بيني شده، به سخنراني پرداخت، نظام حاكم بر كشورهاي جهان را به باد انتقاد 
كشاند و درباره شرايط وقت كه اوج جريانات جنگ سرد ميان امريكا و شوروي 
را رقم مي زد، اظهارنظر كرد. او در بخش��ي از سخنراني اش گفت: ما در شرايطي 
به اينجا آمده ايم كه كش��ورمان در ميان آتش جنگ برافروخته از سوي دولت 
بعث و نامردمي عراق مي سوزد و نيز در شرايطي هستيم كه واقعه زلزله الجزاير 
به نوبه خود مردم و امام ما را سخت اندوهگين ساخته و بسيار متأسفيم كه به علت 
شرايط جنگ نتوانستيم آن چنان كه بايد در جهت برآوردن نيازهاي مردم برادر 
و مس��لمان آنجا اقدام كنيم.  نقطه عطف حضور شهيد رجايي در سازمان ملل 

به كنفرانس مطبوعاتي وي برمي گ��ردد، زماني كه رييس جمهور فقيد ايران 
در برابر دوربين رسانه هاي جهان پاي برهنه خود را روي ميز گذاشت و گفت 
»من به مدت دو س��ال در زندان  هاي رژيم ش��اه معدوم، زنداني كارتر و امريكا 
بودم. آثار شكنجه و سختي هايي كه در زندان بر من روا شد، بعد از چهار سال 
هنوز بر بدنم نمايان است. من دو سال تمام ضربات شلاق هاي كارتر را بر پاي 
خود احساس كردم و اين در حالي است كه ما با گروگان ها در جاسوس خانه، 

رفتاري كاملًا انساني داريم.«

كیوسك

گروه ۲۰۰۰ نفري مهاجران 
در راه هندوراس

  الپايس:
اي��ن روزنامه در صفحه 
اول خ��ود، گزارش��ي از 
هش��دار دونالد ترامپ 
ب��ه دولت هن��دوراس 
منتش��ر كرد. آنطور كه 
گفته شده، سالانه ۵۰۰ 
هزار نفر بطور غيرقانوني 
به اميد رسيدن به امريكا 

از مرز جنوب مكزيك عبور مي كنند. بسياري از 
آنها از كش��ورهاي امريكاي لاتين به دليل فقر و 
خشونت فرار مي كنند. گفته شده به تازگي گروه 
۲ هزار نفري از مهاجران از هندوراس به س��مت 
گواتمالا و پس از آن، مرز امريكا حركت كرده اند. 
بر اين اساس، دونالد ترامپ به هندوراس هشدار 
داده كه اگر به ۲۰۰۰ مهاجري كه به سوي امريكا 
راه افتاده اند اجازه دهد به مرزهاي امريكا برسند، 
كمك چند ميليون دلاري سالانه به اين كشور را 
قطع خواهد كرد. اين در حالي است كه ۱۸ گروه 
حامي مهاجران در بيانيه اي اعلام كردند كه دولت 
گواتمالا مسوول امنيت و سلامت مردمي است 
كه وارد اين كش��ور مي شوند. اصول حقوق بشر 
آنها نبايد بنا به هر دليلي نقض شود. ما از نيروهاي 
پليس و دولتي گواتمالا مي خواهيم كه اقدامي 
براي اعمال محدوديت در اصول بنيادين حقوق 
بشر انجام ندهند. در اين ميان، گواتمالا اعلام كرده 
است كه در صورتي كه مهاجران مدارك لازم ويزا 
را نداشته باشند از ورود به كشور متوقف مي شوند. 
مكزيك نيز اعلام كرد كه اگر مهاجران مجوزهاي 
لازم را نداشته باشند كاروان مهاجران را باز خواهد 
گرداند. گفته شده كه واشنگتن متعهد شده است 
براي برنامه هاي توس��عه امنيتي و معيشتي در 
جهت كاهش موج مهاجرت به امريكا به اين سه 

كشور كمك مالي كند. 

  والاستريتژورنال:
پس از گذشت چند روز از 
قتل روزنامه نگار سعودي 
در تركيه، همچنان اين 
موضوع اصلي ترين خبر 
رسانه ها به شمار مي رود. 
اي��ن روزنامه ع��لاوه بر 
انتش��ار خبر سفر مايك 
پمپئو  به رياض، گزارشي 

از كش��ف جزييات قتل خاش��قجي منتشر كرد. 
به گزارش اين روزنامه، پلي��س تركيه در جريان 
تفتيش و جست وجوي فني، ش��واهد و مداركي 
را مبني بر قتل جمال خاش��قجي در س��اختمان 
سركنسولگري عربستان س��عودي در استانبول 
كش��ف كرده اس��ت. آنطور كه گفته شده، پليس 
تركيه به همراه عوامل امنيتي و پليسي عربستان 
به مدت ۹ ساعت ساختمان كنسولگري عربستان 
در استانبول را به صورت فني جست وجو كردند. 
به گزارش رسانه هاي تركيه، تيم پليس مشترك 
تركيه و عربستان برنامه تفتيش فني ساختمان 
كنسولگري، اقامتگاه سركنس��ول و خودروهاي 
متعلق به كنس��ولگري براي تعيين سرنوش��ت 
خاشقجي را به اجرا گذاشته است. اين در حالي است 
كه دونالد ترامپ، پس از ارتباط تلفني با شاهزاده 
عربستان و اعزام نماينده خود به رياض، از تهديد 
عربستان منصرف شده و با اثبات نشدن اتهامات 
عليه عربستان درباره قتل روزنامه نگار منتقد خود، 
از رياض در برابر اين اتهامات حمايت كرد. آنطور كه 
گفته شده، پيش از اين، رييس جمهوري امريكا با 
»محمد بن سلمان« وليعهد سعودي درباره مفقود 
شدن خاشقجي صحبت كرده و بن سلمان نيز هر 
گونه اطلاع از وقايعي كه در كنسولگري در استانبول 

به وقوع پيوسته را انكار كرده است.

بررسي حجم صادرات سلاح امريكا به عربستان در 10 سال گذشته 

الههباقري|
پ��س از ورود ماي��ك پمپئ��و ب��ه 
عربستان س��عودي و ديدار با مقامات 
رياض، دونالد ترام��پ اعلام كرد كه 
قراردادهاي خريد س��لاح عربس��تان سعودي از 
امريكا لغو نخواهد شد؛ موضوعي كه به دنبال ناپديد 
شدن و قتل خاشقجي، روزنامه نگار سعودي براي 
كارخانه هاي اسلحه س��ازي امري��كا نگراني ايجاد 
كرده بود. شركت هاي مهم تسليحاتي امريكا كه با 
عربستان سعودي قراردادهاي چند ميليارد دلاري 
امضا كرده  بودند، نگراني خ��ود را به دولت دونالد 
ترامپ كردند. به گفته بسياري از تحليل گران، اين 
شركت ها، بيم آن را داشتند كه نمايندگان امريكا 
به دليل عربس��تان در قتل خاش��قجي در تركيه، 
از ادام��ه فروش تس��ليحات امريكا به پادش��اهي 
عربستان جلوگيري كنند. پيش از اين نيز، بسياري 
از نمايندگان كنگره امريكا با فروش بيشتر اسلحه 
به عربس��تان به دليل حملات اين كشور به مردم 
يمن مخالف بودند. همانطور كه گفته شد، ترامپ 
پس از س��فر مايك پمپئو به رياض، اعلام كرد كه 

لغو اين قرارداد احمقانه خواهد بود. 
طبق بسياري از گزارش هاي منتشر شده، در ۵ سال 
گذش��ته، حدود نيمي از صادرات اسلحه امريكا، به 
عربستان و كش��ورهاي خاورميانه بود. در اين ميان، 
عربستان سعودي بيش��ترين ميزان واردات اسلحه 
را به خود اختص��اص داد. بر اس��اس تازه ترين آمار 
به دس��ت آمده از سوي موسس��ه صلح سيپري در 
س��ال ۲۰۱7، حجم صادرات تسليحات از امريكا به 
عربس��تان حدود 3.۴۲۵ ميلي��ون TIV بود. آنطور 
كه گفته شده، رييس جمهوري امريكا در سفر سال 
۲۰۱7 به عربستان، قرارداد فروش تسليحات نظامي 
به ارزش ۱۱۰ ميليارد دلار را با پادش��اه اين كش��ور 
به امضا رس��اند. طبق آن قرارداد، عربستان سعودي 
در قالب خريد تس��ليحاتي ۱۱۰ ميلي��ارد دلاري از 
امريكا، سامانه پدافند موش��كي تاد، مهمات هوا به 
زمين، ارتقاي سامانه پدافندي پاتريوت، هواپيماهاي 
پشتيباني سبك هوايي، قايق هاي گشتي و ناو را از اين 

كشور دريافت مي كرد. 
آنطور كه در آمار موسسه صلح سيپري اعلام شده، 
فروش تسليحات امريكا به عربستان، از سال ۲۰۱۴ 

افزايش قابل توجهي داشت. پيش از آن، در سال هاي 
۲۰۰۸ و ۲۰۰۹، مجموع فروش تسليحات امريكايي 
به عربس��تان، كمتر از ۲۵۰ ميلي��ون TIV بود. اين 
ميزان صادرات اسلحه در سال هاي ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۲ 
به 3۵۸ ميليون تا 3۹۴ ميليون TIV رس��يد. طبق 
بس��ياري از گزارش هاي منتشر شده، سعودي ها در 
سال ۲۰۱3 نيز ركورد خريد تسليحات را شكستند. 
در آن سال عربستان با تخصيص ۹.3 درصد از توليد 
ناخالص داخلي خود به خريد تسليحات به مبلغ ۶7 
ميليارد دلار، بيشترين سهم هزينه نظامي از توليد 
ناخالص داخلي در جهان را به خود اختصاص داد. طبق 
تازه ترين آمار رسمي ارايه شده، در مجموع تسليحات 
خريداري شده توسط عربستان، حدود ۶۰7 ميليون 
 TIV از سوي امريكا به اين كشور فروخته شده بود. 
عربستان در س��ال ۲۰۱۴ ميلادي با پيشي گرفتن 
از هند، ب��ه بزرگ ترين وارد كننده تجهيزات نظامي 
در جهان تبديل ش��د. در آن س��ال، در ش��رايطي 
كه ائت��لاف نظامي عربس��تان نخس��تين روزهاي 
تهاجم به يمن را آغاز كرده بود، به گزارش موسس��ه 
بين المللي تحقيقات صلح اس��تكهلم، هزينه هاي 
نظامي عربستان س��عودي ۱7 درصد افزايش يافت 
و در س��ال ۲۰۱۵، حجم واردات سلاح امريكايي به 
عربستان به ۱.7۵۹ ميليون TIV رسيد. در اين سال، 
رياض انواع تسليحات مانند جنگنده ها، هلي كوپترها 

و همچنين هواپيماهاي بدون سرنشين، تجهيزات 
براي نظارت و سلاح هاي دقيق خريداري كرده بود. 

بر اساس بسياري از گزارش هاي منتشر شده، امريكا 
در س��ال ۲۰۱۶ به بيش از يك صد كشور در جهان 
اس��لحه صادر كرد كه بالغ  بر ۱۰ ميليارد دلار از آن 
به سيزده كشور بود و عربستان به تنهايي ۲۰ درصد 
از مجموع را به خود اختصاص داد. طبق آمار منتشر 
شده، در سال ۲۰۱۶، عربستان حدود ۱.۸۰۰ ميليون 

TIV سلاح از امريكا خريداري كرد. 
در گزارش هاي مربوط به سال ۲۰۱7 نيز، اعلام شد 
كه عربس��تان س��عودي براي افزايش ۶.7 درصدي 
هزينه هاي جنگي خود در سال ۲۰۱7 برنامه ريزي 
ك��رده تا بودجه نظام��ي آن به ۱۹۱ ميلي��ارد ريال 
سعودي معادل ۵۰ ميليارد و ۸۰۰ ميليون دلار برسد. 
در آن س��ال، گفته شد كه عربستان سعودي يكي از 
پرهزينه ترين كشورهاي جهان در زمينه خريدهاي 
نظامي است و به نظر مي رسد ناكامي در جنگ عليه 
يمن اين كشور را به افزايش خريد تجهيزات نظامي 

ترغيب كرده بود. 
علاوه ب��ر افزايش تقاضاي تس��ليحات از س��وي 
عربس��تان، بر اس��اس آمار كنگره امريكا، دونالد 
ترامپ جزو روس��اي جمهوري بود كه بيش��ترين 
ميزان قراردهاي فروش سلاح را در دهه هاي اخير 

به ثبت رساند. 

تسليحات؛ حلقه پايدار پيوند رياض و ترامپ 

آمارنامه
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